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Лідери ринку  
Рейтинг юридичних компаній—2023 

Цей був важкий рік великої війни. Ми пере-
жили багато болю та втрат і проживаємо все це 
й зараз. Українська економіка скоротилася більш 
ніж на 35%, світова рецесія, адаптація до нових 
потреб клієнтів, релокейт бізнесу, міграційна кри-
за вплинули на ринок. Але національний бізнес 
вкотре продемонстрував неабиякий характер, 
і коли шок минув, почав ставати на ноги. Хоча 
із невтішними прогнозами, але вистояв. Компа-
нії відновлювали роботу, забезпечували безпеку 
працівників, команди працювали, щоб донатити 

та тримати українську економіку, наростивши 
волонтерську та Pro bono діяльність. Яким буде 
подальший розвиток ринку? Все залежатиме від 
того, як юридичні компанії пройдуть цей склад-
ний час до нашої перемоги.

Попри всі складнощі, ми дослідили досвід роботи 
80 юридичних компаній ринку у воєнний рік. Хочу 
нагадати, що рейтингове дослідження вітчизняно-
го ринку юридичних послуг має вже свою історію. 
Весь цей час ми аналізуємо зміни, що відбулися, 
визначаємо найбільші здобутки, оцінюємо фінан-

сові показники та проєктну роботу юридичних 
компаній. А вони так само отримують можливість 
оцінити потенціал ринку, проаналізувати основні 
зміни. Рейтинг позиціює не лише найсильніших 
гравців-лідерів, але й мідлсегмент та невеликі за 
розміром компанії в окремих практиках. Цьогоріч, 
через війну та її наслідки, «ЮГ» змінила методо-
логію дослідження, відмовившись від загального 
заліку та ранжування за місцями, запровадивши 
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міжнародний підхід дослідження за 
окремими напрямами юридичної 
практики, де в кожній із запропоно-
ваних практик визначалися найкращі 
представники юридичного бізнесу.   

За результатами дослідження бу-
ло сформовано такі номінації:

«Лідери практик-2023» — дослі-
дження за окремими напрямами 
юридичної практики, де в кожній 
із запропонованих практик визна-
чалися найкращі представники юри-
дичного бізнесу.

У практиках, залежно від кілько-
сті поданих анкет та кейсів загалом, 
були сформовані групи:

Лідери практики. Top positions — 
компанії, які набрали найбільшу 
кількість балів пропорційно до ін-
ших та отримали визнання колег 
у відповідних практиках.

Лідери практики. Провідні ком-
панії.

Рекомендовані компанії.
Лідери практики. Регіональні 

компанії.
(Всі компанії у зазначених номі-

націях розташовані в алфавітному 
порядку)

Методологія
Основні критерії ранжування ком-

паній у номінації «Лідери практик»:
 √ Найвагоміший показник, який 

впливав на підсумковий (50%) — це 
угоди/кейси/судові спори компаній. 
Тут враховувалися дохід від практи-
ки за опитуваний період, грошова 
оцінка, важливість/унікальність для 
ринку та розвитку практики, систем-
ність роботи у зазначеній практиці.

 √ Критерій визнання та кросре-
комендації колег — 40%. Підрахунок 
відбувається відповідно до кілько-
сті згадувань компанії у відповідях 
респондентів. Юридичні компанії 
отримали можливість в анкеті ста-
ти експертами та визначити колег 
із найвищою професійною репута-
цією у запропонованих практиках.

 √ Позиція компанії в інших ав-
торитетних міжнародних рейтин-
гах — 10%.

Кожен із зазначених критеріїв 
мав визначену шкалу балів. Кількіс-
ні показники переводилися в бали. 
Підсумкова оцінка (інтегрована) — 
це сума всіх кількісних показників. 

Для отримання додаткових да-
них і перевірки достовірності по-
даної інформації оргкомітет дослі-
дження користувався системою 
YouControl — онлайн-сервісом пе-
ревірки компаній, що стало додат-
ковою гарантією об’єктивності ін-
формації.

Підсумки дослідження 
2022/2023 року
• Великі гравці ринку зберег-

ли своє лідерство за експертизою 
та вплив на ринку. Проте відчува-
ється, що у найбільш затребуваних 
практиках юридичні компанії мідл-
сегменту наростили свою присут-
ність і публічність. Особливо в тих 
практиках, які потребують особи-
стої присутності в Україні (судова, 
кримінальна).

• Бутики та галузеві лідери по-
силили свої позиції.

• Мідлсегмент поповнився но-
вими компаніями, які відчули мож-
ливості для зростання.   

• Найвищу дохідність показали 
ІТ-право, трудова та кризові прак-
тики: захист бізнесу, кримінальна, 
судова, податкова практики, WCC. 
Залишилися стабільно перспектив-
ними агро, банківське, банкрутство, 
практика приватних клієнтів. По-
меншало роботи в трансакційних 
практиках.

• Серед нових практик і напря-
мів юридичної практики: мігра-
ційне, військове право, практика 
фіксації та відшкодування воєнних 
збитків, санкційні провадження. 

• Основними каналами для про-
сування юридичних компаній є: осо-
бисті зустрічі, участь у профільних 
івентах, публікації у бізнес-виданнях 
і профільних медіа, членство у про-
фільних організаціях, просування 
власних сайтів та каналів. 

Олена ОСМОЛОВСЬКА, генеральна  
директорка «Юридичної Газети»

Лідери ринку. Рейтинг юридичних компаній‑2023

Закінчення. Початок на стор. 1
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Лідери юридичного бізнесу  
про важливі рішення 2022—2023 
Як повномасштабна війна вплинула на національний юридичний ринок? 
Які ключові зміни ринку, що визначатимуть найближче майбутнє?

Війна повністю змінила наше 
життя і погляд на багато речей. 
У перші тижні після повномас-
штабного вторгнення була майже 
повна зупинка в роботі. Тоді на пер-
ший план вийшли питання захисту 
країни та безпеки близьких. Бага-
то юристів, переважно жінок, ви-
їхали за кордон. Більшість із них 
влаштувалися до іноземних юри-
дичних компаній. І, будьмо відвер-
тими, хоча деякі фірми позиціону-
ють це як секондмент, насправді ці 
юристи виключені зі штату україн-
ських юридичних фірм і прийняті 
до штату іноземних. Що, звичайно, 
не є секондментом. Тобто фактично 
юридичні фірми втратили доволі 
суттєву частину своїх юристів. Але 
я не бачу в цьому нічого страшно-
го, оскільки більшість людей готові 
повернутися до України, як тільки 
це стане безпечно і відновиться об-
сяг роботи, достатній для заванта-
ження довоєнної кількості юристів. 
І в Arzinger ми бачимо тренд на го-

товність повертатися в Україну та 
свої попередні компанії.  

Щодо кількості роботи, то вона 
знизилася дуже суттєво. Ближче 
до травня 2022 року люди потроху 
оговталися і почали пристосовува-
тися до нових реалій. Це вплинуло 
і на бізнес, який став поступово від-
новлювати нормальну роботу (на-
скільки це можливо) і звертатися до 
зовнішніх радників. Водночас відно-
вилася частина проєктів, розпочатих 
до 24 лютого 2022 року, і з’явився 
цілий пласт нових завдань: санкції, 
відшкодування шкоди від бойових 
дій, бронювання співробітників, ре-
локація бізнесу тощо. Але у будь-яко-
му разі кількість роботи і її вартість 
суттєво впали, і це грає визначальну 
роль у роботі компаній. 

У таких умовах на перший план 
вийшли такі фактори, як ефектив-
ність і рентабельність юристів. А це 
зі свого боку значно залежить від 
кваліфікації юристів, рівня проєк-
тів та їх вартості. Важливим чинни-

ком є також наявність у компанії 
ключових клієнтів, які замовляють 
передбачуваний обсяг роботи та за-
безпечують стабільні фінансові над-
ходження. 

З погляду організації бізнесу май-
бутнє кожної фірми буде залежати, 
по-перше, від її вміння швидко при-
стосовуватися до нових реалій і при-
ймати для цього іноді непопулярні, 
але необхідні рішення, а, по-друге, 
від того, чи зберегла компанія клю-
човий пул співробітників, включно 
з партнерами, які формують інте-
лектуальне ядро компанії. 

Клієнти також спостерігають 
за ринком і надають перевагу тим 
компаніям, чиї партнери працюють 
в Україні та готові приєднуватися 
до розв’язання проблем, а не, бу-
дучи в Лондоні чи Відні, передають 
роботу молодшим юристам. Бути 
в контексті України, її життя, настро-
їв означає відчувати й болі клієнта 
зокрема. Це суттєва конкурентна 
перевага, і в Arzinger вона є.   

Олександр ПЛОТНІКОВ,  
партнер Arzinger

Початок повномасштабної агре-
сії, звісно, був найскладнішим пе-
ріодом для юридичного ринку — 
евакуація команди, майже повне 
зникнення попиту на юридичні по-
слуги, адже більшість клієнтів і на-
віть державних установ (включно 
з судами) практично повністю при-
пинили свою роботу.

Війна змінила структуру ринку 
юридичних послуг. Серед ключо-
вих змін можна назвати: зменшен-
ня попиту, зменшення пропозиції 
(багато юристів виїхали за кордон 
і припинили свою роботу), зміна 
структури попиту (адже певних га-

лузей економіки тепер де-факто не 
існує, наприклад, повітряні переве-
зення, річкові порти, розважаль-
ні заклади тощо), зміна підходів 
до прийняття завдань від нових 
клієнтів (багато компаній і фізич-
них осіб потрапили до санкційних 
списків, а з деякими просто немає 
бажання працювати). Тобто юри-
дичні фірми повинні були перебу-
дуватися та адаптуватися до нових 
реалій. Так само змушені змінюва-
ти свою спеціалізацію і певні юрис-
ти, адже на деякі види послуг по-
пит у найближчій перспективі не 
з’явиться. 

Михайло ІЛЛЯШЕВ,  
керуючий партнер  
ЮФ «Ілляшев та Партнери»

Лідери ринку‑2023 Лідери ринку‑2023

Як змінився ринок юридичних послуг із позиції підходів до роботи 
з клієнтами? Які ключові зміни 2022—2023 років?

Дуже зросла швидкість. Від нас 
завжди очікували відповідей на вчо-
ра, але зараз бізнес працює в над-
стресовому і надшвидкому режимі. 
Формула Periculum est in mora (зво-
лікання — смерть) не є більше сти-
лістичною фігурою. Рішення ухвалю-
ються миттєво, і ті, хто до цього не 
готовий зараз — поза конкуренцією. 
В нас є непоодинокі запити від бізне-
су, коли відповідь потрібна протягом 
двох годин або клієнт іде. Водночас 
(як не дивно) стало менше обгово-
рень гонорару. Якщо гонорар спра-
ведливий, то клієнт завжди це бачить 
і не витрачає час на обговорення. 

Амінат СУЛЕЙМАНОВА,  
керуюча партнерка AGA Partners

Перше. До повномасштабного 
вторгнення росії, а особливо після 
його початку, коли перед бізнесом 
в Україні постали виклики, яких не 
було раніше, ми дотримувалися клю-
чового принципу — будувати довго-
тривалі відносини та засновувати 
їх на довірі. Через війну в нас мало 
змінилися підходи до роботи з клієн-
тами. Радше складні часи висунули 
на перший план суто людські аспек-
ти спілкування, які були цінністю 
й до війни.

Зміна контексту і часу з мирного 
на воєнний вимагає значно біль-
шої уваги до людських стосунків, 
емоційного стану клієнтів, їхньої 
зайнятості та часу. Тому повага, як 
і раніше, лишається пріоритетом.  

Друге. Законодавство під час во-
єнного стану зазнає багатьох змін, 
часом вони відбуваються дуже швид-
ко. В такі моменти клієнти особливо 
цінують консультантів, які є джере-
лом не тільки інформації про зміни, 
а й вчасних і чітких роз’яснень про 
те, що вони за собою тягнуть. 

І останнє. Війна змусила багатьох 
юристів гнатися за заробітком, жер-
твуючи водночас особистими відно-
синами з давніми клієнтами і зво-
дячи до мінімуму розвиток нових, 
а іноді й нехтуючи конфліктом інте-
ресів. Ми обираємо лишатися чесни-
ми, особливо говорячи з клієнтами 
про ризики чи реальні небезпеки для 
їхнього бізнесу. Чи це потенційне 
банкрутство, чи інвестиційний ар-

бітраж, фіксація збитків і стягнен-
ня відшкодування через суди — ми 
розповідаємо про все детально, за-
вчасно попереджаємо про загрози, 
проговорюємо всі можливі варіанти 
дій, разом обираємо оптимальний. 

Або, наприклад, коли минулого 
року мова йшла про бронювання 
працівників від військової служби, 
а законодавство в цьому питанні ще 
тільки формувалося, ми не квапили 
одразу укладати договір, а домовля-
лися повернутися і почати працю-
вати, як тільки буде готове законо-
давче поле. 

Чесність зміцнює зв’язок і збли-
жує. Через чесність із клієнтом ми 
вибудовуємо довіру до нас і нашої 
експертизи. 

Вячеслав КОРЧЕВ,  
старший партнер  
INTEGRITES

Все залежить від сфери та запиту 
клієнта. Багато клієнтів перебува-
ють за кордоном, а отже актуальним 
і важливим є питання налагодження 
комунікації. Ми прекрасно розуміє-
мо проблеми українського бізнесу, 
адже важко зараз не тільки юристам, 
а й підприємцям, які втратили свій 
дохід, а часто і бізнес через цю руй-
нівну війну. Цінність клієнта ще біль-
ше зростає, як і конкуренція за нього. 

Багато юридичних компаній, які не 
мали постійних великих клієнтів, 
змушені були або значно скоротити 
штат працівників, або взагалі піти 
з ринку. Це привело до укріплення 
галузевих лідерів. Адже бізнес за-
раз не готовий «ризикувати» кош-
тами, тому надає перевагу юридич-
ним компаніям із великим досвідом 
і наявністю успішних кейсів у відпо-
відній сфері. 

Олег МАЛІНЕВСЬКИЙ,  
керуючий партнер EQUITY

Ключовою зміною національно-
го ринку юридичних послуг вважаю 
єдність спільноти. Чи не вперше за 
історію галузі більшість юридичних 
компаній ухвалили колективне рі-
шення не працювати із клієнтами, 
які мають відношення до країни- 
агресора. Як весь український народ 
став стіною перед навалою рф, так 
і юридичний ринок став одним з її 
опор, надаючи активну допомогу 
в межах своїх можливостей і ком-
петенції. Переважна більшість юри-
дичних фірм публічно висловили 
чітку позицію, чим продемонстру-
вали згуртованість адвокатської 
спільноти.

Серед змін варто також згадати 
суттєве поглиблення відносин із 

кожним клієнтом. Юристи стали 
не просто консультантами, а ви-
важеними порадниками та дові-
реними особами із правом голосу. 
Нині адвокат повинен брати до ува-
ги низку бізнесових, соціальних, 
психологічних і чи не в останню 
чергу — юридичних факторів під 
час надання консультації. Клієнту 
не потрібен сухий текст із юридич-
ними ризиками. Йому потрібна 
зважена думка адвоката з ураху-
ванням власного життєвого досві-
ду та найкращих інтересів клієнта. 
Досить часто вона не збігається з 
теоретично найкращим юридич-
ним рішенням.

До того ж, необхідно згадати то-
тальну цифровізацію процесу на-

дання юридичних послуг і вико-
нання багатьох буденних завдань. 
Сьогодні важко уявити пошук ре-
левантної судової практики чи про-
ведення юридичного Due Diligence 
без застосування спеціального про-
грамного забезпечення. Зі свого 
боку виклики воєнного часу лише 
пришвидшили зазначений перехід. 
Судді більше не дивуються клопо-
танню сторони про участь у судо-
вому засіданні в режимі відеокон-
ференції. Навпаки, органи судової 
влади активно надсилають повістки 
та інші процесуальні документи на 
електронну пошту, чим пришвид-
шують правосуддя та економлять 
мільйони гривень коштів платників 
податків. 

Ернест ГРАМАЦЬКИЙ,  
президент  
АФ «Грамацький і Партнери»
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Вочевидь, ринок юридичних по-
слуг перебуває не в найкращому ста-
ні, адже він завжди був чутливим і до 
коливань макроекономічної ситуації 
загалом, і до змін умов бізнесу кон-
кретних клієнтів. Сьогодні ж багато 
українських підприємств постраж-
дали безпосередньо від воєнних дій, 
дехто був вимушений призупинити 
бізнес в очікуванні зміни ситуації на 
краще, а іншим довелося зменшити 
обсяги активності з огляду на труд-
нощі. За таких умов ринок юридич-
них послуг пропорційно отримує 
просідання в обсягах роботи по ок-
ремих практиках.

Нова реальність так чи інакше 
вплинула на всіх клієнтів з усіх га-
лузей економіки, що вимагає від 
юристів додаткових зусиль для 

адаптації під очікування клієнтів. 
Юридичні фірми також підлашто-
вуються під реалії та умови ведення 
бізнесу шляхом переформатування 
робочих процесів, змін у роботі як 
команд і окремих практик, так і офі-
су загалом. ЮФ «Ілляшев та Партне-
ри» не припиняла роботу в офісах, 
зокрема в Дніпрі, Харкові та Одесі, 
адже наші клієнти, які продовжують 
працювати в Україні та для України, 
мають не просто знати, а відчувати, 
що ми тут, із ними, і працюємо саме 
для них. Зараз клієнти потребують 
участі юридичних радників у ви-
рішенні тих викликів, які воєнні 
реалії породжують ледве не щодня 
і для яких не існує напрацьованої 
практики чи універсального рин-
кового стандарту — клієнти мають 

відчувати індивідуальність підходу 
та ефективність запропонованих 
рішень.

Юристи «Ілляшев та Партнери» 
зараз завантажені майже на дово-
єнному рівні. Ми впевнені, що на-
ші якісні послуги будуть потрібні 
й надалі. Звичайно, ми надаємо Pro 
bono послуги та послуги зі значними 
знижками військовим і державно-
му сектору, зокрема стратегічним 
підприємствам Міноборони та ДК 
«Укроборонпром», до чого заклика-
ємо і колег. Щодо проєктів, то можу 
виокремити бурхливий розвиток 
практики притягнення держави- 
агресора до відповідальності. Це 
суспільно значущі справи, які веде 
наша фірма в інтересах як держав-
них, так і приватних позивачів. 

Роман МАРЧЕНКО,  
старший партнер  
ЮФ «Ілляшев та Партнери»

Як трансформувалася роль керівника юридичної фірми?  
Які висновки потрібно зробити насамперед? 

Керівник юридичної фірми — це 
лідер за визначенням, і ця роль набу-
ла певних нових сенсів. Мені та моїм 
колегам у керуючому комітеті фір-
ми допоміг великий управлінський 
досвід, здобутий, зокрема, під час 
минулих економічних криз та ко-
відних викликів. Значним фактором 
нашого успіху є злагоджена коман-
да, в якій більш ніж половина людей 
працює в Asters понад сім років.

Чи готувалися ми до повномасш-
табного вторгнення росії? І так, і ні. 
З одного боку, ми не виключали та-
кого екстремально-негативного 
розвитку подій, тому попереджали 
команду про такий сценарій і нада-
вали інструкції, як початково діяти. 
З іншого боку, у глибині душі ми не 
вірили в такий сценарій, тому вранці 
24 лютого, як і всі українці, проки-
нулися у новій реальності з почут-
тям певного шоку. Тепер, оцінюю-
чи цей важкий минулий рік, можна 
зробити висновки, що ж допомогло 
пройти цей складний шлях керів-
ництву фірми. 

По-перше, дуже важливим є емо-
ційний стан, тому це як у літаку в ра-
зі надзвичайної ситуації на борту — 
спочатку ти маєш подбати про себе, 
а вже потім — про тих, ким опікуєш-
ся. Якщо тобі погано, ти не можеш 

бути корисним, ефективним, не мо-
жеш ухвалювати правильні рішення.  

По-друге, треба відпустити довго-
строкові сценарії, плани та стратегії, 
які сьогодні здебільшого не працю-
ють. Найефективнішими виявля-
ється коротко- та середньострокове 
планування. Водночас треба бути 
готовим постійно доопрацьовувати 
ці плани, враховуючи обставини тут 
і зараз. Наприклад, у лютому-березні 
минулого року було надважливо ді-
статися безпечних місць, допомогти 
іншим вибратися з окупації. Сьогод-
ні безпека залишається пріоритетом 
номер один, але все ж таки більшість 
людей вже вирішили побутові пи-
тання та налаштовані на ефективну 
роботу. Або інший приклад — на 
початку війни послуга бронюван-
ня співробітників не була настіль-
ки актуальною для корпоративних 
клієнтів, але стала пріоритетною для 
багатьох кілька місяців тому через 
відповідні законодавчі зміни. Маю-
чи запити клієнтів і розуміючи важ-
ливість балансу між захистом краї-
ни та підтримкою її економіки, ми 
сформували робочу групу з питань 
бронювання. Таких самих ефектив-
них рішень потребували питання 
фіксації збитків, яких зазнали клі-
єнти внаслідок війни, пошук юри-

дичних механізмів компенсації цих 
збитків та притягнення винних до 
відповідальності, юридичні наслід-
ки релокації працівників і бізнесу 
в Україні та за кордон.

Звичайно, ще актуальнішими по-
стали питання розвитку бізнесу фір-
ми — утримання існуючих і пошук 
нових клієнтів. Це завдання в по-
точних умовах виглядає як тест на 
виживання та вищу управлінську 
майстерність.  

По-третє, ти маєш робити, як Гай 
Юлій Цезар: одночасно ще більше 
справ, ніж у мирний час. Бігти тре-
ба ще швидше одразу в кількох на-
прямах — піклування про команду, 
впровадження ESG та well-being, ро-
бота з адміністративними підрозді-
лами, робота з партнерами та керів-
никами практик, розвиток бізнесу 
в умовах повної невизначеності, 
робота з клієнтами. Щодо першого 
напряму, то ми в Asters проводимо 
регулярні well-being опитування, за-
лучили психолога для проведення 
тренінгів із командою та започатку-
вали онлайн-заняття з йоги. Також 
у нас є чат команди, де обмінюємося 
корисною інформацією, фото і при-
вітаннями. Це допомагає нам три-
матися разом і підтримувати один 
одного. 

Армен ХАЧАТУРЯН,  
старший партнер Asters

У критичних умовах роль керів-
ника особливо важлива і визна-
чальна для майбутнього компанії. 
Він повинен бути лідером, якому 
довіряють і який веде людей за со-
бою не просто на словах, а й влас-
ним прикладом. В умовах війни 
загострюються всі проблемні пи-
тання компанії, на які можна бу-
ло заплющувати очі в мирний час. 
І насправді зараз — дуже слушна 
нагода для оздоровлення компа-
нії, оскільки її виживання і подаль-

ший розвиток залежать від того, як 
вона пройде цей складний період 
і в якому складі підійде до завер-
шення війни.   

Тому роль керівника передусім 
зводиться до своєчасного ухвален-
ня необхідних рішень, спрямованих 
на оптимізацію роботи компанії та 
підготовку до післявоєнного періо-
ду, протягом якого очікуємо значне 
збільшення роботи.   

Важливим також є діалог зі 
співробітниками компанії й ін-

формування їх про стан справ. 
Ніхто не любить невизначеність, 
а в нинішніх умовах вона багатьох 
лякає. Тому від інформованості 
коман ди про стан справ і плани 
на найближче майбутнє залежить 
і атмосфера в компанії, і психоло-
гічний стан співробітників. У цьо-
му аспекті завдання керівника по-
лягає в забезпеченні регулярної 
комунікації з колективом і швид-
кому реагуванні на негативні на-
строї. 

Олександр ПЛОТНІКОВ,  
партнер Arzinger
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До чого готуватися юридичному бізнесу найближчим часом?  
Які ризики та перспективи?

Очевидно, що війна та економічна ситуація 
в країні матимуть вплив на більшість практик 
юридичних фірм. Думаю, що варто очікувати 
зменшення роботи в транзакційних практиках, 
зокрема в M&A. Хоча певна компенсація спосте-
рігається шляхом транзакцій між українськими 
бізнесами.

З іншого боку, збільшується попит на послу-
ги у сфері вирішення спорів, трудових відносин, 
захисту бізнесу тощо. З’являться нові категорії 
клієнтів, зокрема міжнародні гуманітарні органі-
зації, іноземні неурядові організації, що здійсню-
ватимуть проєкти в Україні, пов’язані з наданням 
гуманітарної та іншої допомоги у зв’язку з війною 
та післявоєнним відновленням. 

Зрештою варто очікувати зростання обсягу 
юридичної роботи, пов’язаної з діяльністю між-
народних фінансових установ в Україні, інфра-
структурними проєктами, також у сфері енерге-
тики, логістики, military-tech. Звісно, що це ще 
не повний перелік. 

Євгеній ДЕЙНЕКО,  
керуючий партнер EVERLEGAL

Найближчим часом ключовим рушієм змін 
буде позитивна динаміка на фронті, все інше 
слідуватиме відповідно. Економічна актив-
ність, так само як і повне відновлення ринку 
юридичних послуг, залежатиме від нашої пере-
моги, однак щодо цього питання не може бути 
жодних загадувань — цю дату в наші робочі 
календарі вноситимуть ЗСУ. Сьогодні нова 
реальність для ринку юридичних послуг вже 
настала і є вимушеною новою нормальністю. 
Тому ключовою метою в середньостроковій 
перспективі є підтримання високої ефектив-
ності команди для забезпечення потреб клієн-
тів, що виникають вже зараз. У майбутньому 
юридичний ринок сподівається на супрово-
дження проєктів із повоєнного відновлення та 
залучення інвестицій. Впевнений, що здобуті 
в ці непрості часи досвід і практика стануть 
вагомим внеском юридичного бізнесу у фун-
дамент повоєнного відновлення України та її 
економіки. 

Роман МАРЧЕНКО,  
старший партнер ЮФ «Ілляшев та Партнери»

Ми з партнерами Asters дивимо-
ся в майбутнє обережно-позитив-
но. Віримо у перемогу України, але 
розуміємо, що чим довше тривати-
ме війна, тим складніше буде країні 
подолати її наслідки. 

Банківська система та економіка 
країни вистояли, хоча на початку пов-
номасштабної війни прогнози були 
невтішними. Але реальний стан справ 
ми побачимо тільки після перемо-
ги. Юридичний бізнес похідний від 
інших бізнесів. Якщо наші клієнти 
витримають випробування війною 
(і щодо цього ми позитивно налашто-
вані), якщо вони зможуть оптимізува-
ти свій бізнес, відновити те, що було 

пошкоджено, то і юридичний бізнес 
також втримається. Ми очікуємо, що 
в Україну прийдуть великі інвестори, 
міжнародні фонди, і юридична робота 
буде важливою складовою для реалі-
зації їхніх проєктів. Ми також бачимо 
важливість нашого внеску у консуль-
тування держави, участі у робочих 
групах, які допомагають вдоскона-
лити націо нальне законодавство, за-
документувати злочини росії та при-
тягнути її до відповідальності. Лише 
за минулий рік фірма надала понад 
4000 Pro bono годин консультацій по 
цих та інших напрямках. 

На швидкість відновлення кра-
їни впливатиме нестача професій-

них кадрів, зумовлена міграційною 
кризою. 

Соціально відповідальний біз-
нес, зокрема юридичний, має бу-
ти готовим до адаптації робочих 
місць й інтеграції людей з інвалід-
ністю, внутрішньо переміщених 
осіб, а також військових, які по-
вернуться з фронту. Два роки то-
му Asters долучилася до спільноти 
«Бізнес без бар’єрів», яка сьогодні 
налічує 22 компанії-члени. Вони 
діляться своїми здобутками щодо 
створення інклюзивного середо-
вища та ініціативами під час війни, 
які дійсно вражають та є приклада-
ми для інших. 

Армен ХАЧАТУРЯН,  
старший партнер Asters

Перспективи юридичної прак-
тики туманні. Наразі можу виокре-
мити такі тенденції.

1. Через зменшення активності 
бізнесу збільшиться питома вага 
державних замовлень на юридич-
ному ринку. Для правників такі 
контракти створюють додаткові 
ризики, зокрема звинувачення 
в потенційній корупції. Нещодав-
ні обвинувачення від НАБУ адво-
катам, які надавали правову до-
помогу державній компанії, це 
підтверджують.  

2. Війна дала поштовх дистанцій-
ному правосуддю в кримінальних 
справах. Такі зміни стимулювати-
муть розвиток інноваційних моде-
лей в українському судочинстві. 

3. Розвиток нового напряму в юри-
дичній практиці — санкційні  прова-
дження.

Воєнний стан активізував україн-
ську державну політику запроваджен-
ня санкцій. Але, враховуючи достат-
ньо високий рівень корупції в Україні, 
прогнозую, що такий інструмент може 
використовуватися як елемент тиску 
на бізнес чи буде частиною нечесної 
конкурентної боротьби.

В умовах війни тиск правоохорон-
них органів на підприємців зростає. 
Певний популізм серед наших полі-
тиків провокує активність правоохо-
ронців, які здійснюють протиправний 
вплив на ринок. Останній гучний ви-
падок — обшуки в провідній ІТ-ком-
панії MacPaw. 

Українські правоохоронці отрима-
ли «правосуб’єктність» серед європей-
ських колег. Однозначно поліпшилась 
робота у сфері міжнародної правової 
допомоги. Українські антикорупційні 
органи, Офіс Генерального прокуро-
ра європейська юстиція сприймає як 
рівних партнерів. Останні гучні кейси 
закордонних затримань, екстрадицій 
підтверджують потребу в українських 
фахівцях у напрямах транскордонних 
розслідувань та Інтерполу. 

Очікуємо збільшення роботи 
у зв’язку з ратифікацією Україною 
Панамериканської конвенції. Ми 
отримаємо багато цікавого націо-
нального досвіду з питань екстради-
ції США, Панами, Аргентини та До-
мініканської Республіки. 

Денис БУГАЙ,  
партнер-співзасновник 
VB PARTNERS

Питання компенсації завданих війною збитків 
зараз є надзвичайно актуальним. Пишаюся тим, 
що наша команда з самого початку війни приділяє 
йому значний час і зусилля. На мою думку, помил-
ково зводити його виключно до судової практики 
чи бізнесу. Багато в чому це громадянський обов’я-
зок українського юриста. І не лише судовика, ад-
же важливо не тільки знайти правильну формулу 
примусового стягнення активів, а й розшукати, 
ідентифікувати їх, встановити належність державі- 
агресору чи іншим співпричетним до війни особам. 

Суми завданих росією збитків вимірюються сот-
нями мільярдів доларів і щодня зростають. Саме 
тому знаходити юридичні механізми компенсації 
збитків — це завдання для усіх правників із різних 
практик. Важливо обґрунтовано вийти за периметр 
«відповідальний лише путін чи російська армія». 
Вважаю, що з російського боку набагато ширше 
коло осіб, які мають компенсувати збитки. Тож 
це вагомий момент, щоб об’єднати ринок заради 
єдиного важливого для країни результату. 

Олег МАЛІНЕВСЬКИЙ,  
керуючий партнер EQUITY
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Кадри. Як вже зазначалося, юрфірми дійсно 
втратили немалий кадровий потенціал: хтось пі-
шов захищати Батьківщину, хтось виїхав із краї-
ни. Значна частина тих, хто поїхав за кордон, вже 
влаштувалися на новому місці й незабаром пер-
спективи їх повернення малоймовірні. З огляду 
на нашу фірму, за час війни ми втратили близько 
30% колективу з різних причин, зокрема й тому, 
що частина тепер служить у ЗСУ. З одного боку, 
подібна ситуація може спровокувати певний ка-
дровий голод, з іншого — відкриває можливості 
для тих правників, які залишилися. 

Бюджети. Не впевнений, що у найближчій пер-
спективі юрринок зможе повернутися до довоєнних 
бюджетів. Відверто кажучи, ніхто з нас на 100% не 
може бути впевнений у майбутньому. Я не маю на 

увазі те, що хтось не вірить у перемогу України. Річ 
у тім, що ніхто не може з точністю спрогнозувати 
те, скільки ще триватиме повномасштабна війна та 
які в результаті економічні наслідки ми отримаємо. 
Відтак, зазнало змін і бюджетне планування юридич-
них компаній. Лише невелика частка ринку наразі 
планують на рік. Більшість обмежуються декількома 
місяцями, бажаючи зберегти фінансову подушку на 
так званий чорний день. Пріоритетом у фінансовому 
плані, принаймні для нас, є повне відновлення заро-
бітних плат у валютному еквіваленті на довоєнному 
рівні та їх подальше зростання.

Репутація. Велика війна оголила болючі питан-
ня, на які з 2014 року і до 24 лютого було заведено 
закривати очі. У професійних медіа теми роботи 
наших правників на відвертих пособників Кремля 
порушуються вкрай рідко, водночас у кулуарах юри-
дичного бізнесу про це розмовляють навіть не поше-
пки. Згадуються перші дні повномасштабної війни, 
коли українські юркомпанії ледь не наввипередки 
поспішали повідомити у своїх соцмережах, що вони 
більше ніколи не працюватимуть із російським бізне-
сом. І ось, коли ми дійшли до того третього періоду, 
де життя перемагає, то дехто продемонстрував, що 
життя хоч і перемагає, але без російських грошей 
воно не таке вже й привабливе.

Особисто мені дуже цікаво, як впорається ринок 
із такими репутаційними викликами. Чи продемон-
струє зрілість і мудрість, чи буде й надалі толерувати 
речі відверто небезпечні? Не в останню чергу саме 
наша можливість приймати ці репутаційні виклики 
та задаватиме тренд на наступні роки розвитку (чи 
деградації) наших правничих інституцій. 

Почасти ми вже сьогодні бачимо певний клієнт-
ський перерозподіл на ринку юридичних послуг, 
викликаний саме репутаційними втратами окре-
мих великих гравців. Але казати, що це вже стало 
тенденцією, зарано.

 Конкуренція. Знову ж таки, якщо ми оперує-
мо найоптимістичнішим варіантом розвитку подій 

в Україні, то вітчизняному юрринку разом із захід-
ними інвестиціями можна очікувати й на прихід за-
хідних biglaw. А це, зі свого боку, приведе до гучних 
M&A. Окрім того, впевнений, що значна кількість 
українських юрфірм не з побоюванням, а з надією 
дивиться на такий варіант. Але ж є нюанс. Прихід 
титанів західного юрбізу в Україну та їх подальша 
діяльність тут передусім залежатимуть від того, як 
функціонуватимуть наші правоохоронна та судова 
системи. Допоки ми не дійдемо до належних прозо-
рих стандартів, що діють в усьому цивілізованому 
світі, говорити про реальну конкуренцію із західними 
юркомпаніями в Україні, на жаль, неможливо. Іно-
земці просто не витримають наших реалій.

Позавоєнні виклики. Не тільки війна змінює 
юрринок. Останнім часом все більше питань виникає 
і щодо майбутнього юридичної професії у зв̓ язку із 
розвитком штучного інтелекту. Особисто я не можу 
стверджувати, що ШІ здатний замінити юриста у най-
ближчі 3-5 років. Принаймні допоки розробники 
проводять межу можливостей ШІ, ми можемо ним 
користуватися як зручною допоміжною функцією, 
але точно не як замінником фахівця. Ми поступово 
інтегруємо у свою роботу чат GPT, Bing, Perplexity 
тощо, адаптуємося до нових реалій і користуємося 
наданими можливостями. Хіба не для цього й по-
трібен прогрес? 

Лідери ринку‑2023

ми вже сьогодні бачимо 
певний клієнтський 
перерозподіл на ринку 
юридичних послуг, 
викликаний саме 
репутаційними втратами

Коротко щодо поточних і подальших 
тенденцій на юрринку

Юліан ХОРУНЖИЙ,  
старший партнер Ario Law Firm
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Третя сила: як людський потенціал 
трансформує лідерство на ринку

Рік війни не минув для українського ринку юри-
дичних послуг без наслідків. Економічні втрати 
та кардинальна зміна клієнтських потреб, міграція 
та пов’язані з нею процеси відтоку кваліфікованих 
кадрів, а також мобілізація вплинули на юрбіз і змі-
нили ландшафт ринку.

Однак не лише зовнішні фактори мали свій 
вплив — зміна поведінки самих гравців ринку та-
кож додалася до тих суттєвих трансформацій, що від-
булися на ринку. Але багатьом його гравцям важко 
визначитися, які саме зміни відбулися.

Як показало дослідження LegalTalents.Report ми-
нулого року, український ринок юридичних послуг 
вцілів, стабілізувався та знайшов свій новий modus 
operandi. Але яким він є, цей modus operandi? Чи 
він продовжує трансформуватися надалі? Чи він 
є однаковим для всіх представників ринку? Схоже 
на те, що ні.

Великі фірми наразі перебувають на стадії «про-
триматися до повернення великих інвесторів та 
значущих проєктів». Вони докладають усіх мож-
ливих зусиль, щоб зберегти експертизу та цін-
ні кадри. Водночас такі фірми принесли в жер-
тву звичні для них активності з розвитку бізнесу 
в Україні (змістивши їхній фокус на міжнародні 
терени) та підтримання високого рівня публіч-
ності на ринку. Природно, що такий стан справ 
викликає у партнерів цих фірм значний ступінь 
фрустрації. Ця фрустрація очевидно зчитується 
з їхніх коментарів та інтерв’ю іноземним медіа. 
Йдеться в таких матеріалах зазвичай про минулі 
здобутки та майбутні успіхи, свідомо чи несвідомо 
оминаючи сьогодення.

На відміну від них, середні та невеликі за розмі-
ром фірми від минулого червня-липня повернули-
ся до модус операнді business as usual, спираючись 
на зростаючі потреби ринку в кризових практиках 
(антикорупційна, кримінальна, WCC, судова, по-
даткова тощо).

Ці фірми скористалися вакуумом активності на 
ринку та наростили свою публічність. Вони не акцен-
тують увагу на минулих досягненнях, не вдаються 
до спроб стратегічного планування майбутнього 

і переважно фокусуються на сьогоденні та задово-
ленні поточних клієнтських потреб.

Головним наслідком такої дихотомії є відчутне 
розшарування ринку. Раніше він був єдиним кон-
тинуумом різних ешелонів, які тісно між собою вза-
ємодіяли. Наразі ринок — це два полюси, дві різні 
групи фірм, кожна з яких живе у своєму ілюзорному 
світі зі своїм баченням лідерства. Ба більше, вони 
вже почали жорстку конкуренцію між собою за це 
лідерство на ринку. 

Дивними у цій ситуації видаються два факти:

1ця конкуренція не усвідомлюється всіма 
гравцями ринку та є нездоровою за своєю 
природою;

2критерії лідерства довоєнного часу втра-
тили актуальність, а нових критеріїв, які 
б створили умови для здорової конкуренції 

та об’єднали ринок, наразі немає.

Одна з причин, чому конкуренція не усвідом-
люється та часто є неочевидною — збереження 
великими фірмами лідерства за експертизою. 
Це беззаперечний факт, точка докладання ос-
новних зусиль партнерів цих фірм. Немає сум-
нівів, що лідерство за експертизою буде утри-
муватися ще досить довгий час, позаяк було 
й залишається критично важливим для клієнтів 
юридичних фірм. Однак для самого ринку най-
ціннішим завжди є саме управлінське лідерство, 
role model флагманських фірм із погляду висо-
ких стандартів управління юридичним бізнесом 
для всіх інших гравців ринку, що сприяло по-
стійному розвиткові ринку та підвищенню цих 
стандартів. Не секрет, що український ринок 
загалом виділявся на пострадянському просто-
рі саме завдяки своїй вестернізації та невпинно 
високому темпу свого розвитку. Тому найбільше 
засмучує той факт, що національний ринок не 
тільки пригальмував (що є природним під час 
війни), але й відступив на декілька кроків назад 
від своїх стандартів.

Попри всі негаразди та виклики, все ж один 
ресурс є спільним для нашого ринку та однако-
во важливим для фірми будь-якого масштабу — 
людський ресурс.

Від самого початку повномасштабної агресії 
пріоритетом партнерів усіх фірм на ринку стала 
фізична безпека своїх співробітників. Потім дба-
ли про їхню зайнятість і професійну реалізацію. 

Великі фірми, які мали подушку безпеки, змогли 
запропонувати більший спектр турботи своїм пра-
цівникам: від простої релокації за кордон до орга-
нізації секондментів у міжнародних фірмах на базі 
своєї партнерської мережі. Однак зв’язок зі своїми 
юристами ці фірми не втратили (79% респонден-
тів дослідження LegalTalents.Report, опитування 
юристів, які стажувалися/стажуються за кордоном, 
лютий 2023 року), а 35% таких юристів працювали 
паралельно на міжнародну та свою фірму.

Фірми меншого масштабу бізнесу обмежилися 
релокацією своїх команд до безпечніших регіонів 
України. Водночас попит на їхні послуги відно-
вився скоріше, і вони змогли завантажити свої 
команди швидше та більш повноцінно.

Уже до кінця 2022 року переважна більшість 
активних гравців юрринку всіх розмірів почали 
говорити про проблеми з пошуком кваліфікованих 
кадрів та заповненням вакансій у своїх фірмах.

Зростання попиту на звичну для невеликих 
і середніх за розміром фірм роботу дало поштовх 
кількісному розширенню штату та необхідності 
оголошення нових вакансій. Якщо ж знайти мо-
лодших юристів ще не стало проблемою, то пошук 
більш кваліфікованого персоналу старшої ланки 
вже є непростим завданням. (Пряма мова: «Ко-
му не зателефонуєш, той або за кордоном, або 
мобілізований»).

Основний виклик, на наш погляд, полягає у то-
му, що несистемний бізнес не вибудовував свій 
HR-бренд та усталені на ринку добрі HR-практи-
ки. Водночас цей сегмент ринку розуміє, що ка-
дри можна залучити з преміумсегмента ринку, 
який був перенасиченим до війни, але на прак-
тиці не може запропонувати кандидатам гідні 
умови працевлаштування, до яких ці кандидати 
звикли (навіть з поправкою на війну). Ці робо-
тодавці також не можуть запропонувати канди-
датам звичні для них підходи до роботи та рівень 
корпоративної культури.

Преміумсегмент ринку також стикається з про-
блемами заповнення оголошених вакансій, однак 
зовсім з інших причин:

— нестача кваліфікованих кадрів в Україні, 
яка завжди була на ринку та яку війна лише за-
гострила;

— юристи, які перебувають за кордоном, не 
готові повертатися в Україну з міркувань безпеки 
(44% опитаних юристів не мають чітких планів 
щодо повернення, 38% готові будуть повернутися 
після закінчення активних бойових дій; 

— основна мотивація обох груп — питання 
безпеки, фактор №1 серед опитаних — 65%).

На фоні кадрових питань ринку група юристів, 
які здобули досвід роботи в міжнародних фірмах, 
становить, на нашу думку, окремий інтерес.

  Більшість з них вбачає кращу перспективу 
свого професійного розвитку саме в Україні, 
а не за кордоном (65% vs 35%).

Аналітика Юридичний бізнес

Тетяна БЕНЬКО,  
партнерка Legal Marketing 
Solutions, дослідниця та 
ідеологиня LegalTalents.Report

Ірина НІКІТІНА,  
стратегічна радниця юридичних 
партнерств, дослідниця та 
ідеологиня LegalTalents.Report

  Кожен третій з них бачить себе партнером 
юридичної фірми в майбутньому.

  Юристам довелося докласти екстразусиль 
щодо набуття нових специфічних знань/
умінь (60%) та вивчення мови країни пе-
ребування (45%).

  На їхню думку, досвід стажування додав 
до їхнього розуміння бізнес-процесів юри-
дичної фірми, збагатив їх новими контак-
тами та дозволив осягнути культурологічні 
аспекти (розуміння колег, знання законо-
давства країни перебування).

  66% впевнені, що набутий досвід позитив-
но впливає на їхній професійний розвиток.

Чи не вважаєте ви, що ці юристи значною мірою 
виділяються за своїм професійним портретом на 
ринку? Чи не здаються вони для вас як для партнерів 
доволі привабливим ресурсом? Але секрет у тому, 
що й вимоги до роботодавця в них також зміни-
лися. Так, респонденти відзначають кращі умови 
праці міжнародних юридичних фірм (стабільний 
графік роботи, висока оплата праці та преміальний 
соціальний пакет).

Зміна їхніх вимог до роботодавця вже відбулася. 
Зокрема, серед факторів, на які вони найбільше зва-
жають під час визначення своєї кар’єрної перспек-
тиви, з великим відривом лідирують три:

  цікава робота, завдання, що стимулюють, 
вимагають зусиль, дають натхнення;

 висока грошова винагорода;

 Work-life balance.

Зауважимо, що перші два фактори входять до 
числа незмінних лідерів з 2016 року, тоді як тре-
тій — баланс роботи та особистого життя — ніколи 
раніше не входив до трійки факторів привабливості 
роботодавця.

На нашу думку, такі зміни — привід задуматися 
як партнерам великих фірм, так і партнерам фірм 
меншого масштабу бізнесу. 

Група опитаних у межах дослідження юристів, 
які мають досвід роботи в міжнародних юридичних 
фірмах, є хоч і невеликою у масштабах ринку, але 
доволі показовою. Вона вже зараз сигналізує про ті 
зміни, що будуть домінувати з виходом на україн-
ський юридичних ринок міжнародних гравців піс-
ля нашої перемоги. На це треба зважати вже зараз, 
оскільки набуття Україною статусу регіонального 
гравця після завершення війни, безсумнівно, прива-
бить міжнародні юридичні фірми до нашого ринку.  

Крім того, згадана вище група юристів має всі 
шанси стати третьою силою, яка може бути або за-
грозою та плацдармом для виходу на український 
ринок міжнародників, або можливістю задля реа-
лізації якісних змін у фірмах будь-якого масштабу 
бізнесу та розвитку ринку загалом. 

У статті використано дані 
дослідження LegalTalents.Report. 
В ньому взяли участь 53 укра-
їнських юристи, які стажу-
ються/працюють за кордоном.

Серед них:
87% — жінок, 
13% — чоловіків;
працюють на посаді
11% — радника,
24% — старшого юриста, 
31% — юриста, 
15% — молодшого юриста, 
19% — інтерна/стажера;
мають досвід роботи 
22% — до 4-х років,
24% — 5—7 років, 
54% — 8+ років;
працюють
34% — у Великій Британії, 
18% — у Польщі, 
14% — у Німеччині, 
34% — в інших країнах світу.
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— До чого готуватися юридичному бізне-
су найближчим часом? Які ризики та пер-
спективи? 

— Найближчим часом юридичному бізнесу 
необхідно очікувати на суворе випробування 
міцності кожної компанії в умовах воєнного 
стану. Поки триває війна, не потрібно очіку-
вати значних інвестиційних вливань у відбу-
дову України, а отже, і пожвавлення бізне-
сової активності. Сьогодні на перше місце 
виходять антикризові управлінські здібності 
кожного окремого керівника юридичної фір-
ми та запас міцності, накопичений протягом 
останніх років.

Серед ключових змін у найближчому май-
бутньому варто назвати неминуче вимирання 
окремих практик стандартизованих юридич-
них послуг у зв’язку з активним розвитком 
штучного інтелекту. Також незабаром очікує-
мо появи нових інститутів цивільного та кримі-
нального права, таких як правове регулюван-
ня обороту віртуальних активів, застосування 
штучного інтелекту, а також відповідальності 

за порушення у цих сферах. Уже сьогодні не 
потрібні юристи для реєстрації ТОВ, ФОП, 
подання найпростішої податкової звітності. 
З огляду на темпи навчання Chat GPT та ін-
ших подібних інструментів аналогічна доля 
спіткає претензійно-позовну роботу в типових 
спорах, договірне право, більшість адміністра-
тивних послуг.

Окремо важливо зауважити, що в серед-
ньо- та довгостроковій перспективі на Україну 
чекає поглиблена інтеграція в європейський 
економічний простір, а також повноцінна уні-
фікація та гармонізація національного права 
із правом Європейського Союзу. Як наслідок, 
уже зараз українським юристам потрібно ак-
тивно поглиблювати власну кваліфікацію та 
вивчати регламенти й директиви, прийняті 
уповноваженими органами ЄС. Це ключовий 
фактор отримання конкурентної переваги на 
первинних етапах. 

Ернест ГРАМАЦЬКИЙ,  
президент  
АФ «Грамацький і Партнери»

— Як війна вплинула на національну юри-
дичну практику?

— Повномасштабне вторгнення відчутно впли-
нуло на юридичний ринок в Україні.

По-перше, з’явився дефіцит юристів. Частина 
адвокатів взяли до рук зброю та боронять кра-
їну на фронті. Інші виїхали за кордон і назвали 
це релокацією.

Практика WCC активно розвивається, тому 
кадровий голод фахівців критичний. Двоє на-
ших ключових молодих юристів несуть службу 
на фронті у лавах Збройних Сил України. Ком-
пенсувати таких вмотивованих професіоналів 
складно, особливо при потребі розширення 
компанії. 

По-друге, побільшало дистанційної роботи 
з клієнтами, які зараз перебувають по всьому 
світу, в різних часових поясах. Зустрітися з ни-
ми немає можливості через заборону виїзду 
чоловіків за кордон. Звичайно, під час пан-
демії у всіх сформувався певний досвід такої 

роботи, але зростання дистанційки вимагає 
пристосовуватися до таких обставин.

По-третє, війна загострила інтерес суспільства 
до соціальної відповідальності юристів. Ми отри-
муємо запити не тільки ззовні, а й від колективу. 
Наприклад, команда позитивно відгукнулась на 
ініціативу відновлення книжкового фонду дитя-
чих бібліотек Київщини та Чернігівщини. Від-
чувалася персональна віддача кожного в цьому 
проєкті. 

Також вважаємо пріоритетом регулярну фі-
нансову допомогу фронту. Окрім цього, нищити 
ворога допомагають наші технологічні управлін-
ські рішення для війська. 

Четвертою вагомою тенденцією є питання 
безпеки. Раніше ми приділяли увагу збережен-
ню даних та захисту адвокатської таємниці. Сьо-
годні у фокусі — безпека співробітників та офісу 
зокрема.  

Денис БУГАЙ,  
партнер-співзасновник 
VB PARTNERS

— Коротко щодо поточних і подальших 
тенденцій на юрринку. Напрями бізнесу.
— Що розвиватиметься? Кримінальний на-

прям, з огляду на санкційну політику та пред-
ставництво постраждалих від війни українців 
і бізнесу у спорах із рф. Абсолютно впевнений, 
що військове право залишиться актуальним 
ще багато років. Буде активно розвиватися 
IT-право в розрізі фінтеху — наші компанії 
за цей рік зробили дуже великий стрибок, 
і дехто з них вже готує експансію на західні 
ринки. При оптимістичному сценарії завер-
шення великої війни в недалекій перспективі 
та поглиблення роботи з нашого євроінтегра-
ційного курсу можна чекати на прихід захід-

них інвестицій, що дуже позитивно вплине 
на розвиток корпоративної та M&A практик. 
Окремо потрібно зазначити, що у післявоєн-
ний період затребуваними напрямами роботи 
наших юристів будуть міжнародні арбітражі 
та представництво України в судових проце-
сах над росіянами. Цей міжнародний напрям, 
напевно, стане найбільш привілейованим як 
з морального, так і з репутаційного погля-
ду. Думаю, це велика честь, яка дістанеться 
тільки кращим. Звісно, і банкрутство нікуди 
не дінеться, оскільки занадто багато шкоди 
завдано українському бізнесу, і часто розв'я-
зати ці проблеми без процедур банкрутства 
банально неможливо. 

Юліан ХОРУНЖИЙ,  
старший партнер Ario Law Firm

— Як повномасштабна війна вплинула на 
національний юридичний ринок? Які клю-

чові зміни ринку визначатимуть найближче 
майбутнє?
— Війна стала найбільшим викликом в істо-

рії для юридичного ринку не тільки України, 
а й всього світу. Саме наш юридичний ринок  
став епіцентром кривавих подій. У перші місяці 
війни ринку як такого майже не було, він по-
чав оживати лише в травні-червні 2022 року та 
швидко трансформувався. Трансформувались 
і практики: акцент змістився на кримінальну, 
судову та практику банкрутства, яка, до речі, 
ще не в повному обсязі розкрила свій потен-
ціал. Поряд із ними почали оживати інші, не 
менш актуальні напрями, наприклад, мігра-
ційне, земельне, податкове, банківське право, 
оподаткування, санкційне, захисту активів та 
прав інвесторів. 

Особливого значення набуло також і військо-
ве право. Наразі існує чимало дискусій щодо не-

обхідності створення окремих військових судів, 
які б розглядали окремі категорії справ, почина-
ючи з виплат військовим, призову, дисциплінар-
ної та інших видів відповідальності військових  
тощо. Це практики, що актуалізовані чи взагалі 
породжені війною. Неможливо недооцінювати 
вплив війни на кадровий ринок юристів. Значна 
частина кваліфікованих кадрів (особливо несу-
дових практик) перебувають за кордоном на 
секондменті, працюють дистанційно чи у лавах 
ЗСУ. Звісно, це впливає на перерозподіл працю-
ючої частки ринку. Деякі практики, наприклад 
кримінальна, вимагають постійної присутно-
сті адвоката в країні та його участі в процесах, 
а можливість працювати віддалено фактично 
відсутня. Питання, наскільки кадрова проблема 
зможе бути швидко вирішена для транзакційни-
ків після закінчення бойових дій, залишається 
відкритим. 

Олег МАЛІНЕВСЬКИЙ,  
керуючий партнер EQUITY

— До чого готуватися юридичному біз-
несу найближчим часом? Які ризики 
та перспективи?

— Зміни, які очікують наш ринок після 
перемоги, будуть чи не найбільшими за весь 
час існування юрринку. В Україну прийдуть 
великі гроші інвестицій, а за собою вони 
приведуть інші стандарти роботи та вели-
кий світовий юрбіз. Україна раніше ніколи 
не була по-справжньому привабливою для 
гігантів світового юрбізу. Інші ринки були 
для них набагато цікавішими, і ми знаємо, 
що найкраща робота на багатьох ринках 
є саме в ILFів. Зараз українському ринку 
треба підготуватися до конкуренції високого 
рівня як за роботу, так і за таланти. Маючи 
ті системні проблеми, які є в нашому юр-
бізі — тотальну корупцію, відкати, агентів 
впливу, що «заводять» клієнтів тощо, нас 
чекають нові часи. Сподіваюся, наш ринок 
пройде це очищення достойно, й білі пальто, 
які ми любимо вдягати на конференціях, не 
будуть більше костюмом голого короля. 

Амінат СУЛЕЙМАНОВА,  
керуюча партнерка AGA Partners

— Як змінився ринок юридичних 
послуг із позиції підходів до робо-
ти з клієнтами? Які ключові зміни 
2022— 2023 років?
— На сьогодні ми бачимо, що підходи 

до роботи з клієнтами не сильно змінилися 
порівняно з ковідним періодом. Клієнт так 
само цінує гнучкість у питаннях формату 

роботи (онлайн- чи офлайн- варіанти), по-
стійну готовність юристів прийти на до-
помогу (24/7) у разі, якщо цього вимагає 
ситуація. У зв’язку з економічними труд-
нощами, яких зазнають клієнти внаслідок 
війни, вони ще більше звертають увагу на 
ціноутворення, зокрема на прозорість фор-
мування ціни, та готовність юридичної фір-
ми до гнучкого ціноутворення, а не лише 
погодинки. Проте в більшості випадків це 
не означає дешевше. Головне, щоб клієнт 
розумів, за яку саме цінність він платить. 

Крім цього, ми почали активніше від-
правляти наших юристів на секондменти до 
клієнтів як по Україні, так і до інших країн. 
Це значно зміцнює стосунки із клієнтом, 
допомагає краще зрозуміти його бізнес 
і зрештою надавати релевантні та якісні 
послуги. Клієнти дуже схвально сприйма-
ють таку практику. 

Ми також залучаємо клієнтів до наших 
благодійних ініціатив і збору коштів на по-
треби армії або цивільних. Така співпраця 
важлива усвідомленням спільних цінностей 
і зміцнює особисті стосунки між нашою та 
командою клієнта. 

Євгеній ДЕЙНЕКО,  
керуючий партнер EVERLEGAL

— Як трансформувалася роль керів-
ника юридичної фірми. Які висновки 
потрібно зробити насамперед?
— Кожна юридична фірма в Україні має 

адаптуватись, якщо планує продовжити 
свою роботу. Треба прорахувати різні ва-
ріанти розвитку подій і завжди мати напо-
готові план дій.

Передусім завдання керівника юридич-
ної фірми на сьогодні — зберегти колектив 
і фінансову стабільність. Від стратегічного 
планування треба перейти до більш так-
тичного: планувати на коротшу перспек-
тиву та зробити процеси контролю ефек-
тивності роботи кожного юриста, кожної 
практики більш жорсткими. Також дуже 
важливою є належна організація роботи 
колективу. Керівник мав стати трошки 
завгоспом. Контролювати ті процеси, які 
зазвичай відбуваються майже автоматич-
но: наявність електроенергії, інтернету, 
тепла.

Ми у своєму офісі облаштували укриття, 
поставили потужні дизель-генератори, що 
забезпечують живлення мережі, запаслися 
паливом, поставили Starlink, закупили де-
кілька супутникових телефонів, облашту-
вали навіть великий резервуар для води. 
Завдяки підготовці фірма змогла працю-
вати і підтримувати клієнтів навіть під час 
блекаутів. 

Але все ж треба пам’ятати, що всі ми по-
винні передусім працювати на перемогу. 

Михайло ІЛЛЯШЕВ,  
керуючий партнер  
«Ілляшев та Партнери»  

ТОП-15 ефективних  
менеджерів — партнерів 

юридичних компаній

1 Олексій Фелів,  
Integrites

2 Тімур Бондарєв,  
Arzinger

3 Олексій Дідковський,  
Asters

4 Назар Чернявський,  
Sayenko Kharenko

5 Михайло Ілляшев,  
«Ілляшев та Партнери»

6 Євгеній Дейнеко,  
EVERLEGAL

7 Ернест Грамацький,  
«Грамацький і Партнери»

8 Денис Бугай,  
VB PARTNERS

9 Андрій Романчук,  
MORIS

10 Андрій Стельмащук,  
«Василь Кісіль і Партнери»

11 Олег Маліневський,  
EQUITY

12 Артем Афян,  
Juscutum

13 Амінат Сулейманова,  
AGA Partners

14 Юліан Хорунжий,  
Ario Law Firm

15 Ольга Дмитрієва,  
«Дмитрієва та Партнери»
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ЛІДЕРИ ПРАКТИК

БАНКІВСЬКЕ ТА ФІНАНСОВЕ ПРАВО

Лідери практики. Top positions 
Asters 
INTEGRITES

Лідери практики. Провідні компанії
Arzinger
Dentons
ENGARDE
EQUITY
EVERLEGAL
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
Pavlenko Legal Group
Redcliffe Partners
«АМБЕР»/AMBER Law Firm
«Горецький і Партнери»

Рекомендовані компанії
«А.Д.ХОК»
«Вдовичен та партнери»
«Максим Боярчуков та Партнери»

АНТИМОНОПОЛЬНЕ ПРАВО/
ДЕРЖАВНІ ЗАКУПІВЛІ

Лідери практики. Top positions 
Asters
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
INTEGRITES
Redcliffe Partners

Лідери практики. Провідні компанії

ADER HABER
Arzinger
Dentons
EVERLEGAL
LEGRANT
MK LEGAL SERVICE
«Правовий Альянс»/Legal Alliance
SERGII KOZIAKOV & PARTNERS

ЕНЕРГЕТИКА ТА ПРИРОДНІ РЕСУРСИ/
ЕКОЛОГІЧНЕ ПРАВО

Лідери практики. Top positions 
Asters
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
INTEGRITES

Лідери практики. Провідні компанії
Arzinger
Dentons
ENGARDE
EVERLEGAL
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
KPMG Ukraine
LES
Redcliffe Partners
«Антіка»
«Соколовський і Партнери»
«Шкребець і партнери»

ІНТЕЛЕКТУАЛЬНА ВЛАСНІСТЬ

Лідери практики. Top positions 
Arzinger
Asters  
«Дубинський і Ошарова»

Лідери практики. Провідні компанії

Dentons

EVERLEGAL
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
INTEGRITES
MK LEGAL SERVICE
PETERKA & PARTNERS
«Еміл Бенатов та Партнери» (український офіс) /
Dr. Emil Benatov & Partners
«Правовий Альянс»/Legal Alliance

Рекомендовані компанії
Dictum
«Результат»/Rezultat law firm

Лідери практики. Регіональні компанії
«Результат»/Rezultat law firm, м. Черкаси

ЛІДЕРИ ПРАКТИК

АГРАРНЕ ТА ЗЕМЕЛЬНЕ ПРАВО

Лідери практики. Top positions 
ETERNA LAW
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
TOTUM LF

Лідери практики. Провідні компанії
AGA Partners
EVERLEGAL
JN Legal
OLSTEN PARTNERS
SENSUM LF
«Результат»/Rezultat law firm

Рекомендовані компанії
«Максим Боярчуков та Партнери»

Лідери практики. Регіональні компанії
«Результат»/Rezultat law firm, м. Черкаси

БАНКРУТСТВО/РЕСТРУКТУРИЗАЦІЯ

Лідери практики. Top positions 
Asters
EQUITY
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
«Алєксєєв, Боярчуков та партнери»

Лідери практики. Провідні компанії
Ario Law Firm
Arzinger
Dentons
EVRIKA LAW
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
INTEGRITES
L. I. Group
NOBILI
Redcliffe Partners
TCM Group Ukraine
«Горецький і Партнери»

«Максим Боярчуков та Партнери»

БУДІВНИЦТВО/НЕРУХОМІСТЬ

Лідери практики. Top positions 
Arzinger
Asters
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
INTEGRITES

Лідери практики. Провідні компанії
ADER HABER
AS Legal
ESQUIRES
EVERLEGAL
JN Legal
LES
SERGII KOZIAKOV & PARTNERS
SLA Attorneys
TOTUM
АНК
«Антіка»
«Шкребець і партнери»

Рекомендовані компанії
OLSTEN PARTNERS
SENSUM LF
«Максим Боярчуков та Партнери»
«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS
«Результат»/Rezultat law firm

Лідери практики. Регіональні компанії
AS Legal, м. Одеса
«Результат»/Rezultat law firm, м. Черкаси
«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS, м. Харків
«Шкребець і партнери», м. Харків

ДЕРЖАВНО-ПРИВАТНЕ ПАРТНЕРСТВО/ 
ІНФРАСТРУКТУРНІ ПРОЄКТИ

Лідери практики. Top positions 
Arzinger
Asters
ETERNA LAW
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
INTEGRITES

Лідери практики. Провідні компанії
Interlegal
LEGRANT
Pavlenko Legal Group
АНК
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ЛІДЕРИ ПРАКТИК

КРИМІНАЛЬНЕ ПРАВО 
ТА ПРОЦЕС

Лідери практики. Top positions 
Asters
AVER LEX
EQUITY
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
Hillmont Partners
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
VB PARTNERS

Лідери практики. Провідні компанії
Ario Law Firm
AS Legal
CREDENCE
ESQUIRES
GRACERS

Legal Strategy

SENSUM
«Вдовичен та партнери»
«Лещенко, Дорошенко і партнери»
«Правовий Альянс»/Legal Alliance
«Соколовський і Партнери»

Лідери практики. Регіональні компанії
AS Legal, м. Одеса 
«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS м. Харків

Рекомендовані компанії
ALLIES law firm
Bargen
«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS

WHITE COLLAR CRIME

Лідери практики. Top positions 
Arzinger
Asters
AVER LEX
EQUITY
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
INTEGRITES
VB PARTNERS

Лідери практики. Провідні компанії
ADER HABER
Ario Law Firm
AS Legal
CREDENCE
GRACERS

Hillmont Partners

Legal Strategy
LES
«Вдовичен та партнери»
«Лещенко, Дорошенко і партнери»
«Правовий Альянс»/Legal Alliance
«Соколовський і Партнери»

Лідери практики. Регіональні компанії
AS Legal м. Одеса
Justeco Law Company, м. Житомир

АНТИКОРУПЦІЙНА ПРАКТИКА

Лідери практики. Провідні компанії
EQUITY
GRACERS
Legal Strategy
«АМБЕР»/AMBER Law Firm
«Лещенко, Дорошенко і партнери»

ЛІДЕРИ ПРАКТИК

СУДОВА ПРАКТИКА. МЕДІАЦІЯ

Лідери практики. Top positions 
Arzinger
Asters
EQUITY
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
INTEGRITES
ETERNA LAW

Лідери практики. Провідні компанії
ADER HABER
AS Legal
Bargen
ENGARDE
ESQUIRES
EVERLEGAL
Hillmont Partners
ILF
Mitrax
Pavlenko Legal Group
SLA Attorneys
VB PARTNERS
Winner
«Алєксєєв, Боярчуков та партнери»
«Антіка»
«Горецький і Партнери»
«Соколовський і Партнери»
«Шкребець і партнери»

Рекомендовані компанії
ALLIES law firm LLC
Justeco Law Company
АБ Тетяни Даниленко
«А.Д.ХОК»
«Максим Боярчуков та Партнери»

Лідери практики. Регіональні компанії
AS Legal, м. Одеса, Justeco Law Company, м. Житомир
«Шкребець і партнери», м. Харків

ПРАКТИКА ФІКСАЦІЇ ТА ВІДШКОДУВАННЯ ЗБИТКІВ, ЗАВДАНИХ ВІЙНОЮ

Лідери практики. Top positions
Arzinger
Asters
ENGARDE
EQUITY
ETERNA LAW
Ilyashev & Partners/ «Ілляшев та Партнери»
«Армада»

PRIVATE CLIENTS

Лідери практики. Top positions
Arzinger
Asters
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
INTEGRITES
KPMG Ukraine

Лідери практики. Провідні компанії
AGA Partners
Ario Law Firm
EQUITY
Mitrax
«Горецький і Партнери»
«Лещенко, Дорошенко і партнери»

Рекомендовані компанії
ALLIES law firm
Evrika Law Firm

ТРУДОВЕ ПРАВО

Лідери практики. Top positions
Arzinger
Asters
INTEGRITES

Лідери практики. Провідні компанії
ADER HABER
Dentons
EVERLEGAL
ILF
KPMG Ukraine
PETERKA & PARTNERS

Рекомендовані компанії
Dictum
IBC Legal Services
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ПОДАТКОВЕ ПРАВО/
ПОДАТКОВИЙ КОНСАЛТИНГ

Лідери практики. Top positions
Arzinger
Asters
INTEGRITES
KPMG Ukraine

КМ Партнери

Лідери практики. Провідні компанії
ADER HABER
Dexis Partners
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
ID Legal Group
LES
MK LEGAL SERVICE
Redcliffe Partners
Saivena Group
Stron Legal Services
Winner
«АМБЕР»/AMBER Law Firm
«Армада»
«Вдовичен та партнери»
«Соколовський і Партнери»
«Шкребець і партнери»

Рекомендовані компанії
Dictum
IBC Legal Services
«Майстро і Беженар»
«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS

Лідери практики. Регіональні компанії
Dexis Partners, м. Львів
«Майстро і Беженар», м. Запоріжжя
«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS, м. Харків
«Шкребець і партнери», м. Харків

ТРАНСФЕРТНЕ ЦІНОУТВОРЕННЯ

Лідери практики. Top positions

KPMG Ukraine
КМ Партнери

Лідери практики. Провідні компанії
Delta International Services
ID Legal Group
Saivena Group

КОРПОРАТИВНЕ ПРАВО/M&A

Лідери практики. Top positions 
Arzinger

Asters  

Dentons
INTEGRITES
Redcliffe Partners

Лідери практики. Провідні компанії
Ario Law Firm
Dexis Partners
ENGARDE
ETERNA LAW
EVERLEGAL
EXPATPRO
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
Hillmont Partners
ILF
KPMG Ukraine
Lexwell &Partners
MK LEGAL SERVICE
PETERKA & PARTNERS
SLA Attorneys
Stron Legal Services
«Антіка»
«Правовий Альянс»/Legal Alliance

Рекомендовані компанії
ALLIES law firm
Dictum
Legalact Law Firm
«Вдовичен та партнери»

Лідери практики. Регіональні компанії
AS Legal, м. Одеса

Dexis Partners, м. Львів

МІГРАЦІЙНЕ ПРАВО

Лідери практики. Провідні компанії

Dexis Partners, м. Львів

EXPATPRO
Legalact Law Firm
МБЛС (релокація м. Київ)

СПОРТИВНЕ ПРАВО

Лідери практики. Top positions
Asters

ETERNA LAW

L I. Group

Рекомендовані компанії
ALLIES law firm
Evrika Law Firm
МКГ

Лідери практики. Регіональні компанії

Justeco Law Company, м. Житомир

МИТНЕ ПРАВО

Лідери практики. Провідні компанії

Asters
Delta International Services
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
KPMG Ukraine
АНК
КМ Партнери

МЕДИЧНЕ ПРАВО/ФАРМА

Лідери практики. Top positions
Arzinger
Asters
ILF
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
«Правовий Альянс»/Legal Alliance

СІМЕЙНЕ ПРАВО

Лідери практики. Top positions
AGA Partners

Asters

Лідери практики. Провідні компанії

ADER HABER
Mitrax
«Горецький і Партнери»

АБ «Сімейний адвокат Катерина Власюк»

АБ Тетяни Даниленко

IT-ПРАВО/ТМТ

Лідери практики. Top positions 

Asters
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
Stron Legal Services

Лідери практики. Провідні компанії
Ario Law Firm
Dexis Partners
ETERNA LAW
EVERLEGAL
EXPATPRO
MK LEGAL SERVICE
PETERKA & PARTNERS
«Результат»/Rezultat law firm

Рекомендовані компанії
ALLIES law firm 
IBC Legal Services

Лідери практики. Регіональні компанії
Dexis Partners, м. Львів

«Результат»/Rezultat law firm, м. Черкаси

ЛІДЕРИ ПРАКТИК ЛІДЕРИ ПРАКТИК



20 Юридична Газетаквітень—травень 2023 р., №3-6 (761-764) |    

ЛІДЕРИ ПРАКТИК

МІЖНАРОДНИЙ АРБІТРАЖ/
МІЖНАРОДНА СУДОВА ПРАКТИКА

Лідери практики. Top positions
Asters

ETERNA LAW

Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»

INTEGRITES

Лідери практики. Провідні компанії
AGA Partners
Arzinger
ENGARDE
EVERLEGAL
Hillmont Partners
Lexwell & Partners
SERGII KOZIAKOV & PARTNERS

ЗАХИСТ БІЗНЕСУ

Лідери практики. Top positions 
Arzinger
Asters
AVER LEX
EQUITY
Gramatskiy & Partners/«Грамацький і Партнери»
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
INTEGRITES
VB PARTNERS

Лідери практики. Провідні компанії
Ario Law Firm
Bargen
GRACERS

ID Legal Group

Mitrax
«Вдовичен та партнери»
«Правовий Альянс»/Legal Alliance

Рекомендовані компанії
EVRIKA
Justeco Law Company
МКГ
«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS

Лідери практики. Регіональні компанії
Justeco Law Company, м. Житомир

«Ріяко і партнери»/RIYAKO & PARTNERS, м. Харків

МОРСЬКЕ ПРАВО

Лідери практики. Top positions

Interlegal

АНК

Лідери практики. Провідні компанії
AGA Partners
Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»
LEGRANT

Юридичне бюро Сергєєвих

Рекомендовані компанії
МБЛС (релокація м. Київ)

МІЖНАРОДНА ТОРГІВЛЯ

Лідери практики. Top positions
Asters

Ilyashev & Partners/«Ілляшев та Партнери»

Лідери практики. Провідні компанії
AGA Partners
INTEGRITES
Interlegal
LEGRANT
SERGII KOZIAKOV & PARTNERS

GR ТА РЕГУЛЯТОРНА ДІЯЛЬНІСТЬ

Лідери практики. Провідні компанії
ADER HABER
Hillmont Partners
MK LEGAL SERVICE
Pavlenko Legal Group
Pragma Consulting Group
КМ Партнери
«Правовий Альянс»/Legal Alliance
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Юрбізнес у війні: інсайти після 24 лютого

Цей рік став найскладнішим для незалежної Укра-
їни. Природно, що велика війна лишила назавжди 
слід і на українському юридичному ринку. Вона 
змінила як його персональний склад, так і клієнт-
ський портфель.

Початок повномасштабної війни всі зустріли 
по-різному, але у шоковому стані. Хтось на певний 
час згорнув усю діяльність, хтось перемістився за 
кордон чи на захід України та продовжував працю-
вати віддалено на українському юридичному рин-
ку, а решта влаштувалися (тимчасово чи постійно) 
в іноземних роботодавців. Багато юристів стали до 
лав Сил оборони України.  

Що стосується нашої фірми, то попри природний 
шок перших днів, ми продовжували працювати без 
перерв навіть на один день, зрозуміло, віддалено. 
У пригоді став досвід роботи під час гострої фази 
пандемії COVID-19, який навчив злагодженій роботі 

поза офісом, а також приніс звичку не тільки юри-
стам, а й клієнтам спілкуватися шляхом відеоконфе-
ренцій. Для нас перевагою стало те, що практично 
всі наші клієнти — іноземний бізнес (із присутністю 
в Україні чи й без неї), і навіть до останньої панде-
мії ми з більшістю з них переважно спілкувалися та 
надавали послуги онлайн. Тож принаймні у цьому 
аспекті не доводилося звикати до нових умов робо-
ти. Міжнародні клієнти не настільки постраждали 
від війни, як велика частина українського бізнесу, 
тому вони продовжували працювати та генерувати 
запити до юристів.

Щодо персонального складу нашої фірми, то 
в ньому через велику війну жодних змін не відбуло-
ся. У перший місяць війни жіноча частина майже 
в повному складі перемістилась до Чехії, де розта-
шований головний офіс нашої фірми. Водночас всі 
жінки продовжували працювати на український офіс, 
хоч і розміщувалися фізично в офісі у Празі.

У перші місяці війни клієнтські запити переважно 
стосувалися питань, так чи інакше пов’язаних із вій-
ною, як-от: мобілізація, відповідні трудові питання, 
знищення майна тощо. 

Однак вже восени палітра роботи стала нагаду-
вати довоєнну. Наявні клієнти почали повертатися 
до активної роботи й відповідно — до більш звичних 
запитів до юристів. До того ж, на початку осені май-
же всі члени нашої української команди повернулися 
до Києва. Дедалі більша частина роботи вимагала 
фізичної присутності в Україні (судові справи, пред-
ставництво перед іншими державними органами).

З жовтня, як і всі українці, через атаку на енерге-
тичну інфраструктуру ми відчували ускладнення як 
у повсякденному житті загалом, так і для нормальної 
роботи зокрема. Це вимагало витрат додаткового 
часу та коштів на забезпечення безперебійного на-
дання послуг як в офісі, так і домівках працівників. 
На щастя, в підсумку якихось суттєвих перепон для 
нашого виробничого процесу терористичні атаки 
держави-агресора не створили.

В останні місяці у своїй роботі ми почали поміча-
ти оптимістичні сигнали щодо відродження інтере-
су іноземних інвесторів до України. Так, надходить 
дедалі більше запитів на Due Diligence українських 

компаній, іноземні бізнеси відкриваються в Україні 
(хоча й обмежують поки що обсяг операцій).

Маркетингові активності юридичних фірм теж 
поволі починають нагадувати довоєнні. У перші мі-
сяці війни уся медійна активність, природно, стосу-
валася допомоги Силам оборони України. З часом, 
оскільки постійно говорити лише про війну немож-
ливо, маркетинг повернувся до традиційніших тем, 
хоча звісно, тема війни та пов’язаних явищ і тут за-
лишається і залишатиметься однією з головних до 
самої перемоги. 

Сьогодні, коли ситуація в тилу відносно стабільна 
і ми починаємо потроху забувати про масовані ра-
кетні обстріли, інстинктивно хочеться сподіватися 
на винятково позитивний подальший розвиток по-
дій — як в аспекті перемоги у війні, так і економіки. 
Проте не потрібно забувати, що майбутнє економі-
ки України наразі сильно залежить від іноземної 
фінансової допомоги, і подальший розвиток подій 
залежатиме від того, як швидко Україна переможе 
на полі бою та чи продовжать закордонні партнери 
надавати допомогу у потрібній кількості.

До того ж, на нас надалі чекатиме і виклик щодо 
повернення громадян: коли та скільки саме наших 
співгромадян повернеться до України. Оскільки вій-
на стає дуже тривалою, перед людьми постає вибір: 
чи лишатися в Україні, з очевидними ризиками та 
незручностями, чи переїжджати (або лишатися) 
жити на постійній основі за кордоном. В інтересах 
нашої держави, щоб якомога більше її громадян усе 
ж таки вибрали варіант залишатися тут, попри усі 
труднощі. Але врешті-решт те, скільки лишиться 
і повернеться людей, сильно залежатиме від того, 
як саме виглядатиме перемога України у цій війні 
та як скоро вона буде здобута.

Не варто забувати про ризики глобальної ре-
цесії, яка неодмінно позначиться і на українській 
економіці.

Утім, за оптимістичного розвитку подій, на який 
я особисто сподіваюся, після якнайскорішої пере-
моги на Україну чекатиме велике повоєнне віднов-
лення, а з євроатлантичною інтеграцією обсяг ін-
вестицій, і відповідно юридичної роботи, тільки 
зростатиме. 

Юридичний бізнес

Тарас УТІРАЛОВ,  
партнер і директор українського 
офісу PETERKA & PARTNERS



2524 } квітень—травень 2023 р., №3-6 (761-764)Юридична ГазетаЮридична Газетаквітень—травень 2023 р., №3-6 (761-764) |    

Лідери ринку‑2023Лідери ринку‑2023

— Як вплинула війна на роботу вашої ком-
панії?
— На жаль, ми тимчасово втратили контроль над 

двома найбільшими металургійними комбіната-
ми — ММК імені Ілліча та «Азовсталь» у Маріуполі, 
а саме місто наразі окуповане. Наша «Азовсталь» 
навіки стала символом українського опору й не-
зламності, сталевим серцем країни. 

Ми продовжуємо зазнавати втрат і в інших мі-
стах нашої присутності — в Авдіївці, Кривому Розі, 
Запоріжжі, Кам’янському. Загалом війна спричини-
ла збитки 27 підприємствам Групи, фіксацією і до-
кументуванням яких ми продовжуємо займатися.

Нам довелося перебудовувати бізнес і знайти но-
ві логістичні ланцюги для експорту продукції. Нині 
підприємства «Метінвесту» в Україні працюють під 
постійною загрозою ворожих обстрілів. На роботу 
Групи негативно впливають логістичні обмежен-
ня, блокада чорноморських портів, дефіцит брухту, 
зростання собівартості виробництва та падіння цін 
на окремі види продукції. Попри все, інші підпри-
ємства «Метінвесту» працюють із різним рівнем 
завантаження, зважаючи на безпекові, логістичні, 
енергетичні, економічні та інші чинники.

Від початку повномасштабного вторгнення ми 
розірвали бізнес-зв’язки з 4438 контрагентами, пов’я-
заними з країною-агресором, впровадили підвищені 

заходи щодо перевірки контрагентів, виробників 
і кінцевих споживачів товару.

Під час війни «Метінвест» залишається надійною 
опорою України в економічній, оборонній та соці-
альній сферах. Зокрема, компанія стала одним із 
найбільших приватних донорів українського війсь-
ка. Захисники країни отримали від компанії понад 
150 000 бронежилетів, тож кожен десятий бронежи-
лет в армії — від «Метінвесту». Компанія налагодила 
системне постачання на фронт військової техніки 
й обладнання — дронів, тепловізорів, автівок і ба-
гато іншого. Крім того, Група розпочала виробляти 
сталеву продукцію для захисту України: спеціальні 
мобільні укриття для військових, броньовані щити, 
протитанкові їжаки, шиповані ланцюги, мінібасті-
они, саперні кішки та інші речі. Наразі «Метінвест» 
відвантажив на фронт 123 мобільних укриття. Від 
початку війни зі сталі «Метінвесту» зроблено понад 
80 000 протитанкових їжаків. 

Для допомоги мирним українцям Група запо-
чаткувала гуманітарну ініціативу «Рятуємо життя», 
в межах якої близько 500 000 людей отримали понад 
4000 т товарів першої потреби, а лікарні Запоріж-
жя, Кривого Рогу, Авдіївки та Кам’янського — ме-
дикаменти й обладнання майже на 250 000 євро. 
Ініціатива також розвиває напрями протезування 
українців, які втратили кінцівки, та психологічної 
реабілітації жінок і дітей.

Загалом із 24 лютого 2022 року Група «Метін-
вест» (включно зі спільним підприємством «Запо-
ріжсталь») спрямувала на гуманітарну і військову 
допомогу Україні понад 3,3 млрд грн, з яких понад 
1,7 млрд грн — на потреби армії в межах мілітарної 
ініціативи «Сталевий фронт Ріната Ахметова».

— Як виглядає типовий день інхауза під час 
війни? Якими навичками ви заволоділи під 
час війни? 
— На мій превеликий жаль, день (а іноді й ніч) на-

ших юристів проходить у комп’ютері. Війна забрала 
у нас одне одного, забрала живе, тепле спілкування 
за ранковою кавою або при випадковій зустрічі в офі-
сному коридорі. Позбавила нас можливості просто 
так спитати: «Як справи?», розказати жарт або обій-

нятися. Ми змушені працювати віддалено, з різних 
локацій, але, не дивлячись ні на що, ми продовжує-
мо бути сталевою командою #MetinvestLegal, бути 
разом і триматися одне за одного. Так, наші зустрічі 
тепер в Teams і кожен із нас сьогодні — технічно вдо-
сконалена версія нас самих довоєнного зразка. Ми 
вміємо розв’язувати проблеми зі зв’язком, працювати 
з документами та корпоративними системами будь-
де і надавати юридичну підтримку нашому бізнесу 
за будь-яких умов. Ми подорослішали й загартува-
лися як професіонали і як люди, а ще — навчилися 
більшої самостійності та відповідальності. Але наша 
головна риса — не зупинятися і йти вперед, навіть 
якщо складно, дуже складно.

— Як ви оцінюєте український ринок інхауз- 
юристів у 2023 році?
— Якщо давати загальну характеристику: розпо-

рошений, знерухомлений і перевантажений. З по-
чатком повномасштабного вторгнення ринок праці 
в Україні втратив багато цінних кадрів, і не лише 
в юриспруденції. Значна кількість персоналу була 
втрачена через виїзд за кордон і оптимізаційні про-
цеси в бізнесі. Є також ті, хто вирішив взагалі змінити 
напрям діяльності й піти з професії. Найбільш же бо-
лісним є те, що війна забрала в нас молоде покоління 
юристів, наше майбутнє — тих, хто ще навчається. 
Більшість із них, на жаль, вже ніколи не прийдуть 
у професію або взагалі не повернуться в Україну. Ті 
ж, хто лишаються, прагнуть стабільності та не завжди 
готові розглядати нові можливості. Але безперечно 
одне: юристи, які працюють інхауз, наразі пере-
вантажені. Не секрет, що обсяг юридичної роботи 
завжди прямо пропорційний змінам у бізнесовому 
середовищі, а їх з початком війни було і є багато.

Попри це, я впевнена, що саме зараз — час но-
вих можливостей і шалених кар’єрних шансів, час, 
коли багато залежить від самої людини — її ба-
жань, рішень і сміливості їх втілювати. Фаталізм, 
на мою думку, — лише слабка спроба виправдати 
свої невдачі та банальне небажання приймати 
відповідальність за своє власне життя. Наше май-
бутнє — завжди результат нашого вибору і нашої 
наполегливої праці. 

— Як вплинула війна на роботу компанії?
— Війна змінила все. Проте ціннісно, фундамен-

тально, принципово змінилося небагато. Ми, як і ра-
ніше, ставимо наших людей і їх безпеку як найвищу 
цінність. Як і до війни, усе, що ми робимо, має від-
повідати законодавству, корпоративним політикам 
і найвищим етичним стандартам. Як завжди, ми ма-
ємо забезпечити бездоганну якість нашої продукції.

Передусім ми забезпечуємо фізичну безпеку на-
ших працівників — облаштування приміщень і схо-
вищ на наших локаціях та офісах усім необхідним, 
підтримка тих, хто вирішив поїхати, а саме органі-
зація евакуаційних заходів і розміщення в безпечних 
місцях людей, які опинилися в зонах, де є загроза 
життю і здоров’ю, навчання людей правилам пове-
дінки в нових умовах, розширення програм медич-

ного страхування та підтримки здоров’я працівників 
і членів їх родин та багато іншого. 

Війна додала ще одну величезну активність — до-
помога суспільству. За цей час ми передали благо-
дійним фондам, волонтерам і організаціям продуктів 
і підтримки на суму майже 15 млн франків.

Наші бізнес-проєкти трансформувалися, але не 
зупинилися. Один із найцікавіших проєктів наразі — 
розвиток нового виробничого майданчика в селищі 
Смолигів Волинської області інвестицією приблизно 
40 млн швейцарських франків, які будуть спрямовані 
на розширення потужностей із виробництва вермі-
шелі та інших продуктів кулінарії в Україні.

Разом із фабрикою в Торчині виробнича мережа 
на Волині стане європейським регіональним хабом 
компанії для категорії кулінарних продуктів. У хабі 
буде працевлаштовано 1500 людей на виробництві, 
яке забезпечуватиме постачання продукції на ринок 
України та інші європейські ринки.

Nestlé є першою мультинаціональною компанією, 
що оголосила про нові інвестиції та здійснює прак-
тичні кроки, щоб забезпечити майбутній розвиток 
України уже зараз, у час повномасштабної війни. Так 
Nestlé продовжує розвиватися в Україні, підтримує 
зростання української економіки та створює нові 
робочі місця.

— Як виглядає типовий день інхауза під час 
війни? Якими навичками ви заволоділи під 
час війни?
— Почну з другої частини питання. Швидкість при-

йняття рішень. Діяти рішуче там, де раніше довго ва-
галися чи сумнівалися. Простіше прийняття викликів 

і трансформація проблем у можливості. Краща спів-
праця і взаємодія, взаємопідтримка. Фокусуватися на 
тому, що найважливіше. Краще комунікувати, адже 
в кожній кризовій ситуації інформування команд має 
архіважливе значення. А нам, юристам, було і є про 
що інформувати: постійні зміни законодавства, впро-
вадження воєнного стану, мобілізація, нові правила 
трудового права, забезпечення прозорості та комп-
лаєнсу в благодійності та багато іншого…

Наприклад, щоб роз’яснювати колегам складні 
юридичні питання простою зрозумілою мовою, ми 
запустили внутрішній подкаст SimpLegal — в ім-
провізованій студії (насправді в укритті, на випадок 
повітряної тривоги) ми робимо онлайн-трансляцію 
і відповідаємо на запитання колег, що їх ставлять 
у прямому ефірі. 

Отже, наш день — робота в командах офлайн 
і онлайн, онлайн-трансляції, багато роботи з доку-
ментами, робота в проєктах і часом перебіжки з офісу 
в укриття і назад…

— Як ви оцінюєте український ринок інхауз- 
юристів у 2023 році?
— Важко сказати, адже в нашій команді, на ща-

стя, все стабільно. Усі працюють, розвиваються, ро-
стуть, але всередині системи Nestlé. На нові вакансії 
ми передусім розглядаємо внутрішніх кандидатів. 
І у нас є таланти, тож я не дуже цікавилася ринком. 
Та вірю, що більшість українських юристів нарости-
ли професійні м’язи з викликами сьогодення. І це 
потрібно буде Україні, щойно переможемо і будемо 
відновлювати країну, бізнес, життя. Найкраще в нас 
попереду, готуймося до цього.  

Світлана РОМАНОВА,  
директорка з правового 
забезпечення Групи «Метінвест»

Наталя ЛИСА,  
юридична директорка 
Nestlé Ukraine&Moldova 

ТОП-20 ефективних  
корпоративних юристів 

(на думку юрбізнесу)

1 Світлана Романова,  
«Метінвест»

2 Ольга Лук҆янова,  
«Хенкель в Украї ні»

3 Мирослав Гнидка,  
Merx

4 Ірина Мусійчук,  
«МакДональдз Юкрейн Лтд»

5 Інна Хомич,  
«Нова Пошта»

6 Вікторія Огриза,  
PepsiCo Ukraine

7 Наталія Лиса,  
Nestle

8 Дмитро Таранчук,  
«Фармак»

9 Аліна Геза,  
ДТЕК

10 Інна Крушинська,  
Fozzy Group

11 Дмитро Федечко,  
Louis Dreyfus Company Ukraine

12 Олег Бігдан,  
«Бунге Україна»

13 Олексій Білоног,  
Група ТАС

14 Сергій Замула,  
«Сканія Україна»

15 Ірина Кравцова,  
раніше Raben Ukraine

16 Юрій Гвоздєв,  
МХП

17 Анна Жарова,  
«Філіпс Україна»

18 Олександр Петриченко,  
раніше ГК "Нові Продукти"

19 Андрій Васильєв,  
«НІБУЛОН»

20 Данило Глоба,  
YouControl
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Специфіка комплаєнсу для ФПГ

Що таке ФПГ? 
У загальному сенсі фінансово-промислова гру-

па — це сукупність компаній із фінансової та про-
мислової сфер, які належать до одного чи групи 
кінцевих бенефіціарних власників та здійснюють 
взаємодію між собою для досягнення спільних 
цілей, таких як отримання фінансової вигоди чи 
оптимізація виробничих процесів.

Колись був прийнятий Закон «Про промислово- 
фінансові групи в Україні», в якому визначене 
майже тотожне поняття — «промислово-фінан-
сова група». На той час вона визначалась як об’єд-
нання підприємств, що мало створюватися за 
рішенням Уряду України на певний термін з ме-
тою реалізації державних програм розвитку прі-
оритетних галузей виробництва і структурної 
перебудови економіки України. Зрештою закон 
втратив чинність ще у 2010 році, й на сьогодні 
в Україні поняття «фінансово-промислова група» 
не має законодавчого визначення.

Водночас Закон України «Про захист еконо-
мічної конкуренції» звертає увагу на ключове 
визначення — «контроль». Це вирішальний вплив 
однієї чи кількох пов’язаних юридичних та/або 
фізичних осіб на господарську діяльність суб’єкта 
господарювання чи його частини, який здійсню-
ється безпосередньо або через інших осіб (зокре-
ма, завдяки корпоративним правам та суміщенню 
посад). Внаслідок такого впливу на процеси злит-
тя чи перетворення підприємств може зростати 
контроль на ринку, тобто створюється економіч-
на концентрація. Одним із проявів концентрації 
є створення ФПГ.

Специфіка ведення бізнесу для 
груп компаній з погляду перевірки 
контрагентів
Сформований в Україні тренд орієнтації на 

закордонні правила ведення бізнесу є підставою 
для запуску нових законодавчих ініціатив у цій 
сфері, спрямованих на забезпечення прозорості 
українського бізнесу. Зокрема, шляхом встанов-
лення додаткових обов’язків, обмежень і відпо-
відальності бізнесу.

ФПГ загалом стикаються з тими самими комп-
лаєнс-ризиками, що і звичайні компанії. Це на-

самперед ризики настання юридичних санкцій, 
фінансових збитків або втрати репутації внаслі-
док невиконання вимог законодавства України та 
недотримання належної обачності при співпраці 
з контрагентами. Основна різниця фактично по-
лягає лише в масштабі ведення бізнесу, а також 
у тому, що ризикові зв’язки між компанією групи 
значно складніше припинити.

Невіддільна складова комплаєнсу — виявлення 
ризиків партнерських відносин — є також само-
стійною гарантією безпеки бізнесу та інструмен-
том його захисту від негативних наслідків санк-
цій, перевірок і репутаційного впливу.

Для виявлення ризикових контрагентів важ-
ливий комплексний детальний аналіз усієї до-
ступної інформації, а також достовірність, акту-
альність і максимальна оперативність доступу до 
даних. Тільки так можливо реалізувати якісний 
контроль комплаєнс-ризиків, що на сьогодні не-
мислимий без використання сучасних комп’ютер-
них технологій та спеціалізованого програмного 
забезпечення. Наприклад, аналітичної системи 
YouControl, що надає можливість автоматизо-
ваної перевірки даних про кожну компанію, яка 
входить до складу ФПГ і ФПГ загалом, а також 
забезпечує оперативний моніторинг ризиків.

ФПГ і санкції 
Важливим елементом контролю за концен-

трацією в Україні є надання дозволу на неї, якщо 
перевищується відповідний фінансовий поріг. 
Так, сукупна вартість активів або сукупний обсяг 
реалізації товарів учасників концентрації з ураху-
ванням відносин контролю за останній фінансо-
вий рік, зокрема за кордоном, має перевищувати 
суму, еквівалентну 30 млн євро.

З метою недопущення надання дозволів на 
концентрацію суб’єктів господарювання за учас-
тю осіб, до яких застосовуються санкції на різних 
етапах розгляду заяв і справ про концентрацію та 
для запобігання фактичній легітимізації придбань 
і злиттів за участю підсанкційних осіб, прийнято 
останні зміни до законів України «Про санкції» та 
«Про захист економічної конкуренції».

Так, дозвіл на концентрацію не надається, як-
що на дії, вчинення яких потребує одержання та-
кого дозволу органів Антимонопольного комітету 
України, поширюються спеціальні економічні 
та інші обмежувальні заходи. До таких санкцій, 
що виключають можливість надання органами 
АМКУ дозволу на концентрацію, можуть нале-
жати, зокрема:

 √ блокування активів — тимчасове обмежен-
ня права особи користуватися та розпоряджатися 
належним їй майном;

 √ заборона участі у приватизації, оренді дер-
жавного майна резидентами іноземної держави 
та особами, які прямо чи опосередковано кон-
тролюються резидентами іноземної держави або 
діють у їх інтересах;

 √ повна або часткова заборона вчинення пра-
вочинів щодо цінних паперів, емітентами яких 
є особи, до яких застосовано санкції згідно із За-
коном України «Про санкції».

Водночас надання дозволу про концентрацію 
може бути заборонене й у разі застосування ін-
ших санкцій, передбачених законом.

У разі здійснення під час дії воєнного стану 
концентрації без отримання відповідного дозволу 
органів АМКУ штрафні санкції визначатимуться 
в розмірі, що не перевищує 3000 неоподаткову-
ваних мінімумів доходів громадян (на сьогодні 

це еквівалент 51 000 грн), що загалом вважається 
доволі м’яким покаранням. Якщо ж учасниками 
концентрації в поданих заявах надано недосто-
вірну інформацію, а також, коли кінцевим бене-
фіціарним власником одного з учасників кон-
центрації є рф або її громадяни, які підтримали 
військову агресію проти України, або якщо АМКУ 
матиме обґрунтовані підозри, що метою концен-
трації є виведення активів, часток, паїв, акцій 
з-під дії міжнародних санкцій, запроваджених 
за військову агресію проти України, штраф може 
сягати максимального розміру, передбаченого 
Законом, — 5% доходу суб’єкта господарювання 
від реалізації продукції за останній звітний рік.

Як уникнути ризиків і полегшити 
процедуру комплаєнсу для ФПГ?
Життя постійно змінюється, а разом із ним — 

законодавчі вимоги й обмеження, а також пове-
дінка пов’язаних осіб. Часто обмеження посилю-
ються, а ризики внутрішнього партнерства ФПГ 
зростають. Тому важливо перевіряти ризики не 
одноразово, а здійснювати це на постійній основі 
для вчасної поінформованості про критичні зміни 
та можливості оперативного впливу на ситуацію.

Варто оцінювати відповідні ризики й на під-
ставі отриманих даних приводити ризикові по-
казники в норму. Такий моніторинг важливий 
і для попередження недружніх дій. Насамперед 
рейдерства шляхом виявлення неочікуваних (та 
незаконних) змін у складі керівництва пов’язаних 
компаній, перерозподілу часток у статутному ка-
піталі, зміни місцезнаходження, ініціювання су-
дових справ, процедур банкрутства тощо.

Належне дотримання принципів комплаєнсу 
та ефективний контроль ризиків ФПГ забезпечу-
ють мінімізацію правових, економічних і репута-
ційних ризиків вітчизняного бізнесу, сприяють 
встановленню прозорих ділових відносин в Укра-
їні та за кордоном. 

Система YouControl дозволяє спостерігати за 
змінами ризикових показників (на момент їх 
виникнення) не однієї, а сотень і тисяч пов’яза-
них компаній та фізичних осіб одночасно, не-
відкладно отримуючи «тривожні» повідомлення 
моніторингу.

Обставини репутаційного значення відобра-
жаються в досьє контрагента, першочергово — 
в експрес-аналізі. Це результат аналізу контра-
гента за більше ніж 500 важливими факторами, 
на які варто звертати увагу. Система самостійно 
аналізує основні дані про компанію та присвоює 
відповідне індексне маркування (А, В, С, D), що 
відображає рівень ретельності, з якою рекомен-
дується здійснювати перевірку.

Відбір факторів для аналізу контрагента ґрун-
тується на актуальних практиках комплаєнс-оці-
нок, зокрема щодо відповідності компаній вимо-
гам нормативно-правових актів чи рекомендацій 
Верховної Ради України, Національного банку 
України, Державної фіскальної служби, Держав-
ної служби фінансового моніторингу України 
тощо. Використовуються іноземні та міжнародні 
правові джерела: санкційні списки Міністерства 
фінансів (OFAC) та Бюро промисловості та без-
пеки (BIS) Міністерства торгівлі США, Ради Єв-
ропейського Союзу, Великої Британії, Канади, 
Австралії, Японії. Фізичні особи, які пов’язані 
з тими компаніями, що аналізуються, також пе-
ревіряються на наявність у списках терористів від 
ДСФМУ, куди, серед іншого, додані й дані Ради 
Безпеки ООН. 

Данило ГЛОБА,  
заступник директора з правових 
питань YouControl

Комплаєнс Лідери ринку‑2023

ТОП-10 ефективних  
юристів-політиків/  

держслужбовців/суддів

1 Олексій Резніков,  
міністр оборони України

2 Андрій Костін,  
Генеральний прокурор України

3 Денис Малюська,  
міністр юстиції України

4 Віра Михайленко,  
голова ВАКС

5
Валерія Коломієць,  
заступниця міністра юстиції України  
з питань європейської інтеграції

6

Ольга Стефанішина,  
віцепрем’єр-міністерка з питань  
європейської та євроатлантичної  
інтеграції України

7 Іван Міщенко,  
суддя КГС ВС

8

Леся Василенко,  
народна депутатка України, 
засновниця правозахисної організації 
«Юридична сотня»

9

Олександр Мережко,  
народний депутат України,  
голова Комітету ВРУ з питань зовнішньої  
політики та міжпарламентського  
співробітництва 

10 Андрій Пишний,  
голова НБУ

— Які особливості здійснення 
правосуддя під час війни може-
те відзначити? 
— З початку повномасштабного 

вторгнення Вищий антикорупційний 
суд ні на хвилину не припиняв своєї 
діяльності, нам вдалося забезпечити 
належне здійснення правосуддя навіть 
у найскладніші дні. Хоча правосуддя 
під час війни — це справжній виклик 
для суспільства і держави. Адже вини-
кає цілий комплекс нових питань: як 
забезпечити безпеку учасників про-
цесу, які перебувають у суді, та пра-
цівників суду; як досягти більш-менш 
повноцінного функціонування судо-
вих установ в умовах пошкодження 
енергетичної інфраструктури або по-
стійних відключень електричної енер-
гії; як забезпечити участь у судовому 
засіданні підозрюваних, обвинуваче-
них та їх захисників, які перебувають 
поза межами країни; чи потрібно реа-
гувати на неявку учасників, які поси-
лаються на саму наявність воєнного 
стану в контексті поважності причини 
неприбуття; як організовувати в су-
дове засідання доставку учасників, 
які перебувають під вартою; чи необ-
хідно застосовувати до підозрювано-
го, обвинуваченого запобіжний захід 
у вигляді тримання під вартою або 
домашнього арешту й низка інших. 

Ефективність виконання завдань 
кримінального провадження в умовах 
воєнного стану не в останню чергу за-
лежить від гнучкості та оперативності 
законодавця в питаннях адаптації по-
ложень кримінально-процесуального 

законодавства до нової об’єктивної 
реальності. Отже, до особливостей 
здійснення правосуддя під час війни 
передусім потрібно віднести дина-
мічність законодавства, що регулює 
кримінальне провадження. Тут вар-
то звернути увагу на «делегування» 
в певних випадках функцій слідчого 
судді прокурору, нові підстави скасу-
вання та зміни запобіжного заходу, 
зокрема зі спрямуванням застави на 
цілі оборони, врегулювання питань, 
пов’язаних з участю у кримінальному 
провадженні військовополонених, зу-
пинення судового провадження у ви-
падку призову обвинуваченого для 
проходження військової служби під 
час мобілізації. Вся система кримі-
нальної юстиції має швидко переорі-
єнтуватися на нові норми. 

Іншою особливістю є уповільнення 
чи блокування розгляду кримінальних 
проваджень. Під час війни відбува-
ється переміщення в межах України 
та за кордон підозрюваних, обвину-
вачених та адвокатів. КПК України 
містить загальні обов’язки підозрю-
ваного, обвинуваченого — прибути 
за викликом до слідчого судді, суду, а в 
разі неможливості — заздалегідь пові-
домити про це; виконувати обов’язки, 
покладені рішенням про застосуван-
ня запобіжного заходу. Процесуальні 
обов’язки не зникають із введенням 
воєнного стану, проте вони можуть не 
виконуватися з огляду на необхідність 
забезпечення безпеки життя і здоров’я 
(і це, безумовно, виправдано) або на 
можливість скористатися ситуацією 
невизначеності для затягування су-
дового розгляду чи переховування. 
Певна кількість кримінальних прова-
джень зупиняється у зв’язку з призо-
вом обвинувачених для проходження 
військової служби. 

Водночас в актуальних умовах ак-
тивно використовуються засоби відео-
конференцзв’язку, зокрема і з власних 
технічних засобів учасників кримі-
нального провадження. 

Загалом через 14 місяців повно-
масштабного вторгнення можна го-
ворити про нову «крихку стабільність» 
правосуддя — судова система адапту-
ється до роботи в нових реаліях, однак 
її спроможність має бути підсилена 
новими механізмами. 

Віра МИХАЙЛЕНКО,  
голова ВАКС

ТОП-3 ЮФ,  
що вплинули на розвиток 

ринку за останній рік 
1 Asters

2 Arzinger

3 Integrites
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ІТ-податки у 2023 році. Скільки 
треба платити?

Для ІТ-компаній 2023 рік приніс деякі зміни. 
Найболючішою є скасування податкової пільги 
з 1 січня 2023 року. Зокрема, завершився термін 
звільнення від сплати ПДВ операцій з постачан-
ня програмної продукції, який діяв з 2013 року. 
За 10 років ІТ-бізнес в Україні вийшов на новий 
рівень, став найдорожчим і найперспективні-
шим бізнесом в Україні. 

До останнього велися дебати з профільними 
комітетами Верховної Ради та міністерствами 
щодо залишення податкової пільги, але повно-
масштабна війна змусила забути податківців 
про будь-які пільги та максимально наповню-
вати казну держави. 

Верховна Рада України 28 липня 2022 ро-
ку зареєструвала законопроєкт №7611, який 
передбачає продовження цієї пільги, однак 
далі реєстрації документ не пішов. На момент 
його обговорення Міністерство фінансів вне-
сло надходження ПДВ від ІТ-бізнесу в проєкт 
бюджету 2023 року і прибирати його звідти 
не планувало.

Наслідки скасування пільги й наскільки 
більше доведеться сплачувати?
Нагадаю, до програмної продукції, операції 

з постачання якої звільнили від оподаткування 
ПДВ, належать:

 √ результат комп’ютерного програмування 
у вигляді операційної системи, системної, при-
кладної, розважальної або навчальної комп’ю-
терної програми чи їх компонентів, а також 
у вигляді інтернет-сайтів або онлайн-сервісів 
і доступу до них;

 √ примірники (копії, екземпляри) комп’ю-
терних програм, їх частин, компонентів у мате-
ріальній чи електронній формі, зокрема у фор-
мі коду/кодів або посилань для завантаження 
комп’ютерної програми чи їх частин, компонен-
тів у формі коду/кодів для активації комп’ютер-
ної програми чи в іншій формі;

 √ будь-які зміни, оновлення, додатки, допов-
нення або розширення функціонала комп’ютер-
них програм, права на отримання цих оновлень, 

змін, додатків, доповнень упродовж певного 
періоду часу;

 √ криптографічні засоби захисту інформації.
Тож з 1 січня 2023 року за постачання про-

грамної продукції доведеться нараховувати 
ПДВ.

З погляду адміністрування ПДВ в Україні 
вважають одним із найскладніших податків. 
Як правило, він асоціюється лише з негати-
вом, адже існують численні схеми з ухилення 
від його сплати.

Чому держава проти?
Податкову пільгу не продовжили через дві 

проблеми. 
Перша — це недоотримані податкові надхо-

дження. У владі вважають, що в минулі роки ця 
пільга для ІТ-компаній призводила до втрати 
бюджетом додаткових мільярдів гривень.

За розрахунками Державної податкової служ-
би, у 2021 році обсяг ПДВ, який мав надійти до 
бюджету від ІТ-сектору, міг становити 4,6 млрд 
грн. Приблизно такі самі надходження Мінфін 
вніс до бюджету на 2023 рік.

Як відомо, в умовах війни понад половина 
всіх видатків із казни йдуть на фінансування 
армії.

Друга — аргумент Мінфіну полягає в тому, 
що продовження дії пільги з ПДВ для програмної 
продукції суперечить директиві ЄС щодо цього 
податку. На думку влади, це може стати перешко-
дою на шляху до вступу в Євросоюз.

Крім того, урядовці закидають айтівцям, 
що ті й так користуються чималою кількістю 
пільг.

Так, рік тому держава запустила для ІТ-сек-
тору спеціальний пільговий податковий режим 
«Дія.City», який пропонує привабливі умови 
оподаткування доходів ІТ-працівників і при-
бутків компаній.

Нарешті, продовження дії пільги суперечить 
домовленостям з міжнародними кредиторами, 
від яких Україна збирається отримати більше 
коштів, ніж від ПДВ з ІТ-компаній.

Зокрема, проти будь-яких податкових пільг 
категорично виступає МВФ. Фонд очікує, що 
Уряд докладе максимум зусиль, аби збирати 
гроші самостійно та менше залежати від зо-
внішнього фінансування.

Як живе ІТ-бізнес зараз?
Пільга не діє майже чотири місяці, але обвалу 

на ІТ-ринку за цей час не сталося. Утім, життя 
бізнесу таки ускладнилося.

Деякі великі ІТ-компанії повідомляють, що 
через запровадження ПДВ вони змушені ско-
рочувати витрати на маркетинг і переглядати 
власні волонтерські проєкти. ПДВ торкнулося 
передусім компаній, які працюють на внутріш-
ньому ринку, тобто постачання програмної про-
дукції відбувається на митній території України, 
що є об’єктом оподаткування ПДВ.

Актуальними стали багато нових термінів для 
IT-галузі: податковий кредит і податкові зобов’я-
зання, податкові накладні, розрахунки коригу-
вання, реєстраційний ліміт, перехідні операції 
тощо. Увесь цей окремий всесвіт ПДВ, в якому 
без спеціально підготовленого бухгалтера можна 
загубитися. Тому в ІТ-компаніях збільшилися ви-

трати на податкових консультантів і підвищення 
кваліфікації бухгалтерів.

Варто розуміти, що податкове навантажен-
ня у вигляді 20% є тягарем кінцевого спожи-
вача — користувача програмної продукції: 
чи то юридичної особи, чи звичайної фізич-
ної особи.

Для попередження проблем з ПДВ варто звер-
нути увагу на наступне:

Перевірити усі свої договори на відповідність 
пільгового режиму ПДВ, щоб не отримати не-
приємний «сюрприз» у вигляді донарахування 
ПДВ у разі податкової перевірки.

Своєрідний check-up договорів може вигля-
дати так (перелік не є вичерпним):

• Фактичне сходиться з юридичним. Пред-
мет, прописаний у договорі, повинен показу-
вати реальні операції.

• Сторони договору — резиденти/нерези-
денти України. Пам’ятаємо, що об’єктом опо-
даткування ПДВ відповідно до п. 185.1 ПКУ 
є операції з постачання послуг, місце поста-
чання яких розташоване на митній території 
України.

Водночас місцем постачання послуг із розро-
блення, постачання і тестування програмного 
забезпечення, з оброблення даних та надання 
консультацій із питань інформатизації, надання 
інформації та інших послуг у сфері інформати-
зації, зокрема, з використанням комп’ютерних 
систем, згідно з п. 186.3 ПКУ є місце, в якому 
отримувач послуг зареєстрований як суб’єкт 
господарювання.

Отже, в разі постачання таких послуг нерези-
денту місцем їх постачання є країна реєстрації 
замовника. Тобто таке постачання відбуваєть-
ся за межами митної території України, а зна-
чить, об’єкт оподаткування ПДВ відсутній. І тут 
важливо розуміти, що йдеться не про пільго-
вий режим оподаткування ПДВ для операцій 
з постачання програмної продукції, а про те, 
що такі операції не є об’єктом оподаткування 
ПДВ загалом.

• Момент набуття права власності покупцем 
на програмну продукцію. Це важливо, оскіль-
ки звільненню від оподаткування підлягають 
операції з постачання програмної продукції, 
під час яких відбувається перехід права влас-
ності на програмну продукцію від постачаль-
ника до покупця.

• Визначення виду платежу за договором. 
Роялті/не роялті? Це впливає на отримання 
пільгового режиму ПДВ. Нагадаю, що він за-
стосовується, якщо плата не вважається роялті.

• Чи супроводжуються операції з програм-
ною продукцією технічною підтримкою чи ін-
шими додатковими послугами? Якщо так, то 
це варто зафіксувати в договорі.

• Чи є програмна продукція невіддільною 
складовою систем та/або устаткування/облад-
нання, що постачаються замовнику? Або ж це 
окремий елемент? На це також впливає засто-
сування IT-пільги з ПДВ.

Чи дійсно варто було скасовувати податкову 
пільгу, можна буде сказати в наступному році, 
а саме визначити вартість надходжень у бю-
джет. Але в будь-якому випадку варто не забу-
вати, що ІТ-бізнес у період війни є найбільшим 
платником податку в дохід бюджету.  

Ірина СТАРОДУБ,  
Head of Litigation
LLC MONEYVEO

ІТ
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— Дмитре, ми з вами знайомі вже багато ро-
ків, зробили низку інтерв’ю, статей, блогів. 
Ви відомі на ринку юридичних послуг як ке-
руючий партнер юрфірми зі спеціалізаціями 
аграрне право, нерухомість, ІТ. Ваша компа-
нія має відзнаки, нагороди, а головне — задо-
волених клієнтів. Ви зробили великий внесок 
у розвиток юридичного бізнесу нашої країни. 
Отож питання: як справи зараз?
— Сьогодні ми, як і всі, проходимо період тран-

сформації. Зараз не я є керуючим партнером Юри-
дичної фірми Alexandrov&Partners, а Олег Шевцов. 
Наразі ми оптимізували роботу компанії. Останні ро-
ків п’ять я розповідаю (зокрема, на ринку юридичних 
послуг), що займаюся темою усвідомленого бізнесу.

Самою усвідомленістю як напрямом, темою 
квантових практик, духовних я почав цікавитись 
у 2000 році. Це були практики цигун. Тоді ж я 
вперше освоїв медитацію. Далі воно затягує (по-
сміхається — ред.). Коли все добре — ти до цьо-
го не повертаєшся, коли є труднощі — до цього 
звертаєшся. В усвідомленості я шукав підтримку 
для себе, знаходив її, розумів, що вона там є, але 
не бачив зв’язку. В якийсь момент, 5-6 років тому, 
я знайшов цікаві книжки. Своєрідним мостом між 
духовною квантовою реальністю і фізичним світом 
для мене були книги Джо Діспенза. Я — скептик, 
тому повинен був перевірити дієвість практик, про 
які він пише. Так я почав практикувати його теорію 
у нашій компанії. Освоювали такий відомий метод, 
як метод Сільва, практикували та переконалися, 
що це дійсно працює. Кожен отримував інсайти не 
лише для бізнесу, а й особистий розвиток.

Ми впроваджували у себе в компанії різні прак-
тики, зокрема, кармічний менеджмент. Колись 
навіть я взяв 50 екземплярів книги «Кармічний 
менеджмент» Майкла Роуча та розіслав їх юри-
дичним компаніям. У книзі описується історія про 
буддистського монаха Майкла Роуча (я в нього теж 
навчався), який заснував компанію з 7 доларами 
в кишені, і потім вона стала номером один у діа-
мантовому бізнесі. Пізніше її купив Уоррен Баффет, 
це реальний кейс.

Ця книга на мене серйозно вплинула, я почав 
рухатись у цьому напрямі й зрозумів, що важливим 
є перехід від аналітичного менеджменту до більш 
інтуїтивного. Постало питання, де брати інформа-
цію та як із нею працювати.

У ще одній його книзі «Огранювач алмазів» 
є практика, яка називається круг. Її суть полягає 
у дні тиші один раз на тиждень, який практикував 
автор. Фактично це був робочий день, коли він ви-
рішував складні питання для бізнесу, але в практи-
ці повної тиші. Майкл Роуч був віцепрезидентом 
своєї компанії, і спочатку він брав день тиші за свій 
рахунок. Але потім, коли під час таких днів тиші 
він згенерував декілька ідей, які трансформували 
галузь (наприклад, новий підхід до зберігання діа-
мантів), і це дало можливість за рік заощадити для 
компанії близько 1 млн доларів, ці дні компанія 
стала йому оплачувати.

Існує ще так зване велике коло тиші, коли один 
раз на рік береться два тижні тиші. Я згадав, що цю 
практику робить Білл Гейтс.

Я також вирішив спробувати таку практику, але 
в мене виникли труднощі, коли не вдалося знайти 
місце, де я міг би два тижні пробути в тиші. Вимогою 
до виконання практики є, аби навколо не було ані 
людей, ані машин, була тиша та повний інфодетокс.

Спробуй знайти таке місце (посміхається — 
ред.). Але я постарався, і вдалося. Знайшов буди-
нок свого близького друга в Бориспільському ра-
йоні, крайній у селі. І ось там я пробув ці два тижні, 
згенерував цілу низку ідей. Серед них була ідея 
усвідомленого бізнесу, яка крок за кроком поча-
ла матеріалізовуватися. Тоді я не знав, як це буде 
реалізовано, але стався внутрішній імпульс. Що 
ми маємо сьогодні: створений Ретрит-центр усві-
домленого бізнесу, вже є реальні практики, навіть 

напрацьовані медитації, що дають можливість от-
римати ідеї для бізнесу, написана книга та є робота 
в менторських групах. Я вирішив, що хочу закрити 
свою адвокатську практику, хоча компанія з моло-
дими партнерами буде існувати, все є для її роботи.

У моєму житті прийшов час нового етапу. Це для 
мене цікавіше, важливіше, тут є велика серйозна 
місія, пов’язана із впливом на соціум та свідомість 
підприємців. І я хочу йти в цьому напрямі.

— Це цікаво. А коли саме ви вперше практи-
кували два тижні усамітнення у друга на дачі?
— Це було у лютому, шість років тому.

— Тобто ще у допандемійний час.
— Так-так. Ще скажу, як на мене це повпливало. 

Інтуїтивні навички у зв’язку з практиками тоді були 
настільки сильні, що ми за два роки вже практи-
кували віддалену роботу в компанії. Ми мали три, 
а потім і два «офісні» дні на тиждень, а інші дні 
працювали віддалено. Тому коли почалася панде-
мія, повний перехід на дистанційку не приніс нам 
особливих труднощів.

— Ви залишаєте адвокатську практику. Ком-
панія Alexandrov&Partners продовжить свою 
роботу під керівництвом Олега Шевцова, все 
правильно?
— Так, абсолютно.

— Ви вже дещо порушили питання, як при-
йшли до ідеї усвідомленого бізнесу загалом. 
А що це взагалі таке? Перейдімо до базових 
речей: що таке усвідомленість і що таке усві-
домленість у бізнесі зокрема?
— Окрім опису, давайте з вами зробимо коро-

теньку практику. Закрийте очі (звертається до жур-
налістки — ред.). Вдихаємо… Видихаємо… Вдиха-
ємо… Видихаємо… Уявіть, що ви концентруєтесь 
на диханні та навіть зосереджені та тому, як у ваш 
ніс заходить повітря. Вдихаємо… Видихаємо…

Тепер переведіть увагу на ваше серце і відчуйте, 
як воно б’ється.

Так… Зараз зник весь інший світ. Є тільки ви, 
тут і зараз. Ваше серце б’ється. А тепер, в цей мо-
мент, відпустіть думки та намагайтеся зловити, 
про що ви думаєте.

Тепер намагайтеся зловити, що ви відчуваєте, 
які ваші емоції в цей момент.

Тепер відкриваємо очі.
Ви потрапили в теперішній момент, перейшли 

у стан потоку, в цій точці розташований весь по-
тенціал і вся ваша сила.

То що ж таке усвідомленість? Це знаходження 
в поточному моменті, усвідомлення себе, своїх ду-
мок, емоцій і намірів. Для чого це усвідомлювати?

Тому що в момент, коли ви генеруєте подум-
ки свої наміри та емоції, ви створюєте майбутнє.

І саме в цей момент треба приймати певні рі-
шення, аби отримати певні результати. Візьмемо, 
наприклад, негативну емоцію. Розберімо з вами 
заповідь: «Не вкради». У нас всі звикли, що музика, 
фільми та контент в інтернеті безоплатні. На май-
бутнє це створює таку карму, коли люди не ціну-
ють нашу роботу, хочуть все безоплатно отримати 
(особливо, у сфері послуг). Або ще один приклад, 
пов’язаний із часом. Дуже багато людей запізнюєть-
ся. Раніше — фізично, зараз — на онлайн-зустрічі. 
До чого це веде. Ми не розглядаємо час як ресурс. 
Але це навголовніший ресурс в житті кожного. То-
му якщо ми запізнюємось на 5-10 або більше хви-
лин — то крадемо час інших людей, їхній ресурс. 
І й майбутньому це відбивається на тому, що в нас 
самих не вистачає часу, до нас самих люди запізню-
ються. Так спрацьовує це колесо карми. Нам треба 
відповідально ставитись і до цього ресурсу. 

Якщо брати з погляду квантової реальності та 
наукових праць Діспензи, то ми на квантовому 
рівні формуємо свою реальність.

Ось цим моментом, коли ви перебуваєте тут, ви 
формуєте реальність.

Наведу приклад із власного життя, який також 
описаний у моїй книзі. Мій друг, власник земельної 
ділянки, отримав рішення суду про те, що забудови 
на його ділянці є незаконними, та мав «виселити» 
цих підприємців. Там був шиномонтаж, невелич-
ка автомийка, збір металобрухту й інші тимчасові 
конструкції. Ці люди заробляли якісь копійки, але 
у нас на руках було рішення суду. Якщо рухатися 
з погляду звичайного бізнесу, закон на нашому 
боці: заїжджаємо трактором, «згортаємо», і все.

Але в момент прийняття рішення ми усвідом-
люємо, що це — люди, в кожного з цих підпри-
ємців є сім’ї, які потрібно годувати. Тобто ми 
виходимо за межі свого рівня сприйняття світу, 
коли розуміємо, що наслідки нашої дії будуть не-
гативними для них.

Коли ми агресивно заїдемо та викинемо їх, хтось 
у майбутньому таку саму дію вчинить щодо нас. Тут 
працює закон: «Що посієш, те й пожнеш».

Але ми підійшли по-іншому. Я запропонував дру-
гу, щоб він поїхав до кожного з цих підприємців. 
Нашим завданням було їх «виселити» так, щоб вони 
зберегли свої бізнеси та фінансові потоки як міні-
мум. А краще — щоб вони збільшилися. Він поїхав. 
Спеціально збудував автомийку, люди переїхали. 
З точкою металобрухту теж якось вирішив питан-
ня. Всі ці підприємці залишили земельну ділянку 
і в результаті покращили свій фінансовий стан.

І він, таким чином роблячи одну й ту саму зов-
нішню дію (адже це виселення), але конструктивно, 
прийнявши усвідомлене рішення, посіяв позитив-
не зерно на майбутнє. А як визначити, позитивне 
чи негативне? Тому що в першому випадку люди 
відчули б негативну емоцію (агресію, розчаруван-
ня), але в нашому випадку вони відчули вдячність. 
Так це і працює.

Якщо ми візьмемо конкретного підприємця, то 
його робота, якщо узагальнити — це прийняття рі-
шень. І не лише підприємця. Хтось порахував, що 
людина приймає 5000 рішень за день: яку взяти 
зубну пасту, шкарпетки тощо. І це не безплатні рі-
шення. Кожне рішення — це енергія, це наш ресурс. 
Підприємець приймає їх більше — 7000—8000. 
І якщо він не розуміє цього механізму, то результа-
тивність цих рішень, які в майбутньому приведуть 
до певних наслідків, буде інша.

Але саме в момент прийняття, на перехресті, ми 
можемо змінити ці результати. Тому я працюю над 
тим, щоб, говорячи мовою бізнесу, збільшити KPI 
правильних рішень.

— Це є метою усвідомленого бізнесу чи його 
інструментом?
— І те, й інше. Якщо з 7000 рішень, які приймає 

підприємець, було 4000 правильних, а тепер стане 
6000, як ви вважаєте, ефективність його бізнесу ви-
росте? Звичайно. До того ж він починає економити 
свою енергію та ресурси. Якщо він буде довіряти 
своїй інтуїції, це приведе до того, що він увесь час 
буде знаходитися в ресурсі, і в нього, як би це дивно 
не звучало, з’являється додатковий час. Адже якщо 
рішення неефективне, треба повертатися, робити 
чекін, потім все переробляти, а це забирає час.

Тому коротко. Усвідомленість — це знаходжен-
ня в поточному моменті та розуміння свого чіткого 
місця в цій реальності й зв’язку з цією реальністю.

	 	 	Інтерв'ю Юридичний бізнес

У моєму житті прийшов час 
для нового етапу. Це для мене 
і цікавіше, і важливіше

Для будь-якого підприємця вся його 
робота — це духовна практика

Дмитро АЛЕКСАНДРОВ — 
відомий юрист і адвокат 
на ринку юридичних 
послуг України. Відомий 
практиками своєї юридичної 
компанії, вдалими кейсами, 
іменитими клієнтами, 
експертизою та визнанням. 
Але останні декілька років 
він присвячує свій час іншим 
практикам — духовним. 
Активно займаючись темою 
усвідомленого бізнесу, він 
відкрив новий проєкт — 
Ретрит-центр усвідомленого 
бізнесу, ключова мета якого — 
допомогти підприємцям 
по-новому поглянути на 
свій бізнес і згенерувати ідеї 
для його розвитку. Підхід 
перевірений всесвітньо 
відомими бізнесменами, 
самим Дмитром 
і відвідувачами ретрит-центру. 
Про нього і не тільки — 
у нашому інтерв’ю
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— Як концепція розвитку усвідомлений біз-
нес — це достатньо новий напрям. Чим він 
вас привабив? І чи справді реально поєднати 
підприємництво та духовний розвиток? Адже 
перше — це більше про отримання прибутку, 
а друге — про щось високе.
 — Якщо ми подивимося на основні глибокі напра-

цювання (Біблію, Коран, Книгу мертвих, Бгаґавад- 
Ґіта), то наша основна мета в цьому світі — отримати 
досвід. Тому тут йде підміна понять. Ми вважаємо, 
що є фізичним тілом і душею, яка отримує духовний 
досвід, а насправді ми — це душа, яка перебуває в ма-
теріальному тілі та отримує в ньому досвід.

Я завжди для скептиків кажу: «Добре, друзі, ви мо-
жете не слухати мене. Але ж ви можете спробувати 
цей підхід, якщо ваша модель до цього не спрацю-
вала. А може, ця спрацює?». Концепція, що духовне 
і матеріальне несумісні, неправдива. Насправді будь-
яка діяльність, якою б ви не займалися, є духовною 
практикою. Тому що ви отримуєте досвід для ду-
ховного світу і реалізуєте потреби своєї душі. Я на-
зиваю це «справа душі», і у своїй книзі я також про 
це написав. Дуже класним показником є те, коли ви 
лягаєте спати, вам хочеться думати про свою справу: 
«Я сьогодні й це зробив, й інше». А зранку прокида-
єтеся з думкою: «А сьогодні я ще оце зроблю», і вам 
це подобається, це значить, ви на своєму місці. Тому 
для вас це є духовний розвиток. Для будь-якого під-
приємця вся його робота і є духовною практикою.

— Як війна вплинула на бізнес і як на це поди-
витися крізь призму усвідомленого бізнесу?
— На сьогодні ми обличчям до обличчя зустрі-

лися зі смертю.
Що виникає в той момент, коли ви знаєте (або 

не знаєте), що жити залишилося дуже мало? В буд-
дистській традиції є така практика, яка називається 
медитація смерті. Простіше її називають медитація 
зубної щітки. Якщо у вас сьогодні день, коли ви чи-
стите зуби, останній, як ви себе будете вести? Ви 
будете робити щось особливо цінне для себе! Зараз 
основний запит підприємців: «Я не хочу займатися 
тим, чим мені не подобається. Я хочу цьому світу 
давати цінність».

У мене на сьогодні близько 10 моїх учнів почали 
нові бізнес-проєкти (3-4 кейси я описав у своїй кни-
зі). Хтось відкрив інтернет-магазин, хтось займається 

поставкою сільськогосподарської продукції в Європу 
тощо. Люди почали виходити не з аналізу маркетин-
гового дослідження, вони почали слухати себе. «А 
я тут, де перебуваю? А де буде моя конкретна реалі-
зація в цей момент?». Ось така кореляція.

— Тобто не треба дивитися на статистику, 
а варто слухати себе, так?
— Звісно. Як підтвердження можу навести при-

клад свого ретрит-центру. Він розташований на пів-
ночі Київської області, побував в окупації… Але 
відбулося якесь диво, що орки туди не потрапили. 
Вже після окупації ми хотіли віддати будиночки для 
переселенців, але перед цим я провів там кілька днів 
практики, помедитував і дійшов висновку, що якщо 
світ доклав стільки зусиль, аби центр зберігся, зна-
чить, він потрібен саме в такому форматі. І ми почали 
рухатися в цьому напрямі з літа минулого року, коли 
ще було все туманно, говорили про наступ із білорусі, 

і ми в зоні ризику... Я провів медитацію та прийняв 
рішення і далі інвестувати в ретрит-центр. Я не міг 
пояснити, чому роблю саме так. Тоді ми інвестува-
ли й до Нового року збудували ще зал для практики 
та п’ять нових будиночків. Головне в цьому рішенні 
те, що якщо я виступаю як ментор, та повинен бу-
ти прикладом підтвердження всього, чого навчаю.

— Про ваш ретрит-центр. Ви вже багато про 
нього розповіли. І про ідею, і про те, як він був 
в окупації. Розкажіть, як він виглядає, яка кон-
цепція його існування та місія?
— Ми розібрали з вами, що таке усвідомленість. 

Всі, думаю, знають, що таке бізнес. Тепер до питан-
ня, що таке ретрит. У перекладі з англійської мови 
retreat — усамітнення. Це слово набирає все більшої 
популярності. Інколи навіть поїздку в банний комп-
лекс називають ретритом (посміхається — ред.), але 
це трошки не те.

Наш Ретрит-центр усвідомленого бізнесу — це 
заміський комплекс для підприємців, де вони мо-
жуть побути в тиші, наодинці із собою, подумати та 
прийняти важливі для свого бізнесу рішення. На час 
війни його двері відкриті не лише для підприємців, 
а абсолютно для всіх, хто потребує спокою та тиші. 
Комплекс побудований у вигляді окремих екобуди-
ночків, перебування в яких із дотриманням програми 
центру дасть можливість згенерувати нові ідеї для 
бізнесу та прийняти правильні рішення. Те, що ми 
гарантуємо, на 100% гарантуємо, це повну тишу. І, 
до речі, у вас не буде сусідів (посміхається — ред.). 
Будинки розташовані на такій відстані, що ви себе 
відчуєте єдиними.

Ретрит у нашому центрі може відбуватися за кіль-
кома напрямами. Перший — дні тиші, про які я вже 
згадував, тобто ви розумієте, наскільки це важливо. 
Також ми маємо таку цікаву духовну практику, як 
«День равлика». Про неї розкажу детальніше. В цей 
день ви все робите на швидкості, удвічі меншій, 
ніж зазвичай. Це дає можливість відчути поточний 
момент й тренувати концентрацію. Ми зменшуємо 
швидкість всюди: дуже повільно ходимо, повільно ро-
бимо чай і таким чином намагаємося відчути зв’язок 
із собою та реальністю. Швидкість усього у нашому 
світі шалена. Але пам’ятаєте оцю заїжджену фразу, 
що треба бігти у два рази швидше, щоб встояти на 
місці. Якщо говорити з погляду усвідомленого бізне-
су, то все працює по-іншому. Ось взагалі нікуди не 
треба бігти! Треба від усього відключитися, посидіти 
і послухати себе. І тоді з усього хаосу ви виберете те, 
що потрібно саме вам.

Ще в межах перебування в ретрит-центрі є та-
кий день, який ми називаємо «День, коли ми нічо-
го не робимо». Всі найкращі ідеї приходять під час 
спокійного відпочинку. Нічого неробіння — це 
не означає, що ми дивимося серіали. В цій прак-
тиці — це полежати під сонечком, прогулятися, 
щось зробити руками. У цей час можуть прийти 
найгеніальніші ідеї (посміхається — ред.).

Наступний напрям — менторство. В його ме-
жах проводяться мозкові штурми, під час яких 
виконуються дві квантові практики: «Отримання 
відповідей» та «Смак перемоги та успіху». У ре-
зультаті учасник отримує чітке уявлення, що йому 
робити й куди рухатися далі.

Третій напрям для перебування в центрі — це 
бізнес-ретрит: колективна робота, розрахована на 
три дні продуктивного перезавантаження. Її про-
водять у локальних групах із кількох підприємців 
або ж розширено — для бізнес-клубів, організацій, 
компаній. Під час ретриту учасники набувають 
нового досвіду, вчаться продуктивно мислити та 
підвищують KPI прийнятих рішень. Якщо говори-
ти про ринок юридичних послуг, він навіть може 
підійти для якоїсь конференції. Юристи мають 
заходи в Hilton, Premier Palace, Radisson Blu. А тут 
може бути село Хмільна Київської області — чим 
не варіант? (посміхається — ред.)

— А які умови та вимоги до перебування 
для відвідувачів?
— Скажу цікаву річ. Коли я сам їздив по ре-

тритах, займався практиками, чомусь треба було 
весь час перебувати в аскетичних умовах: спати 
десь на килимку, мати обмеження щодо комфор-
ту проживання тощо. Всі казали, що матеріальне 
та духовне не поєднуються. Але я вирішив, що 
це неправда. Якщо людина досягла успіху в ма-
теріальному світі, він неможливий без вашого 
внутрішнього успіху. Чому б нам не забрати всі 
блага цивілізації та не перенести їх у ліс? Тепла 
ковдра, гарний душ із теплою водою, красивий 
інтер’єр. Якщо ми говоримо про підприємця, то 
людина має перебувати у комфорті, адже вну-
трішня робота вимагає серйозного зосередження. 
Ми намагалися все організувати так, щоб коли 
ви приїхали в центр, голова не боліла від того, як 
вам забезпечити максимально комфортні умови.

Якщо говорити про правила перебування, то 
у нас в ретрит-центрі заборонено влаштовувати 
барбекю, смажити шашлики та взагалі розпалю-
вати багаття (у нас молодий ліс, ризики не по-

трібні), вмикати гучну музику та влаштовувати 
вечірки (тиша є тиша), палити та вживати алко-
голь: нехай ваше тіло також відпочиває. Також 
у нас заборонені тварини. Не тому, що ми їх не 
любимо, а тому, що якщо з одного боку вибігає 
кішка, а з іншого — собачка, це створює шумові 
ефекти (посміхається — ред.).

— А чому відпочинок, на вашу думку, має 
виглядати саме так?
— У нас є алгоритми. Рівень свободи, про який 

ми говорили, загнав нас в алгоритми: комп’юте-
ри, телефони нас туди заганяють. Чим відрізня-
ється ефективний відпочинок від неефективного? 
Коли ми говоримо про відпочинок, одразу асоці-
ація — гулянка, дискотека тощо. Але для бізнесу 
треба продуктивний відпочинок. Щоб ви тих дві 
по 24 години свого часу використали для отри-
мання інсайтів і наповнення силою та енергією, 
які приведуть до відчуття внутрішньої сили. І по-
тім ви підете в соціум і будете там робити нові 
перемоги. Адже з погляду економіки на сьогодні 
для нас це не менш важливий фронт, ніж військо-

вий, бо одне без іншого не працює. Ми не можемо 
воювати, якщо у нас нема грошей…

— Ваші рекомендації щодо відвідування Ре-
трит-центру усвідомленого бізнесу? Кому 
він підходить і необхідний сьогодні?
— Я не буду перебільшувати — сьогодні він 

необхідний кожному українцю. Тому що тиша 
зараз — це дуже важлива річ. Для відновлення ре-
сурсу треба тиша, спокій, сон, легка їжа. Якщо ви 
на межі вигоряння, депресії, втратили орієнтири 
або не знаєте, що з цим бізнесом робити, можли-
во, треба просто добряче виспатися без під’єднан-
ня до зовнішнього світу (не віддавати енергію 
фейсбуку, інстаграму та всім своїм гаджетам), не 
дивитися новини. А в іншому випадку треба за-
критися і почути себе: що саме вам треба робити, 
що хоче ваша душа, як ви маєте реалізовуватися.

Треба йти з тією думкою, що, можливо, є ри-
зик, і нам залишилося жити не так багато. І тоді 
треба займатися тим, що найцінніше. 

— На завершення: ваші плани або, швидше, 
меседжі до ринку юридичних послуг?
— Щодо планів. На сьогодні я бачу, що це дійс-

но працює і покращує наше життя. Насправді 
отак по-чесному, що б ми не робили, в нашому 
житті ми завжди даватимемо відповідь на одне 
питання: «Чому ви займаєтеся тією чи іншою 
справою?» (Не важливо, це пов’язано з профе-
сійним життя чи особистим). Відповідь: «Щоб 
стати щасливим».

Але хочу сказати, що щастя розташоване за 
межами матеріальної реальності. Де саме? У нас 
всередині. І єдиний варіант туди дійти — це почати 
слухати себе. Це знати свою істинну природу і руха-
тися в цьому напрямі. Тоді ми змінимо реальність 
з агресивної на позитивну. Адже в момент, коли 
людина формує реальність, остання спирається 
на 7 млрд реальностей людей на нашій планеті. 
І в кінцевому варіанті, якщо агресивна реальність 
перемагає, вона виходить у вільні конфлікти. У нас 
був такий період, який у ведичній традиції нази-
вається Калі-Юга. Якщо подивитися на багато ти-
сячоліть тому, у нас весь час йде війна. Невже ми 
не можемо змінити цей світ? Звісно, спробувати 
ми можемо. Головне, що треба починати з себе. 

Підготувала Анна ТРІШИЧЕВА, журналістка, 
спеціально для «Юридичної Газети»

або Як поєднати 
підприємництво 
та духовний 
розвиток
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НННЕЕЕХАААЙЙЙЙ УУУСССІІ жжииввііі іііссстоотттии в ууууссссіх сссввітааахххх і ннаа ввссііхх 
      пппллланееетттаахх бббууддууттььь щщщаассслливввіііі ттта ввііілльнніііі,,, іі ннееххааайй мммоої   
   ннннаааміііррри, дддуууммккиии,, ссллоовввааа таа дддіії СССППППРРИИЯЯЯЮЮТТТЬЬЬЬ ццььооммууу 
          щщщщассстттю тттааа ццііййй ссвообббоооддддіі  длляя ВССССІІІІХХ! 
  Інтерпретація Мантри побажання щастя з індійських Вед

Я – Дмитро Александров. Успішний юрист,
підприємець, інвестор і засновник Екосистеми
усвідомленого бізнесу в Україні. Виріс у сім’ї юристів,
і сам багато років працював у галузі юриспруденції. Маю
5 перемог у конкурсі «Адвокат року»; протягом 10-ти років
входив до сотні найкращих юристів України… Та одного разу
зробив відкриття, що жодні досягнення нічого не варті,
якщо немає усвідомленості – справжнього розуміння
свого Я і власної ролі в суспільних процесах.
Так я обрав шлях духовності і заснував перший
в Україні Ретрит-центр усвідомленого бізнесу,
провів багатотисячний Саміт усвідомленого
бізнесу, вивчив понад 100 технік медитацій 
і створив їх колекцію, розробив спецкурс
«Сет медитацій для бізнесу». Люди
навчаються і отримують приголомшливі
результати: зокрема знаходять вихід із
банкрутства і створюють у кризових умовах
нові бізнеси. Мої розробки адаптовані
до  українських реалій. Я вже бачу
позитивні плоди своєї праці –
і це найвища нагорода життя!

Юридичний бізнес Юридичний бізнес

Ретрит-центр усвідомленого бізнесу. «Чому би не спробувати корпоративний ретрит і бізнес-ретрит?  
Приїхати до нас у центр та в ресурсному стані провести майстер-майнди або мозкові штурми,  
що дасть можливість підвищити ефективність KPI прийнятих рішень», — Дмитро АЛЕКСАНДРОВ
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На сьогодні, спільно з нашими польськи-
ми колегами, подана заява про визнання 
і виконання українського рішення у справі 
№911/1231/22 у Польщі. Очікуємо на рішення 
польського суду вже найближчим часом. Пара-
лельно ми співпрацюємо з низкою агентств у ЄС, 
які допомагають розшукати активи рф. Надалі 
плануємо звернення стягнення на російські акти-
ви, розглядаємо перспективи виконання рішення 
і в інших юрисдикціях.

— Ви започаткували нову практику компен-
сації збитків, завданих війною. Які послуги 
надаються в межах цієї практики? 
— Враховуючи безпрецедентний обсяг руй-

нувань і збитків, завданих росією нашій державі 
та громадянам, ми сконцентрувалися на наданні 
юридичної допомоги постраждалим і компен-
сації завданої шкоди за рахунок агресора. Під 
час активної фази боїв за Київ до нас звернувся 
український бізнес, їх комерційна нерухомість 
була знищена країною-агресором внаслідок об-
стрілу в Київській області. Робота одразу велася 
у двох напрямах: компенсація реальних збитків 
та упущеної вигоди для бізнесу й матеріальної 
та моральної шкоди громадянам. У такому са-
мому ключі працюємо і сьогодні, допомагаючи 
потерпілим з приватними позовами проти росії, 
та розпочали роботу над груповим позовом для 
захисту вимушено переміщених українців.

Ми створили практику міжнародної компен-
сації збитків, завданих унаслідок війни, що є про-
довженням правозахисної роботи й системних на-
працювань команди ETERNA LAW. Виокремлення 
практики дало нам можливість приділяти достат-
ньо уваги питанням компенсації та відновлення 
справедливості для потерпілих унаслідок війни.

— У вас є багато інших знакових кейсів. 
ETERNA LAW співпрацює з низкою громад-
ських організацій, які займаються питан-
нями компенсацій, зокрема щодо підготов-
ки і подання групового позову проти рф, 
її спонсорів. І судовий кейс із ГО «Жертви 
війни в Україні» проти сервісу оголошень 
hh.ru, де йде рекламування війни через низ-
ку оголошень про наймання військових для 
участі в бойових діях. Розкажіть докладні-
ше про цей досвід. На якому етапі зараз ці 
проєкти? Які наслідки матимуть? 
— Ми допомагали ГО «Жертви війни в Украї-

ні» — голландській громадській організації, якій 
вдалося сформувати груповий позов у Нідерлан-
дах проти російського сайту оголошень Avito. 
У результаті власники Avito продали цей бізнес 
і вийшли з російського ринку. 

Маючи такий успішний досвід, ми розпочали 
роботу над аналогічним позовом проти сервісу 
оголошень hh.ru, який з початку повномасштаб-
ного вторгнення і до сьогодні займається актив-
ним рекрутингом росіян для участі у війні проти 
України.

Також ETERNA LAW є ексклюзивним юридич-
ним партнером Громадської організації «Центр 
допомоги та компенсації втрат завданих агресією 
рф», що створена з метою надання допомоги, зо-
крема правової, особам, які постраждали внаслі-
док збройної агресії росії, шляхом представлення 
їх інтересів у спорах про відшкодування (компен-
сацію) завданої їм шкоди та сприяння відновлен-
ню їх порушених прав і свобод.

Зараз ми сконцентровані на підготовці гру-
пового позову, спрямованого на компенсацію 
шкоди, завданої членам Громадської організації 
«Центр допомоги та компенсації втрат завданих 
агресією рф».

— Чи нестимуть юридичну відповідальність 
компанії, які, попри санкції, продовжують 

працювати у рф? Окрім репутаційних та 
економічних наслідків, які правові механіз-
ми можна застосувати до таких компаній? 
— Щоб компанії, які не вийшли з ринку рф, 

несли юридичну відповідальність, необхідні про-
активні дії на політичному рівні та на рівні урядів 
країн, які запровадили санкції. Фактично притяг-
нути до відповідальності можна ті компанії, які 
безпосередньо чи опосередковано підтримують 
військову агресію рф. 

Візьмемо, наприклад, французьку корпорацію 
«Ашан», яка, за даними журналістів, постачала то-
вари російській армії та на окуповані українські 
території. Якщо будуть зібрані реальні докази, 
таку діяльність можна розцінювати як підтримку 
збройної агресії проти України. Громадські орга-
нізації, уряди та прості громадяни можуть пода-
вати позови до материнської компанії «Ашан» 
про порушення останньою обов’язку duty of care, 
публічних політик компанії з дотримання осно-
воположних прав людини, встановлених Загаль-
ною декларацією прав людини та Європейською 
конвенцією про захист прав людини і осново-
положних свобод. Подібні позови можуть бути 
додатковим важелем для найшвидшого виходу 
іноземних компаній з ринку рф.

— Щодо компенсації моральної шкоди та 
інших збитків у зв’язку з вимушеним пере-
селенням українців, що говорить практика 
ЄСПЛ? Як ці суми стягуватимуться? 
— Є чітке розуміння того, що переміщені по-

терпілі особи можуть вимагати від рф, а також 
юридичних та фізичних осіб, пов’язаних зі злочин-
ним російським режимом, компенсації моральної 
шкоди. Судами України вже сформовано прак-
тику і щодо компенсації шкоди, завданої після 
повномасштабного вторгнення. Судові рішення 
підсилені практикою ЄСПЛ щодо стягнення збит-
ків, наприклад, рішенням у справі «Луізідоу про-
ти Турецької Республіки» (№40/1993/435/514). 
У цій справі ЄСПЛ зобов’язав сплатити компенса-
цію позивачу, серед іншого, й за моральні страж-
дання через незаконну окупацію частини Кіпру. 

Окрім того, українські суди використовують 
у своїй практиці вимоги ЄСПЛ «Правила суду — 
компенсація шкоди». Так, цими правилами вста-
новлено, що заявники, які хочуть заявити вимоги 
про компенсацію нематеріальної шкоди, мають 
право вказати суму, яка, на їхню думку, була 
б справедливою і покривала обсяг їх страждань. 
З проаналізованої практики, з 24 лютого 2022 ро-
ку українські суди стягували з агресора на користь 
потерпілих до 2 500 000 грн моральної шкоди 
у зв’язку зі збройною агресією рф.

Рішення українського суду безпосередньо 
підлягатиме примусовому виконанню в Украї-
ні, після проходження процедур визнання — за 
кордоном та, при створенні міжнародних ре-
параційних механізмів, може бути заявлено до 
компенсації з фондових джерел (як відбувалося 
з досвіду Кувейту).

— Розкажіть про роботу ETERNA LAW під 
час війни. Як змінилася ситуація в компанії 
з початком повномасштабного вторгнення? 
Як пройшли цей воєнний рік? На якому рів-
ні вдалося зберегти потенціал? Чи є чіткий 
план, що потрібно зробити далі? Як працює 
команда зараз? 
— Зіткнувшись із небаченими досі викликами 

2022 року, український ринок юридичних по-
слуг досить швидко пройшов шлях від повного 
заціпеніння перших днів війни до відновлення 
повноцінної практики з поправкою на реалії во-
єнного часу. Комусь для цього знадобилися дні 
чи тижні, іншим — місяці. Ми в ETERNA LAW, як 
і більшість українського бізнесу, з перших хвилин 
повномасштабного вторгнення передусім дбали 

про безпеку своєї команди. Хтось, відклавши ко-
декси, став на захист України зі зброєю в руках, 
хтось долучився до волонтерського руху, хтось 
зосередився виключно на професійній діяльності, 
а хтось встигає поєднувати всі ці напрями — усі 
вони та кожен на своєму місці роблять неоцінен-
ний внесок у невідворотну і, хочеться вірити, 
близьку перемогу України.

З березня 2022 року ми намагались якнай-
швидше повернутися до роботи в офісах. Якщо 
клієнти працюють, працюємо і ми. У нас з’яви-
лося багато напрямів, спрямованих на допомогу 
українцям, які потерпають від наслідків війни. 
ETERNA LAW із перших днів повномасштабної 
війни допомагає країні в різних аспектах: забезпе-
чує воїнів ЗСУ всім необхідним, дбає про вимуше-
но переселених співгромадян і надає безоплатні 
юридичні консультації. Допомога ЗСУ є особливо 
важливою для компанії, адже серед військових, 
які захищають Україну зі зброєю в руках, є і наш 
колега — юрист ETERNA LAW.

Сьогодні всі компанії, які входять в першу де-
сятку провідних компаній українського ринку, 
опинилися у більш-менш однаковій ситуації. Це 
все компанії, які мають диверсифікований порт-
фель клієнтів як в розрізі практик, так і в розрізі 
їх походження — національні чи іноземні клієн-
ти. Але і за такої диверсифікації, власне, різних 
практик і походження клієнтів, валюти оплати 
рахунків, звісно, у всіх компаній є падіння. Од-
нак падіння в розмірі 20—30% не є критичним 
для жодної з юридичних компаній. Це той рівень 
падіння, який компанія може пережити. Набагато 
важливішим є питання, наскільки затяжним буде 
падіння, наскільки далі буде просідати робота, ад-
же ми бачимо, що дуже багато бізнесів клієнтів 
починають страждати від війни, а це значить, що 
і наш бізнес теж страждає.

— Чи змінилася ваша роль як партнерів за 
цей рік? 
— Однозначно можна сказати, що роль партне-

рів змінилася в контексті підтримки нашої коман-
ди як у професійному аспекті, так і на рівні особи-
стісної підтримки кожного. Нашій компанії вже 
більше ніж 20 років, за цей час були різні ситуації, 
спільно ми пережили і економічні кризи, і період 
пандемії. Сьогодні спільно з командою ETERNA 
LAW проходимо найскладніше випробування, 
яке постало перед усім українським народом — 
це війна. З впевненістю можемо сказати, що ми 
стали краще розуміти потреби компанії та кож-
ного члена команди, стали сильнішими та згур-
тованішими, стійкішими до будь-яких викликів. 
Завжди підтримуємо наших колег, які ініціюють 
збір коштів на підтримку ЗСУ, підтримуємо тих, 
хто став на захист нашої держави з перших днів 
вторгнення — напевно, це ті основні завдання, 
які для нас як партнерів стали найважливішими.

Ми в ETERNA LAW почали шукати хороших 
спеціалістів у свою команду, завжди розглядаємо 
нові резюме, якщо є крутий спеціаліст — нама-
гаємося долучити його до нашої команди. Якщо 
говорити про юридичний ринок загалом, то ба-
чимо, що є інтерес багатьох західних компаній 
до інвестування в Україну. 

Вже сьогодні можна сказати, що після пере-
моги, однозначно, буде стрімкий ріст ринку, ми 
бачимо багато проєктів, які працюють над кон-
цепціями відбудови, інвестицій, страхування вій-
ськових ризиків — все це говорить про пожвав-
лення на юридичному ринку. Віримо, що вже 
скоро ми святкуватимемо перемогу й у звичному 
для ETERNA LAW режимі hard working будемо 
працювати над новими цікавими проєктами. 

	 	 	Інтерв'ю

Вже сьогодні можна сказати, що 
після перемоги, однозначно, буде 
стрімкий ріст ринку

Інтерв’ю з партнерами ETERNA 
LAW Андрієм АСТАПОВИМ 
та Олегом МАЛЬСЬКИМ 
про практику міжнародної 
компенсації збитків, 
завданих унаслідок війни, що 
є продовженням правозахисної 
роботи й системних 
напрацювань команди. 
Наприкінці 2022 року ETERNA 
LAW вдалося створити один із 
прецедентів, що підтверджує 
реальність і неминучість 
повної компенсації державою-
агресором завданих збитків

— Команда міжнародної судової практики 
ETERNA LAW наприкінці 2022 року здобула 
одне з перших судових рішень про стягнен-
ня збитків, завданих збройною агресією 
рф. Господарський суд Київської області 
задовольнив позовні вимоги, це рішення, 
безперечно, є знаковим. Але як відбувати-
меться його виконання? Є механізми? На 
якому етапі зараз справа? 
— Нам вдалося створити один із прецедентів, 

що підтверджує реальність і неминучість пов-
ної компенсації державою-агресором завданих 
збитків. Після повномасштабного вторгнення ми 
спрямували свою діяльність на задоволення по-

треб постраждалих, надання якісних юридичних 
послуг та просвіти щодо захисту власних прав, 
доступу до правосуддя, отримання компенсації 
за завдану шкоду.

Наша команда ETERNA LAW провела низку ві-
деосемінарів з питань можливостей подання позо-
ву проти рф, процедури та перспектив визнання 
й виконання рішень українських судів у країнах 
ЄС, методів оцінки збитків, завданих агресією 
росії. Партнер ETERNA LAW Олег Мальський, рад-
ниця Крістіна Шаповалова очолили Комітет ААУ 
з питань компенсації збитків, завданих військо-
вою агресією, та військових злочинів. Відповідні 
рекомендації впроваджуються нашими юристами 

й на практиці. Саме юристи міжнародної судової 
практики ETERNA LAW здобули перше в Україні 
судове рішення про стягнення реальних збитків та 
упущеної вигоди, завданих українському бізнесу 
збройною агресією рф (справа №911/1231/22). 
Рішення у справі є знаковим та одним із перших 
в Україні. Це потужний перший крок на шляху 
відновлення справедливості через судові інстанції.

Ще на етапі розробки стратегії ми концентру-
валися не просто на отриманні судового рішення 
та встановленні фактів скоєння росією та пов’я-
заними особами злочинів, а саме на отриманні 
реальної компенсації шкоди, завданої потерпі-
лим. Розуміючи, що отримати компенсацію за 
рахунок російських активів в Україні буде вкрай 
складно, оскільки частина активів, які належать 
рф, була ними ж знищена, інша частина — на-
ціоналізована. Ми одразу сконцентрувалися на 
міжнародному механізмі, який за рахунок між-
народних конвенцій, двосторонніх договорів та 
принципу взаємності, залежно від юрисдикції, 
дозволяє визнати та виконати українське рішен-
ня за кордоном. Тоді виконання можливе у США, 
Канаді, Великій Британії, країнах ЄС. Вирішили 
почати з Польщі, оскільки є двосторонній дого-
вір про правову допомогу та правові відносини 
між двома країнами. До того ж Польща проявляє 
політичну волю, визнавши російський режим 
терористичним, підтримує Україну у боротьбі 
з агресором. 

Юридичний бізнес

Підготувала Олена Осмоловська, т.в.о. головного 
редактора «Юридичної Газети»
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Роль українських судів у процесі 
стягнення відшкодування з рф

Досить часто нові правові концепції та механіз-
ми формуються під впливом або як необхідність 
відповіді на появу і наслідки великого зла у світі. 
Після завершення Другої світової війни перед прав-
никами та людською цивілізацією постало питання 
проведення суду над військовими злочинцями на-
цистської Німеччини. Проте жодна правова теорія 
того часу не могла охопити всіх злочинів, які були 
вчинені військовими злочинцями. 

Як відповідь на ці виклики були розроблені 
правові поняття «геноцид» та «злочини проти 
людяності», авторами яких вважають Рафаїла 
Лемкіна та Герша Лаутерпахта. Міжнародний 
військовий трибунал у Нюрнберзі засудив вій-
ськових злочинців, зокрема і за злочини проти 

людяності. До речі, Лемкін і Лаутерпахт отриму-
вали юридичну освіту у Львівському національ-
ному університеті ім. Івана Франка, а їх життєві 
шляхи та погляди сильно переплетені з тогочас-
ною Україною. 

Через майже 80 років цивілізований світ знову 
зіткнувся із необхідністю відповіді на загарбниць-
кі та агресивні воєнні дії російської федерації, які 
вона розпочала відкрито у 2022 році проти Украї-
ни. Знову постало питання розробки ефективних 
механізмів захисту прав та їх відновлення або 
присудження справедливої компенсації. 

Першим це питання було адресовано україн-
ським судам і судовій системі. Юридична про-
блема стягнення збитків з росії полягала у на-

явності судового імунітету країни. Ч. 1 ст. 79 
Закону України «Про міжнародне приватне пра-
во» встановлює судовий імунітет, відповідно до 
якого пред’явлення позову до іноземної держави, 
залучення іноземної держави до участі у справі 
як відповідача або третьої особи можуть бути 
допущені лише за згодою відповідної держави. 
Принцип судового імунітету полягає в непідсуд-
ності держави судам іншої держави без її згоди 
та випливає з латинської фрази par in parem non 
habet jurisdictionem (рівний над рівним не має 
юрисдикції). 

Однак історія розвитку людства та міжна-
родного права синтезувала потребу в наявності 
винятків і з цього основоположного принципу, 
а причина цьому — забезпечення можливості 
реагувати на свавілля з боку держав-агресорів. 
Це також випливає із засад сучасного правового 
порядку — ex injuria non oritur jus (із беззаконня 
не виникає право).

Практична сторона
Так, 14.04.2022 Касаційний цивільний суд при-

йняв Постанову у справі №308/9708/19, якою 
дав відповідь на основне питання і сформував 
позицію, що судовий імунітет не поширюється 
на російську федерацію при розгляді спорів щодо 
відшкодування завданої шкоди збройними сила-
ми росії проти України. 

Надалі ця сама позиція була продубльо-
вана у постановах КЦС від 18.05.2022 у спра-
ві №760/17232/20-ц, від 18.05.2022 у спра-
ві №428/11673/19, від 22.06.2022 у справі 
№311/498/20.

Міжнародне право містить випадки обмежен-
ня імунітету держави з тих чи інших підстав. 
Українські суди випрацювали позицію, що дер-
жава не може посилатися на судовий імунітет 
для виправдання своїх незаконних дій або цілей 

Судова практика Судова практика

Андрій ІВАНІВ,  
радник EQUITY 

Дмитро ТИЛІПСЬКИЙ,  
радник EQUITY

з метою завдання шкоди іншій країні або її гро-
мадянам. Суд визнав переважання в міжнародній 
практиці теорії обмеженого імунітету держави та 
вказав, що обмеження має переслідувати закон-
ну мету й бути пропорційним такій меті. Іншими 
словами, не може використовуватися законний 
засіб для досягнення злочинної мети та завдання 
шкоди іншим особам. 

На нашу думку, країна-агресор, яка порушує 
загальновизнані принципи міжнародного права 
(недоторканність кордонів іншої держави, немож-
ливість застосування сили проти територіальної 
недоторканності або політичної незалежності 
будь-якої держави, рівності усіх держав тощо), 
сама себе позбавляє права на застосування іму-
нітету держави, і щодо такої держави й такої кра-
їни не може бути застосований судовий імунітет.

Вказаний постулат має бути деталізований 
і закріплений на рівні норм міжнародного права 
для його ефективного та прямого використання.

Постанову КЦС від 14.04.2022 року можна 
вважати першим прецедентом, який дав старт 
подачі позовів проти росії в українські суди, а та-
кож рішення, в якому наведено обґрунтування 
обмеження судового імунітету країни-агресо-
ра. Станом на зараз вже наявні десятки рішень 
про стягнення завданої як матеріальної, так 
і моральної шкоди на користь фізичних і юри-
дичних осіб. 

Яка частка роботи українських судів буде ма-
ти значення в процесі стягнення відшкодування 
з рф чи яка питома вага стягнення буде підкрі-
плена саме українськими судами, покаже час. Та 
більше, міжнародна спільнота й наші партнери 
також перебувають на стадії пошуку надійного та 
універсального варіанта забезпечення відшкоду-
вання шкоди, завданої діями рф.

Проте за будь-яких обставин роль українських 
судів полягає в забезпеченні можливості викори-
стання їх рішень для реального та ефективного 
стягнення з рф шкоди. 

У цьому контексті слід розуміти, що, окрім об-
меженого судового імунітету, українська судова 
система перед собою ставить також низку інших 
питань, переважно процесуального характеру. 
Зокрема, постає питання визначення юрисдикції 
та підсудності справ, доказової бази для підтвер-
дження факту і розміру шкоди, необхідності та 
механізму повідомлення рф як сторони судово-
го процесу. Перед позивачем основним питан-
ням буде механізм виконання такого рішення як 
в Україні, так і за кордоном.

Судова практика розгляду позовів проти рф 
у частині підсудності та юрисдикцій повністю 
сформувалась відповідно до загальних принципів 
чинного процесуального законодавства, зокрема, 
більшою мірою позивачі обирають підсудність за 
місцем заподіяння шкоди. 

Факт і розмір заподіяної шкоди підтверджуєть-
ся різними доказами: як первинною документа-
цією щодо вартості втраченого майна, довідками 
ДСНС, актами огляду тощо, так і судовими експер-
тизами. Вважаємо, що доцільно проводити й на-

давати відповідні висновки експертів, аудиторів, 
особливо міжнародного рівня (при високовартіс-
них вимогах) для належного підтвердження як 
факту, так і розміру завданої шкоди.

Наріжним, на нашу думку, в контексті потен-
ційного виконання рішення українського суду 
за кордоном буде питання повідомлення рф як 
сторони. На сьогодні на основі факту припинен-
ня дипломатичних відносин з рф, що відображе-
но в рекомендаціях МЗС України та Міністер-
ства юстиції України, судами не здійснюється 
повідомлення рф та/чи її уповноважених органів 
будь-якими засобами поштового зв’язку. Судами 
прийнято за практику здійснювати та фіксувати 

повідомлення шляхом розміщення відповідного 
оголошення на сайті суду.

Однак потрібно враховувати, що практично 
всіма міжнародними конвенціями та іноземним 
процесуальним законодавством серед вимог до 
клопотання про надання дозволу на виконання 
іноземного судового рішення є необхідність під-
твердити факт повідомлення сторони про судовий 
процес. Тому, попри загальне визнання факту 
агресії рф та симпатію до України, іноземний про-
цес очікувано може вимагати повідомлення рф. 
Відповідно вважаємо, що і суд, і позивачі повинні 
все-таки намагатися забезпечити повідомлення 
рф через інші країни/засоби зв’язку, наприклад, 
шляхом повідомлення засобами електронної по-
шти чи іноземних поштових служб, які доставля-
ють кореспонденцію у рф.

Суди мають забезпечити не лише формальне 
прийняття рішення про стягнення шкоди на ко-
ристь наших громадян і бізнесу, а й все залежне від 
них щодо ефективного виконання такого рішення.

З вірою в ЗСУ та швидку перемогу впевнені, 
що вся завдана майнова шкода, безумовно, бу-
де відшкодована, а рф як країна-агресор зазнає, 
серед іншого, великого майнового покарання, 
яке, хоча ніколи й не буде справедливим щодо 
наших людських втрат, проте буде спрямоване 
на якнайшвидшу відбудову нашої держави та її 
світове лідерство на багато років. 

Суди мають забезпечити не 
лише формальне прийняття 
рішення про стягнення шкоди 
на користь наших громадян 
і бізнесу, а й все залежне 
від них щодо ефективного 
виконання такого рішення

держава не може посилатися 
на судовий імунітет для 
виправдання своїх незаконних 
дій або цілей із метою 
завдання шкоди іншій країні 
або її громадянам
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Після першого тижня шоку від того, що від-
бувається, ми почали думати, як ми можемо 
бути соціально корисними, і почали консуль-
тувати ВПО та підприємців на волонтерських 
засадах.

Починаючи із середини березня, ми почали 
активніше виходити в паблік і проводити перші 
вебінари для бізнесу.

Ми змогли утримати 90% нашого колективу 
та повернути довоєнний рівень зарплат.

З травня 2022 року відновив роботу київ-
ський офіс, зовсім скоро — і офіс в Одесі. На 
момент підготовки цієї статті ведуться активні 
роботи з відновлення офісу в Миколаєві.

Загалом можу сказати, що ми відносно швид-
ко адаптувалися до нових умов і повернулися 
на довоєнні показники у червні-липні 2022-го.

— Як наразі побудована робота в компанії? 
— Компанія працює в штатному режимі, 

з повним завантаженням, п’ять днів на тиждень 
з 9 до 18. Юридичний відділ працює у змішано-
му режимі, адже є колеги, які працюють відда-
лено, і ті, хто працює з офісу. 

Аналогічна ситуація і в комерційному відді-
лі, частина працівників якого виходить офлайн 
у київський офіс, а частина працює дистан-
ційно.

До речі, перебудову процесів у комерційно-
му відділі я вважаю однією з ключових доробок 
компанії за час війни. До повномасштабного 
вторгнення комерційний відділ працював ви-
ключно офлайн, а процес рекрутингу зводив-
ся до пошуку менеджерів, які працюватимуть 
фізично у Миколаєві. Буквально за декілька 
тижнів до початку війни ми облаштували ко-
мерційний відділ, замовили нові меблі, техні-
ку, ІТ-інфраструктуру і ставили амбітну ціль 
з найму щонайменше 15 менеджерів. Але вій-
на внесла свої корективи в наші плани. Коли 
з пів мільйонного Миколаєва залишилося не 
більше 1/10 населення і місто потерпало від 
постійних обстрілів, ми зрозуміли, що не може-
мо там ефективно працювати, і тим більше — 
наймати нових менеджерів, а отже, процес 
рекрутингу, а також технічні рішення потре-
бують змін. Так, не більше ніж за тиждень ми 
налаштували віддалену роботу телефонії та 
вивели в лінію тих менеджерів, які залиши-
лися і були готові працювати. Десь у середині 
квітня 2022 року ми вийшли на ринок праці та 
почали шукати менеджерів віддалено. Це дало 
певний імпульс продажам, і ми змогли почати 
наше відновлення.

Повертаючись до роботи юридичного від-
ділу, то можу стверджувати, що колеги мають 
фултайм навантаження та прогресують по ба-
гатьох показниках за останній рік.

— Розкажіть більше про підходи до роботи 
в команді. У чому вони полягають?
— Останній рік продемонстрував, що лю-

ди — це ключовий актив сервісної компанії. Від 
масштабу особистостей, які зібрані в одному 
колективі, залежить масштаб питань, які може 
вирішувати компанія. 

Наші підходи не дуже змінилися, адже ми 
завжди були націлені на пошук результаторі-
єнтованих колег. І війна тільки підсилила ці 
відчуття. Зараз немає часу на повільні танці. 
Ми намагаємося максимально швидко прийма-
ти рішення при наймі працівників, розуміючи, 
що кожен день, який ми витрачаємо на нере-
левантного кандидата, витрачає бюджет ком-
панії, який можна інвестувати в тих, хто вже 
на борті і своєю сумлінною працею робить нас 
конкурентоспроможними. 

Ті колеги, які зараз працюють у компанії — 
одні з найкращих спеціалістів на ринку, а от-

же, наше завдання — їх розвивати. Шукати 
можливості залучення їх до крутих та амбітних 
проєктів, підтримати їх як матеріально, так 
і нематеріально.

Ми завжди намагаємося тримати баланс між 
робочими стосунками та позаробочим спілку-
ванням, адже дуже важливо мати можливості 
для емоційної розрядки.

Наприклад, за час війни ми провели два кор-
поративних заходи онлайн: День юриста та Но-
вий рік. На День юриста ми запросили ведучого, 
надіслали колегам гіфт-бокси зі смаколиками, 
виготовленими локальними виробниками, і зі-
бралися у дружнє коло через Zoom. А на Новий 
рік ми подарували колегам новорічні листівки 
у вигляді фотокарток снарядів із персональ-
ними вітаннями, які хлопці з 29 ОМБР ім. Ли-
царів Зимового Походу відправили на голови 
загарбників. 

Такі маленькі зустрічі дають розуміння, що 
ми всі разом, і дозволяють підтримувати один 
одного.

— Які цілі ставите перед собою та коман-
дою зараз?
— У нашої компанії є амбітна ціль — стати 

найбільшим провайдером юридичних послуг 
у корпоративному сегменті до кінця 2026-го. 
Вона накладає певний відбиток і на завдання 
поточних періодів. Зокрема, у 2023 році ми 
хочемо зробити приріст дохідної частини на 
рівні 30—35%, а також збільшитися кількісно, 
щоб мати можливість дбати про рівень якості 
наших послуг.

З’явилася ще одна ціль — це збільшити екс-
портну складову наших сервісів. Наразі ми ак-
тивно працюємо над масштабуванням практики 
вирішення міжнародних спорів та арбітражу. 
Це дасть нам антикрихкість та диверсифікує 
структуру наших надходжень.

— Як розвиваєте та плануєте надалі розши-
рювати податкову практику, збільшувати 
показники бізнес-ефективності? 
— Розвиток податкової практики залежить, 

зокрема, від активності контролюючих органів. 
Під час дії мораторію на податкові перевірки 
кількість податкових спорів зменшилася. Тому 
певний сплеск активності прогнозується у липні 
2023 року, після поновлення перевірок бізнесу. 
Вже на сьогодні ми бачимо великий запит у під-
приємств, які з об’єктивних причин не могли 
виконувати свої податкові зобов’язання, щодо 
захисту їх прав.

Вже зараз ми проводимо вебінари та висту-
паємо на конференціях, де допомагаємо під-
приємцям у питаннях оподаткування.

Щодо розвитку практики, то ми активно 
працюємо над збільшенням консалтингових 
проєктів. Концентруємося на просуванні інфра-
структурних рішень, коли мова йде про об̓ ємні 
проєкти, що потребують якісного податкового 
планування.

— Поділіться проєктом або кейсом, який 
вважаєте нестандартним та вагомим у сво-
їй професійній діяльності.
— Один із найнестандартніших кейсів, які 

ми супроводжували — це спір щодо авторських 
прав на найбільше приватне комерційне порт-
фоліо у світі. Спір про авторські права — це 
завжди цікаво, особливо коли обидві сторо-
ни вели господарську діяльність з організації 
створення цього портфоліо спільно. А в цьому 
випадку, враховуючи кількість самостійних 
об’єктів авторського права (понад 1,5 млн), 
процес був дійсно особливим. Розробка страте-
гії захисту права, формування доказової бази, 
яка б підтверджувала права на фотографії, що 

створювалися багато років поспіль, досліджен-
ня обставин створення всіх цих фото — це був 
справжній виклик.

Комплексне вирішення цього спору скла-
далося з майже 10 судових процесів в Україні, 
одного — в США, декількох засідань в апеляцій-
ній палаті Укрпатенту та участі у врегулюванні 
безлічі DMCA-скарг, які розсилались компаніям 
в усьому світі. Це один із тих кейсів, успішним 
вирішенням якого ми особливо пишаємося.

— Які проєкти можуть найкраще старту-
вати в період непередбачуваності та не-
прогнозованих змін? Чи очікуються нові 
проєкти в компанії?
— Як на мене, то все іде за попитом. Під 

час турбулентності треба чітко відслідковува-
ти потреби клієнтів. З початком вторгнення 
бізнес бажав захистити свої активи. Хто мав 
можливість і бажання — релокував і запускав 
діяльність в іншій юрисдикції. Дуже багато пи-
тань виникло щодо неможливості виконання 
податкових зобов’язань, численні підприєм-
ства зазнали прямих збитків від воєнних дій. 

А отже, ключова навичка для підприємця 
у сфері юриспруденції — зрозуміти проблему 
клієнта та запропонувати її вирішення.

Щодо проєктів, якими займається компанія, 
то ми сконцентрувалися на ключових для себе 
галузях та послугах і планомірно працюємо над 
збільшенням середнього чека послуг.

— Чи потребує податкова практика онов-
лення? Чи достатньо вже запроваджених 
законодавчих ініціатив? Які з позитивних 
можете виділити? Які термінові кроки має 
зробити держава назустріч бізнесу?
— Вважаю, що податкова практика наразі 

потребує законодавчих змін, адже, окрім во-
єнних дій, бізнес зіштовхнувся з перепонами 
з боку податкових органів. 

Так, найбільш болючими питаннями на сьо-
годні є неможливість відшкодування ПДВ, масо-
ве блокування податкових накладних, застосу-
вання значних штрафних санкцій до платників 
податків за несвоєчасність реєстрації податко-
вих накладних під час воєнного стану, розми-
тість норм, які регулюють питання КІК (конт-
рольованих іноземних компаній).

Держава повільними кроками починає за-
проваджувати деякі зміни. 

Із позитивних законодавчих ініціатив варто 
відзначити останні зміни, які були внесені до 
Порядку №520 від 12.12.2019 року, що набрали 
чинності 08.03.2023-го. По суті, ці зміни нада-
ли платникам податків більше шансів розбло-
кувати ПН/РК на стадії подання пояснень, адже 
платники податків отримали змогу подавати 
додаткові документи та інформацію. Однак 
команда податкової практики нашої компанії 

	 	 	Інтерв'ю

Майбутнє — за структурованими 
та систематизованими компаніями 

Як повномасштабна війна 
вплинула на роботу компанії 
та коли повернулися на 
довоєнні показники, про 
плани компанії, вагомі 
та нестандартні кейси, 
а також нову практику 
фіксації та відшкодування 
воєнних збитків і майбутнє 
юридичного ринку в інтерв’ю 
«ЮГ» розповів Олександр 
КУЗНЄЦОВ, керуючий партнер 
ЮК «АРМАДА»

— Як повномасштабна війна вплинула на 
роботу компанії? Чи вдалося адаптувати-
ся до нових, надзвичайно складних умов?
— До війни наша компанія мала сім представ-

ництв, які знаходилися здебільшого на Півдні та 
Сході нашої країни. Офіси компанії базувалися 
у Миколаєві, Херсоні, Дніпрі, Києві, Харкові, 
Кропивницькому та Одесі.

Тож 24 лютого ми повноцінно відчули «русь-
кій мір». Вже через три дні ми втратили офіс 
у Херсоні, а офіси в прифронтових Харкові та 
Миколаєві, які обстрілювали щодня, фізично 
не могли працювати. 

Перший місяць повномасштабної війни був 
спрямований на те, щоб підтримувати зв̓ язок 
серед працівників компанії. Багато хто з колег 
релокували в інші, більш безпечні, регіони, де-
хто виїхав за кордон, два адвокати нашої ком-
панії вступили до лав ЗСУ та боронять Україну 
зараз. В загальному корпоративному чаті ми 
намагалися підтримати один одного і, мабуть, 
як і всі, розпочинали кожен ранок з переклички, 
щоб упевнитися, що всі живі та здорові.

Серед завдань першого періоду ключовим 
було підтримати наших клієнтів, дати їм зрозу-
міти, що ми працюємо, що компанія поруч і що 
вони можуть розраховувати на нашу підтримку.

Ми жодного дня не зупиняли роботу, і навіть 
24 лютого 2022 року в телефонному режимі 
продовжували надавати консультації та були 
з клієнтами на зв̓ язку. 

Юридичний бізнес

міжнародні компанії, які 
мають тут свої представництва, 
змушені відмовлятися 
від підрядників, які їх 
супроводжували довгими 
роками, та запроваджувати 
відкриті тендерні процедури 
з метою оптимізації витрат 
на послуги 
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вважає, що цього все ще недостатньо. Дуже 
важливо наразі вдосконалити систему моні-
торингу ризиковості податкових накладних, 
встановити обмеження за рівнем максималь-
но допустимого зупинення ПН/РК, розв’язати 
проблему віднесення кожного п’ятого підпри-
ємства до категорії «ризикових» платників 
податків і блокування роботи компаній. Не 
менш важливим є запровадження ефективних 
та дієвих механізмів відшкодування ПДВ та 
повернення пені на несвоєчасно відшкодовані 
державою суми ПДВ.

— Після початку повномасштабної війни 
сформувалася нова практика фіксації та 
відшкодування воєнних збитків. Розка-
жіть докладніше про неї.
— Це досить специфічна й комплексна прак-

тика, що поєднує в собі декілька напрямів. 
Кінцева мета досить зрозуміла — отримати 
кошти від держави-агресора в якості відшко-
дування завданих збитків. Але шляхи до цієї 
мети можуть бути різними. Судові процеси 
в національних судах та Європейському суді 
з прав людини, інвестиційний арбітраж, суди 
в іноземних юрисдикціях, позасудове звер-
нення до фондів-донорів — всі ці та деякі інші 
напрями мають місце.

Окремим надважливим етапом є реаліза-
ція судового рішення й фактичне стягнен-
ня коштів на користь клієнта. Для того, щоб 
успішно завершити цей останній етап, треба 
вже на старті, при формуванні доказової ба-
зи та супроводі судових процесів, врахувати 
певні проце суальні особливості (вимоги до 
оцінки розміру збитків, порядок повідомлен-
ня рф тощо).

Тому до складу проєктної групи, здебільшо-
го, входить декілька фахівців різних спеціалі-
зацій під керівництвом партнера практики.

— Які послуги надаються в межах прак-
тики?
— У межах цієї практики ми надаємо послу-

ги в різних форматах. Це може бути супровід 
проєкту «під ключ», методологічний і консуль-
таційний супровід внутрішнього юридичного 

відділу клієнта у форматі «авторського нагля-
ду» або залучення наших фахівців на будь-яко-
му з етапів.

Перший етап — це формування належної до-
казової бази. Тут керівник проєкту виступає як 
організатор і скеровує роботу колег у декількох 
напрямах: взаємодія з державними органами, 
ОМС та правоохоронцями для отримання необ-
хідних відповідей, актів, довідок тощо; органі-
зація і структурування внутрішньої бухгалтер-
ської та складської документації, відновлення 
втрачених внаслідок пожежі або окупації до-
кументів тощо; опитування свідків, взаємодія 
з експертами, аудиторами або оцінювачами 
(залежно від проєкту) та інші напрями.

Другий етап — це супровід судової чи ар-
бітражної процедури. Тут треба дотримува-
тися всіх процесуальних особливостей спорів 
за участю іншої держави, а також заздалегідь 
враховувати необхідність подальшого вико-
нання за кордоном.

Третій етап — фактичне виконання рішен-
ня. Підбір оптимальної юрисдикції та взаємо-
дія з локальними партнерами, розшук активів 
рф, «легалізація» рішення за кордоном й отри-
мання дозволу на виконання та багато інших 
послуг залежно від обраної юрисдикції.

— На сьогодні 90% проєктів перебува-
ють на проміжних стадіях. Скільки про-
ваджень відкрито в національних судах? 
В ЄСПЛ? Які подальші перспективи?
— Вже станом на червень 2022 року, за ві-

домостями, що надав ЄСПЛ, українцями було 
направлено понад 8500 індивідуальних скарг 
до суду. Зараз рахунок йде на десятки тисяч. 
Скільки з них будуть визнані судом прийнят-
ними та прийняті до розгляду — ця статистика 
з’явиться згодом.

Щодо національних судів — тут також є ду-
же велика кількість проваджень за позовами 
фізичних осіб і прийнято чимало рішень. Про-
цесів за позовами підприємств значно менше, 
адже процес збирання необхідних доказів для 
підприємців, зазвичай, набагато складніший. 
Особливо, якщо через воєнні дії чи окупацію 
було втрачено бухгалтерську документацію.

Наразі українськими господарськими суда-
ми винесено близько 15 судових рішень про-
ти держави-агресора. Але найближчим часом 
їх буде значно більше, адже вже зараз понад 
150 позовів перебувають на розгляді. І це тіль-
ки початок.

Надалі ці рішення треба буде виконувати. 
І ми переконані, що це, хоча й непростий, але 
цілком реальний процес. росія обов’язково за-
платить за те, що накоїла.

— На вашу думку, що зараз відбуваєть-
ся на юридичному ринку? Ви відчуваєте 
зміни?
— За внутрішніми відчуттями, на ринку 

є певна тенденція до перерозподілу. Багато 
хто з колег виїхав за кордон і не має фізичного 
представництва в Києві, багато хто релокував 
зі Сходу, Півдня до центру і збільшує локальну 
конкуренцію тут. Велика кількість транснаціо-
нальних компаній чи то повністю припинила 
інвестиції в Україну і звернула роботу своїх 
бранчів, чи значно зменшила обсяг їх фінансу-
вання. Це призводить до того, що міжнародні 
компанії, які мають тут свої представництва, 
змушені відмовлятися від підрядників, які їх 
супроводжували довгими роками, та запрова-
джувати відкриті тендерні процедури з метою 
оптимізації витрат на послуги підрядників.

Усі наведені підстави свідчать про те, що: 
а) локальна конкуренція дедалі посилюва-
тиметься; б) ринок буде перерозподілятися. 
Найближчі рік-півтора нас чекають дуже ці-
каві метаморфози.

В чому точно впевнений, так це в тому, що 
майбутнє — за структурованими та система-
тизованими компаніями. 

Як казав найвідоміший інвестор у світі Вор-
рен Баффет: «Відплив покаже, хто купався без 
купальника».

— Якими життєвими цінностями ви керу-
єтеся у професійному житті? Що для вас 
є цінним? Що категорично недопустимо?
— Для мене дуже важлива взаємоповага. 

Треба поважати людей, з якими ти працюєш, 
поважати їх особистість, честь і гідність. Ду-
же важливо поважати своїх клієнтів, щиро за-
хоплюватися тим, що вони роблять (тим паче 
в умовах війни). Поважати своїх партнерів, 
адже разом із ними ти проходиш життєвий 
шлях і досягаєш успіхів. Поважати конкурен-
тів, адже вони роблять тебе сильнішим і завжди 
змушують рухатися далі. 

Ще дуже важливо, попри всі обставини, збе-
рігати Людину всередині себе. 

Цінним є родина та близькі люди. Під час 
війни це відчувається значно сильніше, ніж 
будь-коли.

Недопустимо бути нещирим. Треба вміти 
казати правду, а не те, що від тебе хочуть по-
чути. Треба вміти заощаджувати не тільки свій 
час, а й час інших. 

від масштабу особистостей, 
які зібрані в одному колективі, 
залежить масштаб питань, які 
може вирішувати компанія

Юридичний бізнес

Правові наслідки співпраці з бізнесом 
на тимчасово окупованій території

У зв’язку з тимчасовою окупацією частини те-
риторії нашої держави російською федерацією 
актуалізувалося питання дослідження правових 
наслідків співпраці із контрагентами, які пере-
бувають на тимчасово окупованій території. 
Варто зауважити, що така співпраця може при-
звести до нікчемності правочинів, а в певних 
випадках — до кримінальної відповідальності.

Особливості забезпечення прав і свобод 
громадян на тимчасово окупованих терито-
ріях передбачаються Законом України «Про 
забезпечення прав і свобод громадян та пра-
вовий режим на тимчасово окупованій тери-
торії України». Детальну увагу зосередимо 
на ст. 13 цього Закону, яка передбачає, що: 
«Здійснення господарської діяльності юридич-
ними особами, фізичними особами-підпри-
ємцями та фізичними особами, які провадять 
незалежну професійну діяльність, місцезна-
ходженням (місцем проживання) яких є тим-
часово окупована територія, дозволяється ви-
ключно після зміни їхньої податкової адреси на 
іншу територію України. Правочин, стороною 
якого є суб’єкт господарювання, місцезнахо-
дженням (місцем проживання) якого є тим-
часово окупована територія, є нікчемним. На 
такі правочини не поширюється дія положення 
абз. 2 ч. 2 ст. 215 Цивільного кодексу України 
(далі — ЦК України)». Виходячи із ч. 2 ст. 215 
ЦК України, недійсним є правочин, якщо йо-
го недійсність встановлена законом (нікчем-
ний правочин). У цьому разі визнання такого 
правочину недійсним судом не вимагається. 

Важливим аспектом, на якому потрібно зо-
середити увагу, є перелік тимчасово окупова-
них територій. Виходячи зі ст. 3 Закону Укра-
їни «Про забезпечення прав і свобод громадян 
та правовий режим на тимчасово окупованій 
території України» для цілей цього Закону тим-
часово окупованою територією визначається:

  сухопутна частина тимчасово оку-
пованих російською федерацією те-
риторій України, водні об’єкти або 

їх частини, що розташовані на цих 
територіях;

  внутрішні морські води та територіаль-
не море України навколо Кримсько-
го півострова, територія виключної 
(морської) економічної зони України 
вздовж узбережжя Кримського пів-
острова та прилеглого до узбережжя 
континентального шельфу України, 
внутрішні морські води, прилеглі до 
сухопутної території інших тимчасово 
окупованих росією територій Украї-
ни, на які поширюється юрисдикція 
органів державної влади України від-
повідно до норм міжнародного права, 
Конституції та законів України;

  інша сухопутна територія України, 
внутрішні морські води та територі-
альне море України, визнані в умовах 
воєнного стану тимчасово окупова-
ними Кабінетом Міністрів України 
(далі — КМУ);

  надра під територіями, зазначеними 
у пунктах 1, 2 і 3 цієї частини, і по-
вітряний простір над цими терито-
ріями.

25 грудня 2022 року набула чинності По-
станова КМУ від 06.12.2022 р. №1364 «Деякі 
питання формування переліку територій, на 
яких ведуться (велися) бойові дії або тимча-
сово окупованих російською федерацією», яка 
присвячена питанням формування переліку 
територій, на яких ведуться (велися) бойові 
дії або тимчасово окупованих рф (далі — Пе-
релік). Виходячи з норм Постанови, Перелік 
затверджується Міністерством з питань ре-
інтеграції тимчасово окупованих територій 
(далі — Мінреінтеграції) за формою згідно 
з додатком за погодженням із Міністерством 
оборони з урахуванням пропозицій відповід-
них обласних, Київської міської військових 
адміністрацій. Сам же Перелік відсутній. На 
виконання вимог цієї Постанови 27 грудня 
2022 року набув чинності наказ Мінреінте-
грації від 22.12.2022 р. №309 «Про затвер-
дження Переліку територій, на яких ведуться 
(велися) бойові дії або тимчасово окупованих 
російською федерацією», що містить Перелік. 

Щодо цього поділяю позицію колег, які ак-
центують увагу на неузгодженості норм і не-
обхідності затвердження Переліку саме По-
становою КМУ. Відповідно ми пропонуємо 
внести зміни у ч 3. ст. 3 Закону України «Про 
забезпечення прав і свобод громадян та право-
вий режим на тимчасово окупованій території 
України» й зазначити у ній, що порядок фор-
мування переліку територій, на яких ведуться 
(велися) бойові дії або тимчасово окупованих 
рф, встановлюється КМУ. 

Водночас існує й інша причина припинення 
співпраці з контрагентами із тимчасово оку-
пованих територій, оскільки вона може мати 
наслідком притягнення до кримінальної від-
повідальності. Законом України «Про внесен-

ня змін до деяких законодавчих актів України 
щодо встановлення кримінальної відповідаль-
ності за колабораційну діяльність» Криміналь-
ний кодекс України доповнено ст. 111-1, яка, 
серед іншого, встановлює, що колабораційною 
діяльністю є передача матеріальних ресурсів 
незаконним збройним чи воєнізованим форму-
ванням, створеним на тимчасово окупованій 
території, та/або збройним чи воєнізованим 
формуванням держави-агресора, та/або про-
вадження господарської діяльності у взаємодії 
з державою-агресором, незаконними органами 
влади, створеними на тимчасово окупованій 
території, зокрема окупаційною адміністраці-
єю держави-агресора. Такі діяння караються 
штрафом до 10 000 неоподатковуваних мініму-
мів доходів громадян або позбавленням волі на 
строк від трьох до п’яти років із позбавленням 
права обіймати певні посади або займатися 
певною діяльністю на строк від 10 до 15 ро-
ків та з конфіскацією майна. Ймовірно, може 
мати місце добровільна співпраця контра-
гента із державою-агресором, незаконними 
органами влади, створеними на тимчасово 
окупованій території, зокрема окупаційною 
адміністрацією держави-агресора. Цілком зро-
зуміло, що контрагент може приховати від вас 
цей факт. Окрім цього, існують доволі непоо-
динокі випадки перереєстрації господарств за 
законодавством російської федерації. Звісно, 
що винуватість обвинуваченого у здійснен-
ні кримінального порушення, форма вини 
та мотив вчинення можливого порушення 
підлягатимуть доказуванню у встановленому 
Кримінально-процесуальним кодексом Укра-
їни порядку. 

Водночас у разі, якщо вину буде доведено 
у судовому порядку, особу, яка провадила госпо-
дарську діяльність із таким контрагентом, зна-
ходячись на підконтрольній території України, 
може бути притягнуто до кримінальної відпо-
відальності за ст. 111-2 «Пособництво державі- 
агресору», санкція якої передбачає позбавлення 
волі на строк від 10 до 12 років із позбавленням 
права обіймати певні посади або займатися 
певною діяльністю на строк від 10 до 15 років 
та з конфіскацією майна або без такої. 

Доводиться констатувати відсутність судової 
практики щодо притягнення осіб до відпові-
дальності за вказаними правопорушеннями. 
Але кращою, на мою думку, буде відмова від 
співпраці з контрагентами з окупованих тери-
торій, аніж можливе притягнення до відпові-
дальності за пособництво державі-агресору.

Підсумовуючи наведене, можу стверджува-
ти, що співпраця з контрагентами з окупованої 
території, навіть у випадках зміни ними подат-
кової адреси на підконтрольній території Укра-
їни, не може бути стовідсотковою гарантією 
відсутності їх взаємодії з державою- агресором, 
незаконними органами влади, створеними на 
тимчасово окупованій території, зокрема оку-
паційною адміністрацією держави-агресора. 

Отже, краще призупинити будь-яку спів-
працю з контрагентами, які перебувають на 
тимчасово окупованих територіях, до їхньо-
го повного звільнення Збройними Силами 
України. 

Актуально

Дмитро ЛУЦ,  
кандидат юридичних наук, науковий 
консультант ЮК «Майстро і Беженар»
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— Юрію, ви керівник практики вирішення 
цивільних спорів. Розкажіть про власні ці-
каві проєкти 2022—2023.
— Наша практика цивільних спорів має кіль-

ка напрямів, спеціалізацій, у яких ми надаємо 
юридичні послуги, але основний аспект — це 
складні сімейні спори щодо поділу майна і бізне-
су подружжя, визначення місця проживання чи 
порядку участі в піклуванні за дитиною.

З початком війни було дозволено виїзд дити-
ни за межі України в супроводі одного з батьків 
і без згоди на це іншого, у зв’язку з цим судові 
процеси про надання дозволу на виїзд за кордон 
взагалі втратили актуальність, але стали дуже 
поширеними запити на повернення дитини на 
територію України або на налагодження спілку-
вання з дитиною, яка перебуває за кордоном. Це 
досить непрості судові процеси, але з початку вій-
ни у нас вже були і випадки отримання судових 
рішень про повернення дитини, і навіть факти 
виконання таких судових рішень.

Важливим результатом нашої практики я та-
кож вважаю отримання рішення суду у справі 
про позбавлення батьківських прав без виснов-
ку органів опіки. В такій справі їхній висновок 
є обов’язковим, без нього суди раніше не виноси-
ли рішення. Але що робити, коли вони висновок 
вперто не надають? Ми вже сформували нову 
судову практику в таких спорах. З органами опі-
ки — це взагалі окреме питання: з війною стало 
очевидним, наскільки формально цей держав-
ний орган виконує свої функції: представники 
не ходять у судові засідання, не надають свої ви-
сновки в судових процесах, де надання висновку 
є обов’язковим.

Зараз у нас є кілька цікавих кейсів про спросту-
вання недостовірної інформації, що стосуються 
публічних осіб і народних депутатів, по одному 
з них саме нещодавно було отримано рішення 
на користь нашого клієнта, скоро ми отримає-
мо відмітку про набрання законної сили — і це 
рішення з’явиться в інтернеті.

Крім військового права, минулого року ми та-
кож підсилили нашу практику цивільних спорів 
новим напрямом — медичним правом, адвокатка 
Яна Бабенко приєдналася до нас у 2022 році, ста-
ла членом Центру медичного права ВША, публі-
кується в медичних журналах, проводить лекції 
у ВША та для студентів.

— Сфера цивільного судочинства зазнала 
впливу війни у всіх категоріях спорів. У якій 
зі сфер відбулися найзначніші законодавчі 
зміни? 
— Зміни торкнулися всіх галузей права. Від-

носно нещодавно два адвокати Mitrax були спі-
керами на форумі ААУ «Війна та право», який 
стосувався абсолютно різних галузей права і чіт-
ко продемонстрував, що немає такої галузі, на 
яку б не вплинула війна. Немає таких цивільних 
правовідносин, на які не вплинула війна, тому 
що фактично в кожній сфері відбулися певні за-
конодавчі зміни. 

Але, мені здається, найбільші зміни спостері-
гаються у соціальній сфері, в трудовому праві, 
у порядку здійснення нотаріальних дій.

— На вашу думку, що потребує подальшого 
регулювання? Де ще є проблеми і які шляхи 
їх вирішення? 
— Судячи з мого особистого досвіду і тих 

справ, з якими я постійно стикаюся, то, гадаю, 
велика проблема буде в тому, як повернути ді-
тей, яких один із батьків, користуючись наго-
дою, вивіз за кордон без згоди іншого. Можли-
вість перетину кордону без такої згоди, звісно, 
повинна бути під час воєнного стану, але ж ба-
гато хто цим скористався і зробив це всупереч 
бажанню того з батьків, хто залишився в Укра-

— За останній рік повномасштабної війни 
всім довелося адаптуватися до нових запитів 
та умов, відновлювати свою роботу, працю-
вати у блекаут. Юрію, яким видався 2022-й 
для Mitrax? Як адаптувалися та вистояли? 
Розкажіть, будь ласка, про свій досвід.
— 2022-й був надскладним роком, особли-

во одразу після повномасштабного вторгнення. 
Майже всі адвокати виїхали, керівник практики 
вирішення спорів пішов на війну, цій практиці 
в перший період без нього довелося особливо 
непросто. Фактично всі займались якоюсь волон-
терською роботою.

Але також буквально в перші дні війни ми 
згуртувалися, створили гугл-форму для запитів по 
військовому праву. Адже було зрозуміло, що в цій 
сфері буде багато запитів, і всім відповіді потрібні 
будуть дуже швидко. Завдяки гугл-формі ми прак-
тично за кілька хвилин зв’язувалися з клієнтом та 
обговорювали його питання. Всі такі консультації 
надавали безоплатно, але з часом почали розмеж-
овувати запити: для тих, хто воює, консультації 
й на сьогодні безоплатні, а, наприклад, на запит, 
що стосується відстрочки від служби чи перетину 
кордону чоловіками призовного віку, консульта-
ції проводимо вже платно.

Також було кілька безоплатних вебінарів із вій-
ськових питань для наших клієнтів.

Блекаут нас не зачепив, тому що ми знаходи-
мось у самому центрі Києва, поруч із багатьма 
стратегічними державними установами. Думаю, 
тому світло у нас в офісі було постійно, але все рів-
но у дні масованих ракетних обстрілів більшість 
працівників працювали не з офісу. В такій ситуа-
ції, звісно, намагалися робити все наперед, тому 
жодних процесуальних строків не пропускали.

До речі, ми готувалися до блекауту, купили 
«Старлінк», але так жодного разу і не використа-
ли, не було потреби. Подарували його військовим.

Вважаю, що основна цінність нашої компа-
нії — це її працівники, зараз ми підібрали таку 
команду, з якою для нас не страшні ніякі зовнішні 
чинники. Завжди при прийомі нових співробіт-
ників звертаємо увагу не лише на знання, а й на 
навички, потрібні як для правильної організації 
праці, так і для роботи в комп’ютерних програ-
мах, базах даних, CRM-системах.

— Чи вдалося вам через рік повернути ми-
нулий темп роботи? 
— Основна частина нашої роботи — це судові 

процеси, тому темп загалом знизився приблиз-
но до травня, до відновлення роботи судів. Інші 

процеси ми могли продовжувати дистанційно. 
Вся робота була налаштована на можливість її 
виконання дистанційно, навіть у судових проце-
сах перший час брали участь тільки по відеокон-
ференціях, бо адвокати були не в Києві. Згодом, 
коли усі знову приїхали у Київ, основні процеси 
повернулись у своє русло. 

Але це не означає, що дохідність компанії 
швидко відновилася до довоєнного рівня. Цей 
процес відбувався повільніше. Консультації нада-
валися здебільшого безоплатно, судові засідання 
майже не проводилися. До того ж чимало часу 
потрібно було для того, щоб дослідити всі нюан-
си військового права, і головне — практичний 
аспект його застосування.

Жодної релокації в нас не відбувалось, але про-
тягом весни 2022 року майже вся робота викону-
валася дистанційно, більшість адвокатів були поза 
межами Києва. У нас чудовий офіс у центрі Києва, 
тут нам подобається, і переїжджати не плануємо.

— На яких напрямах зосередилися? 
— Зараз ми акцентуємося більше не на військо-

вих питаннях, а на тих, що є нашими основними 
компетенціями: вирішення спорів, захист бізне-
су, складні сімейні та спадкові спори, проблем-
ні борги, антирейдерство, кримінальне право. 
Співпрацюємо з великими банками. Шукаємо 
суспільно важливі Рro bono проєкти, бо вже за-
вершили кілька старих. Активно співпрацюємо 
з асоціаціями адвокатів. У 2022 році Строкань 
Олександр, керівник практики вирішення спо-
рів, став головою Комітету ААУ з господарського 
права, я став членом Комітету НААУ з сімейного 
права та лектором у Вищій школі адвокатури, за-
раз активно залучаюсь до законопроєктної роботи 
у сфері сімейного права.

Підсилили практику вирішення спорів новим 
адвокатом у податкових і господарських спорах, 
ним стала Вікторія Овдієнко.

— Як зберігаєте лояльність клієнтів під час 
війни? 
— Клієнти нам довіряють. Ми не співпра-

цюємо з людьми, які не розділяють з нами цін-
ності, а з тими, хто стає нашими клієнтами, 
ми вибудовуємо дружні довготривалі довірчі 
відносини. Ніколи не обіцяємо того, чого не 
можемо зробити. Наш маркетинг не клієнто-
орієнтований, а людиноорієнтований, якщо 
можна так висловитися. Наприклад, юридичні 
статті, які ми на постійній основі публікуємо 
в юридичному блозі на нашому сайті, переду-
сім розраховані не на те, щоб розрекламувати 
компанію, а щоб донести громадянам правову 
інформацію. Тому ми їх пишемо максимально 
простою мовою і так, щоб передбачити питан-
ня, які можуть виникнути при прочитанні, та 
одразу дати на них відповіді, щоб статті були 
максимально корисними. Глобальна місія на-
шого блогу — підвищити рівень юридичної 
грамотності людей.

Я гадаю, темп роботи ми відновили досить 
швидко завдяки репутації Mitrax. Майже не бу-
ло таких клієнтів, які з початку повномасштаб-
ного вторгнення пішли від нас. Ми взагалі про 
репутацію дуже піклуємося, це один з основних 
активів юридичної компанії. Тому ми вирішили 
й у 2022 році продовжувати брати участь у націо-
нальних і міжнародних рейтингах юридичних 
компаній. 

Минулого тижня стало відомо, що нашу прак-
тику приватних клієнтів вже третій рік поспіль 
відзначає міжнародний рейтинг The Legal 500 
EMEA. Це для нас дуже важлива подія, адже це 
міжнародний авторитетний рейтинг юридичних 
компаній, якому довіряють.

У рейтингу «Юридичної практики» «50 про-
відних юридичних фірм України» ми також під-
нялись із 40-ї сходинки на 34-ту.

— Чи змінилися запити клієнтів у зв’язку із 
воєнним часом? 
— Так, змінилися. Якщо говорити про на-

шу практику вирішення цивільних спорів, то 
фактично повністю зупинилися процеси щодо 
міжнародного усиновлення, надання дозволу 
на виїзд за кордон. Натомість з’явилася низка 
військових питань, їх кількість і зараз не змен-
шилася.

	 	 	Інтерв'ю

Ми не співпрацюємо з людьми, 
які не розділяють із нами цінності

За останній рік повномасштабної війни юрбізу довелося адаптуватися до нових 
запитів та умов, відновлювати свою роботу, відбудовувати взаємовідносини 
з клієнтами та підтримувати команду. Про цікаві проєкти цього часу, особливості 
цивільного судочинства, дистанційної форми правосуддя, диджиталізацію 
юридичного бізнесу ми поговорили із Юрієм БАБЕНКОМ, адвокатом, CEO, 
керівником практики вирішення цивільних спорів Mitrax

у сімейних спорах стало 
очевидно, що реформа 
органів опіки та піклування 
дуже потрібна — необхідно 
завершити створення 
Державної служби у справах 
дітей

Юридичний бізнес
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їні, і основною ціллю виїзду була не безпека 
дитини. Хоча виїзд формально і законний, але 
таку зміну постійного місця проживання і пе-
ребування за кордоном не можна назвати за-
конною, тому стануть масовими спори щодо 
повернення дітей в Україну.

До речі, в сімейних спорах стало очевидно, що 
реформа органів опіки та піклування дуже потріб-
на — необхідно завершити створення Державної 
служби у справах дітей. Початок цього процесу 
був покладений ще до війни, але зараз майже всі 
процеси заморозилися.

Найбільша проблема, що пов’язана з війною 
і яку потрібно вирішити юристам — це притяг-
нення винних осіб до відповідальності та відшко-
дування збитків. Щодо відшкодування збитків 
потрібно ще багато над чим працювати, наразі 
навіть немає єдиного підходу чи способу, як ці 
збитки порахувати, але в цьому плані ми трима-
ємо руку на пульсі законодавчих змін і можли-
востей. Наш керівник практики відшкодування 
збитків Олександр Строкань вже не на одному 
форумі доповідав про відшкодування збитків, 
завданих воєнними злочинами.

— Як ви ставитеся до дистанційної форми 
правосуддя? Чи гарантуватиме вона спра-
ведливе правосуддя в умовах воєнного ста-
ну?
— Позитивно. До будь-якої дистанційної спів-

праці чи то з клієнтами, чи то з державними ор-
ганами я ставлюсь дуже позитивно. Проблему 
в дистанційному судочинстві бачу тільки одну — 
дуже повільне його запровадження в Україні. 
Обсяг роботи зростає, темп життя зростає, я га-
даю, дистанційне правосуддя — це неминуче. 
Це тільки питання часу. Якщо вдосконалювати 
дистанційну співпрацю судів з учасниками судо-
вого процесу, то можна зекономити колосальну 
суму коштів з державного бюджету. Зараз, на 
жаль, маємо таку ситуацію, що в більшості су-
дових процесів суд не лише повістку, але й рі-
шення не надішле поштою. Але ж у кожного 
адвоката, у кожного державного органу є елек-
тронна адреса, всі судові документи можуть 
надсилатися туди. Так само і виконавчі листи 
мають видаватись в електронній формі, а не 
після проходження цілого квесту в суді. Я сам 
часто беру участь у судових засіданнях в режи-
мі відеоконференції, у відрядження в суди наші 
адвокати вже майже ніколи не їздять. Не думаю, 
що дистанційна форма правосуддя впливає на 
рівень його справедливості.

— Поговоримо про диджиталізацію та циф-
ровізацію юридичного бізнесу. Наскільки 
сильно автоматизація вплине на ринок? До 
яких інновацій краще готуватися юридич-
ному ринку вже зараз? Які плани у Mitrax 
щодо цього?
— У Mitrax з 2021 року ми користуємося новим 

комплексним програмним забезпеченням, яке 
дозволяє юристам управляти всіма процесами 
своєї практики — від роботи над судовою справою 
до написання докладних звітів. Програмне забез-
печення дає змогу ефективно контролювати рух 
судових справ, вести історію судового процесу, 
використовувати облік часу, відстежувати супут-
ні витрати. Всі комунікаційні інструменти також 
вбудовані в систему, тобто листування про клієнта 
чи судову справу перебуває в одному місці. Можна 
легко обмінюватися інформацією і файлами. Це 
зручно як для юристів, так і для клієнтів.

Завдяки програмному забезпеченню ми також 
відстежуємо кількість справ і відповідне наванта-
ження співробітників. Це дозволяє не відволікати-
ся від головного завдання — розв’язання пробле-
ми клієнта — та позитивно впливає на ментальне 
здоров’я кожного члена команди.

Рух судових проваджень також моніториться 
спеціальними програмами. Всі документи пе-
ребувають у хмарі, доступ до них є з будь-якого 
пристрою. Зараз навіть більшість документів ми 
не друкуємо в паперові папки, а лише основні — 
ті, які будуть потрібні в судовому засіданні. Чесно 
кажучи, я взагалі не уявляю, як адвокати працю-
вали раніше, коли не було усіх цих можливостей, 
не було навіть інтернету.

До речі, ChatGPT у роботі ми також використо-
вуємо, він дозволяє оптимізувати і пришвидшити 
деякі процеси. Хоча позовну заяву, мабуть, на ща-
стя для юристів, поки не вміє написати. Штучний 
інтелект — це те, з чим, гадаю, будуть пов’язані 
найкардинальніші зміни у роботі юристів у най-
ближчому майбутньому.

В юридичному бізнесі дистанційне обслугову-
вання можливе фактично на 100%. Це дозволяє 
економити час і комфортно працювати з україн-
цями, які перебувають за кордоном, що нині дуже 
цінно. Адвокат зі своїм клієнтом може ні разу й не 
зустрітися, підписавши договір електронно-циф-
ровим підписом. Зараз вже є роз’яснення НААУ 
про те, що це можливо. Між іншим, ми готували 
текст цього роз’яснення. Ми завжди виступаємо 
за інновації, шкода, що державні органи в цьому 
питанні не на одній хвилі з нами.

— Поділіться, будь ласка, планами на 
2023 рік. Що найважливіше і найголовні-
ше для вас зараз?
— Багато процесів планується та відбувається 

одночасно. Найближчим часом хочемо заверши-
ти оновлення штату працівників. Філософія «не-
замінних працівників не існує» — це не про нас. 

Ми ретельно обираємо і беремо тих, хто стає не-
замінним. Водночас потрібно заздалегідь думати 
про кадровий резерв, спілкуватися з колегами, 
знати, хто з них чого вартий. До речі, з багатьма 
колегами співпрацюємо, ми не дуже полюбляємо 
лобову конкуренцію, тому й нас радять у деяких 
інших адвокатських компаніях. Кожна юридична 
компанія має свої основні компетенції і я, як пра-
вило, вважаю недоцільним витрачати час на те, 
щоб розбиратися з тим, у чому в компанії немає 
спеціалістів. Такі запити ми можемо передавати 
іншим юридичним компаніям. Щодо планів, то 
найграндіозніші з них поки не хочеться озвучу-
вати, тому що зараз кожен такий план може за-
кінчитися зовсім не запланованим результатом.

— Яку роль відіграватиме юридичний ринок 
у відбудові держави після перемоги? 
— Будемо супроводжувати процеси відшкоду-

вання збитків. Адвокати Mitrax вже подали кілька 
заяв у Європейський суд з прав людини, і, до речі, 
всі вони вже прийняті судом. Я не вірю, що такий 
зухвалий напад росії світ залишить без наслідків 
після нашої перемоги. Багато чого було зроблено 
після Другої світової війни, щоб не допустити ве-
ликих воєн. Як бачимо, багато з цього було й без-
результатно, але відшкодування збитків буде. рф 
розраховувала на швидке захоплення контролю 
над нашою державою і уникнення відповідально-
сті, але все пішло не за планом, наслідки для росії 
теж будуть не заплановані, але вже неминучі. 

Юридичний бізнес

Судові спори.  
Оскарження перевірок Держпраці

Права та гарантії працівників захищені ст. 43 
Конституції України, а держава захищає і кон-
тролює дотримання трудового законодавства 
України шляхом застосування системи нагляду 
державних органів. Відповідно до ч. 1 ст. 259 
Кодексу законів про працю України, державний 
нагляд і контроль за додержанням законодавства 
про працю юридичними та фізичними особами, 
які використовують найману працю, здійснюєть-
ся центральним органом виконавчої влади у по-
рядку, встановленому Кабінетом Міністрів Укра-
їни. І ні для кого не секрет, що у разі порушення 
трудового законодавства, як визначено у ст. 265 
Кодексу законів про працю України (КЗпП), до 
роботодавця застосовуються відповідні фінансові 
санкції. Але перед цим до підприємства завітають 
перевіряючі. При проведенні інспекційного від-
відування об’єкта інспектор Держпраці складає 
акт інспекційного відвідування за результатами 
перевірки дотримання законодавства про пра-
цю, а в разі виявлення порушень — припис про 
усунення порушень і постанову про накладення 
штрафу за відповідні порушення. 

Практика нашої компанії свідчить про те, що 
суд може задовольнити позов роботодавця, якщо 
буде доведено, що Державна інспекція з питань 
праці не дотрималася Порядку проведення інспек-
ційних відвідувань, вказана підстава інспекційно-
го відвідування не зазначена в Порядку №823 або 
відбулася неправильна правова кваліфікація дого-
вору, укладеного між суб’єктом господарювання 
та його контрагентом. 

Важливим нюансом також є позиція Верховно-
го Суду в рішенні від 26 серпня 2021 року у справі 
№440/4748/19: відсутність уніфікованої форми 
акта є підставою для недопуску працівників ор-
гану Держпраці, а не для оскарження результатів 
чи процедури вже проведеної перевірки. Якщо 
підприємство цим правом не скористалося, то 
далі оскаржити перевірку в суді не зможе саме 
на цій підставі. 

Під час підготовки позову для судового захисту 
порушеного права треба детально вивчити перелік 
підстав для позапланових перевірок — він обмеже-

ний. Спочатку це було можливо лише за наявності 
загрози життю та здоров’ю співробітників або іг-
норування їхніх прав і обов’язків, загрози безпеці 
чи навколишньому середовищу. Але навіть у таких 
випадках знадобиться рішення центральних ор-
ганів виконавчої влади, що забезпечують форму-
вання державної політики у відповідних сферах.

Є роз’яснення Мінекономіки від 1 серпня 
2022 року, у якому наведено перелік підстав по-
запланових перевірок Держпраці під час воєнного 
стану, а саме додержання вимог Закону №2136, 
виявлення неоформлених трудових відносин, 
питання законності припинення трудових до-
говорів. У ході позапланової перевірки можуть 
перевірятися лише ті напрями, які спричинили 
таку перевірку (ч. 1 ст. 6 Закону №877).

Випадки позапланових перевірок обмежуються 
ч. 1 ст. 6 Закону №877. Цей перелік вичерпний. 
До підстав позапланової перевірки належать: звер-
нення фізосіб про порушення їх прав, перевірка 
виконання припису з минулої перевірки (неви-
конання роботодавцем припису, виданого після 
1 травня 2022 року. Така часова межа чітко про-
писана в ч. 3 ст. 16 Закону №2136), подача недо-
стовірних даних і невиправлення помилки у вста-
новлений строк, звернення самого роботодавця.

Позапланові заходи державного нагляду 
(контролю) в період дії воєнного стану також 
здійснюються: за дорученням Прем’єр-міністра 
України про перевірку суб’єктів господарюван-
ня у відповідній сфері у зв’язку з виявленими 
системними порушеннями та/або настанням 
події, що має значний негативний вплив на пра-
ва, законні інтереси, життя і здоров’я людини, 
захист навколишнього природного середовища 
та забезпечення безпеки держави; настання ава-
рії, смерті потерпілого внаслідок нещасного ви-
падку або професійного захворювання, що було 
пов’язано з діяльністю суб’єкта господарювання; 
за зверненням посадових осіб органів місцевого 
самоврядування про порушення суб’єктом госпо-
дарювання вимог законодавства; за зверненням 
Київської міської військової адміністрації або об-
ласної військової адміністрації.

До того ж можна додати безпідставне засто-
сування до суб’єкта господарювання фінансових 
санкцій, перевищення або зловживання повнова-
женнями інспекторами Держпраці. Досі чинним 
є Порядок накладення штрафів за порушення за-
конодавства про працю та зайнятість населення, 
затверджений постановою Кабінету Міністрів 
України від 17.07.2013 р. №509, яким керуються 
перевіряючі під час накладення санкцій. 

Докладніше розповімо про це на прикладі ситу-
ації, яка сталася з нашим клієнтом, коли на тери-
торії його підприємства виконувалися будівельні 
роботи, пов’язані з будівництвом нових споруд 
і реконструкцією приміщень, під час яких до това-
риства завітала інспекція Держпраці. Інспектори 
встановили факт нібито праці співробітників без 
оформлення трудових відносин і наклали на під-
приємство штраф, адже відповідно до ч. 3 ст. 41 
КУпАП адміністративна відповідальність настає 
за фактичний допуск працівника до роботи без 
оформлення трудового договору (контракту).

Адвокати ЮК Winner детально розглянули на-
явні документи і встановили, що вказані Держ-
праці особи не мають жодного відношення до 
товариства клієнта, а є робітниками орендодавця 

приміщення, який розпочав ремонтні роботи піс-
ля укладення договору з нашим клієнтом. Якщо 
порушення й були, то допущені вони директором 
товариства-орендодавця. 

Працівники Держпраці водночас склали акт, 
до якого додали відеофайл запису виконуваних 
робіт, який не доводить, що робітники були до-
пущені до роботи без укладення трудового до-
говору (контракту) саме нашим клієнтом, вра-
ховуючи наявний договір оренди нежитлового 
приміщення. Відповідно до вимог ст. 280 КУпАП 
орган (посадова особа) при розгляді справи про 
адміністративне правопорушення зобов’язаний 
з’ясувати: чи було вчинено адміністративне пра-
вопорушення, чи винна ця особа в його вчиненні, 
чи підлягає вона адміністративній відповідально-
сті, чи є обставини, що пом’якшують і обтяжують 
відповідальність, чи заподіяно майнову шкоду, 
чи є підстави для передачі матеріалів про адмі-
ністративне правопорушення на розгляд громад-
ської організації, трудового колективу, а також 
з’ясувати інші обставини, що мають значення 
для правильного вирішення справи. Перевіряючі 
й суд першої інстанції цього не зробили. 

До того ж суд першої інстанції порушив право 
товариства на захист, оскільки судовий розгляд 
відбувся за його відсутності та без належного по-
відомлення. Тому суд апеляційної інстанції скаргу 
задовольнив, постанова про притягнення нашо-
го клієнта до адміністративної відповідальності 
і штраф були скасовані, адже у діях нашого клі-
єнта фактично відсутній склад правопорушення.

На що потрібно звернути увагу в акті 
перевірки, щоб у майбутньому успішно 
оскаржити його. 

Інспекційне відвідування може тривати 
не більше 10 робочих днів (п. 9 Поряд-
ку №823). 

Перевірка закінчується складанням: акта 
перевірки (два примірники складаються 
в останній день інспекційного відвідуван-
ня); припису — якщо виявлено порушен-
ня (він виноситься не пізніше наступного 
робочого дня після підписання акта). 

Якщо були зауваження — на наступний 
день після їх розгляду. Він також має два 
примірники і підлягає обов’язковому ви-
конанню.

Якщо ви не згодні зі змістом акта, то можна: 
одразу підписати акт із зауваженнями, які є йо-
го невіддільною частиною; подати зауваження 
не пізніше трьох робочих днів із дня підписан-
ня акта. Інспектор має надати відповідь на за-
уваження протягом трьох робочих днів із дня їх 
надходження. Радимо скористатися можливістю 
подачі зауважень, адже це дозволяє виграти час 
і не позбавляє права на подальше адміністра-
тивне оскарження у керівника чи заступників 
територіальних відділень Держпраці та вище або 
ж у судовому порядку. Відмова підписати акт без 
зазначення причин фактично прирівнюється до 
згоди з інформацією, відображеною в ньому, що 
призведе до накладення штрафу. 

Ігор ЯСЬКО,  
керуючий партнер Winner

Судова практика

√

√

√

Юрій БАБЕНКО, адвокат, CEO, керівник практики вирішення цивільних спорів Mitrax
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Банківське та фінансове право

Споживач банківських послуг:  
на чиєму боці судова практика?

Загальні підходи до споживача 
фінансових послуг
Поняття «споживач банківських (фінансових) 

послуг» існувало давно, проте так званий пере-
січний споживач з’явився у вітчизняній судовій 
практиці лише у 2019 році (постанова Великої Па-
лати Верховного Суду від 03.07.2019 року у справі 
№342/180/17).

Однак ставлення судової системи до спожи-
вача банківських послуг почало формуватися 
набагато раніше. 

Так, ще у 2013 році Конституційний суд Украї-
ни визначив, що, наприклад, споживач у кредит-
них відносинах перебуває у вразливому станови-
щі щодо того, хто такий кредит надає (Рішення 
КСУ від 11.07.2013 року у справі №7-рп/2013). 
Ця позиція КСУ фактично відображає численну 
практику Європейського суду з прав людини, що 
визначає нерівноправність сторін у таких право-
відносинах. 

Відтак, на перший погляд, може здаватися, що 
українські суди мають враховувати вказані вище 
підходи при ухваленні судових рішень у спорах 
між банками та споживачами. 

Проте на практиці це не завжди так. 

Позиції споживача в судах
Потрібно наголосити, що судове рішення пере-

дусім базується на законі. Тобто розглядаючи тен-

денції судових спорів щодо банківських послуг, 
треба розуміти, що суд підтримує саме правову 
позицію учасника справи, а не буквально стає на 
чиюсь сторону. 

В контексті банківських послуг потрібно роз-
глянути декілька основних правових позицій 
2022— 2023 років. Ці правові позиції можуть бу-
ти корисними для споживачів і мають бути ними 
враховані для уникнення негативних судових рі-
шень, оскільки суди підтримали правову позицію 
саме фінансової установи. 

1. Незгода позичальника з умовами кредитно-
го договору після його укладення не є підставою 
для визнання такого договору недійсним. 

Почнемо з постанови Касаційного цивільного 
суду у складі Верховного Суду від 12.04.2022 року 
у справі №756/6038/20.

Дуже часто пересічний споживач банківських 
послуг звертається до детального вивчення умов 
кредитного договору вже тоді, коли виникають 
певні проблеми в процесі його виконання. Про-
те незгода з умовами договору не породжує їх 
недійсність, тим більше, коли сам споживач при 
підписанні договору не висловлював жодних за-
уважень. Саме на це і вказав КЦС ВС у згаданій 
вище постанові. 

2. Умова договору про споживчий кредит, укла-
деного після набуття чинності Законом України 
«Про споживче кредитування» щодо оплатності 
інформації про стан кредитної заборгованості, 
яку споживач вимагає один раз на місяць, є нік-
чемною відповідно до ч. 1, 2 ст. 11, ч. 5 ст. 12 цьо-
го Закону. 

На перший погляд, постанова Великої Пала-
ти Верховного Суду від 13.07.2022 року у справі 
№496/3134/19 прийнята саме на користь спо-
живача. 

Це так, але з певними важливими юридични-
ми нюансами. Річ у тім, що споживач звернувся 
до суду із позовними вимогами, якими просив 
визнати недійсними спірні положення договорів, 
що передбачали оплату за надання інформації 
про стан заборгованості, та застосувати наслідки 
їх недійсності. 

Проте Верховний Суд вказав на те, що обра-
ний спосіб захисту є неправильним. Єдиним 
правильним способом захисту в такому випад-
ку є зобов’язання банку перерахувати розмір 
заборгованості. Саме в межах розгляду вказа-
ної позовної вимоги суд має встановити нік-
чемність спірних положень договору та засто-
совувати наслідки такої нікчемності у вигляді 
покладення зобов’язання з перерахунку суми 
заборгованості.

3. Сума вкладу не може бути врахована для 
нарахування пені за неналежне надання банків-
ських послуг 

Як відомо, вкладник за договором депозиту 
є споживачем банківських (фінансових) по-
слуг, які надаються банками. А банки несуть 
відповідальність за неналежне виконання сво-
їх зобов’язань перед споживачами у вигляді 
пені 3% вартості послуг за кожен день про-
строчення. 

Питання в тому, від якої суми слід вирахо-
вувати пеню — від суми банківського вкла-
ду чи від винагороди за використання банком 
грошей свого споживача (розмір процентів на 
суму вкладу). 

Однак Велика Палата Верховного Су-
ду в постанові від 25.01.2022 року у справі 
№761/16124/ 15-ц стала на сторону банків і ви-
значила, що базою нарахування пені є розмір 
процентів, а не вся сума вкладу.

Це рішення доволі дискусійне, оскільки якщо 
мова йде про невчасне повернення всього депо-
зиту, то фактично ці гроші перебувають у корис-
туванні банку понад погоджений в договорі бан-
ківського вкладу час. Водночас судова практика 
знає випадки, коли навіть після перерахування 
коштів на рахунок вкладника він все ще не міг 
отримати до них фактичний доступ (через об-
меження НБУ тощо), хоча банк вважав, що вже 
виконав свої зобов’язання. 

Щодо цього доречно звернутися до ще однієї 
правової позиції Великої Палати Верховного Суду. 
Мова йде про постанову ВП ВС від 20.03.2019 ро-
ку у справі №761/26293/16-ц, в якій зазначено, 
що банківський вклад є повернутим у день його 
фактичного повернення, а не в день формально-
го перерахування грошей на рахунок вкладника, 
з якого кошти неможливо отримати. 

Висновки 
Загалом споживачу потрібно зважати на те, 

що судова практика, яка враховує особливості 
воєнного стану, ще перебуває на стадії свого фор-
мування. Після 24.02.2022 року виникла велика 
кількість нових законодавчих нюансів і новел, 
зумовлених умовами воєнного стану. Це пов’я-
зано з тим, що держава мала швидко реагувати 
на нові виклики в економіці й водночас зберегти 
банківську систему. 

Отже, аналізуючи свою правову позицію, як 
фінансовим установам, так і споживачам треба 
робити детальний аналіз правового регулюван-
ня, що існувало на спірний період, і не забувати 
про особливості воєнного стану.  

Григорій ПАВЛЕНКО,  
партнер Pavlenko Legal Group

Д О П О М А Г А Є М О З А Х И С Т C H A L L E N G E
П Р И Й Н Я Т И Б І З Н Е С И R E L A T I O N
В И К Л И К П Р А В Л І Н Н Я G O V E R M E N T

П Е Р Е Г О В О Р И
A S S I S T T O T A K E T H E С Т Р А Т Е Г І Я К О М А Н Д А П О Р У К А

С Т Р А Т Е Г І Я
П Р И Б У Т О К
П Л А Т О С П Р О М О Ж Н І С Т Ь Б А Н К Р У Т С Т В О К О М А Н Д А

Тернистий шлях пацієнта до 
відновлення порушеного права в суді

Наразі пацієнти використовують різні можли-
вості для того, аби захистити свої права в Украї-
ні: хтось звертається зі скаргою до Міністерства 
охорони здоров’я, дехто вирішує проблемні пи-
тання на рівні закладу охорони здоров’я, інші 
обирають судовий шлях захисту та відновлен-
ня своїх прав. Про перепони, з якими можуть 
зіткнутися пацієнти в суді, та про законодавчі 
зміни, які вкрай необхідні для ефективного та 
швидкого відновлення прав пацієнтів — далі 
у нашому аналізі.

Чи дієво для пацієнта «карати» лікаря?
Уявімо ситуацію. Молоду жінку на 40-41 тиж-

ні вагітності госпіталізують до міського поло-
гового будинку. Лікарі діагностують: «Обвиття 
пуповини навколо шиї плода, для родорозрішен-
ня». Один із лікарів пологового будинку вирішує 
поставити жінці крапельницю з окситоцином 
для штучного родозбудження (пізніше буде вста-
новлено, що це було неприпустимо робити при 
такому діагнозі). Після цього жінці пропонують 
зробити кесарів розтин, на що вона та її чоловік 
дають згоду. Довгоочікувана дитина помирає 
на сьомий день життя від гіпоксично-ішеміч-
них уражень головного мозку, отриманих під 
час пологів. 

У наведеній ситуації молоді батьки, найімо-
вірніше, підуть «відновлювати справедливість» 
до поліції із заявою про вчинення злочину та 
будуть очікувати на обвинувальний вирок суду 
для лікаря, винного у смерті їх дитини. Проте 
з якими перепонами вони можуть зіштовхнути-
ся в реальності?

У контексті цього питання досить показовою 
є офіційна статистика Офісу Генерального проку-
рора за грудень 2022 року. Так, кількість обліко-
ваних правопорушень за неналежне виконання 
професійних обов’язків медичним або фармаце-
втичним працівником — 326. Водночас кількість 
кримінальних правопорушень, у яких проваджен-
ня закрито на стадії досудового розслідування — 
183 (56% від загальної кількості). Тобто в більшо-

сті випадків кримінальні провадження (в яких 
слідчий/прокурор не бачать «активної позиції» 
з боку пацієнта або його адвоката, які пишуть 
з десяток клопотань про проведення слідчих дій, 
скарг тощо) закриваються на стадії досудового 
розслідування, наприклад, у зв’язку із відсутніс-
тю події, складу кримінального правопорушення. 
Крім цього, потрібно враховувати, що розсліду-
вання так званих “медичних злочинів” є досить 
тривалим у часі (середня тривалість строку досу-
дового розслідування злочинів щодо порушення 
прав пацієнтів становить орієнтовно два роки). 
З урахуванням того, що судовий розгляд кримі-
нальних проваджень є так само досить тривалим 
у часі (ще 1-2 роки), є загроза звільнення від кри-
мінальної відповідальності лікаря, який дійсно 
винний у заподіянні шкоди пацієнтові, у зв’яз-
ку із закінченням строків давності притягнення 
до кримінальної відповідальності (ст. 49 Кримі-
нального кодексу України). Так, в одній зі справ 
батькам довелось очікувати на вирок лікарю, 
винному у смерті їх дитини, 12 років (зрештою 
лікаря було звільнено від відбування покарання 
у зв’язку із закінченням строків давності). Крім 
цього, досить проблемним є питання формуван-
ня доказової бази у кримінальному провадженні. 
Майже вся медична документація, у випадку запо-
діяння шкоди здоров’ю (смерті) пацієнту, перепи-
сується до моменту, поки її вилучить слідчий. До 
того ж в Україні відсутня методика розслідування 
злочинів у медичній сфері, що також призводить 
до неефективності захисту прав пацієнтів. Цен-
тральним питанням у підвищенні ефективності 
захисту прав пацієнтів у межах кримінально-
го провадження все ще залишається створення 
в Україні незалежної судово-медичної експерти-
зи (далі — СМЕ). На сьогодні Україна — єдина 
країна в Європі, де судово-медична експертиза 
підпорядковується МОЗ України та фінансуєть-
ся із державного бюджету: згідно з ч. 3 ст. 7 ЗУ 
«Про судові експертизи» виключно державними 
спеціалізованими установами здійснюється су-
дово-експертна діяльність, пов’язана з проведен-
ням криміналістичних, судово-медичних і судо-
во-психіатричних експертиз. Як наслідок, шанс 
отримати об’єктивний висновок є мінімальним 
(зауважимо, що висновок СМЕ є, як правило, од-
ним з основних доказів при розгляді криміналь-
ного провадження в суді).

Відшкодування шкоди у межах 
цивільного процесу: очікування 
та реалії
Наразі пацієнти віддають перевагу захисту 

своїх прав у суді цивільної юрисдикції, аніж кри-
мінальному переслідуванню лікарів. Також не 
потрібно забувати про те, що інтерес пацієнта 
полягає насамперед не в тому, щоб покарати ліка-
ря, а в отриманні відшкодування. У більшості ви-
падків пацієнти звертаються до суду через ушко-
дження здоров’я, втрату працездатності у зв’язку 
із неналежним наданням медичної допомоги, від-
сутністю інформованої згоди на медичне втручан-
ня та ін. Водночас аналіз судової практики свід-
чить про те, що пацієнтам нерідко відмовляють 
у задоволенні позовних вимог або відшкодовують 
суми матеріальної/моральної шкоди, які є наба-
гато меншими від заявлених. Наприклад, пацієнт 
просить відшкодувати 900 000 грн моральної 

шкоди, а за рішенням суду отримує 3000 грн. Для 
порівняння — у США суми компенсацій пацієн-
там сягають подекуди до 700 000 доларів (одна 
з причин такої розбіжності в сумах — в Україні 
досі не розроблено методику визначення мо-
ральної шкоди). Не менш важливими є проблема 
відсутності персональної відповідальності лікаря 
в Україні в цивільному судочинстві, відсутність 
у суддів професійної підготовки у медичному 
праві на належному рівні та деякі інші. Зокрема, 
у переважній більшості українських судових справ 
відповідачем по справі є медичний заклад, а не 
лікар персонально (що свідчить про незалучен-
ня лікаря до відповідальності у разі заподіяння 
шкоди пацієнту та породжує у недобросовісних 
лікарів недбале ставлення до роботи). 

Замість висновків…
Судові механізми захисту прав пацієнів (попри 

наявні недоліки) використовувалися, використо-
вуються та, ймовірно, будуть використовуватися 
пацієнтами. Водночас має бути політична воля 
для вжиття системних і послідовних кроків для 
змін, аби права українських пацієнтів швидко, 
а головне ефективно, відновлювались. Напри-
клад, задля удосконалення механізмів захисту 
прав пацієнтів в Україні (зокрема судових ме-
ханізмів) доцільно було б: запровадити персо-
нальну відповідальності лікаря, що стимулюва-
тиме останнього добросовісно виконувати свої 
обов’язки; створити систему лікарського само-
врядування (та запровадити в ній незалежний 
орган, який би займався, серед іншого, розгля-
дом скарг пацієнів); створити незалежну си-
стему судово-медичної (судово-психіатричної) 
експертизи з урахуванням досвіду закордонних 
країн (наприклад, Іспанії або Швеції); проводити 
спеціальну підготовку та навчання суддів і пра-
цівників правоохоронних органів у медичному 
праві; розробити єдину методику визначення 
справедливого розміру відшкодування моральної 
шкоди для пацієнтів, розробити систему контро-
лю якості медичної допомоги та ін. Крім цього, 
потрібно звернути увагу на те, що права пацієн-
та можуть бути швидко та ефективно відновлені 
на рівні закладу охорони здоров’я. Зважаючи на 
те, що судове рішення про відшкодування шко-
ди пацієнту так чи інакше буде виконуватись 
ЗОЗ, пацієнт теоретично може зекономити час, 
звернутися безпосередньо до лікарні та укласти 
відповідну угоду про добровільне відшкодування 
шкоди пацієнту. На сьогодні такі випадки вже ві-
домі. Однак потрібно враховувати, що коли ми 
говоримо про добровільне відшкодування шкоди 
комунальним некомерційним підприємством, 
то закладу охорони здоров’я доведеться зіштовх-
нутися з низкою бюрократичних процедур на 
кшталт внесення змін до фінансового плану та 
погодження таких змін із власником КНП (відпо-
відною міською радою). Отже, є ризик того, що 
не кожен ЗОЗ погодиться на таку процедуру. Крім 
цього, є висока ймовірність того, що пацієнти 
дедалі частіше будуть вдаватися до позасудового 
врегулювання спору шляхом медіації, врегулю-
вання спору за участі судді, а також укладення 
мирової угоди із ЗОЗ, яка буде затверджуватись 
судом (гл. 5 ЦПК України), що дозволить пацієн-
ту зекономити час і зусилля та швидко, і головне 
ефективно, відновити свої права.  

Олексій ХАРИТОНОВ,  
адвокат, керівник судової практики, 
партнер ILF

Судова практика
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Про тренди практики WCC 
і юридичний ринок у період воєнного стану

Запровадження воєнного стану суттєво впли-
нуло на юридичний ринок. Проте практика кримі-
нального права/White-Collar Crime стала однією 
з небагатьох, що швидко оговталися та зберегли 
ресурс. Цьому сприяли як законодавчі зміни, так 
і збільшення тиску на бізнес, відчуття безкарності 
у недобросовісних представників правоохорон-
них органів, провокування корупції.

Зараз відбувається активне структурування, 
я б сказав — кристалізація практики White-Collar 
Crime. Спостерігаємо появу нових трендів, серед 
яких можна виділити такі ТОП-5.

Активізація роботи антикорупційних 
органів, гучні та резонансні справи
Активізація роботи антикорупційних органів 

у період воєнного стану передусім зумовлена при-
значенням нових очільників окремих інституцій.

Так, у 2022 році призначено нових Генераль-
ного прокурора та керівника САП; на початку 
2023 року — нового директора НАБУ.

Очевидно, що нові особи всіма способами 
намагатимуться виправдати їх призначення на 
відповідні посади, що надасть поштовх новим 
справам.

Активна війна загострила у суспільстві відчут-
тя справедливості. Суспільство вимагає швидких 
«посадок».

На жаль, антикорупційні органи намагаються 
задовольнити запит суспільства. Вже прийнято 
процесуальні рішення у низці публічних кейсів. 
Розпочато переслідування вчорашніх топпоса-
довців-реформаторів. 

Запит суспільства задовольняється, зокрема, 
шляхом перенесення роботи в публічний простір. 
Правоохоронці активно публікують фото та віде-
оролики з місць проведення слідчих дій. Очевид-
но, що вказане здійснюється з метою очорнити 
репутацію осіб одразу після повідомлення про 
підозру. Натомість, відповідно до законодавства, 
поводження з підозрюваним не повинно відріз-
нятись від поводження з невинуватим. 

Характерним для практики WCC спостерігаємо 
також «перегони» застав. Застави встановлюються 

в рекордних розмірах, без належного дослідження 
майнового стану особи.

Однак після внесення застави розслідування пе-
реходить у заморожену фазу і може тривати роками. 
Зазначене зумовлено безперспективністю кримі-
нального провадження.

Переслідування «білих комірців» за 
«воєнними» статтями КК України 
Із запровадженням воєнного стану «стандартні» 

для практики WCC дії, які раніше кваліфікувались як 
заволодіння активами/їх розкрадання, зловживання 
службовим становищем тощо, супроводжуються до-
датковою кваліфікацією — перешкоджання законній 
діяльності Збройних Сил України, державна зрада.

Наприклад, справи, пов’язані із закупівлями, зро-
бленими Міноборони. 

Додаткова кваліфікація зумовлює штучну зміну 
підслідності. Як наслідок — досудове розслідування 
здійснює не спеціально створений орган — НАБУ/
БЕБ, а СБУ.

Крім того, така кваліфікація призводить до поси-
лення тиску правоохоронців, створення негативного 
фону навколо справи — «розкрадання під час війни».

Розвиток cross-border розслідувань 
Останніми роками в практиці WCC простежу-

валась тенденція «розмиття» кордонів. Однак із за-
провадженням воєнного стану кордони практично 
перестали існувати.

Після початку війни багато осіб виїхали за кор-
дон, отримали там тимчасовий захист і наразі не 
планують повертатись. 

Враховуючи, що такі особи законно проживають 
за кордоном, вчинення будь-яких процесуальних дій 
щодо них повинно здійснюватися у порядку міжна-
родної правової допомоги. 

Вже зараз спостерігаємо суттєве збільшення об-
сягу міжнародної правової допомоги. У ЗМІ широко 
висвітлюються факти повідомлення топбізнесменам 
про підозру, їх арешт за кордоном та екстрадицію. 
В країнах ЄС з’являються компанії, які спеціалізу-
ються на наданні послуг громадянам України в пи-
таннях cross-border.

Публічність справи в Україні зумовлює проактив-
ність правоохоронних органів за кордоном. 

Так, часто трапляються випадки, коли право-
охоронні органи іноземної держави, дізнавшись із 
ЗМІ про переслідування особи в Україні, з власної 
ініціативи заморожували активи такої особи або 
самостійно ініціювали кримінальні провадження.

Посилення санкційної політики
Із запровадженням воєнного стану політика дер-

жави щодо застосування санкцій стала ще більш 
агресивною. 

До повномасштабного вторгнення держава ма-
сово застосовувала санкції. Однак у період воєнного 
стану запроваджено новий механізм застосування 
санкцій та конфіскації в дохід держави активів, які 
належать резидентам країни- агресора. Відповідні 
повноваження покладено на ВАКС. Водночас осно-
вою для конфіскації активів резидентів країни-агре-
сора є кримінальні провадження, що розслідувались 
правоохоронними органами України.

Ми вже спостерігаємо гучні судові процеси. Очі-
куємо, що у 2023 році таких процесів буде більше.

Проте зазначені процеси стосуються і реального 
українського бізнесу, придбаного задовго до війни 
у резидентів рф. Вказане породжує попит такого 
бізнесу на захист.

Потрібно також зауважити, що у Верховній Раді 
зареєстровано законопроєкт, у якому передбачено 
кримінальну відповідальність за обхід санкцій. 

Зазначене неминуче призведе до збільшення 
кількості кримінальних проваджень в Україні. Не 
без того, що правоохоронні органи намагатимуть-
ся маніпулювати для тиску на працюючий бізнес. 
Якщо до ваших вчорашніх контрагентів застосо-
вано санкції, вірогідно, що правоохоронні органи 
прийдуть і до вас. 

Перезавантаження БЕБ 
Незадовго до повномасштабного вторгнення роз-

почало роботу Бюро економічної безпеки України. 
Юридична спільнота покладала великі надії на ор-
ган, відповідальний за боротьбу з економічними 
злочинами.

Так, БЕБ створювалося з метою припинення сило-
вого тиску на бізнес та реалізації нового аналітичного 
підходу до розслідувань у сфері фінансово-економіч-
них злочинів. Основу діяльності БЕБ мав становити 
ризик-орієнтований підхід.

Однак очікування щодо роботи новоствореного 
органу не виправдались. 

Позитивним є те, що БЕБ намагається виявляти 
та розслідувати «схеми», а не окремі епізоди. Великій 
кількості осіб повідомлено про підозру. Хоча існують 
сумніви щодо обґрунтованості таких підозр. 

Методи роботи цього органу потребують вдо-
сконалення. Очікуємо, що перезавантаження бю-
ро, призначення нового керівника зумовлять вихід 
роботи БЕБ на якісно новий рівень. 

Денис ШКАРОВСЬКИЙ,  
партнер,  
адвокат VB PARTNERS

WCC

Партнер Радник Старший юрист

1—10* $510 $380 $280

11—30 $355 $270 $200

31—50 $300 $230 $180

50+ $250 $150 $110

Середня погодинна ставка

*Враховувалися позиції компаній у національних рейтингових дослідженнях ринку юридичних послуг
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— Яким був 2022 рік для AVER LEX? На 
якому рівні вдалося зберегти потенціал 
компанії? 
Ольга Просянюк: Цей рік став одночасно най-

складнішим та найвідвертішим. У перші місяці 
повномасштабного вторгнення було важливо 
менеджерити питання безпеки, евакуації, до-
помоги, щоденної рутини на рівні сім’ї, коман-
ди, спільноти.

Тоді свою професійну потужність ми спряму-
вали на консультування та допомогу військовим, 
внутрішньо переміщеним особам і на реалізацію 
об’ємного запиту реєстрації і супроводження 
благодійної/волонтерської діяльності. Після 
звільнення Києва, завдячуючи Збройним Си-
лам України та всім небайдужим, я відчула, що 
маємо бути разом зі співробітниками вдома, 
і написала в наш загальний чат, що буду в офісі 
у певну дату. З травня команда майже у повному 
складі продовжила працювати з офісу. Це було 
правильним рішенням, яке допомогло нам пе-
режити багато викликів.

Тоді ж активізувалися правоохоронні та судо-
ві органи, у ВАКСі та інших судах почали знову 
розглядати справи, ініційовані ще до війни, і ми 
були готові продовжувати боротьбу за інтереси 
наших клієнтів. Звичайно, весь цей час ми ко-
мунікували з наявними клієнтами, а з початку 
літа стали з’являтися нові комплексні проєкти.

Ми трансформували нашу команду відповідно 
до запитів сьогодення та інституціоналізували 
практику захисту військовослужбовців. Діяль-
ність команди практики сфокусована на двох ос-
новних напрямах — правова допомога військо-
вослужбовцям зі службових питань і юридична 
підтримка полонених і членів їх сімей. Робота 
щодо таких звернень є надзвичайно складною, 
оскільки включає багато емоційних аспектів 
і посилює й так сильне відчуття відповідальності.

— Чому прийняли рішення про виділення 
в окрему практику?
Віталій Сердюк: Ми розуміли, що багаторіч-

ний досвід участі у кримінальних проваджен-
нях є особливо корисним для надання правової 
допомоги військовослужбовцям. Тому почали 
співпрацю з волонтерським рухом «Адвокати 
ЗСУ» та Координаційним штабом з питань по-
водження з військовополоненими фактично 
з моменту їх створення.

Наші військові цілодобово і без вихідних обо-
роняють територію України, фактично в такому 
самому режимі працюють представники всіх 
залучених до допомоги військовослужбовцям, 
організацій, зокрема й адвокати.

Систематизувавши накопичений досвід, ро-
зуміючи обсяг роботи і довготривалість потреб, 
було прийнято рішення сформувати окрему 
практику, оскільки ця діяльність вже давно на-
була тих ознак, які притаманні іншим нашим 
практикам у межах адвокатського об’єднання.

За рік роботи у цій сфері нами було відпра-
цьовано понад 3500 годин, надано сотні пра-
вових консультацій. Найчастішими запитами 
є консультування щодо проходження військо-
вої служби, отримання матеріального забезпе-
чення, захисту у кримінальних провадженнях 
тощо. Наразі команда практики продовжує на-
давати юридичну Pro bono допомогу більше 
80-и родинам зниклих безвісти та полонених 
наших воїнів. 

— Розкажіть, будь ласка, як взагалі змі-
нилася практика кримінального права за 
останній рік? Які нові тенденції ви можете 
відзначити?
Ольга Просянюк: Практика кримінального 

права залишається однією з найактивніших. 
Зараз вагому її частину займає збір доказів вчи-
нення воєнних злочинів російськими військо-
вими, керівництвом країни-агресора та всіх 
залучених осіб. До цього процесу, який здій-
снюють представники правоохоронних органів 
за допомогою адвокатської спільноти, залучені 
багато міжнародних інституцій та іноземних 
громадських організацій. Паралельно адвокати 
активно захищають інтереси військовослужбов-
ців, військовополонених і членів їх сімей.

Також суттєво активізувалася санкційна по-
літика держави. Якщо раніше акцент був на 
блокуванні активів підсанкційних осіб, то зараз 
ключова діяльність спрямована на стягнення 
заблокованих активів у дохід держави. 

Через розпочату процедуру вступу України 
до ЄС посилилась діяльність групи антикоруп-
ційних органів, які, крім іншого, включають 
у розслідування факти можливих зв’язків з краї-
ною-агресором. Ці справи потребують активної 
публічної участі адвокатів у судових засіданнях.

Окремо привертає увагу той факт, що бутики 
повертаються до свого попереднього форма-

ту роботи через складність і особливість кри-
мінальних справ. Відповідно ми бачимо, що 
обраний нами 10 років тому шлях є найбільш 
правильним.

— Як воєнний стан вплинув на судовий 
розгляд антикорупційних справ? 
Ольга Просянюк: З початку введення воєн-

ного стану розглядалися найпріоритетніші пи-
тання, наприклад, зміна запобіжного заходу 
зі зверненням коштів (застави) на допомогу 
Збройним Силам України. У межах захисту ін-
тересів клієнтів та підтримки військових нами 
було направлено декілька таких клопотань, які 
були задоволені ВАКС, на загальну суму більше 
10 млн грн, що було внесено на спеціальні ра-
хунки НБУ для цілей оборони України.

Навесні 2022 року судді Вищого антикоруп-
ційного суду одними з перших відновили пов-
ноцінний розгляд кримінальних проваджень. 
Про це я можу з впевненістю говорити, оскільки 
тоді перші судові засідання, у яких брали участь 
адвокати нашої команди, були саме у ВАКС.

Цьому сприяли і внесені до КПК України змі-
ни, пов’язані із введенням воєнного стану. На-
приклад, можливість дистанційно брати участь 
сторонам кримінального провадження у судо-
вому розгляді справ шляхом відеоконференції 
з власних технічних пристроїв, завдяки чому 
розгляд може продовжуватися з дотриманням 
розумних строків.

Також варто згадати про особливості розгля-
ду справ, у яких підозрюваний/обвинувачений 
перебувають на службі в лавах Збройних Сил 
України або інших підрозділах оборони. Ця об-
ставина, безумовно, враховується суддями під 

час судового розгляду. Наприклад, чинним КПК 
України передбачено, що одна із підстав для 
зупинення судового провадження — «призов 
обвинуваченого на військову службу під час мо-
білізації, на особливий період — до звільнення 
з військової служби».

— Як оцінюєте ефективність роботи ан-
тикорупційних органів? Як їх діяльність 
вплинула на інтенсивність антикорупцій-
ної практики?
Віталій Сердюк: Роботу антикорупційних ор-

ганів складно оцінювати, тому що вона вклю-
чає не лише дотримання процесуального зако-
нодавства, а і високий запит від суспільства та 
іноземних партнерів держави. Тому ми часто 
бачимо випадки публічної діяльності, зокрема 
і в соціальних мережах, які мають тимчасовий 
ефект і підтримку від громадськості, але в по-
дальшому не виправдовують себе вже при роз-
гляді матеріалів судом.

Проте з власного досвіду та команди можу 
сказати, що в діяльності антикорупційних орга-
нів спостерігається нижчий коефіцієнт допуще-
них процесуальних порушень щодо фігурантів 
проваджень та сторони захисту. Не останню 
роль у цьому відігріє й очікування суддями ВАКС 
високих стандартів підготовки від обох сторін 
та якості зібраних матеріалів, що вимагає систе-
матичного аналізу судової практики та законо-

	 	 	Інтерв'ю

Ми спрямували свій професіоналізм 
на Pro bono допомогу військовим

Юридичний бізнес

Про практичний досвід AVER LEX в особливо складних кримінальних справах, 
надання правової допомоги військовослужбовцям, військовополоненим 
та їхнім родинам, особливості санкційних проваджень, публічність 
в антикорупційних кейсах розповіли керуюча партнерка Ольга ПРОСЯНЮК 
та старший партнер Віталій СЕРДЮК

ми трансформували нашу 
команду відповідно до 
запитів сьогодення та 
інституціоналізували практику 
захисту військовослужбовців
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давчих новацій, а також детального формування 
і відточення акцентів своєї правової позиції.

Щодо інтенсивності антикорупційної практи-
ки та швидкості проходження такими справами 
певних вагомих стадій (закінчення досудового 
розслідування, притягнення до відповідальності 
тощо), то однозначно така активність збільши-
лась і продовжує рости.

— Щодо проблем публічної комунікації 
в антикорупційних справах. Як адвокат 
може висвітлювати судові кейси, щоб ба-
лансувати між публічністю та захистом 
приватної інформації? Чи потрібна в таких 
справах публічність?
Ольга Просянюк: Публічність є невіддільною 

складовою антикорупційних кейсів, що поясню-
ється особливою гучністю переважної кількості 
таких справ, а також потребами суспільства в от-
риманні достовірної, повної і ґрунтовної інфор-
мації щодо їх руху. У зв’язку з тим, що державні 
органи антикорупційної ланки ведуть активну 
публічну діяльність, висвітлюючи у ЗМІ пере-
важну більшість своїх результатів, прийнятих 
рішень тощо, сторона захисту ретельно відслід-
ковує такі публікації для оперативного реагу-
вання у випадку поширення недостовірної або 
такої, що свідчить про порушення презумпції 
невинуватості особи, інформації. 

Одночасно із цим, на стадії досудового роз-
слідування в антикорупційних кейсах, здебіль-
шого ми далеко не завжди виходимо в публічну 
площину, оскільки це може зашкодити не лише 
захисту приватної інформації, але і слідству та 
реалізації стратегії захисту загалом. Публічність 
у такому випадку може мати місце лише у разі 
погодження із клієнтом, а також, наприклад, 
при наявності істотних порушень прав і свобод 
особи, що потребує висвітлення та реагування 
з боку не лише суспільства, але і компетентних 
органів. 

Висвітлення судових кейсів у антикорупцій-
них справах, як правило, здійснюється з метою 
доведення до відома тим, хто цікавиться кон-
кретним процесом, загальної позиції захисту, 
а також, що особливо важливо, для поширення 
у правничих колах сформованої актуальної су-
дової практики, правових висновків судів із тих 
чи інших питань, які виникають у кейсах. Так 
забезпечується поступове формування єдиної 
судової практики для дотримання принципу 
правової визначеності, зокрема в антикоруп-
ційних кейсах. 

— Санкційні провадження — це категорія 
справ з 2014 року. Які зміни відбулися з по-
чатком повномасштабного вторгнення? Чи 
напрацьована національна судова практика 
по цих справах? Наскільки вона послідовна?
Віталій Сердюк: З 2014 року Україна застосувала 

санкції близько до 8500 фізичних і 4400 юридичних 
осіб та є лідером серед інших країн світу з накла-
дення санкцій. Наступним із накладення санкцій 
є Європейський Союз, який застосував санкції 
близько до 1500 фізичних і 600 юридичних осіб.

З початком повномасштабного вторгнення 
в Україну з боку держави санкції почали застосо-
вуватися значно активніше, зокрема щодо фізичних 
і юридичних осіб, пов’язаних із країною-агресором, 
і з 24.02.2022 року Україна застосувала санкції до 
близько 5400 фізичних і 3100 юридичних осіб.

Крім цього, з початком повномасштабного втор-
гнення було внесено деякі зміни до Закону Укра-
їни «Про санкції». Серед суттєвих — заборона по-
ширення медіа на території України та стягнення 
в дохід держави активів, що належать фізичній 
або юридичній особі, а також активів, якими вона 
може прямо чи опосередковано розпоряджатися.

З Єдиного державного реєстру судових рішень 
вбачається, що по суті розглянуто лише 22 справи, 
і тільки в одній із них позов було задоволено та ска-
совано санкції, накладені на одну юридичну особу.

Щодо інших справ, то наразі стратегія органів, 
які можуть бути ініціаторами накладення санкцій, 
дещо змінилася, і ми спостерігаємо спроби пере-
шкоджання скаржникам, на яких вплинули санкції, 
та їх представникам отримати доступ до матеріалів 
справи. Одним із методів перешкоджання є нама-
гання «засекретити» весь обсяг матеріалів, тобто 
подається клопотання про залучення третіх осіб, 
у яких нібито міститься інформація про підстави 
накладення санкцій, зазвичай це або Національна 
поліція України, або Служба безпеки України, які 
долучають до матеріалів справи докази з грифом 
«секретно». Як правило, на момент прийняття 
рішення про накладення санкцій ці докази пред-
ставлені не були.

Для ознайомлення з такими документами пред-
ставнику скаржника необхідно отримати допуск 
і доступ до матеріалів, які містять державну таєм-
ницю, що може зайняти пів року і більше. Водночас 
у більшості випадків у наданні такого доступу та 
допуску відмовляють. Показово, що однією з при-
чин такої відмови є те, що орган, який надав такі 
докази, заборонив ознайомлюватися позивачу та 
його представникам з такими матеріалами.

Наразі також прослідковується нова тенденція, 
за якої суди задовольняють клопотання третіх осіб 
про здійснення всього судового розгляду в закри-
тому судовому засіданні з повним фіксуванням 
технічними засобами. Це призводить до того, що 
позивачі та їх представники, які не отримали до-
пуску та доступу до державної таємниці в межах 
таких санкційних справ, фактично позбавляються 
можливості брати участь у засіданнях. Крім того, 
у Верховному Суді відсутня навіть сама можливість 
проводити закриті судові засідання з повним їх фік-
суванням технічними засобами через відсутність 
таких засобів, які мають пройти відповідну серти-
фікацію в СБУ та дають можливість здійснювати 

фіксацію судових засідань з дотриманням вимог 
режиму секретності. Такий стан справ підтверджу-
ється листами режимно-секретного органу суду. 
За цих умов судовий розгляд санкційних справ 
фактично унеможливлюється навіть за наявності 
належно оформленого позивачу та його представ-
нику допуску та доступу до державної таємниці.

До того ж, ймовірно, що фінальному судовому 
рішенню у таких справах також буде присвоєно 
відповідний гриф секретності, внаслідок чого воно 
не буде опубліковане в Єдиному реєстрі судових 
рішень, копію рішення по справі не отримає ні по-
зивач, ні його представник. Це може заблокувати 
оскарження такого рішення до Європейського суду 
з прав людини.

Що стосується процедури стягнення в дохід дер-
жави активів, то крім осіб, які становлять загрозу 
для національної безпеки, під цей механізм підпа-
дають і громадяни України, які є співвласниками 
або керівниками проблемних активів. Тому, вра-
ховуючи викладене вище, важливою є участь ад-
вокатів у таких процесах, які здійснюють представ-
ництво інтересів українських громадян відповідно 
до національного та міжнародного законодавства, 
а також мають доступ до інформації, якій надано 
статус державної таємниці.

— Наскільки часто ви зустрічалися з про-
блемою ототожнення адвоката з клієнтами 
в антикорупційних справах і загалом у кри-
мінальних? Як адвокати можуть себе захи-
стити?
Ольга Просянюк: Наш досвід показує, що поки 

цей ризик дуже вкорінений. Треба відверто зі-
знатися, що, попри пряму законодавчу заборону 
ототожнювати адвоката з клієнтом і відсутність 
відповідальності адвоката за позицію у справі, в ни-
нішніх умовах ця заборона не працює.

Рік тому на питання про дієві інструменти за-
хисту від ототожнення я відповідала б про актив-
ну публічну позицію і звернення в усі можливі 
інстанції, консолідацію колег тощо. Зараз єдиною 
рекомендацією можу назвати якісне та професій-
не виконання своєї роботи відповідно до чинного 
законодавства та пошук нового інструменту захи-
сту від ототожнення та застосування вибіркових 
позицій. Впевнена, що в цьому нам може допомог-
ти нинішня інтенсивна залученість міжнародних 
інституцій та організацій. 

Підготувала Олена Осмоловська, т.в.о. головного 
редактора «Юридичної Газети»
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Волонтерський рух «Адвокати ЗСУ» 

Військова агресія російської федерації проти 
України докорінно змінила життя нашої країни, 
поставивши під загрозу існування не тільки Укра-
їни як вільної та незалежної держави, але й укра-
їнців як нації. Завдяки нашій згуртованості та 
незламності ця загроза не справдилась, українці 
об’єдналися навколо спільної справи — захисту 
і збереження Батьківщини. Сотні тисяч добро-
вольців поповнили лави Збройних Сил України та 
взяли на себе весь тягар стримування військової 
агресії варварів. Надійним тилом для нашої армії 
став волонтерський рух, який охопив не тільки 
сферу матеріально-технічного забезпечення, але 
і сферу послуг. 

За ініціативи Євгенії Рябеки та активної ча-
стини адвокатської спільноти, яку підтримав Го-
ловнокомандувач Збройних Сил України, у квітні 
2022 року було створено волонтерський рух «Ад-
вокати ЗСУ», який вже другий рік розвивається 
і працює самостійно. Адвокати об’єдналися задля 
захисту військовослужбовців, членів їх родин 
і членів добровольчих формувань територіаль-
них громад. Охочі допомагати приєднуються до 
руху і сьогодні. Під час приєднання до руху кожен 
кандидат проходить перевірку, з’ясування іденти-
фікаційних даних особи та права на здійснення 
адвокатської діяльності.

Спільними зусиллями адвокатів-волонтерів 
було створено чат-боти в Telegram і Viber для 
оперативного отримання звернень військових, 
офіційний сайт для розміщення найактуальніших 
новин, консультацій і зразків документів щодо 
порядку несення військової служби. На сьогодні 
вже більше ніж 10 000 звернень були опрацьова-
ні. Команда руху налічує майже 500 адвокатів.

До адвокатів волонтерського руху найбільше 
звернень надходить щодо допомоги в пошуку 
зниклих безвісти, супроводу отримання однора-
зової грошової допомоги, роз’яснення порядку 
звільнення, отримання відпустки, нарахування 

бойових, невиплати грошового забезпечення 
в належному розмірі, порядку проходження 
військово-лікарської комісії, допомоги в напи-
санні та подачі рапортів, заяв, скарг і звернень, 
захисту в кримінальних провадженнях та бага-
то інших.

Працюють адвокати руху також і зі звернен-
нями щодо надання допомоги родичам поло-
нених. Так, у липні 2022 року до волонтерсько-
го руху надійшов запит про правову допомогу 
від дружини полоненого військового медика. 
У процесі опрацювання запиту адвокатами були 
проведені численні консультації з дружиною по-
лоненого, зібрано та систематизовано всю необ-
хідну інформацію щодо нього, спрямовано низку 
адвокатських запитів і звернень (до військової 
частини, Координаційного штабу з питань по-
водження з військовополоненими, Об’єднаного 
центру з пошуку та звільнення полонених при 
СБУ, Офісу Президента України, МКЧХ, НІБ). Та-
кож дружину було проінформовано щодо порядку 
повідомлення нової інформації про полоненого 
та порядку отримання виплат грошового забез-
печення. У співпраці з Координаційним штабом 
проведена робота з регулярної актуалізації інфор-
мації про військовополоненого. У кінці листопада 
2022 року Координаційним штабом військового 
було повернуто з полону.

Серед адвокатів-волонтерів існує поділ за спе-
ціалізацією. Є адвокати, діяльність яких вузь-
копрофільна, а є адвокати, які є спеціалістами 
в багатьох сферах права. Тому «Адвокати ЗСУ» 
в змозі охопити весь спектр запитів на вирішен-
ня тих чи інших правових питань. 

Рух надає допомогу не тільки у розв’язанні 
питань, пов’язаних із несенням військової служ-
би. Консультації надаються і у зв’язку зі спадку-
ванням, одруженням, розлученням, стягненням 
аліментів, оформленням опіки, встановленням 
в судовому порядку фактів, що мають юридичне 

значення, стягненням невиплаченої заробітної 
плати.

Узагальнюючи свою практику, актив волон-
терського руху напрацював низку пропозицій 
щодо внесення змін до чинного законодав-
ства з питань правового врегулювання ста-
тусу членів ДФТГ, правил перетину кордону, 
процедури проходження військово-лікарської 
комісії тощо. 

Задля популяризації напрацьованої практи-
ки та поширення отриманого досвіду пані Єв-
генія Рябека організувала проведення онлайн- 
та офлайн-заходів із найбільш проблемних 
та актуальних тем соціального забезпечення 
військових, гарантій захисту трудових прав 
мобілізованих, державної реєстрації геномної 
інформації людини, проблем проходження вій-
ськово-лікарської комісії, проблемних питань, 
пов’язаних із посиленням кримінальної відпо-
відальності.

Військові мають змогу звернутися до волонтер-
ського руху для розв’язання правової проблеми 
через чат-боти Telegram, Viber, електронну пошту, 
сторінку на Facebook та офіційний сайт. 

При першому спілкуванні з адвокатом вирі-
шується суть звернення та порядок оформлення 
правовідносин і надання повноважень адвокату 
на представництво інтересів. 

Для надання повноважень адвокату на пред-
ставлення інтересів військовослужбовця необ-
хідно укласти договір у письмовій формі. У разі 
знаходження військовослужбовця в зоні бойових 
дій або місцевості, де немає можливості обмі-
нятися поштовою кореспонденцією оператив-
но, договір може бути укладений в усній формі 
або в письмовій з будь-якою особою на користь 
та в інтересах військовослужбовця (необхідно 
тільки вказати контактні дані друга, родича, 
дружини). 

У сучасних умовах велику кількість питань 
адвокати допомагають вирішувати онлайн. Пи-
тання, які не потребують присутності адвока-
та — це, як правило, питання щодо складання 
проєктів документів, роз’яснення порядку звер-
нення за отриманням статусу учасника бойових 
дій, підготовка до звільнення, проходження вій-
ськово-лікарської комісії, оскарження постанови 
військово- лікарської комісії, отримання одно-
разової грошової допомоги, подання рапортів.

Не є винятком і звернення з питань захисту 
військових у судових органах та органах військо-
вої служби правопорядку. З огляду на широку 
географію волонтерського руху адміністратор 
знаходить адвоката в потрібній місцевості, який 
особисто буде присутнім у судовому засіданні 
або в органах ВСП.

На офіційному сайті руху зібрано комплекс го-
тових консультацій щодо найпопулярніших кате-
горій: грошове забезпечення, одноразові грошові 
допомоги, проходження ВЛК, звільнення, подання 
рапортів, оскарження дій командира, самовільне 
залишення частини, отримання статусу УБД, со-
ціальне забезпечення, військові правопорушення. 
Також є розділ судової практики, де адвокати ру-
ху діляться напрацьованим досвідом. Періодич-
но сайт поповнюється новинами, пов’язаними зі 
змінами у чинному законодавстві, які зачіпають 
права та обов’язки військовослужбовців.

Надання безоплатної правової допомоги вій-
ськовослужбовцям і членам їх родин — це ос-
новна мета руху. І задля виконання цієї мети рух 
відкритий до співпраці. 

Волонтерська діяльність
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Інститут стягнення необґрунтованих 
активів: перші результати і помилки

Запровадження та суть
Інститут визнання необґрунтованих активів 

в українському законодавстві був запровадже-
ний лише у 2019 році Законом України №263-
ІХ від 31.10.2019 «Про внесення змін до деяких 
законодавчих актів України щодо конфіскації 
незаконних активів осіб, уповноважених на ви-
конання функцій держави або місцевого самовря-
дування, і покарання за набуття таких активів». 
Метою впровадження цього інституту було нама-
гання законодавця віднайти актуальні способи 
боротьби з корупційними правопорушеннями 
та превенції корупційних ризиків задля збіль-
шення ефективності державної антикорупцій-
ної політики. 

Цим законом було також внесено зміни до ве-
ликої кількості нормативно-правових актів: це 
і поява ст. 368-5 у Кримінальному кодексі Украї-
ни, деякі зміни у Кримінальному процесуально-
му кодексі України, Цивільному процесуальному 
кодексі України, Законі України «Про судоустрій 
та статус суддів» тощо.

У міжнародно-правовій площині заведено 
розрізняти кілька моделей конфіскації, зокрема 
проти майна (in rem — буквально «проти ре-
чі») та проти особи (in personam). Позови проти 
майна є «класичними» для інституту цивільної 
конфіскації. Тобто буквально позов подається 
проти речі. Позов проти особи (in personam) пе-
редбачає пред’явлення позову проти власника 
певного активу, а сам процес доказування дещо 
спрощується, оскільки стягнення не ставиться 
в залежність від кримінального провадження, 
предикатного злочину та особи власника май-
на, а тягар доказування законності походження 
коштів покладається на його власника. Україною 
ж було впроваджено модель in personam.

Нормативне регулювання 
Відповідно до положення ч. 1 ст. 190 ЦПК Укра-

їни, позивачем у справах про визнання необґрун-
тованими активів і їх стягнення в дохід держа-
ви є прокурор Спеціалізованої антикорупційної 
прокуратури, який, власне, і здійснює представ-
ництво держави в суді. Щодо виявлення необ-

ґрунтованих активів та збору доказів їх необґрун-
тованості, то така діяльність здійснюється НАБУ 
і САП, а у визначених законом випадках — ДБР 
та Офісом Генпрокурора.

На підставах абз. 2 ч. 1 ст. 4 Закону України 
«Про Вищий антикорупційний суд», ВАКС визна-
ється єдиним судовим органом, який здатен здійс-
нювати правосуддя як суд першої інстанції у спра-
вах про визнання активів необґрунтованими.

Зміст ч. 4 ст. 290 ЦПК України дає можливість 
чітко окреслити, до кого може бути пред’яв-
лений позов про визнання активів необґрун-
тованими: по-перше, це публічні службовці 
(особи, які, бувши особами, уповноваженими 
на виконання функцій держави або місцевого 
самоврядування, набули у власність відповідні 
активи), по-друге, інші фізичні чи юридичні 
особи, які набули у власність такі активи за до-
рученням публічного службовця чи якщо особа, 
уповноважена на виконання функцій держави 
або місцевого самоврядування, може прямо чи 
опосередковано вчиняти щодо таких активів дії, 
тотожні за змістом здійсненню права розпоря-
дження ними.

Цікавою також є специфіка предмета (щодо 
чого може бути пред’явлений цей позов), який 
чітко встановлено у ч. 2 ст. 290 ЦПК України.

Після аналізу основних нормативних положень 
українського законодавства виникає вдосталь 
питань, які стосуються конституційності впрова-
дження такого інституту, результативності його 
превентивного характеру, допустимих способів 
і засобів доказування тощо, більшість відповідей 
на які перебувають у судовій практиці Вищого 
антикорупційного суду.

Статистика
Інститут цивільної конфіскації було запро-

ваджено у 2019 році, проте перший позов було 
скеровано до Вищого антикорупційного суду аж 
у 2021 році. Станом на зараз ВАКС як суд першої 
інстанції у цих справах ухвалив п’ять рішень про 
визнання активів необґрунтованими, з яких три 
набрали законної сили. З п’яти рішень лише од-
ним повністю відмовлено у задоволенні позову 
про визнання активів необґрунтованими, двома 
з них позов задоволено частково.

Судовою практикою сформовано обставини, 
які підлягають з’ясуванню при вирішенні справи 
за позовом про визнання активів необґрунтова-
ними (п. 5.6 Рішення Вищого антикорупційного 
суду від 13.07.2022 у справі №991/366/22):

 Чи має суб’єкт, який за твердженням 
позивача набув необґрунтовані ак-
тиви, статус особи, уповноваженої 
на виконання функцій держави або 
місцевого самоврядування.

 Чи поширюються на активи, про 
необґрунтованість яких стверджує 
позивач, положення Закону Укра-
їни «Про внесення змін до деяких 
законодавчих актів України щодо 
конфіскації незаконних активів 
осіб, уповноважених на виконан-
ня функцій держави або місцевого 
самоврядування, і покарання за на-
буття таких активів».

 Чи наявний зв’язок активів, про 
необґрунтованість яких стверджує 
позивач, з особою, уповноваженою 
на виконання функцій держави або 
місцевого самоврядування.

 Чи відбулося набуття особою ак-
тивів, про необґрунтованість яких 
стверджує позивач, в один зі спосо-
бів, передбачених п. 2 ч. 8 ст. 290 
ЦПК України.

Важливо зауважити, що тягар доказування 
в процесі судового розгляду перекладається на 
відповідача, в якого виникає обов’язок довести 
законність набуття активу або спростувати зв’язок 
з цим активом чи його необґрунтованість (пре-
зумпція необґрунтованості активів, якою також 
пронизується така судова практика).

Як на практиці
Антикорупційними органами використову-

ються стандартні засоби доказування, сукупне 
дослідження яких на практиці все-таки у біль-
шості випадків доводить наявність причин-
но-наслідкового зв’язку. Однак можна згадати 
про Рішення Вищого антикорупційного суду від 
21.10.2021 у справі №991/3608/21, яким одно-
разово було відмовлено позивачу в задоволенні 
його позовних вимог на підставах того, що від-
повідач був суб’єктом, який, за твердженням 
позивача, набув необґрунтовані активи, проте 
у нього був відсутній статус особи, уповноваже-
ної на виконання функцій держави або місцевого 
самоврядування (особа внесла більшу частину 
вартості квартири у розмірі 7 644 055,9 грн до 
19.12.2018 року — до того, як стала народним 
депутатом України).  

Отже, в теоретичній площині інститут ви-
знання активів необґрунтованими (цивільної 
конфіскації) є своєрідним аналогом англійсько-
го механізму unexplained wealth order, який пе-
редбачає арешт і вилучення майна, придбаного 
за кошти «невідомого походження». Інститут 
спрямований на боротьбу з легалізацією коштів, 
одержаних злочинним шляхом, та незаконним 
збагаченням. 

Варто зазначити про активізацію застосуван-
ня слідчими органами ст. 209 Кримінального 
кодексу України (легалізація коштів, одержаних 
злочинним шляхом) протягом останнього року. 
В цьому ключі варто очікувати і пожвавлення 
застосовування позовів про визнання активів 
необґрунтованими. 

Висновок
Аналіз судової практики щодо цієї категорії 

справ свідчить, що Вищому антикорупційному су-
ду необхідно сформувати правозастосовні орієн-
тири щодо питання тягаря доказування в процесі 
судового розгляду та працювати задля досягнення 
паритету доказування між позивачем і відповіда-
чем. Також невіддільною складовою законності 
проваджень про визнання активів необґрунтова-
ними є дотримання конституційного принципу 
незворотності дії закону в часі, тобто неможли-
вості поширення Закону України № 263-ІХ від 
31.10.2019 року на правовідносини, які виникли 
до набрання чинності цим законом.  

Кримінальне право

Богдан СЛОБОДЯН,  
радник EQUITY

Не варто боротьбу з корупцією 
підміняти доцільністю

— Семене, розкажіть про особливості та спе-
цифіку розгляду антикорупційних спорів у су-
дах під час війни.
— Наразі є чимало справ, пов’язаних  з корупцією 

під час закупівлі боєприпасів чи постачання армії 
бронежилетів. А є справи, які зараз «важливі» для 
нашої держави — пов’язані, наприклад, із тим, що 
хтось колись у когось 1000 доларів взяв. І це далеко 
довоєнні події. Мені вони не видаються актуальни-
ми. Як на мене, це виглядає зараз цинічно. Напев-
но, що це важливо загалом для нормального жит-
тя держави. Ми витрачаємо час, ніби немає війни. 
Якщо чесно, я б пропонував прийняти закон, щоб 
подібні питання вирішувалися після нашої перемо-
ги. А у нас ніби дві моралі, два життя. Люди в окопах 
зараз гинуть за нашу країну, а ми тут імітуємо, що 
подібні спори дуже важливі. Розмежуймо, що для 
нас є першочерговим, а що може точно почекати. 
Я залишив би тільки справи (якщо ми говоримо про 
антикорупційні), пов’язані з війною, і сконцентру-
вався б на них.

— Як ви оцінюєте доступ до правосуддя під 
час війни?
— Якщо брати території, де спокійніше, то пра-

восуддя здійснюється так, як і до війни, розгляда-
ючи все підряд: від побутових сварок, розлучень, 
закінчуючи антикорупційними справами, що теж, 
напевно, не дуже правильно.

Законодавчо має бути відокремлено важливе 
та неважливе. Має бути розуміння, наскільки це 
на часі для країни та що є терміновим. Якщо, на-
приклад, виникають спори про моральні втрати, то 
можна і після війни їх розглянути. Необхідно, щоб 
усі ресурси, кожна людина зараз були залучені до 
перемоги над ворогом. 

— Нещодавно у ЗМІ була новина, що ВС ска-
совує значну кількість вироків ВАКС. На вашу 
думку, з чим це пов’язано?
— Добре, що є ВАКС, а також НАБУ та САП, бо 

корупція — це ворог №2 після орків. Але не варто бо-
ротьбу з корупцією підміняти доцільністю — її мож-
на перемогти лише правом, чітким дотриманням 
закону всіма. Метод боротьби з корупцією «сталін-

ськими трійками» (ліс рубають — тріски летять) ні 
до чого хорошого не привів тоді, не приведе й зараз.

Мені здається, що частина колег не розуміють, 
що одне лихо змінюють на інше, ще й дуже актив-
но. Закон не ідеальний у будь-якій країні. Ба більше, 
постійно точаться суперечки, наприклад, щодо допу-
стимості доказів — чи потрібні вони в законі, чи ні.

Це не лише у ВАКС. Є рішення Великої Палати ВС: 
було прийнято, що несуттєвим порушенням є, коли 
слідчий не у групі призначив експертизу. Тобто лю-
дина, яка просто проходила повз, призначила експер-
тизу. Це очевидна помилка правоохоронного органу.

Зрозуміло, якщо Велика Палата ВС або ВАКС 
стануть чітко на бік закону, то винний уникне пока-
рання. І щоб цього не сталося, по суті, підмінюється 
закон під конкретну справу, конкретну людину. Це 
призводить загалом до більшої проблеми — так, 
в одній справі хтось поніс заслужене покарання, а у 
100 справах ми починаємо відроджувати 1937 рік. 
Доцільність перемагає право.

Коли понад 50% вироків ВАКС скасовуються ВС, 
це  страшно, це жахливо, це долі людей. Тобто в по-
над половині випадків люди отримали обвинуваль-
ний вирок незаконно. Я вже не говорю, що на ро-
боту судів було витрачено стільки грошей, а також 
це робота САП, НАБУ, ВАКС… До того ж, що таке 
скасування вироку? Це означає, що вони незаконно 
винесли рішення. Тобто вони в понад 50% випадків 
є порушниками закону. Про яку довіру, повагу, свідо-
мість роботи може йти мова? І все це лише тому, що 
була спроба «добрими намірами», з доцільності, як 
«суспільство вимагає», якнайбільше корупціонерів 
відправити до в’язниці. В обхід чинного закону. Не 
можна цього допускати в жодному разі. Чи потріб-
но боротися з корупцією? Звичайно. Чи потрібно 
змінювати закон? Так, змінювати, але не підміняти. 
Інакше ми не побудуємо європейське суспільство, 
а побудуємо ту саму Північну Корею або, не дай Бо-
же, будемо схожими на тих росіян, з якими воюємо. 

ВАКС настільки доєднався до процесу боротьби 
з корупцією, що став третім правоохоронним орга-
ном. Іноді хочеться знайти четвертого арбітра, яким 
виступає поки що ВС.

Я не хочу нікого обвинувачувати, але статис-
тика говорить сама за себе. Я не думаю, що є ще 

хоча б один суд у нашій країні, де 50% рішень ска-
совуються. Вважаю, що це виключно проблема 
неповаги, нівелювання закону антикорупційними 
суддями. Вони стали (нічого собі!) суддями ВАКС, 
але водночас не стали надлюдьми. Звісно, й серед 
адвокатів є ті, хто ганьбить це звання, але це не 
привід для суду поводитися відповідно. Це пробле-
ма нової інституції.

— Семене, ототожнення адвоката з клієнтом 
саме в антикорупційних справах часто від-
бувається?
— Це відбувається у всіх справах, це біда нашо-

го суспільства. Чомусь ніколи не акцентують увагу, 
наприклад, на хірургу Коломойського, а на адвока-
ті — обов’язково. Ми так само, як і лікарі, викону-
ємо свою роботу. 

Ба більше, ми ж не виходимо на загал з гаслом: 
«Дивіться, який добрий убивця. І далі треба вбива-
ти» або «Прекрасний ґвалтівник, нехай продовжує 
свою справу». Ні, ми стежимо за дотриманням зако-
ну, щоб права підозрюваного, обвинуваченого до-
тримувалися. Так вигадано у всьому світі. Ідеально 
це чи ні — інше питання. Тому, коли починається 
підміна понять — це, по суті, тиск на адвокатів, щоб 
знали своє місце. Зрештою це закінчується погано 
в будь-якій країні, бо там немає правосуддя, воно 
неможливе в такій ситуації. А цим спеціально ко-
ристуються представники й обвинувальних струк-
тур, і так званих правоохоронних, і суддів, зокрема 
й Антикорупційного суду. Це тривожний знак.

— Що говорить міжнародна практика?
— Колишній президент Грузії Михайло Саакашві-

лі якось сказав: «Я розумію, що санстанція та пожеж-
ний нагляд потрібні. Але я не розумію, як зробити, 
щоб вони не брали хабарів, тож я їх розігнав». Я вва-
жаю, що єдині методи боротьби з корупцією — за-
бирати повноваження в чиновників, щоб їх просто 
не було. І не буде корупції.

Але так нікого не влаштовує, бо тоді не потрібен 
Антикорупційний суд, не потрібно ще багато орга-
нів та інстанцій. Боротися з корупцією створенням 
антикорупційних органів — це все одно, що гасити 
пожежу, заливаючи її бензином і закидаючи гроши-
ма, створюючи нові органи.

Як казала Маргарет Тетчер, у держави мають за-
лишитися тільки функції доставки пошти й охоро-
ни кордону. Міжнародний досвід свідчить, що чим 
більше ринку, тим менше чиновників.

— Яка роль ЗМІ в антикорупційних про-
вадженнях?
— Визначальна. Про те, що відбувається всереди-

ні процесу, знають лише учасники. Будемо відвер-
тими: трансляцію судових засідань майже ніхто не 
дивиться, це довго, нудно і нецікаво. Тому преса дає 
короткі вижимки. Є умовно дві преси — юридич-
на, яку здебільшого читають юристи, та загальна, 
як ролики НАБУ чи САП, що розраховані на загал. 
І, на жаль, створюється підтримка структури, яка 
продукує судові помилки, підміняє закон, але в ма-
сі дуже сприймається. Дуже хотілося б, щоб після 
перемоги наші законодавці зосередилися на тому, 
щоб насамперед позбавити себе повноважень. 

Антикорупційна практика

Вважається, що під час воєнного 
стану подолання корупції в державі 
є надважливим, адже це основа 
для подальшої перемоги та 
ефективної відбудови. Керуючий 
партнер ЮК «АМБЕР», адвокат, 
к.е.н., заслужений юрист України 
Семен ХАНІН розвіяв міфи на 
цю тему і висловив свою думку, 
на чому потрібно зосередити 
увагу під час війни в державних 
і судових інституціях та з чим 
пов’язане скасування вироків ВАКС 
Верховним Судом

Підготувала Оксана ЖУРБА,  
редакторка «Юридичної Газети»
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Бізнес і ст. 191 КК України: 
від любові до ЄРДР — один клік

Лише декілька практик із кінця 2022 року почали 
показувати позитивну динаміку. Зокрема, захист 
бізнесу у кримінальних справах про привласнення 
та розтрату (ст. 191 КК України).

Чому це відбувається, не є секретом. Війна змушує 
не тільки шукати фінансування, але й слідкувати за 
кожною втраченою гривнею. Усі ці справи за досте-
менною складовою можна поділити на три табори:

— політичні справи, де потрібно знайти когось 
винного;

— об’єктивні звинувачення, де є склад злочину 
та обґрунтовані підстави для розслідування;

— справи на «хліб з маслом», де правоохоронці 
очікують, що клієнт злякається раніше, ніж проку-
рор підпише підозру.

Після 24.02.2022
Актуальність кримінальних проблем для бізне-

су спровокована подіями першого півріччя війни. 
Тоді, на початку війни, всі робили, що треба було, 
і для розв’язання питання дотримання всіх право-
вих процедур не було часу, а інколи й можливості. 
На сьогодні правоохоронні органи перші «забули» 
про те, що 24.02.2022 почалася війна, та пішли ма-
сово працювати над ЄРДРами щодо привласнення 
і розтрати всього, що можна. 

З огляду на наші кейси та публічну інформацію 
про інші кримінальні справи можна поділити пре-
тензії правоохоронців у двох логічних напрямах:

  безпідставне отримання оплати за товар 
у зв’язку з тим, що начебто такого товару 
у підприємства з різних причин не було 
або товар поставлено у неповному обсязі;

  поставлений товар/роботи є неналеж-
ної якості.

Це класичні пункти обвинувачення зі своїми 
особливостями.

Попри інформацію у ЗМІ щодо обшуків у конку-
рентів, керівники бізнесу не завжди сприймають 
серйозно такі виклики, зокрема щодо роботи на ви-

передження. Головний тезис — «Ми все поставили 
у повному обсязі й товар у нас якісний». 

З одного боку, ми повністю розуміємо таку по-
зицію. Але як адвокати усвідомлюємо, що питання 
виникнення кримінального провадження щодо 
будь-якого підприємства — лише справа часу. Бо 
навіть якщо компанія клієнта не працювала безпо-
середньо з державними коштами, це міг зробити її 
контрагент за декілька ланцюгів від неї.

Доказова проблематика 
До класичної доказової бази у розрізі захисту 

бізнесу за ст. 191 КК України відносяться первинні 
документи підприємства щодо поставки й доставки, 
пояснення свідків, інформація з технічних пристроїв 
(GPS-трекерів, місцезнаходження телефонів, відео 
з камер) та висновки експертів чи спеціалістів.

Війна зробила збір цих доказів інколи неможли-
вим. Всі знають відповіді, чому так сталося — хаос, 
знищення майна, полишення своїх домівок та за-
гибель наших побратимів. 

Тож маємо ситуації, коли, наприклад, видатко-
вих накладних і ТТНок не вистачає, водії на фронті, 
а інформація з трекерів на авто не збереглася. Однак 
усі колеги побачили, що з осені 2022 року право-
охоронців перестали турбувати проблеми бізнесу, 
спричинені війною. Відтак, ці доводи можуть бути 
лише плюсом для позиції сторони обвинувачення.

На сьогодні важко сказати й про зміну в підходах 
до розслідування вказаної категорії злочинів. Як і ра-
ніше, внесенню у ЄРДР передує отримання довідки/
висновку від сумнівного спеціаліста про наявність 
зменшення вартості активів (збитків) чи висновку то-
варознавця (зі скриншотами з OLX як доказами наяв-
ної інформації про вартість аналогічних пропозицій).

І вишенькою доказової бази обвинувачення є ко-
пія посадової інструкції особи, де маркером під-
креслені два-три обороти, що вирвані з контексту.

Можемо констатувати, що внаслідок саме такого 
відношення до досудового розслідування у сторони 
захисту залишається багато інструментів для мане-
врів і захисту свого клієнта. 

Обшуки та запобіжні заходи
Звичайно, що тиск на бізнес не може бути без 

обшуків. Про кожне розслідування за ст. 191 КК 
України бізнесу стає відомо вже з ухвали слідчого 
судді про обшук, яку отримують від «гостей». Рідше 
все починається з ухвали про тимчасовий доступ до 
речей і документів («виїмки»).

Тобто найчастіше бізнес починає захист зі стре-
сової ситуації, без підготовленого плану дій. 

Наступним кроком після обшуку може йти підоз-
ра й обрання запобіжного заходу. Зараз у більшо-
сті проваджень достатньо інкримінованої суми за 
ч. 4 чи ч. 5 ст. 191. Це своєю чергою означає, що 
в суд буде направлено клопотання із мірою запо-
біжного заходу у вигляді тримання під вартою. 
Надалі суд, найімовірніше, задовольнить його та 
встановить заставу, розмір якої залежить від того, 
хто розслідує справу. Якщо Нацполіція — можли-
во, ближче до 220 000 грн; якщо СБУ,  НАБУ, ДБР, 
як показує практика — нулів буде завжди шість 
або й більше.

Стратегії захисту
Судові тенденції сьогодні кажуть про те, що об-

рання стратегії так званого пасивного захисту, тоб-

то захисту через роботу із доказами обвинувачення, 
їх спростуванням та визнанням недопустимими 
вже на стадії судового розгляду, є недостатнім. У цій 
категорії справ захист повинен бути проактивним. 
Побоювання адвокатів, що існують ризики заш-
кодити результату по справі через власний збір 
доказів та розкриття їх через ст. 290 КПК України, 
є безпідставними.

Вже стандартними діями захисту на стадії досу-
дового розслідування стали такі:

• проведення незалежного аудиту ауди-
торською компанією;

• проведення судово-економічної експертизи;
• проведення товарознавчої експертизи;
• проведення інших експертиз у разі необхід-

ності підтвердження обсягу чи якості робіт 
(наприклад будівельних);

• замовлення висновку правника у разі наяв-
ності, наприклад, проблем трактування умов 
контракту чи обсягу повноважень посадової 
особи підприємства. Кримінальний процес 
забороняє використання висновків спеці-
алістів у галузі права, однак не забороняє 
збирати докази. Тому якщо правильно діяти, 
то такий висновок буде залучений надалі до 
матеріалів справи;

• складання адвокатами протоколів опитуван-
ня свідків;

• складання адвокатами протоколів огляду міс-
ця чи предметів;

• ініціювання перед слідчим суддею питання 
отримання тимчасових доступів до інфор-
мації (у разі неотримання відповідей на ад-
вокатські запити);

• ініціювання перед слідчим суддею питання 
отримання тимчасових доступів до інформації 
щодо місцезнаходження мобільних пристро-
їв, їх з’єднання;

• ініціювання перед слідчим проведення до-
питів певних осіб чи проведення одночас-
них допитів;

• залучення технічних експертів для консалтин-
гу у разі наявності питань щодо вилучених 
телефонів і комп’ютерів.

Цей перелік активностей сторони захисту можна 
доповнювати чи коригувати залежно від ситуації. 
Однак незмінним залишається те, що дії захисту 
повинні бути активними. 

Що далі
На мою думку, практика захисту за ст. 191 КК 

України сформувалася як окрема практика, яку 
не варто ототожнювати із захистом за іншими 
економічними чи корупційними злочинами. У цій 
практиці вже зараз на юридичному ринку є якіс-
на конкуренція, що говорить про її розвиток і до-
статній чек.

Кількість кримінальних проваджень щодо еконо-
мічних злочинів буде головним трендом майбутніх 
декількох років. Для цього є багато факторів, зокре-
ма, запит суспільства до НАБУ та ДБР. Крім того, 
сьогодні всі очікують продовження надактивних дій 
ще й від БЕБ, яке скоро отримає нове керівництво. 

Окремим фактором тиску є вимоги іноземних 
партнерів щодо прозорості у питаннях витрачання 
фінансової допомоги для України. Лише цього на-
пряму вистачить для роботи всіх правоохоронних 
органів на два-три роки наперед. 

Євген РІЯКО,  
адвокат, керуючий партнер і керівник 
кримінальної практики RIYAKO&PARTNERS

Кримінальне право
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— Олександре, розкажіть, з чого почалась 
історія вашої компанії «Лещенко, Доро-
шенко і партнери»?
Олександр Лещенко: Історія АО «Лещенко, 

Дорошенко і партнери» розпочалася зі студент-
ської лави Одеської національної юридичної 
академії, коли два його партнери-засновники 
(Олександр Лещенко і Костянтин Дорошенко) 
отримували юридичну освіту. 

Проте після завершення вищого навчаль-
ного закладу їх життєві шляхи розійшлись — 
Олександр Лещенко став співзасновником ад-
вокатської компанії в місті Одесі, продовжив 
навчання в аспірантурі та здобував ступінь 
кандидата юридичних наук, а Костянтин До-
рошенко розпочав свій трудовий шлях слідчим 
в органах прокуратури міста Києва, де позна-
йомився з третім партнером Адвокатського 
об’єднання — Олександром Телешецьким.

Заснування Адвокатського об’єднання від-
булось у місті Києві 12 березня 2015 року. 

Після звільнення з органів прокуратури та 
отримання свідоцтва про право на заняття ад-
вокатською діяльністю в липні 2017 року до 
складу партнерів об’єднання долучився Олек-
сандр Телешецький.

Багаторічна праця, спрямована на надання 
кваліфікованої правничої допомоги клієнтам, 
креативний підхід у складних і резонансних 
справах привели нашу команду до успіху, і АО 
«Лещенко, Дорошенко і партнери» зайняло 
своє місце на національному ринку юридич-
них послуг. 

І ми не зупиняємося на досягнутому. Ми 
ніколи не будували «юридичну фабрику», де 
працюють заради зайнятості чи видимості 
роботи, а завжди працюємо на найкращий ре-
зультат. Максимальна самореалізація шляхом 
вирішення складних і нестандартних справ на 
користь клієнтів є мотивом нашого професій-
ного буття. 

— Костянтине, чи вдалося команді за цей 
час досягти тих цілей, які ставили перед 
собою на початку? Які періоди були най-
складнішими?
Костянтин Дорошенко: Так. Маємо визна-

ти, що недоспані ночі, вихідні та святкові дні, 
проведені в роботі, систематичні відряджен-
ня, робота над власними помилками, постійне 
самовдосконалення і професійне зростання 
привели до бажаного результату, коли ми по-
сіли гідне місце серед юридичної спільноти. 
Сформульовані партнерами стратегічні цілі 
розвитку були досягнуті та наразі поставлені 
нові, спрямовані на зайняття постійного місця 
серед лідерів юридичної спільноти, розширен-
ня юридичних практик і команди об’єднання, 
побудову великої юридичної компанії зі сво-
єю філософією та професійними цінностями.

Звичайно, початок — це найскладніший 
період для будь-якого бізнесу, але професій-
на мотивація, цілеспрямованість, порядність 
і компетентність обов’язково приводять до 
бажаного результату. 

— Олександре, як змінилася робота ком-
панії від початку повномасштабної війни? 
Як війна вплинула на команду? Які заходи 
було вжито для адаптації до нових умов?
Олександр Телешецький: Безперечно, пов-

номасштабна війна внесла свої корективи у ро-
боту нашої команди, проте ми не тільки не 
згорнули свою діяльність, але й продовжуємо 
динамічно розвиватися. Як і більшість ком-
паній на ринку надання правничої допомоги, 
наше об’єднання також було вимушене шука-
ти нові методи і підходи до роботи, зокрема, 
тимчасово запроваджувати дистанційну робо-

ту на початку повномасштабного вторгнення, 
підтримувати колектив як психологічно, так 
і матеріально, забезпечувати постійний зв’я-
зок з клієнтами, вирішувати нові виклики, 
зумовлені правовим режимом воєнного ста-
ну. Допомога армії та підтримка сил оборони 
є систематичною діяльністю партнерів, хоча 
і не використовується нами як самореклама 
задля професійних рейтингів і піару, це сьогод-
нішній обов’язок усіх громадян нашої України.

— Як змінювалися потреби клієнтів за 
рік війни? Як вибудовувалися відносини 
з ними у цей непростий час? Олександре, 
розкажіть, будь ласка, про свій досвід. 
Олександр Лещенко: Певні потреби клі-

єнтів у період триваючої повномасштабної 
війни збільшилися. Зокрема, у клієнтів вини-
кли правові питання, з якими в національній 
юридичній площині досі ніхто не стикався. Це 
питання відшкодування збитків, спричинених 
пошкодженням чи знищенням майна внаслідок 
повномасштабної воєнної агресії росії проти 
України. Наша команда надає правову допо-
могу таким клієнтам у зверненні до Європей-
ського суду з прав людини з метою отримання 
справедливої сатисфакції. Наразі вже маємо 
декілька позитивних кейсів, коли навіть за 
відсутності вичерпаних національних засобів 
захисту ЄСПЛ прийняв усі подані звернення 
(аплікації) до розгляду.

Звісно, що є практики, в яких очевидно 
є спад, оскільки в умовах війни власники бізне-
су намагаються втримати те, що є, а не запро-
ваджувати щось нове і відкривати нові гори-
зонти або ж вирішувати ненагальні юридичні 
проблеми. Війна охопила всі сфери економіки 
та життєдіяльності, внесла свої негативні ко-
рективи, а це відповідно зумовило зниження 
потреб клієнтів/бізнесу.

— Відомо, що ваша компанія спеціалізу-
ється у WCC й успішно зростає у цій прак-
тиці. Костянтине, завдяки чому вдалося 
досягти таких результатів?
Костянтин Дорошенко: Дійсно, значна кіль-

кість кейсів у кримінальній практиці нашої 
компанії є справами саме цієї категорії. Зви-
чайно, це пов’язано з ефективністю, резуль-
тативністю і креативним підходом наших ад-
вокатів до захисту клієнтів у корупційних та 
економічних злочинах. До того ж правоохо-
ронні органи антикорупційної спрямовано-
сті у період повномасштабної війни також 
значною мірою активізували свою діяльність, 
що призвело до збільшення кількості таких 
справ, і відповідно клієнтів, котрі потребують 
професійного захисту адвоката. А досягнути 
таких результатів у цій сфері вдалося саме 
завдяки якості надання професійних послуг, 
компетентного і відповідального ставлення до 
роботи, індивідуального підходу до кожного 
клієнта і його життєвої ситуації, що, безумов-
но, сформувало позитивний імідж компанії як 
спроможної надати кваліфіковану й ефектив-
ну правову допомогу у справах цієї складної 
категорії.

— Як змінився попит на послуги прак-
тики White-Сollar Сrime за останній рік? 
Олександре, ця практика дійсно є однією 
з найзатребуваніших на ринку України? 
Олександр Телешецький: Попит на захист 

у практиці White-Сollar Сrime зріс передусім 
за рахунок активізації антикорупційних тен-
денцій у діяльності держави, зумовлених вну-
трішніми євроінтеграційними процесами, а та-
кож військовими подіями та запровадженням 
у країні правового режиму воєнного стану. 
 НАБУ, САП, ДБР, СБУ та новостворене Бю-
ро економічної безпеки постійно нарощують 
свою активність, внаслідок чого збільшується 
кількість потенційних клієнтів, які потребу-
ють якісного захисту. Діяльність Національ-
ного агентства з питань запобігання корупції 
утворила нову, раніше не займану нішу на 
ринку адвокатських послуг, яка фактично зна-
ходиться на межі податкового та криміналь-
ного права, що вимагає від адвоката наявності 
відповідної кваліфікації одночасно в обох цих 
галузях. Започатковані у країні антикорупційні 
реформи створили цей попит на ринку юри-
дичних послуг. 

— Які ключові вимоги клієнта WCC до 
свого адвоката? 
Костянтин Дорошенко: Насправді вимоги 

клієнта WCC до адвоката є аналогічними, як 
і в будь-якого іншого клієнта, а це: 1) ква-
ліфікована правнича допомога; 2) вміння роз-
робити тактику і стратегію захисту, спрогно-
зувати дії процесуальних опонентів та руху 
справи; 3) вміння встановити коло фактів, які 
слід довести, і відповідно — правильно зібра-
ти докази на їх підтвердження; 4) порядність, 
відповідальність і чесність; 5) принциповість 
і вміння сформувати правову позицію і дове-
сти її не тільки на папері, а і під час виступів 
перед судом; 6) увага до клієнта і постійний 
зв’язок з ним; 7) позитивний досвід у вирішен-
ні справ цієї категорії; 8) позитивний гудвіл. 
Фактично вичерпного переліку таких вимог не 
існує, а відносини між клієнтом та адвокатом 
у кожному конкретному випадку є індивіду-
альними, але вони мають базуватися на довірі 
один до одного. 

— Як ви оцінюєте ефективність роботи 
антикорупційних органів — НАБУ, САП? 
Як їх діяльність вплинула на інтенсив-
ність практики WCC?
Олександр Телешецький: Не будемо давати 

оцінку результатам роботи антикорупційних 
органів, оскільки це не є нашою компетенцією, 
але варто зазначити, що процесуальна якість 
діяльності цих органів динамічно зростає.  
За вісім років роботи антикорупційних орга-
нів вони демонструють певні результати, але 
їх ефективність викликає серйозні запитання. 
Проте їх діяльність однозначно суттєво зміни-

Про історію компанії, досвід роботи під час повномасштабної війни, особливості 
практики WCC та кримінальне судочинство загалом поговорили з Олександром 
ЛЕЩЕНКОМ, к.ю.н., керуючим партнером АО «Лещенко, Дорошенко і партнери», 
Костянтином ДОРОШЕНКОМ, іменним партнером АО «Лещенко, Дорошенко 
і партнери», членом правління ААУ, аспірантом кафедри кримінального права, 
кримінального процесу і криміналістики КУІВтП НУ «Одеська юридична 
академія», та Олександром ТЕЛЕШЕЦЬКИМ, к.ю.н., іменним партнером АО 
«Лещенко, Дорошенко і партнери»

Потрібно любити справу, якою ти 
займаєшся — партнери АО «Лещенко, 
Дорошенко і партнери»
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Найболючішим 
і найактуальнішим перед 
світовою спільнотою та 
юридичною професією 
постане питання порядку 
й процедури відшкодування 
шкоди, завданої Україні 
військовою агресією рф

Професія адвоката вимагає 
підвищеного попиту на 
загальнолюдські життєві 
принципи
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ла попит на ринку юридичних послуг та зумо-
вила необхідність постійного вдосконалення 
і покращення рівня кваліфікації адвокатів.

Очевидно, що з появою антикорупційних 
органів така практика, як White-Сollar Сrime, 
набула великого попиту серед кримінальних 
адвокатів. Якщо говорити про кримінальну 
практику, то саме у WCC потрапляють най-
гучніші кримінальні справи, виходячи як із 
суб’єктів, так і зі схем, щодо яких проводиться 
розслідування, а відповідно це велика увага зі 
сторони ЗМІ, громадських організацій і спо-
стерігачів. Наразі ця кримінальна практика 
найінтенсивніша, і її інтенсивність буде тіль-
ки зростати.

— Як ви оцінюєте здійснення правосуддя 
у кримінальному судочинстві? Який його 
стан, основні виклики та перспективи?
Олександр Телешецький: Стан правосуддя 

неоднозначний. Проте не слід оцінювати всю 
систему кримінального судочинства та діяль-
ність усіх суддів як позитивну чи негативну. 
У розрізі цього об’єктивною оцінкою є наяв-
ність як прогресивних, так і деструктивних 
тенденцій. Правосуддя в Україні перебуває 
в процесі чергового реформування, а отже, 
у режимі довготривалої турбулентності, що 
не сприяє ефективності його діяльності. Су-
часні виклики для системи правосуддя пе-
редусім стосуються питань у кримінальних 
провадженнях, вчинених військами росій-
ської федерації, щодо міжнародних та інших 
злочинів, пов’язаних із повномасштабною 
війною, дистанційного судочинства, віднов-
лення втрачених проваджень і знищених кри-
мінальних справ, відновлення роботи зруй-
нованих судів, дискусії щодо повернення до 
військової юстиції.

— Які виклики для адвокатської спільно-
ти сьогодні відчуваються найгостріше?
Олександр Лещенко: Ця проблема давня, 

і наразі вона тільки загострюється — це про-
блема забезпечення дотримання гарантій ад-
вокатської діяльності з боку правоохоронної 
системи та суспільства. Під різними приво-
дами постійно з’являються непоодинокі ви-
падки нехтування гарантіями адвокатської 
діяльності, що загалом не створює для держа-
ви жодного позитивного іміджу. Збільшили-
ся випадки численних утисків прав адвокатів 
при здійсненні ними професійної діяльності, 
наприклад, вручення «занадто активним» ад-
вокатам повісток про виклик, проте не до су-
ду, а в територіальні центри комплектування 
та соціальної підтримки, почастішали обшуки 
в адвокатів, зокрема без ухвал слідчих суд-
дів, які проводяться з грубим порушенням 
адвокатської таємниці, під прикриттям по-
шуку інформації, що зумовлюється воєнним 
станом. Тобто є випадки, коли воєнний стан 
використовується як легальне прикриття для 
утиску адвокатів. 

Так само нікуди не поділася проблема ото-
тожнення адвоката і клієнта, оскільки на 
практиці у суспільства формується ставлення 
до адвоката, виходячи з тих обставин, кого 
він захищає. Над цим потрібно працювати 
як адвокатським організаціям, так і самим 
адвокатам, викорінювати такий підхід у су-
спільстві. 

Наразі важливим завданням є забезпечен-
ня дієвості гарантій адвокатської діяльності, 
інакше країна може залишитися без незалеж-
ної, самоврядної та професійної адвокатури.

— Олександре, за вашими спостережен-
нями, що зараз відбувається на юридич-

ному ринку? Чи є підстави для оптиміз-
му? Які наслідки у підсумку матиме війна 
для ринку?
Олександр Лещенко: На наш погляд, наразі 

юридичний ринок лихоманить, і причина цьому 
доволі зрозуміла — ніхто не готувався до роботи 
у воєнний час. Підстави для оптимізму, звичай-
но ж, є. Країна та її столиця витримали і дали 
гідну відсіч колосальній і найбільшій у цьому 
столітті збройній агресії регулярної армії та 
найманців найбільшої за територією країни 
світу, але попереду ще дуже багато роботи за-
для припинення війни, а отже — й збільшення 
активності на юридичному ринку. Європейська 
інтеграція України — це найбажаніша і, споді-
ваємося, найближча перспектива для України. 
Після закінчення війни постане питання від-
будови за рахунок значного обсягу інвестицій 
на території України, що, безумовно, буде су-
проводжуватися підвищеним попитом на юри-
дичні послуги.

Найболючішим і найактуальнішим перед 
світовою спільнотою та юридичною професією 
постане питання порядку й процедури відшко-
дування шкоди, завданої Україні військовою 
агресією рф, та відповідно відновлення нашої 
Батьківщини.

— Колеги, якими життєвими цінностями 
ви керуєтеся у професійному житті? Що 
для вас є цінним? Що категорично недо-
пустимо? 

Спільна позиція усіх трьох партнерів:
Професія адвоката вимагає від нього під-

вищеного попиту на загальнолюдські жит-
тєві принципи. А це зумовлює, по-перше, 
постійну роботу над собою, над своїм самов-
досконаленням. Адвокат повинен постійно 
тримати руку на пульсі мінливих правових 
позицій Верховного Суду, а іноді — форму-
вати нову чи змінювати вже наявну судову 
практику. По-друге, одна з найважливіших 
цінностей — це чесність, що є складовою не 
тільки деонтологічних вимог, а й передусім 
особистих. По-третє, життєвими цінностями 
адвоката є компетентність і працьовитість. Ро-
бота адвоката — це складна, тривала, систем-
на ментальна робота над кожною справою. 
Підготовка у справі — це не тільки збирання 
доказів, а й врахування позиції опонента. 
Принциповість — це не тільки прояв харак-
теру та волі, це насамперед вияв внутрішньої 
переконаності адвоката у спроможності сфор-
мованої правової позиції. Саме такі життєві 
принципи для нас є цінними та важливими, 
саме такі цінності є основоположними для 
кожного члена нашої команди. Потрібно лю-
бити справу, якою ти займаєшся, отримувати 
від неї задоволення. 

Олександр ЛЕЩЕНКО,  
керуючий партнер АО «Лещенко, 
Дорошенко і партнери»

Костянтин ДОРОШЕНКО,  
іменний партнер АО «Лещенко, 
Дорошенко і партнери»

Олександр ТЕЛЕШЕЦЬКИЙ,  
іменний партнер АО «Лещенко, 
Дорошенко і партнери»

відносини між клієнтом 
та адвокатом у кожному 
конкретному випадку 
є індивідуальними, але вони 
мають базуватися на довірі 
один до одного

Підготувала Олена Осмоловська, т.в.о. головного 
редактора «Юридичної Газети»

Юридичний бізнес

Ахіллесова п’ята обвинувачення 
в недекларуванні оренди житла 
народними депутатами,

«Бурхливе юридичне невігластво». Такими сло-
вами характеризував діяльність правозастосов-
них органів Марко Ігорович Бажанов — професор 
кафедри кримінального права та кримінального 
процесу Національного юридичного університету 
імені Ярослава Мудрого. Їх суть — «Закон ігно-
рують, теорії не знають, а за практику видають 
свої свавільні рішення». 

Одним із таких прикладів є кримінальне прова-
дження щодо народного депутата за ч. 1 ст. 366-2 
КК України, яке зводилось до наступного: «На-
родний обранець, усвідомлюючи обов’язок за-
декларувати нерухоме майно, яке він орендував 
у період з 01.01.2020 року до 31.12.2020 року 
включно, діючи умисно, у порушення вимог 
п. 2 ч. 1 та абз. 3 ч. 2 ст. 46 Закону у розд. 3 «Об’єк-
ти нерухомості» декларації не зазначив відомо-
стей про об’єкт нерухомості — квартиру вартіс-
тю 1 965 489 грн».

За результатами судового розгляду Вищим 
антикорупційним судом (далі — ВАКС) народ-
ного депутата виправдано у зв’язку з відсутніс-
тю суб’єктивної сторони складу кримінального 
правопорушення. 

Здебільшого мотиви прийнятого рішення су-
дом зводилися до того, що:

  відсутні докази тих обставин, що обви-
нуваченим усвідомлювалося внесення 
саме завідомо недостовірних відомостей 
до декларації;

 стороною обвинувачення не доведено, 
 що обвинувачений усвідомлював, що 
заповнена ним декларація містить за-
відомо недостовірні відомості, та сві-
домо бажав порушити визначений 
порядок декларування об’єкта нерухо-
мості, який перебував в оренді в особи, 
шляхом підписання декларації елек-
тронним цифровим підписом перед її 
поданням без зазначення орендованої 
квартири;

  декларант проявив несумлінне, недба-
ле ставлення до заповнення декларації 
(відповідно до послідовності дій корис-
тувача Єдиного державного реєстру де-
кларацій витрачений час на перевірку 
декларації перед накладенням цифро-
вого підпису становив з 11:41:38 до 
11:41:51 хв, що свідчить про легковаж-
не ставлення до перевірки правиль-
ності відображення відомостей у де-
кларації);

  декларант після виявлення помилки са-
мостійно повідомив уповноважених осіб 
НАЗК про те, що через неуважність не 
були внесені відомості в розділі З «Об’єк-
ти нерухомості» про орендовану кварти-
ру, тобто факт невнесення орендованої 
квартири до декларації виявлено само-
стійно народним депутатом України 
без вказівки на це уповноваженої особи 
НАЗК. Обвинуваченим самостійно вжи-
то заходи для усунення виявленого недо-
ліку заповненої декларації за 2020 рік;

  мотив і мета не є обов’язковими елемен-
тами складу цього кримінального пра-
вопорушення, однак в цьому випадку їх 
встановлення є важливим елементом, 
який має істотне значення для правиль-
ної кваліфікації діяння, з’ясування, чи 
діяв обвинувачений із прямим умислом. 
Відсутність мети виключає вчинення 
кримінального правопорушення з пря-
мим умислом.

Загалом захист доволі позитивно сприймає 
винесення виправдувального вироку щодо на-
родного депутата, однак аналіз мотивувальної 
частини вироку залишає без відповіді декілька 
складних питань, на які сторона захисту зверта-
ла увагу суду та які є, на наш погляд, ахіллесовою 
п’ятою обвинувачення. 

По-перше, це стосується правомірності засто-
сування стороною обвинувачення підходу інкри-

мінування ринкової вартості об’єкта на момент 
декларування, коли цей об’єкт перебуває лише на 
праві користування у народного депутата, за що 
сплачується відповідна орендна плата. 

Як відомо, для наявності складу правопору-
шення необхідно, щоб особа діяла умисно, тобто 
з прямим умислом щодо внесення завідомо для 
нього недостовірних відомостей. Водночас завідо-
мо недостовірні — це такі, які особа усвідомлює, 
що вони відрізняються від тих, які є правдивими. 
Але ці відомості повинні мати грошовий вираз, 
оскільки законодавець їх чітко пов’язує з грошо-
вим еквівалентом. Тому предметом цього складу 
кримінального правопорушення є не будь-які ві-
домості, а тільки ті, які мають грошовий (вартіс-
ний) еквівалент.

З огляду на це надто сумнівним видається 
позиція прокурора про те, що для кваліфікації 
діяння за ч. 1 ст. 366-2 КК необхідно брати до 
уваги саме ринкову вартість незадекларовано-
го об’єкта, що перебуває в оренді, а не вартість 
орендної плати. Логічно, що право користування 
квартирою не свідчить про перебування квар-
тири у власності як об’єкта, а є свідченням на-
дання відповідної послуги, за яку сплачується 
орендна плата. 

Тому, на переконання захисту, дії щодо недекла-
рування оренди квартири можуть бути криміналь-
но караними, коли особа не задекларувала вартість 
орендної плати, якщо такі відомості відрізняються 
від достовірних на суму від 500 до 2000 прожитко-
вих мінімумів для працездатних осіб.

На жаль, колегія суддів залишила взагалі поза 
увагою це питання не тільки в аналізованому су-
довому рішенні, а й у вироках щодо інших осіб. 

Заради справедливості слід вказати, що зако-
нодавцем виписано диспозицію статті так, що її 
можливо тлумачити та застосовувати по-різному, 
але з формальної логіки та мети передбачення 
кримінальної відповідальності за недостовірне 
декларування імпліцитно випливає, що ринко-
ву вартість об’єкта нерухомості при кваліфікації 
слід застосовувати лише у випадку, коли майно 
перебуває у власності особи або на праві володін-
ня, проте в жодному випадку не на праві корис-
тування, адже в останньому за надання в оренду 
об’єкта особа сплачує відповідну орендну плату, 
і до неї не переходить ані право володіння, ані 
право власності на цю річ.

За таких умов стає очевидним, що вирішення 
саме цього питання сприятиме уніфікації судо-
вої практики. Сподіваємося, що Апеляційна па-
лата Вищого антикорупційного суду системно 
проаналізує доводи сторін захисту та зверне ува-
гу на найбільш болючі проблеми застосування 
ст. 366-2 КК України та вразливі місця позиції 
сторони обвинувачення. 

Василь ФЕДИТНИК,  
партнер АО Legal Strategy

Кримінальне право

або на що потрібно звертати увагу суду 
в такій категорії справ
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Типові порушення при рекламуванні 
лікарських засобів в Україні 

Реклама лікарських засобів — одна із тих сфер, 
до якої увага Антимонопольного комітету Укра-
їни (надалі — АМКУ або контролюючий орган) 
прикута перманентно. Зважаючи на це, рекла-
модавцю варто ретельно перевіряти рекламний 
матеріал з погляду балансу правомірності та ефек-
тивності реклами лікарського засобу. Інакше слід 
бути готовим як мінімум до штрафу за недобро-
совісну конкуренцію в розмірі до 5% доходу (ви-
ручки) від реалізації продукції за останній звіт-
ний рік і припинення відповідного порушення.

Станом на сьогодні контролюючим органом 
вже сформована широка практика щодо недобро-
совісних дій при рекламуванні лікарських засобів. 
АМКУ опубліковано Рекомендаційні роз’яснення 
від 16 березня 2021 року №13-рр «Щодо застосу-
вання положень статті 151 Закону України «Про 
захист від недобросовісної конкуренції» стосовно 
реклами лікарських засобів» (надалі — Роз’яснен-
ня) та Звіт за результатами дослідження з вияв-
лення та припинення недобросовісних практик 
у сфері реклами лікарських засобів, біологічно 
активних добавок, лікувальних процедур, анти-
септичних та дезінфекційних засобів.

Водночас рекламні повідомлення щодо лікар-
ських засобів, які з високою ймовірністю можуть 
бути визнані АМКУ неправомірними, і досі широ-
ко поширені в українському інфопросторі. Кожна 
третя реклама потенційно містить ознаки непов-
них, неточних відомостей, що можуть ввести спо-
живача в оману. Нижче наведемо найпоширеніші 
з таких прикладів.

Швидкість дії
Одним з основних критеріїв, на який орієн-

тується споживач під час вибору того чи іншо-
го лікарського засобу, є швидкість і тривалість 
його дії. Саме тому рекламодавець намагається 
звернути особливу увагу на такі характеристики, 
але часто у спосіб, що не відповідає вимогам за-
конодавства. Так, у рекламі одного лікарського 
засобу зазначено: «… Швидке полегшення печії». 

Рекламою доноситься інформація про швид-
кий ефект після прийому лікарського засобу, що 
може ототожнюватися споживачем з коротким 

проміжком часу (10, 15, 20 хв тощо). Однак відпо-
відно до інструкції про застосування відповідного 
лікарського засобу з найбільшою ефективністю 
останній починає діяти протягом 4 годин.

Отже, швидкість дії наведеного лікарського 
засобу може не збігатися з очікуваним спожи-
вачем проміжком часу, що може вводити остан-
нього в оману. 

Доступна ціна
Доступна ціна — це також один із ключових 

критеріїв, на який орієнтується споживач під 
час вибору лікарського засобу. Рекламодавці ча-
сто зазначають про нібито цінову доступність 
лікарського засобу. Прикладом такої рекламної 
інформації є формулювання: «Скільки ж коштує 
такий препарат? Якщо ви вирішите шукати в ап-
теках ***, ціна виявиться цілком доступною». 
Водночас це формулювання становить серйоз-
ний ризик з огляду на сталу практику контро-
люючого органу.

Так, відповідно до Рекомендаційних роз’яснень 
АМКУ, така характеристика, як «помірна ціна» 
(«доступна ціна» та ін.) може вводити споживачів 
в оману, оскільки поняття цінової «помірності» 
та «доступності» є різним для різних категорій 
населення, що мають різний дохід. 

Безпечність
Часто у рекламі лікарського засобу можна 

натрапити на інформацію про його безпечність. 
Наприклад: «*** є абсолютно безпечним і для до-
рослих, і для дітей», «*** — це новий безпечний 
та ефективний послаблюючий засіб…» тощо. 

Відповідно до тлумачного словника «безпеч-
ний» — той, що не завдає і не повинен завдавати 
шкоди. З огляду на відповідне лексичне значен-
ня, безпечний лікарський засіб не повинен мати 
побічних ефектів від його застосування. Однак 
у інструкції про застосування лікарських засобів, 
про безпечність яких часто зазначено у рекламі, 
визначені й побічні ефекти, і протипоказання, 
а подекуди й особливі заходи безпеки, що мають 
бути дотримані під час застосування лікарсько-
го засобу. 

Природне походження та якість
Природний склад лікарського засобу наразі 

є тенденцією у профілактиці та лікуванні захворю-
вань. Тому компанії намагаються звернути увагу 
споживача на натуральний склад рекламованого 
препарату. Наприклад, у рекламі одного лікар-
ського засобу зазначено: «*** — натуральний та 
якісний препарат від кашлю». 

За тлумачним словником слово «натураль-
ний» означає природного походження. Водно-
час в інструкції про застосування аналізованого 
лікарського засобу вказано, що до його складу 
входять, зокрема, ароматизатори, стабілізатори 
штучного походження. Відповідно використання 
формулювання «натуральний» може бути розці-
нене контролюючим органом як таке, що містить 
неточну інформацію про лікарський засіб.

Лідерство
Згідно з Рекомендаційними роз’ясненнями 

АМКУ, під час формування рекламних тверджень 
(наприклад, «№1 у світі», «лідер», «найновіший» 
тощо), що вказують на лідерські якості відпо-
відного лікарського засобу, необхідно дотриму-
ватися максимально коректних формулювань, 
а також ґрунтуватися на фактичних даних. Ре-
кламне повідомлення, що містить посилання 
на лідерство лікарського засобу за відсутності 
належного підтвердження, є неточною інформа-
цією, що може надавати неправомірну перева-
гу в конкуренції. Водночас нами була виявлена 
ціла низка рекламних повідомлень, що містять 
твердження про лідерство лікарського засобу 
без посилання на достовірне джерело, яке б це 
підтверджувало.

Перебільшення якостей
За позицією АМКУ, безапеляційність і гаран-

тованість тверджень, що містяться у рекламній 
інформації, можуть вплинути на вибір відповід-
ного лікарського засобу. Поширення рекламної 
інформації про лікарський засіб, що спрямована 
на перебільшення його властивостей, є ознакою 
недобросовісної практики.

Прикладом ймовірного перебільшення 
властивостей лікарського засобу є рекламне 
гасло: «***: гарний настрій на кожен день!», 
а також гасло при рекламуванні дієтичної до-
бавки: «Має властивості геропротектора, що 
здатний не тільки подовжити життя, але й на-
ситити його енергією, здоров’ям, молодістю, 
наповнити людину будь-якого віку відчуттям 
радості життя».

Якщо поширена в рекламі інформація не під-
тверджена інструкцією про застосування, є ризи-
ки визнання контролюючим органом цієї інфор-
мації як неточної та такої, що вводить споживачів 
в оману. 

Висновок
Досягнення мети реклами за рахунок зазна-

чення неповних, неточних відомостей про лікар-
ський засіб є найпоширенішим методом реклам-
них агенцій. З огляду на це під час маркетингу 
лікарських засобів потрібно довіряти не лише 
рекламним агенціям, а і юристам, які допомо-
жуть мінімізувати ризики притягнення компанії 
до відповідальності.  

Медичне право

Вікторія ГАНЖЕЛО,  
юристка ЮФ «Правовий Альянс»

Лідія САНЖАРОВСЬКА,  
радниця ЮФ «Правовий Альянс» 

Тенета кримінального 
провадження: допит свідка

Показання свідків є звичним джерелом до-
казів. Важко уявити кримінальне провадження, 
в якому доказування обійшлося б без виклику 
і допиту свідків.

Водночас, бувши на перший погляд простим 
для розуміння процесуальним інструментом фік-
сації отриманої інформації, допит свідка, з огляду 
на специфіку його регуляції, нерідко є сірою зоною 
конфлікту та відповідно — ризику у кримінально-
му провадженні. 

Так, легітимною метою допиту свідка є отри-
мання фактичних даних щодо обставин, які під-
лягають встановленню під час досудового роз-
слідування.

Законною підставою для його проведення вва-
жається наявність достатніх відомостей про те, 
що певній особі як учаснику подій (або зважаю-
чи на іншу особисту поінформованість) можуть 
бути відомі обставини, що входять до предмета 
доказування, у зв’язку з чим така особа здатна 
підтвердити або спростувати ті чи інші обставини 
об’єктивної дійсності.

Втім, теорія — це одне, але в межах процесу 
іноді трапляється і так, що jus звужується до кон-
текстного висмикування «зручного» з lex. Внаслі-
док цього гарантії (зокрема імунітети), що нада-
ються особі у зв’язку із наділенням її відповідним 
процесуальним статусом, у момент, коли учас-
ник спробує ними скористатися, можуть не те, 
щоб не забезпечуватись, а навіть маніпулятивно 
перетворюватися на сеанс сентенцій на кшталт 
silentium videtur confessio (мовчання прирівню-
ється до зізнання) та супроводжуватись іншими 
проявами творчої ентропії, аби тільки домогтися 
поведінки, необхідної для формування «задума-
ної» картини події.

Беручи до уваги викладене вище, кожному 
свідку та відповідно кожному адвокату, який візь-
ме на себе відповідальність за супровід вказаної 
слідчої дії, потрібно розуміти, що задля реалізації 
завдання із захисту особи, суспільства та держави 
від кримінальних правопорушень та притягнення 
особи, яка вчинила кримінальне правопорушення, 

до кримінальної відповідальності в міру її вини за-
коном визначено певні приписи, що спонукають 
особу, яка викликається як свідок, до активних дій.  

Однак це не означає, що задля досягнення цих 
цілей можуть бути знівельовані інші, закріплені 
ст. 2 КПК, завдання кримінального провадження, 
а саме: завдання з охорони прав, свобод і закон-
них інтересів свідка як учасника кримінального 
провадження з тим, щоб особа не була піддана 
необґрунтованому процесуальному примусу та 
з тим, щоб до свідка як до відповідного учасника 
була застосована належна правова процедура.

Так, загальна регламентація порядку прове-
дення допиту визначена у ст. 224 КПК.

Водночас системний аналіз положень ст. 2, 
п. 1 ч. 2 ст. 131, ч. 2 ст. 133, ч. 1 ст. 65, ч. 1, 3 ст. 95, 
ч. 1 ст. 91 КПК свідчить про те, що повноваження 
слідчого і прокурора, спрямовані на досягнення 
завдань кримінального провадження в частині 
захисту особи, суспільства та держави від кри-
мінальних правопорушень, хоч і не мають ви-
черпного переліку, але не є абсолютними. Вони 
обмежені у свободі розсуду так, аби зміст і форма 
кримінального провадження не порушували кон-
цепції due process (належна правова процедура) 
як правового механізму, що підтримує рівновагу 
цінностей у момент їх конфліктного зіткнення.

Тобто допит свідка як слідча дія, унормова-
на з урахуванням певних гарантій процедурної 
справедливості, є частиною правової процедури, 
що вимагає від свідка (покладає на нього обов’я-
зок) відповідати не на будь-які питання, що ста-
вить сторона обвинувачення, а тільки на ті, що 
стосуються відомих свідку обставин, що мають 
значення і підлягають доказуванню в певному 
конкретному провадженні (ч. 1 ст. 65, ч. 1 ст. 95 
КПК України).

Відмова свідка від давання показань у відповідь 
на запитання, що виходять за межі доказування 
у відповідному кримінальному провадженні, не мо-
же бути підставою для притягнення особи до кри-
мінальної відповідальності за відмову від давання 
показань, а тому має бути без остраху відображе-
на в основній частині протоколу або ж як частина 
зауважень (якщо слідчий/прокурор ухилилися 
від точної фіксації такої обставини в протоколі).

Окрім того, відповідно до п. 1 ч. 1 ст. 66 КПК 
свідок має право знати, у зв’язку із чим і в якому 
кримінальному провадженні він допитується, про 
що у протоколі навіть є відповідна графа, із якою 
свідок ознайомлюється та за яку розписується.

На практиці сторона обвинувачення обумов-
лене «право знати», в основному, зводить до за-
читування номера кримінального провадження, 
дати внесення відомостей до ЄРДР і зачитування 

кваліфікацій у формі циферного їх упорядкування 
в кодексі, а іноді — до зачитування диспозицій.

Не дивно, що після такого роз’яснення особі, 
яка не є фахівцем у галузі права, розуміння щодо 
того, у зв’язку з чим її викликали, не додається ні 
на краплю. І саме номінальна обізнаність у цьому 
питанні дозволяє слідчим і прокурорам маніпулю-
вати своїми правами, створюючи підґрунтя для 
сугестивних питань та одночасних кримінальних 
проваджень. 

Водночас, з огляду на викладене вище, не зай-
вим буде згадати і те, що попри правову визначе-
ність, яка гарантується учасникам кримінального 
провадження як складова принципу верховенства 
права, свідок може сміливо претендувати на місце 
найбільш незахищеного учасника кримінального 
провадження, оскільки для нього ця засада чомусь 
далеко не завжди працює.

Так, п. 1 ч. 3 ст. 87 КПК чітко визначено, що 
докази, отримані з показань свідка, який надалі 
був визнаний підозрюваним чи обвинуваченим 
у цьому кримінальному провадженні, є такими, 
що вважаються отриманими внаслідок істотного 
порушення прав і свобод людини.

Такі докази, за загальним правилом, передба-
ченим ч. 2 ст. 86 КПК, не можуть бути використа-
ні при прийнятті процесуальних рішень, і на них 
не може посилатися суд при ухваленні судового 
рішення.

У наведеному контексті, а також з огляду на ос-
танні тенденції щодо проведення допитів із засто-
суванням технічних засобів фіксації, привертає до 
себе увагу висновок ВС у справі №646/8454/17.

У цій справі мовний контакт особи, що надава-
ла показання як свідок, із суб’єктами, які прово-
дили відповідну слідчу дію, як надалі виявилося, 
був ініційований не для відтворення інформації, 
відомої свідку, а для того, щоб отримати зразок 
голосу (про що, звісно, сторона обвинувачення 
свідка заздалегідь не попереджала).

Зі свого боку Суд не застосував до висновку екс-
перта наслідки, передбачені п. 1 ч. 3 ст. 87 КПК, 
вказавши на те, що зразки, що отримуються для 
проведення експертного дослідження, самі по собі 
не містять обставин, що входять до предмета дока-
зування у кримінальному провадженні, а відтак не 
мають доказового значення. Тому використання 
експертом як зразка голосу, отриманого з матері-
ального носія із записом допиту особи як свідка 
у кримінальному провадженні, не призводить до 
недопустимості його висновку. 

І це, на жаль, непоодинока судова практика та 
непоодинокий випадок. 

Спосіб збору доказів у кримінальному про-
вадженні подекуди може нагадувати тенета, що 
розставляються сторонами, у зв’язку із чим свідку 
та адвокату бажано використовувати обачність 
та обізнаність на правах двоєдиного механізму 
захисту законного інтересу свідка як учасника 
кримінального провадження. 

Резюмуючи цей матеріал, вважаю за можливе 
завершити його словами колишнього федераль-
ного прокурора США Preet Bharara: «Закон не 
є досконалим. Система не є ідеальною… Спра-
ведливість неможливо гарантувати. Але якщо 
кожен учасник процесу буде пильним, ретельним 
і здатним бачити різні перспективи, справедли-
вість є більш вірогідною». 

Кримінальне право

свідок може сміливо 
претендувати на місце 
найбільш незахищеного 
учасника кримінального 
провадження

Діана ЯКОВЛЕВА,  
партнерка AS Legal, керівниця 
практики кримінального права
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Якщо говорити про те, що відбувалося на україн-
ському юридичному ринку протягом першого року 
повномасштабної війни, то я б виділив три періоди.

1. Бізнес on hold
Наприкінці лютого — на початку березня 

2022 року юридичний бізнес, як майже і всі ін-
ші сфери, практично був поставлений на паузу. 
Перед бізнесами стояло першочергове завдан-
ня — потурбуватися про життя і здоров’я спів-
робітників. Надалі це завдання переросло в не 
менш вагоме — зберегти команди. По-перше, як 
і в нашій фірмі, так і скрізь по ринку, значна кіль-
кість правників долучилися до лав ЗСУ. По-друге, 
багато юристок виїхали за кордон. 

Окрім індивідуальних міграцій, Україна впер-
ше стикнулася з масштабною релокацією бізнесів 
на Захід країни. 

До речі, зазначу, що ми не були винятком. Напе-
редодні широкомасштабного вторгнення відкрили 
офіс у Львові (це було розширення бізнесу, а не 
підготовка до великої війни), вже після початку 
наступу вважали, що роботи тут через масову ре-
локацію буде немало. Адже частину персоналу, як 
вже зазначалося, втрачено, але водночас юридич-
ні, податкові, реєстраційні питання нікуди не зни-
кли. Ми помилилися. Роботи тоді майже не було. 

Одним із перших наслідків цього став секвестр 
бюджету. Юридичний ринок скорочував видатки 
на все, де це можливо. 

І на цьому етапі — десь у середині березня, 
після першого пережитого шоку та усвідомлення 
нових реалій, в яких нам доведеться жити — на 
юрринку зародилася нова тенденція. Йдеться про 
волонтерські та Pro bono проєкти. Скажу, що Ario 
Law Firm за минулий рік реалізувала (та й наразі 
продовжує реалізовувати) стільки подібних іні-
ціатив, скільки, напевно, не реалізувала за весь 
час свого існування. Наші партнери представлені 
в бордах двох благодійних фондів, наші юристи 
допомагають у волонтерській організації Геншта-
бу «Адвокати ЗСУ», займаються допомогою фік-
сації злочинів росіян тощо. 

Отже, на той момент це дуже допомагало не 
зупинитися і тримати себе у професійному тонусі, 
відволіктися від новин, а головне — працювати 
на перемогу. Так, перші кілька місяців 90—95% 
проєктів нашої фірми були пов’язані саме з во-
лонтеркою та Pro bono. Та й взагалі, напевно, не 
зможу назвати жодної юридичної компанії, яка 
б за цей час не долучилася до жодного подібно-
го проєкту.

2. Масштабний comeback 
і перезавантаження
Звільнення Півночі від окупаційних військ дало 

перший потужний поштовх для перезавантаження 
юрринку. Адже велика кількість компаній та їхніх 
співробітників почали повертатися з-за кордону 
як загалом до України, так і до Києва зокрема.

Перші великі перемоги на фронті, а з ними 
й перше масштабне викриття воєнних злочинів 
росіян після звільнення Бучі, Ірпеня, Гостомеля, 
Бородянки тощо, відкрили новий великий на-
прям, в якому працюватиме вітчизняний юрбіз 
ще не один рік — це фіксація злочинів та відшко-
дування матеріальних і моральних збитків, зав-
даних агресією рф. Законотворці, правоохоронці, 
юристи, суди — усі стали частиною цієї великої 
справи. Зазначу, що, окрім Pro bono проєктів, 
у нас вже на сьогодні є декілька великих кейсів 
щодо відшкодування збитків, завданих росій-
ською агресією великим підприємствам. І з кож-
ною звільненою територією надалі таких справ 
ставатиме більше. 

Наприкінці весни — влітку велика війна «за-
провадила» й інші тренди на ринку. Зокрема, 
мова йде про санкційну політику. Це стало ще 
одним великим напрямом роботи, адже нерідко 
бажання виявити «агента Кремля» перетворюва-
лося на справжнє «полювання на відьом» з без-
розбірним, економічно недоцільним (передусім 
для України) блокуванням активів тощо. Наразі, 
після ухвалення доопрацьованого санкційно-
го законодавства з більш чіткими механізмами 
конфіскації російських активів в Україні, ситу-
ація трохи вирівнялася, проте необґрунтованих 
переслідувань все одно вистачає. Отже, у команд 
кримінальних практик це було та й залишається 
одним з основних напрямів діяльності.

3. Життя перемагає
Як би жахливо це не звучало, але станом на 

сьогодні, переживши, напевно, найважчу за всю 
історію незалежної України зиму, юридичний ри-
нок, як, власне, майже всі сфери економіки, при-
стосувався, звик і функціонує в наявних умовах.

До нових масштабних напрямів роботи юр-
фірм, пов’язаних із наслідками російської агре-
сії, додалися й довоєнні, традиційні. Цей процес 
розпочався десь восени 2022 року і, попри зимові 
труднощі з масованими ракетними атаками, від-
ключенням електроенергії, не спинився.

Так, звісно, на ринку відбулися певні трансфор-
мації, проте якщо дивитися в розрізі топ-100, то 
назвати їх аж занадто значними поки що важко. 
З кадровими втратами, урізаними бюджетами 
бізнес працює. Ба більше, наприклад, у нас, вра-
ховуючи волонтерську та Pro bono діяльність, 
наразі більше проєктів, аніж до великої війни. 
Життя триває. 

ІТ ІТ

Штучний інтелект: нова ера чи 
кінець юридичної професії? 

Три етапи великої 
війни для юрринку

Юридична професія є наслідком недоскона-
лості людської природи. А тому позбавлений 
людських почуттів та емоцій штучний інтелект 
навряд чи зможе колись повністю замінити лю-
дину-правника. Проте це не означає, що сер-
йозних трансформацій на юрринку внаслідок 
розвитку ШІ не відбудеться. Зміни будуть до-
сить глобальними і, думаю, вони вже почалися. 

Технічний прогрес чи творча 
деструкція?
Передусім слід зазначити, що в основної ма-

си людей здебільшого існує певний опір тех-
нологічному прогресу. Ба більше, за час історії 
людства на науковому рівні було сформовано 
поняття так званої творчої деструкції як тех-
нологічного прогресу, що з одного боку підви-
щує ефективність, технологічність, працю, а з 
іншого — нищить, призводить до зникнення 
певних професій.

Найбільш розповсюджений приклад цього 
поняття в літературі — це історія про винай-
дення ткацького верстата, внаслідок чого цех 
ткачів залишився без роботи і майстри трива-
лий час намагалися руйнувати верстати. У своїй 
суті сучасний штучний інтелект (ШІ) є певним 
аналогом цього ткацького верстата і очевидно, 
що він призведе до зникнення або модифікації 
певних професій. 

Коли ми говоримо про юридичний фах, який 
традиційно є одним із найконсервативніших, 
побоювання творчої деструкції все-таки ви-
никає. Адже будь-який технологічний прогрес 
несе у собі як позитивні, так і негативні явища. 
І саме так, на мою думку, слід ставитися до ролі 
штучного інтелекту як у юридичній професії, 
так і в інших сферах нашого життя.

Сьогодні юриспруденція — дуже складна сфе-
ра, що містить величезну кількість інформації 
як національного, так і глобального характе-
ру. Аби хоча б приблизно уявити, з яким вели-
чезним масивом даних доводиться працювати 
юристу, можна зайти на сайт rada.gov.ua в роз-

діл «Законодавство» і подивитися там загальну 
кількість нормативно-правових актів. Звісно, 
що у реальній практичній діяльності юристи 
зазвичай спеціалізуються на якійсь конкретній 
галузі або навіть підгалузі права. Але й за таких 
обставин масив даних, з яким доводиться пра-
цювати, є надзвичайно великим.

Про плюси
Економія часу. Сучасні можливості, які на-

дає штучний інтелект у вигляді чату GPT, Bing 
чи інших систем, полегшує пошук, пришвидшує 
процеси збору та аналізу необхідної інформації, 
надає можливості для більшого аналізу право-
вої проблеми та шляхів її розв’язання. Водночас 
якість відповідей, отриманих від цих програм, їх 
точність надзвичайно залежить від коректності 
формулювання завдання перед відповідною про-
грамою ШІ. Якщо ж завдання не буде поставлена 
коректно, то результатом, найімовірніше, стане 
відомий менеджерський термін garbage in, garbage 
out — GIGO (сміття на вході — сміття на виході).

Розвиток ораторських і комунікаційних зді-
бностей. Те, що програми штучного інтелекту 
поки що не вміють «вгадувати бажання» юриста, 
я б вважав радше плюсом. Адже це спонукає 
юриста ставити коректні і точні завдання. Ок-
рім цього, це допомагає й безпосередньо самій 
системі ШІ, яка самонавчається поглиблюва-
ти своє розуміння відповідної проблематики. 
Звичайно, такий підхід може сподобатися не 
всім партнерам юридичних компаній, які, ма-
ючи у своєму штаті кваліфікованих адвокатів, 
звикли формулювати завдання «на льоту». То-
му таке переналаштування радше допоможе 
позбутися властивої багатьом нашим колегам 
якості — говорити складно та заплутано своєю 
юридичною мовою.

Економія клієнтських коштів. Великим пози-
тивом таких програм ШІ є також робота з нор-
мативно-правовим регулюванням в інших, не 
знайомих певному адвокату, юрисдикціях. Зви-
чайно, що це не замінить спілкування з коле-
гами з відповідної галузі чи юрисдикції, але за 
допомогою ШІ можна звузити коло запитань, 
уточнити формулювання завдання. А це, своєю 
чергою, потенційно може дозволити зекономи-
ти кошти клієнта і вирішити завдання якісніше 
та швидше.

Водночас потрібно розуміти, що на цьому ета-
пі розвитку ШІ такі програми можуть помиля-
тися у своїх відповідях. Тому при роботі з інфор-
мацією, яку надає штучний інтелект, правник 
зобов’язаний перевіряти її у першоджерелах. 
Хтось заперечить і скаже: «Так, а в чому ж тоді 
економія часу та коштів клієнта, якщо усе по-
трібно перевіряти?». Наведу простий приклад. 
Уявімо, що юристу потрібно дізнатися, яка си-
стема оподаткування юридичних осіб у Нідер-
ландах. І залежно від якості сформульованого 
запиту ШІ зможе як мінімум вказати юристу 
можливий шлях пошуку запитуваної інформації: 
ресурси, які публікують нормативно-правові ак-
ти в Нідерландах, аналітичні та бізнесові місцеві 
портали тощо. Тобто завдяки ШІ правник змо-
же отримати загальне розуміння проблематики 
і не запитувати загальну консультацію з особли-
востей податкового права у місцевих юристів, 

а одразу сформулювати більш конкретні питан-
ня правового регулювання і правозастосування.

Якість пошуку інформації. Також штучний ін-
телект може допомагати у пошуку серед велико-
го масиву даних відповідних правозастосовчих 
практик певного законодавчого регулювання. 
Адже не секрет, що будь-який, навіть найкращий 
закон не здатен дати відповіді на усі запитання 
та ситуації, які можуть виникати у житті. Осо-
бливо, коли певна ситуація має конфліктний 
характер і вона вирішується в суді. 

Окрім цього, коли я наголошую на згада-
них вище позитивних прикладах застосуван-
ня програм штучного інтелекту, то виходжу 
з презумпції, що такі програми не зупиняться 
у своєму розвитку, а будуть покращувати влас-
ні алгоритми, а відтак стануть більш чіткими 
і коректними у своїх відповідях.

Про небезпечні виклики
Перший ризик, що, в принципі, спільний для 

усіх сфер, а не тільки для юриспруденції — це 
те, що використання таких програм зменшує по-
требу в так званому думальному процесі. Наші 
когнітивні здібності у будь-якій професії потре-
бують щоденного розвитку: як для підвищення 
професійного рівня, так і для того, щоб просто 
залишатися людьми. Якщо загальне зменшення 
когнітивних здібностей всього людства почне 
знижуватися, ми не можемо здогадуватися, до 
яких результатів у кінцевому підсумку це при-
зведе. Але явно це не сприятиме подальшому 
розвитку людства.

Другий ризик. Рівень критичного мислення 
і критичного аналізу, які є важливими для кож-
ного, а для юристів — особливо, так само може 
знижуватись.

Як саме працює людський мозок з погляду 
психології? Якщо на запитання людина отримає 
декілька варіантів відповідей, то здебільшого 
вже на підсвідомому рівні ця людина залишаєть-
ся «в полоні» запропонованих їй варіантів. А це 
збільшує ризик того, що такий фахівець у кінце-
вому результаті надасть неправильні відповіді. 
Чи зуміє клас правників зберегти необхідний 
рівень критичного мислення, критичного аналі-
зу, особливо при подальшому покращенні таких 
програм ШІ? Особисто я не впевнений. Відтак 
у майбутньому це може призвести до падіння 
професійного рівня юристів.

Третій ризик розвитку штучного інтелекту 
стосується не суто юридичних наслідків, а швид-
ше суспільно-політичних. Програма, що має 
доступ до всього інформаційного поля нашого 
світу, яка розвивається і навчається, у кінце-
вому результаті має вплив на свідомість кож-
ного з нас.

Ми вже неодноразово ставали свідками різ-
номанітних скандалів у виборчих процесах, не-
гативних наслідків для компанії або фізичних 
осіб через використання, наприклад, діпфейків. 
А тепер дуже просте морально-етичне і трохи 
юридичне питання: якщо програма ШІ згенерує 
певне зображення або текст, який буде когось 
ображати чи взагалі нести матеріальну шкоду, 
то хто в такому разі нестиме за це відповідаль-
ність? Чи зможуть розробники таких програм 
вберегти світ від цього?

Руслан СИДОРОВИЧ,  
партнер Ario Law Firm

Юліан ХОРУНЖИЙ,  
старший партнер Ario Law Firm

Четвертий ризик — плагіат. Вже сьогодні чат 
GPT здатен генерувати досить якісні тексти, так 
само ми бачили історію з фотографією, згенеро-
ваною нейромережою DALL-E 2, яка перемогла 
на престижному фотоконкурсі, ввівши в оману 
всіх суддів. Слід розуміти, що плагіат — це не 
лише про якесь високе поняття академічної 
доброчесності. Це про два найгірших прояви. 
Перше — це крадіжка чужого результату. Дру-
ге — це обман аудиторії, яка сприймає текст, 
зображення, аудіо тощо як результат роботи 
конкретних людей. Тому розробники таких 
програм, на моє переконання, мають мораль-
не зобовязання розробити ефективну систему 
детекції плагіату. Це потрібно зробити не лише 
для стимулювання нас покращувати власні ког-
нітивні здібності, а й для запобігання тотального 
обману, в який може провалитися усе людство.

Кому боятися ШІ?
Кому, на мій погляд, потрібно боятися втра-

тити свою роботу внаслідок розвитку ШІ, так це 
тим юристам, які виконують нескладну рутинну 
працю, що не потребує креативного підходу. 
Наприклад, це складення типових договорів, 
типових позовів про стягнення заборговано-
сті за поставлений товар, надання юридичних 
консультацій невисокого рівня складності щодо 
адміністративної відповідальності тощо. 

Напружитись, на мою думку, також слід дер-
жавним і приватним виконавцям, адже майже 
усі аспекти сфери виконання судових рішень 
можна перевести в цифру: пошук та виявлення 
активів, накладання арешту на них, оголошення 
та проведення аукціонів тощо.

Припускаю, що у недалекій перспективі ШІ 
зможе позбавити роботи реєстраторів і забрати 
певну частину обов’язків у приватних нотаріусів. 
Та попри значну частину паперової роботи, нота-
ріуси здійснюють також і низку інших дуже важ-
ливих дій, таких як встановлення особи, роз’яс-
нення сторонам їхніх прав, розпізнавання особи, 
перевірка документів. Наразі мені не видається 
можливим перекласти ці повноваження на ШІ.

Я думаю, що ці процеси вже починаються 
і розвиватимуться в межах найближчих 10 ро-
ків. Водночас потужний розвиток цих техноло-
гій штучного інтелекту загалом стримують дві 
речі. Це потужність обчислювальної техніки, 
адже необхідно працювати з величезним маси-
вом даних і, вочевидь, наразі цих потужностей 
повною мірою не вистачає. Друга річ — це якість 
самих програм ШІ. Тобто система поки що не 
здатна думати, як людина, а працює в межах 
заданого алгоритму.

Кому радіти?
Радіти появі відповідних програм, на моє 

переконання, слід тим правникам, які звикли 
працювати креативно, займатися складними 
справами, знаходити відповіді на запитання, 
що виникають або вперше, або не мають одно-
значної відповіді. 

Отже, різницю роботи адвоката і машини я б 
сформулював так: машина дає відповідь на по-
ставлене запитання, а справжній адвокат-креа-
тор знаходить найефективніший спосіб розв’я-
зання, подолання чи запобігання проблеми.

P.S. 
Абсолютна більшість проблем, з якими клієн-

ти звертаються до адвокатів, так чи інакше були 
створені ними самими. Тобто ми самі є творця-
ми всіх своїх труднощів. Така вже людська при-
рода, і це питання досліджено теологами, бого-
словами, психологами. Тому я не вірю в кінець 
юридичної професії навіть у дуже віддаленій 
перспективі. Адже це свого роду стане і певним 
кінцем сучасного світу сучасної людини. 

Юридичний бізнес
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Коли він є,  
але вважається відсутнім…

що непоодинокими є випадки, коли податківці 
повністю ігнорують зазначені положення та 
проводять невиїзні документальні перевірки.

Згадаємо, що п. 44.1 ПКУ передбачає, що 
для цілей оподаткування платники податків 
зобов’язані вести облік показників, пов’язаних 
з визначенням об’єктів оподаткування та/або 
податкових зобов’язань, на підставі первинних 
документів, регістрів бухгалтерського облі-
ку, фінансової звітності, інших документів, 
пов’язаних з обчисленням і сплатою податків 
і зборів, ведення яких передбачено законо-
давством. Тобто в п. 44.6 ПКУ йдеться саме 
про ненадання документів, які є мінімально 
необхідними для відображення операцій у по-
датковому та бухгалтерському обліку. Такий 
підхід підтверджується вже достатньо устале-
ною практикою Верховного Суду (далі — ВС), 
наприклад, постановами від 15.12.2022 у спра-
ві №540/1280/19, від 22.06.2020 у спра-
ві №520/4539/19, від 11.06.2020 у спра-
ві №816/1109/18, від 19.03.2019 у справі 
№804/15542/13-а. 

Інші документи перебувають поза межами 
дії норми п. 44.6 ст. 44 ПКУ, про що ВС зробив 
висновок у постанові від 20.12.2021 року (спра-
ва №200/6804/19-а). Суд зазначив, що суди 
першої та апеляційної інстанцій правильно 
виснували, що документи про транспортування 
товарно-матеріальних цінностей (товарів), на 
відсутність яких у позивача під час перевірки 
посилався відповідач, не є первинними доку-
ментами щодо господарських операцій з по-
ставки товару (такими є видаткові накладні, 
рахунки-фактури, розрахункові документи, 
тобто документи, які безпосередньо опосеред-
ковують постачання/продаж товару).

В сучасних умовах об’єктивно може виник-
нути проблема навіть із наданням мінімально 
необхідного обсягу документів. І тут вже прак-
тика ВС може створити проблеми для платника 
податків. Така практика передбачає, що якщо 
факт ненадання документів буде належним чи-
ном зафіксований перевіряючими і стане під-
ставою для донарахувань, то навіть у випадку 
звернення до суду і надання всіх необхідних 
документів суд не враховує такі документи.

Наприклад, наведемо позицію, викладену 
в постанові ВС від 27.04.2022 року у справі 
№420/13197/20: 

«Так, скасовуючи рішення суду першої ін-
станції апеляційний суд керувався тим, що по-
зивачем як під час перевірки, так і до моменту 
прийняття відповідачем спірних податкових 
повідомлень-рішень не надано первинних та 
інших документів за період з 1 січня 2019 року 
по 30 червня 2020 року за взаємовідносинами 
з контрагентами-постачальниками, які б засвід-
чували факт виконання правочинів, укладених 
з позивачем. Такі документи, у запитуваному 
контролюючим органом обсязі та за відповід-
ні періоди, що охоплювались перевіркою, були 
надані лише до суду.

Дійсно, суд не може обмежити право плат-
ника податків довести у судовому процесі об-
ставини, на яких ґрунтуються його вимоги. Та-
кож, з огляду на передбачену ПК України мету 
й повноваження контролюючого органу під час 
проведення податкової перевірки, у разі, якщо 
рішення контролюючого органу мотивоване са-
ме ненаданням платником податків на вимогу 
контролюючого органу первинних документів, 
адміністративний суд, виходячи з окреслених 
процесуальним законом меж судового доказу-
вання, повинен перевіряти і враховувати такі 
обставини й винятки з них при вирішенні спору, 
що й було зроблено судом апеляційної інстанції».

Потрібно відокремити два аспекти: надання 
в суд мінімально необхідних документів, які 

запитувались, але не були надані, та надання 
інших документів (обов’язковість надання яких 
не передбачена п. 44.1 ПКУ), або документів, 
які не запитувались. 

З аналізу наявної наразі практики ВС умовно 
можна виділити три питання, які підлягають 
з’ясуванню при встановленні допустимості вра-
хування судом документів: 

1Чи передбачені такі документи поло-
женнями п. 44.1 ПКУ (тобто чи є вони 
мінімально необхідними)?

2Чи запитувались такі документи під 
час перевірки?

3Чим зумовлене ненадання документів 
під час перевірки/чи має платник по-
датків поважні причини для ненадання 

документів під час перевірки (до заперечення 
на акт перевірки)?

Якщо документи не запитувались або якщо 
запитувались, але не є мінімально необхідни-
ми, то не вбачається підстав для неврахування 
таких документів судом. Хоча представники 
податкових органів у суді намагаються натяг-
нути п. 44.6 ПКУ на такі ситуації. Щодо цього 
ВС зазначив у постанові від 07.12.2022 року 
у справі №200/6156/20-а:

«При цьому суд не може обмежити право 
платника довести у су-
довому процесі обста-
вини, на яких ґрунту-
ються його вимоги, 
поданням виключно 
тих доказів, що нада-
вались ним під час 
проведення подат-
кової перевірки.

Право надавати 
заперечення що-
до висновків ор-
гану державної 
фіскальної служ-
би та долучати до 
матеріалів справи 
докази на підтвер-
дження таких за-
перечень надається 
платнику як на усіх 
стадіях податкового 
контролю, так і на стаді-
ях судового процесу, на яких 
допускається подання учасни-
ком процесу нових доказів».

А які правові наслідки ненадання мінімально 
необхідних документів, якщо є підтвердження 
їх ненадання? Як зазначалося вище, суд вважає, 
що в такому випадку рішення податкового ор-
гану є законним. Однак поширеною є практи-
ка суду з’ясовувати причини ненадання таких 
документів. Виникає питання: а навіщо суд 
це з’ясовує? Норма виписана формально і не 
передбачає будь-яких сентиментів на кшталт 
поважних причин ненадання (наприклад, до-
кументи на окупованій території чи праців-
ники на віддаленому режимі роботи, чи запит 
в останній день), а навпаки, прямо зазначає, 
що наслідки наступають незалежно від причин 
такого ненадання. 

То, може, щось хвилює суд у цьому підпункті, 
що він намагається зрозуміти причини ненадан-
ня? Принаймні авторів статті точно щось хви-
лює. Підпункт ст. 44.6 ПКУ має таку конструк-
цію: якщо платник податків не надає документи, 
що підтверджують показники, відображені у по-
датковій звітності, вважається, що такі докумен-
ти були відсутні у такого платника податків на 
час складення такої звітності. Спростимо до: як-
що не надає, то вважається, що відсутні. Дивність 

конструкції цієї норми демонструє питання: а які 
наслідки цієї умовної відсутності документів? Бо 
«вважається, що відсутні» і «реально відсутні» — 
дві великі різниці.

Зазначена норма є процесуальною, яка вста-
новлює правило поведінки для контролюючого 
органу. Тобто це він може вважати, що доку-
менти були відсутні. І тому може обґрунтовува-
ти, що його рішення про невизнання результату 
обліку без таких відсутніх документів законне. 
Але під час судового розгляду справи є проце-
суальні норми, якими керується суд і сторони 
процесу. Такі норми, як принцип офіційного 
з’ясування обставин у справі та змагальність 
сторін, дають право платнику податку прине-
сти документи в суд і довести, зокрема пока-
зами свідків, що такі документи існували на 
момент формування податкової звітності. Яка 
підстава у суду не враховувати ці документи? 
П. 44.6 ПКУ не є процесуальною нормою судо-
вого процесу. Норми матеріального права не 
встановлюють правило, що податковий облік 
формується виключно на підставі документів, 
наданих для перевірки контролюючому ор-
гану. Тобто можна констатувати колізію між 
правом податкового органу винести рішення 
без врахування документів і правом платника 
податку довести, що такі документи існували 
на момент обліку, а облік на підставі цих доку-

ментів правомірний. 
Коли існувало обмеження, що за-

конність рішення доводиться ви-
ключно документами, які були 

використані під час його вине-
сення, то була певна логіка 

в тому, що суд враховував 
лише те, що покладено 
в основу оскаржувано-
го рішення. Але на сьо-
годні такого положення 
не існує. Навпаки, на-
разі враховуються всі 
наявні матеріали, які 
можуть бути викори-
стані як доказ у спра-
ві. І такими матеріала-

ми можуть бути докази, 
отримані податковим ор-

ганом вже після завершен-
ня перевірки, що часто відбу-

вається на практиці.
З огляду на принцип змагаль-

ності сторін та офіційного з’ясування 
обставин у справі виникає запитання, чому 

платник податків не може надати в суд докумен-
ти, які не були надані податковому органу? Як 
стверджує судова практика на рівні ВС, може на-
дати, і таке право не обмежене. А на якій підставі 
суд може не враховувати ці документи? Немає 
такої підстави, якщо тільки такі документи не 
визнані у встановленому порядку підробленими, 
недійсними (нікчемними). Підпункт 44.6 ПКУ як 
норма процесуального права не визначає прави-
ло поведінки суду, який керується процесуаль-
ним кодексом. Тому ми вважаємо, що рішення 
контролюючого органу, якщо воно базується 
виключно на констатації умовного припущення 
про відсутність документів, має скасовуватись, 
якщо така відсутність документів спростована 
в суді і встановлена судовим рішенням. Нова 
редакція ч. 2 ст. 77 Кодексу адміністративного 
судочинства може бути підставою для зміни під-
ходу у застосуванні судами п. 44.6 ПКУ.

Відновлення перевірок в умовах воєнного 
стану забезпечить актуальність розглянутим 
питанням, які, сподіваємося, будуть вирішені 
на користь платників податків шляхом внесен-
ня змін до ПКУ або формування нової судової 
практики. 

Законність рішення контролюючого органу 
перевіряється судом на підставі доказів, нада-
них сторонами. Донедавна існував певний ба-
ланс, принаймні формально, у наданні таких 
доказів сторонами. Контролюючий орган був 
обмежений тими доказами, які лягли в осно-
ву рішення, а платник податку був обмежений 
у використанні документів, що не були надані 
під час перевірки. Такий баланс дисциплінував 
сторони спору і мав би спростити судовий роз-
гляд, оскільки предмет доказування мав би бу-
ти обмежений доказами, описаними в акті пе-
ревірки. Є багато причин, які призвели до того, 
що податкові органи не забезпечили виконання 
цієї вимоги. До них насамперед відноситься 
суб’єктивний — низький рівень держуправлін-
ня, який допускає порушення держорганами 
закону, якщо це на користь бюджету. До об’єк-
тивних потрібно віднести незначний строк для 
проведення податкової перевірки, протягом 
якого важко скласти об’єктивний акт перевір-
ки, та низький рівень податкових законів, що 
дозволяє розв’язувати питання донарахування 
через свавільне тлумачення.

Тому суди поступово почали відходити від 
правила, що обмежувало податкові органи 
у наданні доказів. Особливо це проявилось 
у справах про так звану нереальність операцій, 
або перекваліфікацію відносин із цивільних 
у трудові. Для обґрунтування такого підходу 
суди почали посилатися на принцип офіцій-
ного з’ясування обставин у справі та принцип 
змагальності сторін і поступово відійшли від 
підходу, за якого податкові рішення скасову-
валися саме з огляду на обмеженість обґрунту-
вання законності рішення в актах перевірки. 
Як наслідок, акти перевірок, складені податко-
вими органами, остаточно деградували, а суди 
перевантажили себе роботою, проводячи, по 
суті, повторну податкову перевірку. 

Також потрібно згадати, що Законом Укра-
їни від 30.11.2021 №1914-ІХ до ч. 2 ст. 77 Ко-
дексу адміністративного судочинства внесли 
зміни, і положення: 

«У таких справах суб’єкт владних повнова-
жень не може посилатися на докази, які не були 
покладені в основу оскаржуваного рішення, за 
винятком випадків, коли він доведе, що ним було 
вжито всіх можливих заходів для їх отримання до 
прийняття оскаржуваного рішення, але вони не 
були отримані з незалежних від нього причин» 
було замінено на таке: 

«Суб’єкт владних повноважень повинен подати 
суду всі наявні у нього документи та матеріали, 
які можуть бути використані як докази у справі».

У зв’язку з підходом судів до офіційного 
з’ясування обставин у справі та наведеними 
змінами виникають такі міркування. 

Якби обмеження використовувати докази, не 
покладені в основу акта перевірки, містилось 
не у процесуальному кодексі, а у Податковому 
кодексі (далі — ПКУ), то воно б не суперечило 
вже принципам змагальності та офіційного 

з’ясування обставин у справі? Якщо ні (хоча це 
дивно), то це варіант для подальшого вдоско-
налення ПКУ, і попередню редакцію ч. 2 ст. 77 
Кодексу адміністративного судочинства можна 
перенести у ПКУ. Якщо відповідь на питання: 
«Так, суперечило б», то виникає питання, а чому 
ж тоді судді застосовують правило, передбачене 
п. 44.6 ПКУ, щодо наслідків ненадання плат-
ником податків документів під час перевірки? 
Куди поділися принцип офіційного з’ясування 
обставин у справі та принцип змагальності, 
коли суд відмовляє враховувати документи, 
які не були надані платником податків під час 
перевірки?

Як наслідок, маємо всі ознаки порушення 
балансу прав платника податків порівняно 
з правами контролюючого органу. А це вже 
має всі ознаки інквізиційного процесу, де са-
ме приватний суб’єкт повинен доводити свою 
невинуватість з огляду на необмежене коло 
обставин, які генерує представник державного 
органу в суді. Яке ж місце в цьому випадку від-
водиться принципу презумпції правомірності 
рішення платника податку? Правильно, вже 
майже ніяке. Нагадаємо, що класичний адмі-
ністративний процес звинувачує саме держав-
ний орган у неправомірності рішення, яке він 
і має відстоювати. 

В умовах війни платники податків перебува-
ють здебільшого у не звичайних умовах ведення 
діяльності — віддалений режим роботи, знище-
ні документи чи документи на окупованих тери-
торіях, відключення електроенергії, повітряні 
тривоги. Тому питання надання документів та 
виконання вимог ст. 44 ПКУ стають особливо 
актуальними. Наразі положення п. 69.2 підроз-
ділу 10 розділу ХХ «Перехідні положення» ПКУ 
передбачають можливість проведення певних 
видів документальних перевірок лише за умови 
безпечного доступу платника податків до влас-
них приміщень і документів. Цілком ймовірно, 
що означені положення будуть застосовними 
і після відновлення податкових перевірок у лип-
ні 2023 року. У цьому контексті звертаємо увагу, 

Податкове право
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— Як змінилася робота ЮК Winner від по-
чатку повномасштабної війни? З якими 
основними проблемами зіткнулася ком-
панія за останній рік? 
— Звичайно, ЮК Winner, як і всі компанії, 

відчула на собі негативні наслідки вторгнення. 
Основна проблема, яка унеможливлювала ді-
яльність у тому форматі, що існував до лютого 
2022 року, була в тому, що більшість праців-
ників переїхали з Києва на Захід України або 
за кордон. Тому викликом стало сформувати 
новий графік роботи, адаптуватися до нових 
форм комунікації. А головне — з’ясувати, як 
правильно рухатися далі з мінімальними ри-
зиками для співробітників і самої компанії. 
Друга проблема — це робота судів, адже на 
території, де велися бойові дії, діяльність суду 
зі зрозумілих причин не могла бути стабіль-
ною, були збої, переносилися строки. До того 
ж у компанії з’явився новий напрям роботи — 
допомога військовим і мобілізованим. Також 
війна стала викликом і для наших клієнтів, 
яким ми допомагали у врегулюванні суперечок 
з контрагентами через форс-мажорні обстави-
ни і з податковою через постійні стрес-зміни 
у законодавстві.

— Що змінилося у стратегії ведення бізне-
су в умовах повномасштабної війни? Яке 
завдання №1 на сьогодні?
— Стратегія ведення бізнесу в Україні змі-

нилася, і на це було багато причин. Насампе-
ред зменшився дохід громадян і підприємств, 
а значить — змінилися пріоритети. Якщо рані-
ше бізнес концентрувався на веденні зовніш-
ньоекономічної діяльності як у межах постра-
дянських країн, так і ЄС, то зараз наші клієнти 
роблять пріоритетом Євросоюз, вихід на ринки 
Європи та світу. Але все одно основне завдан-
ня для бізнесу сьогодні — це зробити якомога 
більше для перемоги України у війні, а вже да-
лі — рухатися в напрямі відкриття для себе но-
вих ринків чи горизонтів і досягнень у бізнесі.

Завдання №1 для нас, як і для всіх підприєм-
ців — це перемога України. Змінилося те, що 
ми намагаємося бути максимально ефектив-
ними кожен день, не грати в довгу гру, хоча 
і не відмовлятися від цілей на перспективу, але 
все ж наразі ми вкладаємо енергію в результат, 
який можемо отримати щодня, тут і зараз. Чим 
кращі, якісніші наші зусилля в один окремий 
професійний день, тим більш значущим буде 
результат у перспективі для нас і для наших 
клієнтів.

— На яких напрямах зараз зосередилися? 
— Зараз ми зосередилися на наших основних 

напрямах діяльності. Як і завжди, у пріорите-
ті податкове право, кримінальне право саме 
щодо аспекту економічних злочинів, а також 
допомога людям і бізнесу, їх захист від пра-
воохоронних органів, які навіть у такий час 
переслідують підприємства. Повернулися пе-
ревірки інспекції Держпраці, а також спільні 
з ДПС інспекції Держпраці, що повертає старі 
й створює нові виклики для бізнесу. Актуаль-
ною була допомога щодо проходження перевір-
ки ліцензії на зберігання пального. І, як ми вже 
казали, увагу приділяємо новому напряму — це 
юридична допомога військовим чи людям, які 
постраждали від бойових дій.

— Воєнний 2022-й і початок 2023 року 
відзначилися знаковими податковими 
новаціями. Держава послабила подат-
ковий тягар, спростила адміністрування 
бізнесу, але водночас почалося сумнівне 
блокування податкових накладних. Які 
з новацій варто зберегти, а які потрібно 

переглянути, щоб унеможливити коруп-
ційні ризики та відкрити перспективи 
для бізнесу? 
— Основна податкова новація — це введен-

ня 2% єдиного податку від обороту, більша 
частина наших клієнтів перейшла саме на цю 
систему. Негативний момент — що держава 
у питанні блокування податкових накладних 
підсилила корупційну складову в Державній 
податковій службі. Якщо раніше основні коруп-
ційні моменти оберталися навколо відшкоду-
вання податку на додану вартість до бюджету, 
то на сьогодні позицію лідера займає система 
реєстрації податкових накладних. Тут є зна-
чна корупційна складова, що реалізується як 
в органах ДПС, так і у Верховній Раді, тому що 
на сьогодні ми бачимо тенденцію, де є зв’язок 
законів, які приймаються ВРУ, і подальшої ді-
яльності ДПС, а також корупційні скандали. 

Які з новацій варто зберегти? Звичайно, 
варто залишити спеціальну систему єдиного 
податку. Окрім цього, послабити податковий 
тиск — стягнення із заробітної плати. Перегля-
нути політику так, щоб держава максимально 
сприяла внутрішнім інвестиціям в Україну, то-
му що зараз всі країни Європейського Союзу 
створили максимально лояльні умови діяльно-
сті для українського бізнесу, щоб український 

бізнес інвестував в економіку тих країн, куди 
він здійснить релокацію. А такі методи, напри-
клад, як блокування податкових накладних 
і пов’язані з цим корупційні скандали роблять 
все для того, щоб український бізнес прийняв 
рішення залишити Україну і перейти в інші 
юрисдикції. Окрім цього, держава повинна по-
силити боротьбу з корупцією в контролюючих 
органах і обов’язково стимулювати внутрішнє 
інвестування. Адже коли прийде іноземний 
інвестор, нам невідомо, а ось український біз-
нес треба максимально заохотити залишатися 
в Україні. Важливо також прийняти проєкт за-
кону про страхування ризиків, який стане на 
захист внутрішніх інвестицій через страхуван-
ня можливих втрат.

— Вже понад 30 років ведуться розмови 
про необхідність створення для бізнесу 
сприятливих умов. Нові чиновники змі-
нюють «правила гри», створюючи регу-
ляторні та податкові бар’єри. Це часто 
призводить до протилежних результатів. 
Які три поради міг би дати українським 
бізнесменам податковий юрист? 
— На жаль, створення для бізнесу сприятли-

вих умов залишається тільки у словах розмов 
та обіцянок. Насправді ми бачимо жорсткіші 
умови і фіскальний тиск на підприємців. Ми 

можемо бачити тенденції: наприклад, заяву 
бізнес-омбудсмена, який зазначив, що 45% 
бізнесу зіштовхнулося з блокуванням подат-
кових накладних і віднесенням до категорії 
ризикових. Навіть ця одна цифра говорить 
про те, наскільки держава і система нелояльно 
ставляться і своїми ж зусиллями сприяють зане-
паду економіки. Звичайно, розвитку не сприяє 
і військова агресія, але тенденцію ми бачимо. 
Навіть якби не було бойових дій, така політика 
сама собою спричинила б рецесію. Корупцій-
на складова і податкові бар’єри — цього було 
б достатньо, але до цього додається жорсткий 
контроль, некомпетентність спеціалістів орга-
нів Державної податкової служби, депутатів, 
представників органів виконавчої гілки влади. 
Все це у сукупності призводить до таких резуль-
татів, які ми маємо наразі в бізнесі. 

Які три поради дати українським підпри-
ємцям?

1. Перед тим, як починати щось робити, 
обов’язково консультуватися з юристом.

2. Не боятися проблем з податковою на своє-
му шляху. Якщо щось раптом відбувається не за 
планом на якомусь етапі, фаховий компетент-
ний податковий юрист допоможе оскаржити дії 
Державної податкової служби в суді і отримати 
бажаний результат.

3. Я б, звичайно, рекомендував все-таки 
українському бізнесу залишатися працювати 
в Україні, саме основні свої виробництва збе-
рігати, але відкривати представництва і філії 
по всьому світу, щоб було більше можливостей 
для маневрування. І у разі настання форс-ма-
жорних обставин можна було б підсилити якісь 
інші підрозділи, а деяким поставити нижчу 
планку. Як кажуть, не складати яйця в один 
кошик, а бути орієнтованим на український 
ринок.

— А що порадить податковий юрист по-
тенційним інвесторам? До речі, які сфери 
в Україні мають найбільший інвестицій-
ний потенціал?
— Потенційним інвесторам пораджу пригля-

датися, аналізувати, але не боятися ризикувати. 
Тим паче, що після занепаду українська еко-
номіка обов’язково почне рости, розвиватися, 
і виграє той, хто вже зараз готує платформу 
для майбутніх інвестицій, щоб одразу поча-
ти проактивну діяльність. А поки — вивчати 
ринок, досліджувати можливості, виділити 
для себе ніші й напрями. Мені здається, у піс-
лявоєнній Україні це буде будівництво, адже 
відбудовувати потрібно буде багато, особливо 
на південно-східних територіях. Після цього — 
сільське господарство, зокрема, що стосується 

Керуючий партнер ЮК Winner Ігор ЯСЬКО переконаний, що основне завдання для 
бізнесу сьогодні — це зробити якомога більше для перемоги України у війні, а вже 
далі — рухатися у напрямі відкриття для себе нових ринків чи горизонтів. 

У цьому інтерв’ю ми говоримо про організацію роботи команди під час війни, 
про нові виклики для бізнесу у вигляді перевірок інспекції Держпраці та ДПС та 
блокування податкових накладних. Ігор радить не складати яйця в один кошик, 
а бути орієнтованим на український ринок

Ми намагаємося бути максимально 
ефективними кожен день, 
не грати в довгу гру

	 	 	Інтерв'ю Юридичний бізнес

Бліц
— Що найбільше подобається у вашій справі? Назвіть три пункти.
— Команда, допомагати людям і вирішувати складні завдання для клієнтів, 

тобто проходити першим якісь стежки та перешкоди, створювати круті кейси.
— Чи була у вашому житті книга, яка сильно на вас вплинула?
— Так, найбільше на мене вплинула книга «Фінансист. Титан. Стоїк. Трилогія 

бажання», автор — Теодор Драйзер.
— Якби ви могли змінити якусь річ зі свого минулого, що б це було?
— Навіть не знаю, чи є щось таке, що б я змінив у своєму житті. Я роблю те, що 

я роблю. Якщо з помилками, то це мої помилки та мій досвід. Головне — це зро-
бити висновки зі своїх невдач і зрозуміти, що негативний досвід був даний для 
чогось, щоб навчити чомусь. А потім рухатися далі до своєї мети та своєї перемоги.



7170 } квітень—травень 2023 р., №3-6 (761-764)квітень—травень 2023 р., №3-6 (761-764) |    Юридична ГазетаЮридична Газета

розмінування територій, і медицина. Передусім 
протезування, імплантування і відновлення. Це 
основні три напрями, які дадуть найшвидший 
результат в найближчому майбутньому.

— Чи зверталися до Winner міжнародні 
юридичні компанії? Що їх зацікавило? 
Які перспективи співпраці? 
— Так, зверталися, зокрема дуже великі. 

Основні питання — це співпраця в частині 
відшкодування збитків, завданих військовою 
агресією рф, та стягнення коштів з рф. Які пер-
спективи — зараз усі проєкти перебувають на 
етапі обговорення і втілення в життя, реаліза-
ції їх надалі.

— Девіз Winner: «Ми усуваємо причини 
виникнення проблем!». Розкажіть доклад-
ніше, які саме завдання вирішуєте для 
клієнтів? У чому цінність вашої місії? Для 
клієнтів, для команди, для компанії. 
— Девіз «Ми усуваємо причини виникнення 

проблем!» — це основне наше завдання, яке ми 
ставимо для себе. Щоб наш клієнт розвивався 
системно, і ми росли паралельно з ним. Тобто 
ми за системність, за поступовий сталий роз-
виток як наших клієнтів, так і наш. Будь-які не-
контрольовані спалахи в роботі клієнтів приво-
дять до активності наших адвокатів і юристів. 
Можливо, це з фінансового погляду дає більш 
позитивний результат, але ми намагаємося 
створити прогнозоване і контрольоване життя 
для власника бізнесу. Ми отримуємо результат, 
якщо клієнт задоволений і розвивається, тому 

наше завдання — усунути причини, які можуть 
призвести до виникнення проблем у клієнта, 
а якщо ми усунемо причини та ризики, тоді ми 
максимально позбавимо підприємця від нео-
чікуваних стресів, різких поворотів чи падінь. 

— Які навички зараз максимально важли-
ві для податкового юриста? Як їх можна 
розвинути?
— Основні навички — це багато і швидко 

читати, оперативно відстежувати зміни у за-
конодавстві, тому що дуже часто змінюються 
положення ПКУ, вміти використовувати у ді-
яльності рішення і постанови Верховного Су-
ду і бути юристом-практиком, тому що тільки 
практика показує, як насправді працюють ті чи 
інші норми закону, до чого вони приводять, до 
яких результатів.

— Одне з найважливіших питань сьогод-
ні — відбудова України. Якою буде по-
воєнна Україна для бізнесу? Спробуймо 
дати прогноз.
— Все залежить від того, наскільки влада 

зрозуміє і зможе розв’язувати проблеми, з яки-
ми зіштовхнеться Україна після закінчення 
війни, наскільки вона сама захоче себе кон-
тролювати. Якщо повернеться обличчям до 
бізнесу і стане дійсно справжнім партнером, 
розуміючи, що потрібно спільно відбудовувати 
державу, що бізнес і держава — це партнери, 
а партнерам треба працювати разом і допома-
гати один одному — у нас відбудеться швидке 
зростання і швидкий темп відбудови. Якщо 

ж держава буде дивитися на бізнес, як і всі 
30 років, як на опонента, противника, якого 
треба якомога сильніше обмежити, стягнути 
як можна більше коштів, щоб підприємства 
не розвивалися, а виживали так, як вижива-
ють зараз, то звичайно, ніякого толку не буде. 

Основний важливий аспект — це професіона-
ли у владі, які будуть робити свою справу без 
зайвого популізму, а направлять зусилля не 
на збагачення себе, а на практичний резуль-
тат. Посадовцям треба виховати себе так, щоб 
у них було відсутнє бажання тиснути на бізнес 
і створювати корупційні схеми. Тільки за умови 
наявності бажання разом із бізнесом відбудо-
вувати Україну і за допомогою залучення про-
фесіоналів у всі гілки влади відбудова України 
швидкими темпами стане можливою. 

Підготувала Олена Осмоловська, т.в.о. головного 
редактора «Юридичної Газети»

Юридичний бізнес

держава в питанні блокування 
податкових накладних 
підсилила корупційну 
складову в Державній 
податковій службі

GR

Практика GR під час війни:  
стрес-тест на витривалість

Уже понад рік кожен українець навчається 
жити та працювати в умовах повномасштабної 
війни, а отже — в умовах підвищених ризиків, 
складності спрогнозувати події навіть на най-
ближчий час і виникнення все нових і нових ви-
кликів. Вчиться працювати у таких умовах і юри-
дичний ринок, зокрема й практика GR, серед 
особливостей якої під час війни я б виокремила 
такі: хвилеподібність активності, підвищена важ-
ливість фактора часу в донесенні позиції бізнесу 
до представників держави, а також існування ве-
ликої кількості положень, що діють тимчасово або 
відкладені у часі, і відповідно, особливості роботи 
над регуляторними актами в цьому контексті.

Хвилеподібність активності
Звісно, і у мирний час ділова активність ніколи 

не була рівномірною. Проте якщо за звичайних 
обставин коливання стосувалися здебільшого 
лише інтенсивності роботи та мали певну сезон-
ність, а тому були досить передбачуваними, то під 
час війни мінливість спостерігається не стільки 
в інтенсивності роботи, скільки у її характері, 
й продиктована вона передусім характером бо-
йових дій та їх наслідками. Так, у моменти інтен-
сивніших обстрілів і дій, що зачіпають більшість 
території України, зростає кількість роботи, спря-
мованої на взаємодію між бізнесом та урядом 
із метою розв’язання нагальних питань, тоді як 
у моменти локалізації бойових дій активізується 
робота над більш системними реформами.

Тож у березні 2022 року у фокусі було нала-
годження життя держави та роботи бізнесу в новій 
реальності загалом, травень і червень відзначили-
ся необхідністю шукати рішення в умовах кризи 
щодо постачання пального, а осінь і зима — не-
обхідністю забезпечити правові межі для роботи 
бізнесу в умовах перебоїв електропостачання та 
зв’язку і можливості користуватися генераторами. 

У проміжках між цим відбувалося повернення 
до системних реформ, що були розпочаті ще до 
війни (наприклад, реформи надрокористування), 
роботи над перспективними напрямами — після-
воєнного відновлення, а також руху до членства 

в Європейському Союзі. Цей рух, з огляду на на-
буття Україною офіційного статусу кандидата на 
членство в ЄС, особливо актуалізувався протягом 
останнього року. До того ж робота над ним стає 
все більш системною і спрямованою, тоді як ра-
ніше реформи щодо зобов’язань у межах Угоди 
про асоціацію України з ЄС відбувалися досить 
фрагментарно.

Випробування на швидкість реакції
Зважаючи на такі коливання — часто неперед-

бачувані — інтенсивності та змісту взаємодії з ор-
ганами влади, значно зросла важливість фактора 
часу. За обставин, коли всі змушені працювати 
в умовах підвищених ризиків, різкого зменшення 
доходів і зростання втрат, стейкхолдери в Уряді 
набагато відкритіші до прийняття рішень, що 
спрямовані на розв’язання найболючіших про-
блем у конкретний проміжок часу. Проте тільки 
до того моменту, поки вони залишаються на слуху 
і не відійшли на другий план.

Тож у випадках, коли регулювання необхідне 
для того, щоб вирішити наявну нагальну пробле-
му в умовах воєнного стану, важливо не зволікати 
і не поринати у нескінченні обговорення деталей, 
натомість на перше місце виходить саме готовність 
оперативно запропонувати прийнятний варіант її 
вирішення. В умовах воєнного стану, коли ситуація 
змінюється швидко і непередбачувано, дуже легко 
пропустити той короткий проміжок часу, коли від-
крите вікно можливостей для розв’язання певного 
питання, поки його не затьмарили нові виклики, 
або ж щодо неактуальності цього питання не по-
чали голосно говорити опонен-
ти, які також зазнають втрат 
внаслідок війни та мають свої 
вагомі аргументи.

Варто зазначити, 
що за таких умов знач-
но зростає важливість 
GR-фахівця як по-
середника між 
владою та біз-
несом, оскіль-
ки саме він ро-
бить потреби 
бізнесу чутни-
ми для Уряду, 
що за умов вій-
ни часто є пи-
танням вижи-
вання бізнесу, 
а нове регулю-
вання — зрозу-
мілим для біз-
несу. 

Тимчасове та відкладене регулювання
Мінливими протягом дії режиму воєнного 

стану виявляються не лише зовнішні умови, що 
впливають на взаємодію з владою, але й регу-
ляторне середовище. Протягом періоду воєн-
ного стану було прийнято чимало нормативно- 
правових актів — як тих, що спрямовані на 
врегулювання питань роботи в нових умовах 
або спрощення регулювання на цей період, так 
і системних документів, які, проте, не завжди 
можливо чи доцільно повністю імплементувати 
під час війни. Тож однією з особливостей регулю-
вання (а отже, і взаємодії з Урядом) є адвокація 
законодавчих актів, що містять положення, які 
або діють тільки протягом дії воєнного стану 
(і спрямовані на забезпечення роботи бізнесу 
в кризових умовах), або навпаки — набирають 
чинності лише після його закінчення (задля уник-
нення додаткового регуляторного навантаження 
на бізнес).

До того ж у перші місяці війни загалом спо-
стерігалася тенденція до дуже частого внесення 
змін до законодавчих актів (зокрема тих, що 
стосувалися оподаткування, критичного імпорту 
тощо), оскільки доводилося дуже швидко адап-
тувати регулювання до екстремальних умов ро-
боти. Водночас поступово ця тенденція швидко 
пішла на спад, і від кризового регулювання ad 
hoc і надання пільг бізнесу потроху відбувається 
повернення до більш жорсткого регулювання.

Іншим виміром «відкладеного» GR є робота 
над планами післявоєнного відновлення та ме-
ханізмами відшкодування шкоди, спричиненої 
бойовими діями, що була особливо активною 
навесні та на початку літа 2022 року.

На жаль, на сьогодні ніхто не може зробити 
точного прогнозу щодо строків закінчення вій-
ни, а отже, і повернення до звичайного, відносно 
стабільного регуляторного середовища мирно-
го часу, хоча вже зараз йдеться про скасування 
певних податкових пільг вже в липні цього року 
з огляду на вимоги МВФ. До того ж відбувається 
аудит законодавства, що стосується регулюван-
ня суспільних відносин в умовах воєнного стану 
з метою виявлення тих, що потребують скасу-
вання, а також розпочата робота з оцінки ста-

ну імплементації актів права ЄС 
у різних галузях законодавства.

І хоча робити висновки що-
до роботи в умовах воєнно-

го стану ще зарано, 
варто зазначити, 

що як практи-
ки, які пра-
цюють у га-
лузі GR, так 
і регуляторна 
система зага-

лом вже понад 
рік проходять 
стрес-тест на 
витривалість 
і спромож-
ність адапту-
ватися до екс-
тремальних 
умов, і прохо-
дять його гід-

но. 

Олена ЯЛІЄВА,  
радниця Pragma Consulting Group

від кризового регулювання 
ad hoc і надання пільг 
бізнесу потроху відбувається 
повернення до більш 
жорсткого регулювання
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— Скільки людей у команді? Що вас 
об’єднує? 
— Наразі у команді працюють 13 юристів, які 

віддані своїй справі та об’єднані спільною ме-
тою — надання максимально якісного юридич-
ного обслуговування як резидентам, так і нерези-
дентам України. Як молода компанія, що стрімко 
розвивається, ми постійно знаходимось у пошу-
ках нових талантів, які відповідатимуть нашим 
цінностям та ідеалам. 

— Як ви оцінюєте результати діяльності 
фірми за останній рік?
— Відверто кажучи, рік із моменту повно-

масштабного вторгнення виявився неймовірно 
важким. Складність полягала саме в подоланні 
психологічного бар’єра продовжити працювати, 
адаптуючись до нових реалій. З перших місяців 
повномасштабної війни усі члени нашої коман-
ди пройшли крізь етапи злості, депресії, апатії та 
спустошення аж до моменту прийняття незворот-
ності ситуації. Сказати, що ми стали сильніші та 
стійкіші — нічого не сказати. Я щиро вдячний 
кожному за мобілізацію зусиль і роботу на під-
тримання економіки країни в цей надважкий час. 
З урахуванням форс-мажорних обставин, діяль-
ність компанії показала високий результат, що 
звісно, вплинуло на розмір сплачених податків 
у державний бюджет за минулий рік. 

— Які практики ви розвиваєте? 
Наскільки конкурентними вони є? 
— Наразі двома основними напрямами діяль-

ності нашої компанії є міграційне та корпоратив-
не право. Звісно, ми працюємо над збільшенням 
кількості практик, проте оскільки ми висуваємо 
високі вимоги та стандарти до своєї роботи, якість 
має бути на відповідному рівні. Тому для запуску 
нових практик потрібен час, фахові спеціалісти 
та багато наснаги. Хоча ніша міграційного права 
досить специфічна, проте конкуренція в ній від 
цього не менша. З початком повномасштабної 
війни частина юридичного бізнесу дислокувалася 
за кордон або і взагалі припинила своє існування, 
а тій частині, що продовжує здійснювати свою 
діяльність в Україні, наша компанія створює по-
тужну конкуренцію як у практиці міграційного, 
так і корпоративного права.

— Чому ви обрали саме такий напрям 
роботи?
— Порівняно з іншими європейськими краї-

нами, Україна має більш гнучку систему оподат-
кування та звітування, максимально диджита-
лізовані послуги органів державної влади, тому 
іноземців приваблює можливість будувати тут 
бізнес і залучати інвестиції. Схема примітивно 
проста: іноземець отримує законне право про-
живання в Україні — будує бізнес — забезпечує 
робочими місцями (зокрема громадян Украї-
ни) — сплачує податки — наповнює бюджет. 
До 24 лютого 2022 року більшість іноземців, 
яким ми допомагали легалізувати перебування 
та здійснення підприємницької діяльності, на-
лаштовані були саме на побудову масштабних 
підприємств в Україні. Я сподіваюся, що ми до 
цього повернемося після закінчення війни. Мені 
цікаво супроводжувати ці процеси на всіх етапах, 
адже хочеться, щоб Україна була відкритою та 
розвиненою у цих питаннях країною. На щастя, 
залізна завіса давно впала, як і всі радянські пе-
режитки. Займаючись практикою міграційного 
права, я тішу себе думками, що у такий спосіб 
роблю свій внесок у розвиток країни та залучаю 
валюту в економіку. А діяльність у сфері корпо-
ративного права допомагає підтримувати бізнес 
на конкурентоспроможному рівні, забезпечувати 
робочими місцями та сплачувати податки й інші 
загальнообов’язкові платежі. 

— Як зараз почувається практика 
міграційного права?
— Повномасштабне вторгнення значною мі-

рою відобразилося на міграційних правовідно-
синах. Проаналізувавши запити, з якими до нас 
зверталися клієнти за цей рік, і проблеми, з яки-
ми ми зіштовхнулись у роботі, можна виділити, 
зокрема: 

— неможливість громадян білорусі понови-
ти паспорт і продовжити терміни перебування 
у зв’язку з фактичним припиненням функціону-
вання посольства;

— неможливість дотримуватися термінів пода-
чі документів до міграційної служби через регу-
лярне зупинення роботи ДМС під час повітряних 
тривог і відключень світла;

— неможливість продовження дозволу на пра-
цевлаштування іноземця і, як наслідок, посвідки 
на тимчасове проживання у зв’язку із зупиненням 
господарської діяльності роботодавця, що пов’яза-
но з веденням бойових дій на певних територіях;

— складність дотримання строків для подачі 
документів іноземцями, які проходять службу 
в ЗСУ безпосередньо на лінії вогню та позбавлені 
можливості розв’язати питання щодо легалізації 
свого перебування;

— прострочення терміну перебування в Укра-
їні у зв’язку з перебуванням в окупації, а після 
деокупації — проблеми доведення перебування 
в окупації тощо. 

— З якими запитами зараз найчастіше 
звертаються клієнти в корпоративному 
праві?
— З березня 2022 року значно зросла кількість 

запитів щодо реєстрації неприбуткових установ та 
організацій задля реалізації благодійних проєктів 
та надання гуманітарної, правової, психологіч-
ної та іншої благодійної допомоги бенефіціарам. 

Серед наших клієнтів є один із провідних опе-
раторів ринку пасажирських перевезень в Україні, 
який вирішив зареєструвати власний БФ для забез-
печення прямої допомоги військовослужбовцям 
та особам, які постраждали внаслідок воєнних дій. 
Також серед наших клієнтів є релігійні організації, 
які приєдналися до волонтерського руху й стали 
засновниками благодійних фондів, діяльність яких 
спрямована на надання гуманітарної допомоги. 
Значна кількість іноземців теж проявили зацікав-
леність у прямій допомозі українцям, й ми отри-
муємо багато запитів на реєстрацію благодійних 
організацій, засновниками або співзасновниками 
яких виступають громадяни іноземних держав, 
іноземні суб’єкти господарювання та неурядові 
організації. Значну увагу було приділено кейсам із 
реєстрації благодійних і громадських організацій 
для військовослужбовців, які безпосередньо вирі-
шили створити благодійні фонди для підтримки 
обороноздатності країни та можливості ефектив-
ного забезпечення підрозділів усім необхідним.

Паралельно з цим ми продовжуємо робити те, 
чим активно займалися до війни — супроводжу-
вати діяльність бізнесу.

— Якими кейсами у своїй професійній 
діяльності ви пишаєтесь?
— Насправді у нас дуже багато неординарних 

кейсів, для вирішення яких ми застосовували аб-
солютно різні підходи. Мені подобаються мігра-
ційні кейси тим, що вони часто перетинаються 
з корпоративними, адже, як я вже наголошував 
вище, багато іноземців зацікавлені в побудові 
бізнесу саме в Україні. 

З останнього можу пригадати кейс із міграцій-
ного. Наша компанія супроводжувала біпатрида, 
громадянина Сполучених Штатів Америки та Мек-
сиканських Сполучених Штатів, щодо залучення 
іноземних інвестицій і відкриття бізнесу в Україні, 
а також у питаннях міграції в Україну та отримання 

дозволу на проживання. Бувши батьком-одинаком, 
який виховує малолітню доньку, котра є громадян-
кою трьох країн (Сполучених Штатів Америки, Мек-
сиканських Сполучених Штатів, Республіки Колум-
бія), перед клієнтом постало питання правильного 
оформлення документів для можливості міграції 
в Україну разом із нею. Бо у зв’язку з наявністю трьох 
громадянств у дитини й двох громадянств у батька 
та документів дозвільного характеру, оформлених 
у різних країнах громадянства, виникли проблеми 
з правильністю оформлення документів для мож-
ливості міграції в Україну. Наша команда доклала 
немалих зусиль, але в кінцевому результаті клієнт 
отримав бажаний дозвіл на тимчасове проживан-
ня в Україні.

Що стосується кейсів з корпоративного права, 
то за останній рік ми не тільки зареєстрували не-
зліченну кількість неприбуткових установ та орга-
нізацій, а також взяли їх на абонентське юридичне 
обслуговування, чим також пишаємося. До того 
ж я пишаюся тим, що в такі складні часи ми про-
довжуємо допомагати іноземцям запускати бізнес 
з нуля, створювати нові робочі місця і забезпечу-
вати роботою, зокрема, внутрішньо переміщених 
осіб. Також третій рік поспіль ми обслуговуємо 
одну з найпопулярніших компаній, що створює 
український стендап, яка з кожного свого виступу 
збирає грошові кошти та передає на потреби ЗСУ, 
наприклад, за останній рік вони зібрали понад 
10 млн грн. Я вважаю, що таких видатних резуль-
татів можна досягти, коли кожен відповідає за свою 
роботу і віддається їй на повну. Звісно, мене також 
радує той факт, що до нас звертаються відомі укра-
їнські бізнесмени за проведенням Due Diligence та 
консультуванням.

— Розкажіть детальніше про ваші 
проєкти КСО.
— З нагоди 25-ї річниці Конституції України 

з 26 до 28 червня 2021 року на Майдані Незалеж-
ності наша компанія провела виставку «Сила Кон-
ституції», метою якої було підвищення рівня пра-
восвідомості громадян України та ознайомлення 
з Основним Законом. У 2022 році виставка також 
була проведена, але в онлайн-форматі, враховую-
чи обставини. 

До того ж наша команда взяла опіку над ведме-
диком Чадою у ведмежому притулку «Біла скеля» 
за програмою «Всиновлення ведмедиків». Метою 
цього притулку є порятунок ведмедів, які страж-
дають від людської жорстокості, їх реабілітація 
та лікування після цирків, притравочних станцій 
і звіринців, довічне утримання або передача іншим 
реабілітаційним центрам. 

Також у 2021 році ми заснували свій біговий 
клуб, у який запрошуємо всіх охочих юристів на 
ранкову суботню пробіжку містом і чаювання піс-
ля неї для обміну ідеями, комунікації з колегами та 
просто корисного проведення часу з однодумцями. 
Клуб функціонує з квітня до жовтня. 

І звісно, з 24 лютого 2022-го наша компанія про-
довжує активно донатити на ЗСУ, підтримувати 
будь-які інші волонтерські збори, надає допомогу 
притулкам, дитбудинкам і постраждалим внаслідок 
збройної агресії з боку рф. 

— Що для вас успіх у бізнесі?
— Для мене успіх у бізнесі — це отримання за-

доволення від усіх процесів, що відбуваються при 
побудові та веденні бізнесу, безумовне прийняття 
його з усіма негараздами, втратами та розчаруван-
нями. Успіх — це не стільки визнання авторитетни-
ми оцінювачами, скільки усвідомлення важливості 
твоєї роботи, задоволення клієнтів якісним обслуго-
вуванням і єдність команди заради спільної ідеї.  

	 	 	Інтерв'ю

Я щиро вдячний кожному 
за мобілізацію зусиль і роботу

Підготувала Олена Осмоловська, т.в.о. головного 
редактора «Юридичної Газети»

Про історію своєї компанії, 
про те, як молода команда 
в умовах повномасштабної 
війни робить свій внесок 
у розвиток країни та 
допомагає підтримувати бізнес 
на конкурентоспроможному 
рівні, про цікаві кейси 
з практики — 2022 та опіку над 
ведмедиком Чадою у притулку 
«Біла скеля» нам розповів 
Віктор ТЕСЛЮК, керуючий 
партнер Legalact

— Розкажіть, будь ласка, про історію 
своєї компанії. Як ви її створили? Ви 
розпочинали у Харкові?
— Враховуючи специфіку свого характеру, ще 

навчаючись у юридичному університеті в Харко-
ві, я добре розумів, що робота за наймом не для 
мене, хоча й усвідомлював, що практичний досвід 
в інший спосіб молодому спеціалісту отримати не-
можливо. Тому, працюючи помічником у різних 
юридичних і консалтингових фірмах, секретарем 
в одному з районних судів Києва, я мріяв про 
більше — побудову власного юридичного бізне-
су з якісним обслуговуванням і почесним місцем 
на ринку. До створення власної компанії у квітні 
2020 року я пройшов тернистий шлях юриста за 
наймом, наповнений як помилками, так і перши-
ми успіхами. Крім здобуття практичних навичок 
у юриспруденції, я паралельно вивчав маркетинг, 
цифровий маркетинг, відвідував юридичні та 
різні бізнес-форуми, лекції. Це допомогло мені 
на перших етапах роботи побудувати маркетин-
гову стратегію, залучити до команди відповід-
них спеціалістів і запустити бізнес, оскільки ми 
всі добре розуміємо, що реєстрація компанії не 
дорівнює одночасному поповненню клієнтської 
бази. Усі ці процеси напрацьовуються поступово, 
з роками, а тому необхідне неабияке терпіння 
і бажання працювати. Через три роки існування 
нашої компанії ми досягли того рівня, коли нас 
рекомендують і колеги, і клієнти. Я вважаю, що 
це показник правильно обраного шляху. 

Юридичний бізнес
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Банкрутство і до війни мало велику кількість бо-
льових точок і не визначених у законодавчій площині 
питань. А тепер додалися ще й проблеми, пов’язані 
зі зруйнованим майном і санкціями, накладеними 
на країну-агресора.

За оприлюдненими даними, у 2022 році Каса-
ційний господарський суд у складі Верховного Су-
ду розглянув майже 7200 процесуальних звернень. 
Оскільки широкомасштабна війна триває, за про-
гнозами, кількість справ про банкрутство буде лише 
збільшуватися.

— Які основні зміни в законодавстві у сфері 
банкрутства були прийняті за останній рік? 
На що вони були спрямовані та як ви оцінюєте 
тенденції розвитку практики?
— 1. Буде створена автоматизована система «Бан-

крутство та неплатоспроможність», що є сукупністю 
програмно-технічних і телекомунікаційних засобів, 
які забезпечують збирання, зберігання, облік, пошук, 
узагальнення, надання відомостей про хід прова-
дження у справі про банкрутство (неплатоспромож-
ність) і фінансово-економічні показники боржника, 
формування Єдиного реєстру боржників, відносно 
яких відкрито провадження у справі про банкрутство 
(неплатоспроможність), Єдиного реєстру арбітраж-
них керуючих України, функціонування електро-
нного кабінету арбітражного керуючого та захист 
від несанкціонованого доступу.

2. Заяви (позовні заяви) учасників провадження 
у справі про банкрутство (неплатоспроможність) 
або інших осіб у спорах, стороною в яких є борж-
ник, розглядаються в межах справи про банкрутство 
(неплатоспроможність) за правилами спрощеного 
позовного провадження.

Водночас матеріали справи, в якій стороною 
є боржник, щодо вказаних вище спорів, провадження 
в якій відкрито до або після відкриття провадження 
у справі про банкрутство (неплатоспроможність), за 
ініціативою учасника справи або суду невідкладно, 
але не пізніше п’яти робочих днів, надсилаються до 
господарського суду, у провадженні якого перебуває 
справа про банкрутство (неплатоспроможність), що 
розглядає спір по суті в межах цієї справи.

3. У разі подання до відкриття провадження двох 
чи більше заяв кредиторів про відкриття проваджен-
ня у справі про банкрутство господарський суд при-
значає заяви до розгляду в одному судовому засі-
данні, за результатами якого за заявою, що подана 
першою, у разі її відповідності, відкриває проваджен-
ня у справі про банкрутство. Інші заяви господар-
ський суд залишає без розгляду.

Залишення заяви кредитора про відкриття про-
вадження у справі про банкрутство без розгляду не 
перешкоджає зверненню такого кредитора як кон-
курсного з вимогами до боржника.

4. Боржник зобов’язаний у місячний строк зверну-
тися до господарського суду із заявою про відкриття 
провадження у справі у разі, якщо задоволення вимог 
одного або кількох кредиторів призведе до немож-
ливості виконання грошових зобов’язань боржника 
в повному обсязі перед іншими кредиторами (за-
гроза неплатоспроможності) та в інших випадках.

Якщо органи управління боржника допустили 
порушення цих вимог, вони несуть солідарну від-
повідальність за незадоволення вимог кредиторів. 
Питання порушення органами управління боржника 
зазначених вимог підлягає розгляду господарським 
судом під час здійснення провадження у справі. У ра-
зі виявлення такого порушення про це зазначаєть-
ся в ухвалі господарського суду, що є підставою для 
подальшого звернення кредиторів своїх вимог до 
зазначених осіб.

5. Господарський суд у межах провадження у спра-
ві про банкрутство за заявою арбітражного керуючо-
го або кредитора може визнати недійсними правочи-
ни або спростувати майнові дії, вчинені боржником 
після відкриття провадження у справі про банкрут-
ство або протягом трьох років, що передували від-

криттю провадження у справі про банкрутство, як-
що вони порушили права боржника чи кредиторів.

— За вашими спостереженнями, які законо-
давчі зміни себе виправдали, а які (або від-
сутність яких) розчарували?
— Зміни До Кодексу з процедур банкрутства були 

нещодавно опубліковані, й говорити про їхнє застосу-
вання ще рано. Скажу, що всі вони спрямовані на за-
хист кредитора у справах про банкрутство, вдоскона-
лення норм і виправлення недоліків законодавства.

— Яких змін зазнала судова практика в галузі 
банкрутства?
— Кардинальних змін у практиці банкрутства 

не відбулося.
Удосконалюється судова практика з питань, що 

виникають у судових процедурах, які застосовуються 
до боржника, зокрема щодо покладення на керівника 
боржника солідарної відповідальності, притягнення 
засновників (учасників, акціонерів) або інших осіб, 
у тому числі й керівника боржника, до субсидіарної 
відповідальності та визнання недійсними правочи-
нів боржника.

Принцип «концентрації» спорів у межах банкрут-
ства.

Однією з важливих новел КУзПБ стало те, що 
за умови відкриття провадження у справі про бан-
крутство боржника вирішення усіх майнових спорів 
з вимогами до нього здійснюється у межах справи 
про банкрутство задля судового контролю за діяль-
ністю боржника, залучення всього майна боржника 
до ліквідаційної маси та проведення інших заходів, 
метою яких є повне або часткове задоволення ви-
мог кредиторів та відновлення платоспроможності 
боржника або визнання його банкрутом.

Застосування принципу «концентрації» всіх 
спорів у межах справи про банкрутство відобра-
жено у постановах Великої Палати Верховного 
Суду від 15.01.2020 року у справі №607/6254/15-
ц, від 28.01.2020 року у справі №50/311-б, 
від 21.09.2021 року у справі №905/2030/19 
(905/1159/20).

У справі №10/5026/995/2012 (постанова КГС 
ВС від 11.02.2020 року) розглядалося питання щодо 
застосування у справах про банкрутство загальних 
норм про позовну давність, зокрема щодо почат-
ку її перебігу за заявами арбітражного керуючого 
(ліквідатора), зупинення на період дії мораторію 
та поважності причин пропуску позовної давності.

Практику щодо задоволення забезпечених ви-
мог кредиторів після спливу 170 календарних днів 
з дня ведення процедури розпоряджання майном 
боржника було висвітлено у постанові КГС ВС від 
22.09.2021 року у справі №905/1923/15. Вона під-
твердила, що після спливу 170 днів із дня запрова-
дження процедури розпоряджання майном, якщо 
господарським судом протягом цього часу не було 
винесено постанову про визнання боржника бан-
крутом або ухвалу про запровадження процедури 
санації, задоволення забезпечених вимог кредиторів 
коштом майна боржника, що є предметом забезпе-
чення, має здійснюватися за ухвалою господарсько-
го суду, у провадженні якого перебуває справа про 
банкрутство, постановленою за результатом розгляду 
заяви кредитора, вимоги якого є забезпеченими.

Суттєвим було рішення Верховного Суду у справі 
№921/39/21 від 5.10.2022 року щодо банкрутства 
фізичних осіб. Ним було узагальнено практику що-
до провадження у справі про неплатоспроможність 
фізичної особи, якщо конкурсні кредитори не пода-
ли у визначений законом строк заяви з грошовими 
вимогами до боржника. Залежно від конкретних 
обставин, зокрема в разі наявності у боржника під-
твердженої відповідними доказами заборгованості 
перед конкурсним кредитором і подальшого ігно-
рування такими кредиторами свого обов’язку щодо 
подання заяви з грошовими вимогами до боржника, 
господарський суд має право прийняти рішення про 

визнання фізичної особи — боржника банкрутом за 
відсутності рішення зборів кредиторів. Водночас та-
ке рішення суд приймає з урахуванням та оцінкою 
стану неплатоспроможності боржника на підставі 
отриманого звіту керуючого реструктуризацією про 
результати перевірки декларації боржника.

Судова палата КГС ВС у постанові від 
22.09.2021 року у справі №910/6639/20 зробила 
висновок щодо поняття «член сім’ї боржника» у спра-
вах про неплатоспроможність фізичних осіб. До чле-
нів сім’ї боржника в обов’язковому порядку відносять 
його дітей (зокрема повнолітніх), батьків та осіб, які 
перебувають під опікою чи піклуванням боржника, 
незалежно від того, що вони не проживають з ним 
спільно, не пов’язані спільним побутом і не мають 
взаємних прав та обов’язків.

— Питання, як війна вплинула на вашу компа-
нію та клієнтів, напевно, вже не буде настільки 
актуальним, оскільки війна триває вже понад 
рік… Запитаю так: наскільки за 10-бальною 
шкалою ви адаптувалися до роботи в умовах 
воєнного стану?
— Наш клієнт доволі специфічний. Він не змінив-

ся, лише почав більше запитувати дрібних послуг.
Ми почали більше використовувати електронний 

суд, менше відряджень. Адаптацію нашої компанії 
до умов воєнного стану оцінюю на 9 з 10. Чому са-
ме 9? Бо вважаю, що ми робимо максимум, який 
від нас залежить, і використовуємо усі можливості 
для ефективної роботи та підтримання економіки 
країни. Не 10, тому що завжди, є куди рухатися і що 
покращити.

— Що змінилося в компанії, у команді за ос-
танній рік?
— Кардинальних змін, зокрема кадрових, у ком-

панії не відбулося. Наразі в команді нашої компанії 
працюють на повну найкращі спеціалісти, попри об-
ставини. Я вважаю це одним зі своїх найголовніших 
досягнень — мати зараз таку команду, яка горить зі 
мною однією справою.

— З якими викликами вам як керуючій парт-
нерці ЮФ довелося зіштовхнутись?
— Найголовнішим викликом було впоратися із 

власним стресом, водночас підтримувати команду 
та шукати розв’язання усіх завдань, зокрема, щодо 
допомоги клієнтам та інформаційної допомоги по-
страждалим. Я намагалася не фокусуватися на пога-
ному, а тримати курс на відновлення роботи. Саме 
робота є найкращою терапією для мене у скрутний 
час, дозволяє відволіктися від переживань і допо-
могти іншим.

На щастя, після звільнення Київської області ча-
стина команди змогла повернутися до Києва, решта 
працювали дистанційно. Тут нам допоміг ковідний 
досвід з організації дистанційної роботи команди. 
Кожен намагався робити максимум, який залежав 
від нього.

Також вважаю гарною навичкою пристосову-
ватися до обставин, бути гнучкою. Це допомагає 
справлятися з труднощами, бути в потрібному місці 
в потрібний час, знаходити нові нестандартні рішен-
ня своїх завдань.

	 	 	Інтерв'ю

— Розкажіть, як почувається практика 
в умовах війни? Що їй найбільше болить? 
— Війна принесла в Україну різке падіння еко-

номіки, масове зупинення виробництв, розрив 
ланцюжків постачання, безповоротну втрату до-
ходів бізнесу внаслідок припинення діяльності на 
невизначений період. Все це призвело до скасу-
вання замовлень на послуги та товари, відмови 
від укладення нових угод, скасування постачання 
за вже укладеними договорами. Будь-яка кри-
за завжди провокує закриття великої кількості 
бізнесів, і війна спровокувала наймасштабніше 
припинення бізнесу.

Кількість відкритих судових справ про бан-
крутство у цьому році значно більша, ніж у по-
передньому. Саме це говорить про те, що бізнес 
усвідомлено позбавляється від боргових зобов’я-
зань. На жаль, санацій ми бачимо критично мало. 
Але вони є, і це вселяє надію, що в Україні з’явля-
ється нове покоління підприємців з усвідомленим 
підходом до боргів і загалом до підприємництва.

Активізація практики щодо притягнення керів-
ного складу і бенефіціарів підприємств до субсиді-
арної та солідарної відповідальності приводить до 
коригування методів покидання ринку і виховує 
у боржників культуру роботи з боргами. Фраза 
«борги сплачують лише боягузи» поступово втра-
чає свою актуальність.

Юридичний бізнес

Будь-яка криза завжди 
провокує закриття великої 
кількості бізнесів, і війна 
спровокувала наймасштабніше 
припинення бізнесу

Наразі формується абсолютно 
новий ринок юридичних послуг

Наталія ТИЩЕНКО, керуюча 
партнерка ЮК Nobili, членкиня 
Ради Національної асоціації 
арбітражних керуючих України, 
має багаторічний досвід 
роботи та визнання в одній із, 
напевне, найцікавіших практик 
ринку юрпослуг — банкрутстві. 
Як ця сфера розвивається (та 
чи розвивається взагалі), як 
на її розвиток впливає війна, 
про напрями змін у судовій 
практиці та загалом, чим 
зараз дихає ринок юридичних 
послуг, читайте в нашому 
інтерв’ю 
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— Як юридичний ринок України, на вашу 
думку, витримує випробування війною?
— Загалом юридичному ринку важко дається 

адаптація до сьогоднішніх умов. Маленьким ком-
паніям, як нашій, напевно, легше справлятися 
з викликами. Багато практик наразі стали неак-
туальними чи втратили в прибутках. Більшість 
великих юридичних компаній змогли перероз-
поділити прибутки завдяки іноземним проєктам. 
Наразі формується абсолютно новий юридичний 
ринок, який буде докорінно відрізнятися від ми-
нулого. Сьогодні ми бачимо найбільше роботи від 
новостворених компаній, які не мають окремої 
спеціалізації й беруться за будь-які проєкти. На 
жаль, якість послуг цих компаній досить низька. 

Щодо нас — ми знаємо, чого вартий наш дос-
від, і маємо своїх клієнтів.

— Яких змін зазнало питання жіночого лі-
дерства після повномасштабного вторгнен-
ня?
— Ця ситуація, наповнена кризою та стресом, 

відкрила в українках нескінченний потенціал лі-
дерства. Якщо раніше жінки могли перекласти 
якісь важливі питання на чоловіків і покластися 
на них, то з початку вторгнення така можливість 
стала розкішшю, адже здебільшого чоловіки зали-
шалися у своїх містах або йшли захищати країну, 
а жінкам потрібно було зібрати дітей, речі, виїха-
ти у безпечніше місце, триматися самій і заспо-
коювати близьких. Це також жіноче лідерство, і я 
хочу, щоб кожна людина поважала це.

Що стосується лідерства у професійній сфе-
рі, то я побачила розквіт. Якщо ще на початку 
повномасштабного вторгнення саморозвиток, 
навчання та створення чогось нового було не 
на часі, то згодом ми зрозуміли, що треба жити, 
працювати, розвиватися та розвивати свою спра-
ву тут і зараз. Це стало потужним поштовхом до 
пробудження малого та середнього українського 
бізнесу, написання пісень і книг, створення нових 
продуктів та послуг.

Українські жінки завжди відзначалися відваж-
ністю, мудрістю, винахідливістю, творчістю та 
працьовитістю. І за останній рік ми це ще раз до-
вели і показали не лише Україні, але й світу. Адже 
з усіх людей, які виїхали з України через війну, 
90% становлять жінки. Саме вони знайомлять 
іноземців з нашою культурою та презентують 
усьому світу наш підприємницький потенціал. 
Щонайменше — це розвиває їх лідерство, гло-
бально — це притягуватиме в Україну іноземні 
інвестиції після війни. Такою я зараз бачу роль 
і потужність жіночого лідерства. 

— Після 24 лютого в нашому суспільстві змі-
нилося багато сенсів. Вони відобразилися 
і в позитивних змінах, як-то: згуртованість 
українців, перехід (нарешті) на українську 
мову, усвідомлення своєї національної іден-
тичності, так і в неоднозначно-деструктив-
них: ведення бізнесу (заробляння грошей) 
під час війни, радіти, посміхатися, поки 
тривають бойові дії, розвішування ярликів 
тощо. Чи доводилося вам зіштовхуватися 
з негативом у свій бік, який не прямо пов’я-
заний із війною, але спричинений нею?
— Людина завжди бачить світ таким, яким 

вона хоче його бачити. Кожен з нас проживає 
цей період по-своєму, і не всім до вподоби чиясь 
радість новому дню, квіти в сторіс чи святку-
вання Дня народження. Я щиро співчуваю всім, 
хто зазнав втрат через війну. Але я переконана, 
що ми маємо продовжувати жити і бути щасли-
вими. Кожен з нас це заслуговує, і саме це хоче 
у нас забрати агресор. Тож попри все, я ціную 
кожен день, приймаю кожну можливість, кожну 
подію, людину чи подарунок, які роблять мене 
щасливою.

— Які зміни, спричинені війною, залишать-
ся у нашому суспільстві назавжди?
— Російсько-українська війна, яка триває вже 

понад рік, однозначно змінює звички та корегує 
особливості сприйняття.

Я переконана, що з нами назавжди залишать-
ся гордість за свою країну, повага до військових, 
цінність кожного дня життя і себе в моменті, 
взаємодопомога.

— Ви маєте проєкт для жінок Balance Wheel. 
Розкажіть про нього детальніше. В чому йо-
го суть і яка користь для жінок?
— Balance Wheel — це школа для успішних 

бізнеследі, що має на меті розвивати їх персо-
нальні риси і навички, збагачувати життя но-
вим досвідом та емоціями, щоб відчувати себе 
успішною не тільки в бізнесі та кар’єрі, але й в 
усіх сферах життя.

Проблема сучасної бізнеследі в тому, що вона 
приділяє всю увагу своїй кар’єрі чи бізнесу, забу-
ває розвивати інші сфери та особисті якості, які 
закладені в її жіночу природу. Наші лекції спря-
мовані на розвиток саме цих рис, якими жінка 
може користуватися і в роботі, і у звичному житті.

Ми вже проводимо офлайн- та онлайн-заходи, 
зокрема прямі етери в Instagram з експертами з різ-
них сфер життя, та отримуємо позитивні відгуки 
від жінок, для яких ця інформація стає корисною.

Наразі проєкт ще не готовий і перебуває на 
стадії доопрацювання. Проте ми працюємо над 
тим, щоб якнайшвидше представити вам його 
в найкращому вигляді з найкращим змістом. Тож 
слідкуйте за новинами, щоб не пропустити. 

Підготувала Анна ТРІШИЧЕВА, журналістка, 
спеціально для «Юридичної Газети»

Юридичний бізнес

Наталія Тищенко, керуюча партнерка ЮК Nobili, членкиня Ради Національної асоціації арбітражних керуючих 
України, голова Комітету з питань банкрутства ААУ

LEGALACT — це провідна юридична фірма 
з непорушними цінностями, що поєднані 
з  фаховим досвідом і  націленістю на 
результат. Окрім якісного обслуговування 
своїх клієнтів, ми надаємо їм почуття 
захищеності, надійності та впевненості 
у  сьогоднішньому дні з  поглядом на 
майбутнє. 

Високий рівень корпоративної соціальної 
відповідальності дозволяє нам розвиватись 
і вдосконалюватись поза межами робочих 
процесів, залишаючись водночас 
максимально ефективними. 

Ми консультуємо не тільки резидентів, 
а й нерезидентів України з питань будь-якої 
складності, що стосується запуску бізнесу, 
ведення господарської діяльності, виходячи 
зі специфіки бізнесу, зміни організаційно-
правової форми, перевірки контрагента 
шляхом здійснення правового аудиту, 
консультуємо державні установи та різні 
неурядові організації. 

Нашими основними напрямками є: 
міграційне право, корпоративне право та 
М & А, інтелектуальна власність, державні 
закупівлі, вирішення сімейних, трудових, 
цивільних спорів, страхування, податкове 
та митне право.

За підсумками 2022  року ми увійшли 
у бронзову лігу провідних юридичних фірм 
України за дослідженнями «Юридичної 
практики» і  не збираємось на цьому 
зупинятись.

Адреса: 04071, Україна, місто Київ, 
вулиця Воздвиженська 14, офіс 2.

Тел.: + 380 67 767 07 47

+ 380 73 767 07 47

+ 380 66 767 07 47

Ел. пошта: info@legalact.com.ua

Вебсайт: legalact.com.ua
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— Максиме, ви багато років працювали  
у команді «Алєксєєв, Боярчуков та партне-
ри». Чому вирішили піти? 
— Якщо тобі важко, значить ти піднімаєшся 

вгору (Генрі Форд). Навряд чи війна стала для 
когось легким випробуванням. Повномасштабне 
вторгнення росії розділило життя на до і після, і я 
не став винятком. Війна виявила слабкі місця та 
больові точки, і тоді я зрозумів, що більше не можу 
заплющувати очі на них, кризові ситуації не дають 
тобі права на компроміс. У кожного з нас своя бо-
ротьба за перемогу, і таким кроком я вирішив пе-
ревірити, що дароване мені життям. Я безмежно 
пишаюся роками в колишній компанії, пишаюся 
своєю командою, з якою ми вирішували надскладні 
завдання, але завжди приходить час для перемін. 

— Це було раптове рішення чи ви планува-
ли зміни? 
— Раптовою для мене точно була війна, але аж 

ніяк не рішення. Ідею власного проєкту я вино-
шував достатньо довго, але все було не на часі, 
та й не вистачало чіткого його бачення. Я звик 
підходити до всього більш системно та глобаль-
но, тому доволі часто виникали думки, що бу-
ти керівником лише судової практики для мене 
є своєрідним обмеженням. Зараз я чудово розу-
мію, що це було тільки питанням часу, але війна 
стала явним каталізатором. 

— Ваш шлях виходу як молодої компанії на 
український юридичний ринок починається 
у розпал війни. Що вас мотивує? 
— Так буде не завжди, перемога обов’язково 

настане. Ось, що є моєю мотивацією кожного дня. 
Звичайно, важко залишатись у піднесеному настрої, 
коли щодня ми переживаємо такі болючі та страшні 
втрати. Оптимізм, адаптивність і стійкість — це те, 
що не дає занепадати духом, попри всі випробуван-
ня. Так, у країні війна, але життя продовжується, 
тому бізнес повинен працювати — кожен має ро-
бити те, що в нього виходить найкраще.

— Як ви формували нову команду? 
— З формуванням команди складнощів не бу-

ло, напевне, за цікавим збігом обставин до неї 
увійшли ті, для кого війна стала також каталіза-
тором змін. Моя команда — це люди, які профе-
сійно справляються з будь-якими складнощами 
та готові взяти на себе величезний ступінь від-
повідальності за самостійний вибір. Звичайно, 
частина людей у команді не є новими для мене, 
я знав, на кого можу покластися, та й час показав, 
що вибір був правильним. 

— «Максим Боярчуков та Партнери» — це 
судовий бутик? Розкажіть, будь ласка, де-
тальніше про спеціалізацію команди. 
— Якщо чесно, то не хотілось би себе обмежу-

вати виключно поняттям «судовий бутик». Сфера 
юридичних послуг є достатньо широкою, тому за-
циклюватися лише на судах ми не плануємо. З по-
чатком роботи компанія нарощує свій потенціал, як 
і очікувалось, у банківському/фінансовому праві, 
банкрутстві/реструктуризації, земельному праві та 
нерухомості. Не дивно, що мені вони є близькими, 
адже досвіду та розуміння вистачає. Правду кажучи, 
сам не очікував, але багато запитів від клієнтів отри-
мували та отримуємо щодо сімейних і податкових 
питань, тому активно напрацьовуємо практики. 
На тлі війни виникає багато сімейних суперечок, 
і їх специфіка досить різна, а ось із податковою пи-
тань як вистачало, так і вистачає завжди. Тенденції 
попиту юридичних послуг змінюються, та ми мак-
симально гнучко адаптуємося до запитів клієнтів. 

— Над якими проєктами зараз працюєте? 
— Як бачимо, статистика судових справ наразі 

суттєво збільшилась, і для юридичного ринку це, 

звичайно ж, добре. Я вас, мабуть, не здивую, що 
спори у сфері банківського, земельного права та 
щодо нерухомості переважають у нас в роботі. 
Для мене ці напрями та їх клієнтський сегмент є, 
напевне, найближчими, але слідкувати за нове-
лами наших законодавців зараз дуже необхідно, 
адже особливостей чимало. Я б ще згадав сімейні 
справи, їх динаміка, на жаль, нині є досить ак-
тивною, й у нас у роботі їх все більше й більше. 
Щодо спорів з органами державної податкової 
служби, то тут, напевне, стабільність, особливо 
після поновлення перевірок суб’єктів господарю-
вання, тому працювати над чим вистачає. До речі, 
з початком роботи компанії та й зараз неабиякий 
попит мають консалтинг і корпоративка. Щодо 
консалтингу, то вважаю, що його затребуваність 
зумовлена саме воєнними реаліями, адже деякі 
клієнти не поспішають звертатись одразу до суду, 
а намагаються отримати всі можливі варіанти для 
розв’язання своїх питань задля уникнення додат-
кових фінансових і часових витрат. 

— Де шукали перших клієнтів, адже реаль-
ний ВВП країни впав майже на 40%? 

— На щастя, моє ім’я відоме на ринку, маючи 
більш ніж 20-річний досвід, я напрацював хорошу 
ділову репутацію, тому як тільки стало відомо, що 
я пішов — отримав гарну підтримку. Я не можу 
сказати, що справи одразу починалися дуже жваво, 
юридичний ринок з таким ніколи не зіштовхував-
ся, тому складнощів вистачало. Але я впевнений, 
що легко не було нікому: ні гравцям ринку з бага-
торічним досвідом, ні новачкам. Швидкі результа-
ти — це досить помилкове очікування від чогось 
нового, тому я не чекав дива через місяць роботи та 
не вимагав неможливого від нової команди. Пам’я-
таю, на початку було дуже багато питань саме від 
благодійних фондів та організацій, правове врегу-
лювання їх діяльності складне, та й те, що законо-
давець приймає зараз, навряд чи можна вважати 
«легким у сприйнятті» для людей, які з тим ніколи 
не зіштовхувались. Із серпня 2022 року справи дійс-
но стали краще, бізнес почав активізовуватися, та 
й клієнтські кейси надходили більш мені звичні. 

— Як ви ставитеся до медіації та досудово-
го врегулювання спору? Чи є такі справи? 
— Звичайно ж, позитивно, я впевнений, що за 

цим майбутнє. Нам є чого повчитись у міжнарод-
ної спільноти та пристосувати до наших взаємо-
відносин. Час та уникнення додаткових витрат на 
правову допомогу, а також збереження стосунків 
і репутації, є ключовими факторами застосування 
медіації. Як на мене, особливо ефективною медіа-
ція є у вирішенні сімейних справ, де наявна саме 
чутлива складова, і декілька успішних таких справ 
ми вже мали в роботі. Що стосується досудового 
врегулювання спорів банків з боржниками, то на-
певне, раніше я не вважав медіацію дієвим інстру-
ментом. Визнаю, зараз інакше: медіація працює 
і в цих взаємовідносинах, поодинокі запити до нас 
надходять, і позитивними результатами можемо 
пишатися. І, що важливо, клієнтам це подобається 
більше, ніж довготривалий судовий процес. 

— Яких інструментів для захисту клієнтів 
бракує сьогодні? 
— Як на мене, інструментів захисту наразі 

вистачає, законодавче врегулювання та судова 
система у нас є достатньо модернізованими, але 
неефективно реалізованими. Так, пробіли, зви-
чайно, є, але основним мінусом я б назвав саме 
часовий аспект. Судові процеси є довготриваючи-
ми, і поки вони тривають, у клієнтів виникають 
додаткові складнощі, а найгірший варіант — це 
коли за час розгляду справи змінюється ще й судо-
ва практика. Маю надію, що законодавці та пред-
ставники судової системи все ж прислухаються до 
адвокатської спільноти і внесуть необхідні зміни. 

— Ви судовий юрист. Вже понад шість років 
в Україні триває судова реформа. Як вона 
відобразилася на судовій практиці? 
— Я вважаю, що реформи — це завжди добре, 

і трансформаційні процеси, що відбулися, при-
ємно вражають. Звичайно ж, коли її планували, 
ніхто б і подумати не міг про пандемію та війну. 
Викликів, яких вони привнесли, дійсно багато, 
сказати, що судова система провалила випробу-
вання, я не можу. Напевне, це добре, що голів 
судів обирають зі складу суддів, зарано говорити 
про їх незалежність, але це досить позитивний 
крок до змін. Мені подобається, як Велика Па-
лата Верховного Суду формує судову практику, 
проте позиції змінюються, від них відступають 
з часом, але я справді маю надію, що практика 
буде більш сталою, і з часом ми отримаємо більш 
якісне судочинство. Оскільки реформа триває, 
і завдань перед нею ще досить багато, зарано 
давати категоричну оцінку. Завдяки підтримці 
європейських партнерів ми активно переймаємо 
та імплементуємо їх досвід ведення судочинства 
та цінності права, які вони відображають у своїх 
судових рішеннях. На моє переконання, попри 
всі труднощі, судова реформа має правильний 
вектор її впровадження. 

— Що найскладніше в роботі партнера мо-
лодої юридичної компанії? 
— Знаєте, зі свого життєвого досвіду скажу, 

що довіра є основою будь-яких стосунків. Я ро-
зумію, що клієнти не завжди сприймають мо-
лоду компанію як авторитетного партнера для 
свого бізнесу. Кожен клієнт доволі специфічний 
і потребує особливої уваги та персоніфікованого 
підходу, тому, напевне, основна складність — це 
запевнити клієнта, що попри нетривалу при-
сутність компанії на ринку, ти маєш достатньо 
особистого досвіду, щоб кваліфіковано та якісно 
йому допомогти. 

— Яка головна місія вашої юридичної ком-
панії сьогодні?
— Ви вже помітили, що постійні зміни стали 

нашою новою стабільністю. Звичайно ж, розви-
ток, успіх власний і клієнтів є основними орієн-
тирами компанії. Брати на себе відповідальність 
за виправдання очікувань клієнтів, знаходити 
ефективні тактики для розвитку та масштабу-
вання їх бізнесу є фундаментальним для роботи 
компанії, і для мене вкрай важливо, щоб клієнти 
це розуміли. Можливо, це виглядає досить амбіт-
но, але чому б ні. Я не хочу, щоб місія та цінності 
компанії мали лише декларативний характер, 
бути синонімом якості та довіри — це саме те, 
чого ми прагнемо.

— З якими результатами закінчили минулий 
рік і почали 2023-й?
— Коли готуєш себе до найгіршого, стаєш гото-

вим до всього. Мені приємно визнавати, що най-
гірший прогноз не справдився, тому результатами 
нашої роботи, звичайно, пишаємося. 

— Що варто очікувати юридичному бізнесу 
після нашої перемоги?
— На великі обсяги роботи та нові виклики. Ви 

ж розумієте, що на нас чекає багато змін, також 
попереду важкий етап випробувань, і вже зараз 
ми маємо думати над тим, що і як робитимемо, 
до чого будемо йти, прогнозувати та планува-
ти. Майбутнє країни — в наших руках, і на нас 
усіх лежить спільна відповідальність за те, яким 
воно буде. 

	 	 	Інтерв'ю

Кожен має робити те, що у нього 
виходить найкраще

Підготувала Олена Осмоловська, т.в.о. головного 
редактора «Юридичної Газети»

Шлях цієї молодої компанії 
на український юридичний 
ринок розпочався в розпал 
повномасштабної війни. 
Про оптимізм, адаптивність, 
стійкість і потенціал команди, 
про дієвість медіації, 
позитивні кроки судової 
реформи ми поговорили 
з Максимом БОЯРЧУКОВИМ, 
керуючим партнером 
ЮК «Максим Боярчуков 
та Партнери»

Юридичний бізнес
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Корпоративні зміни — 2023:  
нові можливості й оновлення статутів

З 1 січня 2023 року з набуттям чинності ново-
го ЗУ «Про акціонерні товариства» (далі — Закон 
№2465-ІХ) розділом ХІХ Прикінцевих та перехід-
них положень цього закону запроваджено низ-
ку змін, зокрема, що стосуються регулювання 
однієї з найпоширеніших організаційно-право-
вих форм — товариств з обмеженою відпові-
дальністю.

Необхідність запровадження змін у регулю-
ванні діяльності АТ і ТОВ пов’язана насамперед 
з адаптацією національного законодавства до 
законодавства ЄС у сфері корпоративного управ-
ління, а також з метою підвищення позиції Укра-
їни у рейтингу Світового банку Doing Business за 
індикатором «Захист міноритарних інвесторів» 
(тобто тих інвесторів, які не мають можливості 
брати безпосередню участь в управлінні компа-
нією через володіння неконтролюючим пакетом 
акцій).

Отже, розглянемо основні новели Закону 
№2465-ІХ, що регулюють діяльність АТ.

1Законом передбачається можливість про-
ведення загальних зборів АТ із застосу-
ванням електронного голосування та 

опитування. 
Електронні загальні збори проводяться ви-

ключно шляхом електронного заочного голосу-
вання акціонерів з використанням авторизованої 
електронної системи у порядку, встановленому 
цим законом та нормативно-правовими актами 
Національної комісії з цінних паперів та фондо-
вого ринку.

Дистанційні загальні збори проводяться шля-
хом дистанційного заповнення бюлетенів ак-
ціонерами і надсилання їх до товариства через 
депозитарну систему України у порядку, встанов-
леному Національною комісією з цінних паперів 
та фондового ринку (далі — НКЦПФР).

Зауважу, що рішенням НКЦПФР від 6 берез-
ня 2023 року №42 встановлено, що у період дії 
воєнного стану загальні збори акціонерів АТ 
можуть бути проведені виключно одним із та-
ких шляхів:

— дистанційне проведення відповідно до По-
рядку скликання та проведення дистанційних 
загальних зборів акціонерів, затвердженого рі-
шенням НКЦПФР від 6 березня 2023 року №236;

— проведення загальних зборів акціонерів 
акціонерного товариства, в яких беруть участь 
акціонери — власники 100% голосуючих акцій, 
відповідно до вимог ст. 59 ЗУ №2465-ІХ.

Проте зазначене положення не поширюється 
на АТ з одним акціонером.

2Законом запроваджується діяльність рад-
ника з корпоративних прав щодо здійс-
нення розповсюдження досліджень, 

надання консультацій і будь-яких інших реко-
мендацій щодо корпоративних прав.

3В АТ з’явилася можливість обрання одно-
рівневої структури управління товари-
ством шляхом створення ради дирек-

торів АТ. На відміну від дворівневої структури, 
коли менеджмент відокремлений від наглядової 
ради, однорівнева модель дозволяє поєднувати 
повноваження з управління та контролю в одній 
і тій самій раді директорів. Однорівнева структура 
управління дає змогу спрощувати комунікацію та 
прискорювати прийняття рішень, що, безумовно, 
є позитивною новелою.

4Врегульовано питання запровадження 
в АТ посади корпоративного секретаря, 
визначення його компетенції та повно-

важень, а також порядку обрання і відкликання 
його з посади. Важливість посади корпоративно-
го секретаря зумовлена покладеними на нього 
функціями, що полягають у підготовці проєктів 
корпоративних документів, обміні інформацією 
між органами управління АТ з акціонерами та 
інвесторами, підтриманні ефективної роботи ра-
ди директорів і наглядової ради, консультуванні 
з інших організаційних та юридичних питань. 

5Зменшено мінімальний розмір ста-
тутного капіталу АТ, який наразі ста-
новить 200 розмірів мінімальних за-

робітних плат.

6Виключення обов’язку створення реві-
зійної комісії (або впровадження поса-
ди ревізора).

7Уточнено окремі положення щодо кор-
поративного договору, згідно з яким ак-
ціонери зобов’язані реалізовувати свої 

права певним чином або утриматися від їхньої 
реалізації. Отже, відтепер учасники АТ є основни-
ми і обов’язковими сторонами корпоративного 
договору, а також передбачається можливість 
корпоративного договору бути як безоплатним, 
так і оплатним. 

8Законом врегульовано питання відпо-
відальності посадових осіб АТ, зокре-
ма, шляхом передбачення механізму 

відшкодування ними збитків, встановлення об-
меження щодо зайняття посад в АТ і можливості 
дострокового припинення повноважень поса-
дових осіб АТ у разі завдання такими особами 
збитків АТ.

Що стосується позитивних змін, які приніс 
Закон №2465-ІХ у діяльність ТОВ і ТДВ, то слід 
зауважити, що запроваджено механізм обліку 
часток ТОВ і ТДВ в обліковій системі Централь-
ного депозитарію цінних паперів. 

Що дасть облік часток ТОВ і ТДВ: 
— забезпечить централізований облік прав 

власності на частки (вид, номінальна вартість 
і кількість) та їх обмеження, про осіб, уповнова-
жених власником (управителів, заставодержа-
телів тощо);

— дозволить зберігати дані про учасників то-
вариства шляхом перенесення їх з відкритого та 
загальнодоступного Єдиного державного реєстру;

— надасть товариству можливість через об-
лікову систему часток виплачувати дивіденди, 
направляти повідомлення учасникам товариства 
та проводити загальні збори учасників із застосу-
ванням засобів електронних комунікацій.

Крім того, змінами передбачається обов’язкове 
врахування пропозицій учасників, які в сукупнос-
ті володіють 5 або більше відсотками статутного 
капіталу товариства, щодо включення до порядку 
денного. Тобто законом підвищено рівень захисту 
міноритарних учасників та наділено їх певними 
повноваженнями. 

Важливою зміною є також можливість виходу 
учасника, який володіє часткою 50 і більше від-
сотків, без згоди інших учасників. 

Що стосується установчих документів, то Закон 
№2465-ІХ зобов’язує акціонерні товариства при-
вести свою діяльність, зокрема статути і внутріш-
ні положення, у відповідність із цим законом до 
31 грудня 2023 року. Якщо ви не встигнете при-
йняти зміни до статуту АТ на щорічних загальних 
зборах, що проводяться не пізніше 30 квітня, то 
ви зможете зробити це на позачергових зборах 
з урахуванням законодавчих термінів (до 31 груд-
ня 2023 року). 

До ТОВ такі вимоги законодавством не вису-
ваються, хоча, на мою думку, оновлення статутів 
ТОВ у частині відображення в них новоприйнятих 
змін товариству не завадять. 

Отже, прийняті та впроваджені корпоративні 
зміни можна вважати позитивними, адже вони 
спрямовані на підвищення рівня корпоративного 
управління у господарських товариствах відпо-
відно до європейських стандартів, що не тільки 
сприятиме захисту прав інвесторів, а й розширить 
можливості для залучення капіталу. 

Віктор ТЕСЛЮК,  
керуючий партнер Legalact

Корпоративне право
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1  
 
Якщо пара проживає в Україні 

Хтось із них подає на розлучення, а інша сто-
рона подає зустрічну заяву, що не проти розлу-
читись, і тоді розлучення відбувається без при-
сутності осіб з першого судового засідання. Але 
це випадок, якщо обоє за розірвання шлюбу. 
У іншому разі суд має двічі направити повістки 
на адресу реєстрації сторони і лише потім вине-
сти заочне рішення. Не розлучити вас не можуть, 
навіть якщо інша сторона буде затягувати процес 
і просити строк на примирення. З часом це все 
одно відбудеться. Тут жінці варто не забувати, 
що вона може попросити суд повернутися до 
дошлюбного прізвища. 

2  
 
Якщо хтось із пари за кордоном

Закон у таких випадках дозволяє розлучення 
в Україні, якщо родина спільно проживала в Укра-
їні як у країні свого постійного проживання, бо 
якщо пара лише приїздила в Україну, наприклад, 
у гості до родичів, тоді розлучення має відбуватись 
у країні їхнього постійного проживання. Якщо 
ж родина до війни проживала в Україні і це гро-
мадяни України, але після початку повномасш-
табного вторгнення жінка виїхала з України, то 
у разі, коли чоловік подає на розлучення, не ка-
жучи про це дружині (а вона думає, що у шлюбі 
і навіть не підозрює, що процес пішов), та не по-
відомляє суд про те, що дружина має документи 
на проживання за кордоном і там проживає (не 
вказує країну та її адресу), а лише її українську ре-
єстрацію, тоді їх розлучать. Буде заочне рішення, 
бо дружина не знатиме і не зможе відреагувати 
на позов, відповідно не буде приходити на судо-
ві засідання і не подасть жодних документів. Але 
у випадку, якщо вона дізнається про таке таєм-
не розлучення і буде з цим незгодною, то зможе 
оспорити його та змінити його дату. Зараз вже 
є запит на такі процеси, а тому не рекомендую 
грати в ці ігри адвокатам, бо надалі їхній клієнт 
постраждає. У мене вже є певний досвід скасу-
вання розлучень і застосування наслідків, і він 
для наших опонентів дуже болючий. 

3  
Двоє з подружжя проживають 
за кордоном

Такі справи зазвичай вже вийшли з юрисдикції 
України. Але дехто не повідомляє суд про те, що 
місцем проживання родини не є Україна, тому суд 
сліпо відкриває провадження. Інколи районні суди 
відправляють справи для визначення підсудності 
до Верховного Суду. Або відкривають проваджен-
ня як для справ з іноземним елементом. Якщо ми 
говоримо про пари, які виїхали через війну, то 
вони зараз використовують можливість оформ-
лення заяв і договору через консульські установи 
України і подають їх до суду в Україні, що робить 

їх розлучення швидкими та з меншими ризиками. 
А для судів немає проблем для встановлення реаль-
них осіб, які звернулись до суду, адже консульство 
засвідчує їх особу. Сама ж процедура розлучення 
для них аналогічна, як у першому варіанті.

4  
 
Розлучення з іноземцями

Зараз вони також відбуваються, і залежно від 
ситуації варіанти 1—3 можливі, та основний сце-
нарій таких розлучень — це розлучення через 
іноземний суд. Хоча ще до війни часто такі роз-
лучення відбувалися в Україні, бо у нас швидше 
та дешевше.

Як компанія, яка є однією з лідерів ринку сі-
мейного права, ми маємо великий досвід в укра-
їнських, міжнародних та іноземних розлученнях, 
а тому можу сказати, що потрібно враховувати 
такі дуже важливі інструменти розлучень під 
час війни:

  Використовувати роботу українських 
консульств для оформлення розлучень 
для пар, які не мають дітей, заяв для 
судів про підтримання позову про ро-
зірвання шлюбу, укладання сімейних 
договорів (аліментних і шлюбних до-
говорів та поділу майна подружжя).

  Правильно визначати підсудність 
у справах, враховуючи норми ЦПУ та 
ЗУ «Міжнародне приватне право». Ад-
же надалі можна буде скасувати навіть 
законне рішення суду на підставі того, 
що його прийняв неуповноважений суд.

  Не спішити з розлученням і належним 
чином повідомляти учасників по спра-
вах, бо розлучення через такі порушен-
ня можна буде скасувати і відповідно 
поновити шлюб з усіма юридичними 
наслідками.

Я спостерігаю зріст запиту на сімейне право. 
Це також справи про стягнення аліментів і поділ 
майна. У зв’язку з цим багато адвокатів, які до 
цього не брали такі справи, зараз, через зменшен-
ня попиту на інші напрями, почали займатися 
сімейним правом, тому якість послуг у цій сфері 
почала різко падати. Проблема ще і в тому, що на 
етапі консультації та підготовки справи юрист без 
досвіду може зробити низку помилок, які надалі 
не виправлять процес. 

У зв’язку з цим я за 2022 рік провела в ме-
жах Асоціації адвокатів України 22 безоплатних 
онлайн-заходи для адвокатів, які є або хочуть 
стати сімейними адвокатами. Також у цьому році 
офіційно запустила франшизу. В межах партнер-
ства я зроблю з адвоката в регіоні одного з кра-
щих, адже сама пройшла шлях від новачка до 
профі і знаю, як прискоритися, передавши свій 
досвід і напрацювання. Зараз розглядаю партнера 

у Львові, Одесі та Харкові. Але це довгий процес, 
бо на старті придивляюсь, чи є в цієї людини мо-
тивація рости й чи однакові у нас цінності, оскіль-
ки за інших умов успішного партнерства не буде.

Ще наразі проводжу індивідуальні консультації 
для юристів, у яких є запит на ріст, і створюю про-
єкт з наставництва, у який візьму чотирьох адво-
катів і буду їх супроводжувати три місяці, а після 
цього ми визначимо результати їхнього росту.

Також, буваючи в регіонах на базі рад адво-
катів, проводжу безкоштовні майстер-класи про 
сімейні договори та ділюсь досвідом, наприклад, 
у березні був Львів, у квітні — Полтава. Я бачу 
в цьому свою місію, оскільки переконана, що 
якщо ринок сімейної адвокатури буде рости, то-
ді буде розвиватися практика, якість послуг зро-
статиме, і буде більше звернень. Бо отримуючи 
якісні та професійні послуги, довірителі будуть 
розуміти цінність роботи сімейного адвоката 
і відходити від саморозлучень, що приведе до під-
няття у суспільстві рівня захисту сімейних прав 
громадян. Адже, по суті, завдання сімейного ад-
воката — це отримати юридичні механізми для 
свого довірителя, щоб його рівень життя після 
розлучення залишився на тому самому рівні або 
навіть зріс. Тоді ми можемо говорити про збере-
ження якості життя і позитивного враження про 
сімейного адвоката. 

А ще нарешті я здійснила свою давню мрію — 
створила благодійний фонд для жінок. Поки ми 
надаємо своїми силами безоплатні 30-хвилинні 
консультації. Та вже створили свою унікальну 
програму для ще більшого захисту прав жінок 
і подалися на грант, сподіваюся, що найближчим 
часом його отримаємо та зможемо її реалізувати.

Окремо зараз бюро розвиває свій міжнародний 
напрям — консультуємо іноземних адвокатів і клі-
єнтів та даємо висновок для судів. Спів працюємо 
з консульствами, адже повністю організовуємо 
процес створення проєкту документів, запис на 
аудієнцію, направлення документів і комуніка-
цію з установою. 

Я завжди вірила у сімейне право, навіть тоді, 
коли воно було непопулярним, а зараз моя ві-
ра вже підкріплена статистикою і тенденціями 
у суспільстві. 

Я розумію, що дехто з українців вже не повер-
неться після завершення війни, хтось зараз по-
вертається. Але в будь-якому разі це вже впливає 
на розвиток українського сімейного права, адже 
в нього входить культура інших країн, і відповід-
но, це розвиває нашу сферу. Я також роблю все 
можливе, щоб у Раді поновилися розгляди зако-
нопроєктів, спрямованих на зміни у сімейному 
праві. І звісно ж, від адвокатів залежить створення 
нових позицій у Верховному Суді з певних кате-
горій справ. Тому попереду в нас цікаве життя 
і розвиток права душі — сімейного права.

Я щиро закликаю колег у такий непростий час 
подумати: можливо, сімейне право стане вашою 
спеціалізацією, і якщо так, то перепрофільовува-
тись, адже у гарного сімейного адвоката робота 
буде завжди. З вірою у перемогу та ЗСУ! 

Сімейне право Сімейне право

Щотижня, окрім новин про війну, ми читає-
мо новини про розлучення публічних пар. Ми 
спостерігаємо розлучення друзів, членів родини, 
а можливо, й самі розлучилися.

У сімейному праві я вже дев’ять років, а то-
му для мене шквал розлучень не є несподіван-
кою. Останні п’ять років, аналізуючи статистику 
шлюбів і розлучень в Україні та світі, я побачила 
тенденцію до зростання розлучень і зменшення 
кількості шлюбів. 

На мою думку, тут проблематика комплексна. 
По-перше, перестали пропагуватися сімейні 

цінності, і якщо дитина виросла у неповній ро-
дині, то вона й не знає, як може бути по-іншому, 
тому стимулу створювати родину не буде мати. 
У країнах, де велику роль відіграє релігія, саме 
вона досі бере на себе це завдання. 

Плюси в тому, що якщо у людини є запит на 
пошук духовного шляху, то вона вийде на модель 
родини і буде мати щирий потяг, а не одружува-
тися тому, що так потрібно, сказали батьки чи 
наполіг священник. 

По-друге, свобода. Для багатьох людей усві-
домлення себе вільною людиною має ефект роз-
лучення, адже ти можеш завершувати стосунки 
з особою, яка тебе принижує, вчиняє насилля, 
не розуміє та є токсичною. Або ж просто ти роз-
любив, втомився чи не бачиш спільного май-
бутнього або ж закохався. Зараз вже догма про 
терпіння до смерті та шлюб один на все життя 
не спрацьовує.

Плюси в тому, що якщо людина реалізує пра-
во на розірвання шлюбу, який її не влаштовує, то 
якість її життя і дітей різко зростає.

По-третє, життя людини трансформується 
та пролонгується. Якщо колись у 40 років по-
чинався плавний перехід у пенсійний вік, то 
зараз дехто у 45 народжує першу дитину, і це 
на сьогодні нормально. Ми бачимо приклади 
людей, які у віці 70 років і більше керують краї-

нами, подорожують і ведуть повноцінний спосіб 
життя. І на цьому довгому відрізку життя дуже 
складно зберегти одні стосунки та не змінюва-
ти партнерів. 

Отже, у цьому випадку розлучення є іншою 
стороною медалі продовження віку людини.

Тому проблема не у карантині та війні. Вони 
лише відкрили рани сімейних трагедій і поча-
ли спонукати людей діяти за покликом серця, 
а не терпіти стосунки. На жаль, і досі у XXI сто-
літті є люди, котрі вважають, що «їм можуть не 
дати розлучення». Для більшості страх розлу-
чення на фоні страху війни виявився другоряд-
ним, тому з’явилася сміливість і рішучість діяти. 
У будь-якому разі, розлучення були, є і будуть, 
і це про розвиток суспільства та перехід з рівня 
«терпіння один одного» до усвідомлення, що 
потрібно прощатися вчасно і дбати про якість 
стосунків.

Саме тому пари, у яких були проблеми до 
війни, почали розлучатися першими. Далі йде 
категорія пар, які роз’їхалися і почали жити 
різними інтересами. Звісно, є й такі, що не ви-
тримали спільної еміграції і вже за кордоном 
зрозуміли, що спільний шлях завершився. Ще 
частина розлучиться після повернення коха-
них з фронту. Але є й ті, хто одружується, або 
ті, хто, попри війну, не розлучались, а навпаки 
зміцнили свої стосунки. І безперечно, всі ці ви-
падки — доказ того, що попри величезну біду, 
яку принесла із собою війна, життя з його тран-
сформаціями триває.

Як же відбуваються розлучення під час війни?

Підсудність 
Слухання справ у регіонах, де немає окупації, 

не змінилося. Для окупованих територій Верхов-
ний Суд визначає підсудність, наприклад, меліто-
польські справи слухають у Запоріжжі. У місцях, 
де не було окупації, але були масові обстріли, зо-

крема у Харкові, справи певний час не слухали, 
але восени відновили.

Щодо тих справ, які зараз супроводжую, мо-
жу сказати, що минулої весни були просідання 
по призначенню справ у Києві. На Закарпат-
ті, в Одесі та Львові з березня справи слухались 
майже без збоїв. Є завантаженість у Полтаві, яка 
дослуховує справи, що були передані із Харкова. 
Також Запоріжжя завалене справами з окупова-
ної частини області. 

Загалом машина правосуддя працює. На сьо-
годні вкотре постає питання про збільшення опла-
ти працівникам суду (помічникам і секретарям), 
оскільки є відтік цих кадрів, а вони виконують 
велику частину роботи для вчасного просування 
справи в суді.

Процедура
Норми ЦПК не змінювались, а тому судовий 

процес відбувається за тими самими правилами, 
що й до 24 лютого 2022 року. 

Оскільки наше бюро не припиняло роботу 
з початком війни, я спілкувалася з усіма довіри-
телями, і нам вдалося зберегти співпрацю з ними. 
Це дало змогу втриматися на плаву і сплачувати 
заробітну плату. Також за 2022 рік ми виросли за 
кількістю працівників і відмовилися від офісу, ад-
же всім зручно зараз працювати з облаштованих 
домашніх офісів — це економить час і дало змогу 
ці витрати спрямувати на збільшення заробітної 
плати. Поки такий формат влаштовує всіх. Ок-
рім цього, ми розширили регіони, у яких маємо 
справи, та вийшли на міжнародний рівень. Саме 
максимальне занурення в роботу давало змогу не 
занурюватися в новини, а думаючи про перспек-
тиви для наших довірителів, ми й самі прокладали 
собі шлях у майбутнє у часи блекаутів і масових 
повітряних тривог. 

Для себе я сформувала кілька основних стра-
тегій розлучень під час війни:

Розлучення в умовах війни:  
case study
Адвокатка, керівниця Адвокатського бюро «Сімейний 
адвокат Катерина Власюк», перемовниця у сфері сімейних 
конфліктів. Авторка книги «Розлучення. Сповідь адвоката». 
Правозахисниця жінок, учасниця реформи у сфері сімейного 
права, авторка поправок до законопроєктів. Краща адвокатка 
у сфері сімейного права 2016, 2018, 2020 років. Членкиня 
наглядової ради Асоціації адвокатів України. З 2015-го щорічно 
входить у п’ятірку кращих юристів у сфері сімейного права 
в Україні. З 2016 року бюро входить у десятку кращих компаній 
у сфері сімейного права. У 2019—2021 роках входила в рейтинг 
«Успішні жінки в юридичному бізнесі». На своєму YouTube-
каналі запустила безоплатний онлайн-курс для жінок «Легке 
розлучення».  
Катерина ВЛАСЮК
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приймати рішення про зміну місця проживання 
дитини та, зокрема, вивозити її в іншу державу. 
А у разі виникнення такої ситуації дитина має 
бути негайно повернута в державу свого постій-
ного проживання для того, щоб компетентний 
орган саме цієї держави, як держави постійного 
місця проживання дитини, прийняв рішення про 
визначення місця проживання дитини та участь 
у її вихованні батьків (інших осіб).

Дитина, батьки якої проживають у різних дер-
жавах, має право на регулярні особисті стосунки 
і прямі контакти з обома батьками. Батьки, інші 
члени сім’ї та родичі, зокрема ті, які проживають 
у різних державах, не повинні перешкоджати од-
не одному реалізувати право дитини на контакт 
з ними, зобов’язані гарантувати повернення ди-
тини до місця її постійного проживання після 
реалізації нею права на контакт, не допускати 
неправомірної зміни її місця проживання (ст. 16 
Закону України «Про охорону дитинства»).

Конвенція застосовується до будь-якої дити-
ни, яка постійно проживає в договірній державі 
безпосередньо перед вчиненням акту порушення 
прав піклування або доступу.

Рекомендовано ініціювати питання повернен-
ня дитини в Україну якнайшвидше і до сплину річ-
ного терміну з дати вивезення або утримування 
дитини на території іноземної держави (виходя-
чи з практики застосування Конвенції в Україні, 
у випадках, коли заява подається після сплину 
річного терміну, суд тієї договірної держави, де 
перебуває дитина, може винести рішення про 
відмову у поверненні дитини в Україну на під-

ставі того, що дитина вже прижилася у своєму 
новому середовищі).

Якщо справа розглядається в судовому поряд-
ку, враховуватиметься поточна ситуація в регіоні 
проживання дитини в Україні. Важливою є вимо-
га повернення дитини саме у безпечне середови-
ще. Якщо є ймовірність завдати їй фізичної чи 
психологічної шкоди, у поверненні на постійне 
місце проживання можуть відмовити.

Згідно з правовими висновками Верховного 
Суду, висловленими в постанові від 17.08.2022 
у справі №613/1185/19 для розв’язання питан-
ня, чи підлягає розгляд справи судами України, 
потрібно з’ясувати:

— Чи було звичайним місцем проживання ді-
тей в Україні до їхнього переміщення за кордон? 

— Чи обрали діти інше місце постійного про-
живання за межами України? 

— Чи прижилися діти у новому середовищі?
— Якщо неможливо встановити звичайне міс-

це проживання дітей, то на території якої з дер-
жав вони перебувають у зв’язку з переміщенням?

Залежно від встановлення обставин того, чи 
підлягає вирішенню спір судами України, судам 
належить або вирішити спір по суті, або закрити 
провадження у справі, оскільки спір не підлягає 
розгляду судами України у порядку цивільного 
судочинства.

Вже зараз можна резюмувати: система захи-
сту прав дітей в Україні потребує реформування. 
І без того виявлені проблемні питання в цій сфері 
ускладнила війна. Серед них: зруйнована дитя-
ча інфраструктура, у деяких регіонах не діють 
служби у справах дітей. Реформа децентралізації 
у сфері дитинства не проведена. В європейських 
країнах все організовано більш злагоджено, пи-
таннями дітей займаються окремі міністерства. 
Ми рухаємося до ЄС, тому важливо враховувати 
його передовий досвід. Вже сьогодні юридична 
спільнота обговорює питання щодо створення 
у повоєнний час окремого Міністерства у справах 
дітей та сім’ї України, синхронізацію нашого за-
конодавства з європейським. На часі вирішення 
одного з головних питань — повернення дітей 
і забезпечення для них сприятливих і безпечних 
умов на території нашої держави. Реалізувати це 
можливо лише спільними зусиллями та ефектив-
ною взаємодією всіх органів державної влади, 
юридичної спільноти, громадськості та міжна-
родних організацій, що займаються захистом 
прав дітей. 

Сімейне право Сімейне право

Діти у війні: розшук, захист, права

Захист інтересів дитини перебуває в одній 
площині поряд із такими фундаментальними пра-
вовими цінностями, як життя, здоров’я, свобода, 
безпека і справедливість. 

Одним з основних компонентів державної по-
літики України у сфері захисту прав дітей є удо-
сконалення нормативно-правової бази, зокрема 
імплементація норм європейського та міжна-
родного права. Результатом цієї діяльності є те, 
що на сьогодні Україна стала учасницею низки 
міжнародних договорів у сфері забезпечення 
прав дитини.

Наразі майже у кожному судовому рішенні 
є посилання на рішення ЄСПЛ. Україна все більше 
напрацьовує оновлену нормативно-правову базу 
для захисту інтересів дітей, вдосконалюючи її та 
використовуючи у судовій практиці. 

Наприклад, створення реєстру боржників, по-
силення важелів впливу на законодавчому рівні 
на батьків, які ухиляються від сплати аліментів 
на утримання дітей, спрощення процедури звер-
нення до суду зі стандартними позовними вимо-
гами щодо стягнення аліментів дали позитивний 
результат. Боржники, уникаючи негативних на-
слідків для себе, таких як обмеження права ви-
їзду за кордон, права керування транспортними 
засобами тощо, фактично мають стимул до ви-
конання судових рішень, і як результат неплат-
ників стало менше. А отже, одне з основних прав 
дитини — право на належне утримання, стало 
більш захищеним.

Не менш важливим залишається питання ви-
значення місця проживання дитини при розлу-
ченні подружжя. Саме цей аспект є суттєвим, адже 
не тільки істотно впливає на розвиток дитини, 
а й визначає поведінку дорослої людини у май-
бутньому, тому необхідно виважено підходити 
до прийняття таких рішень. Батьки мають рівні 
права та обов’язки щодо дитини з урахуванням 
її найкращих інтересів. Цей принцип характер-

ний для більшості правових систем європейських 
країн. На жаль, національне законодавство у вре-
гулюванні цих питань має значні прогалини, 
що є вкрай негативним. Затяжні сімейні спори 
розглядаються роками, на практиці розумними 
строками розгляду суди фактично не обмежені. 
Як наслідок діти втрачають емоційний зв’язок 
з одним із батьків, тобто основу їх здорових вза-
ємин. Звичайно, є низка напрацювань, якими 
користуються у таких справах адвокати, намага-
ючись уникнути негативних наслідків для клієн-
тів. Зокрема, розповсюдженими є звернення до 
суду із заявами про забезпечення позову. Основна 
мета — надати можливість ініціатору судового 
процесу не втратити зв’язок з дітьми до розгляду 
справи по суті.

Наприклад, із власного досвіду, в одній з ана-
логічних справ у межах її розгляду для клієнт-
ки отримали ухвалу про забезпечення позову 
шляхом зобов’язання батька забезпечувати явку 
дітей тричі на тиждень для побачень з матір’ю 
в приміщенні Служби у справах дітей до набран-
ня рішення суду у справі законної сили (справа 
№753/21056/18), ухвала апеляційною інстан-
цією залишена без змін. Після чисельних спроб 
батька дітей ухилитися від виконання ухвали суду 
домоглися ініціювання начальником Державної 
виконавчої служби повідомлення правоохорон-
них органів про те, що в діях боржника-батька 
дітей вбачаються ознаки злочину за ст. 382 КК 
України — умисне невиконання ухвали суду та, 
як наслідок — внесення відомостей про злочин 
до ЄРДР. Таке рішення було виправдане, адже 
мама добивалася справедливості у суді не один 
рік, відтак була б позбавлена можливості навіть 
спілкування з дітьми до постановлення остаточ-
ного рішення у справі.

На практиці дедалі більше відповідачів у цій 
категорії справ вдаються до різних маніпуляцій 
з метою затягування розгляду справи, отримання 
будь-яким шляхом доказів, які б, на їхню думку, 
унеможливлювали постановлення судового рі-
шення на користь іншого з подружжя щодо ви-
значення місця проживання дітей саме з ним. 
Тому судам потрібно ретельніше перевіряти ко-
жен доказ, яким обґрунтовується судове рішення. 

Особисто у моїй практиці було рішення суду 
першої інстанції, якому передувало долучення 
судом до матеріалів справи вироку, що не на-
брав законної сили щодо матері дітей. Водночас 
суд послався на вирок у судовому рішенні як на 
встановлений факт негативної характеристики 
особистості матері дітей, що в сукупності з ін-
шими доказами унеможливлювало, на думку 
суду, задоволення її позову. Зокрема, дослівно 
у рішенні суду першої інстанції зазначено: «Ви-
рок суду, за яким Особу-1 притягнуто до кримі-
нальної відповідальності за ст. 125 КК України 
(нанесення тілесних ушкоджень), який не набув 
чинності, суд також враховує як характеризуючу 
ознаку матері дітей у межах вимоги про визна-
чення місця проживання таких дітей» (справа 
№753/21056/18). Вважаю, що такі посилання на 
вирок суду є неприпустимими, адже є презумпція 
невинуватості особи. Відповідно надалі, захища-
ючи інтереси своєї клієнтки, вдалося довести її 

невинуватість у суді апеляційної інстанції, як на-
слідок — вирок щодо неї за ч. 1 ст. 125 КК України, 
покладений в основу рішення суду в цивільній 
справі про визначення місця проживання дітей, 
скасований, кримінальне провадження закрито 
за недостатністю доказів обвинувачення (справа 
№372/729/21). Водночас репутація матері від-
новлена, а посилання у рішенні суду з цивільної 
справи на наявність обвинувального вироку як 
характеризуючу ознаку особистості передчасні 
та безпідставні.

Загалом спірних питань щодо неповнолітніх 
дітей стало набагато більше. Певні корективи 
внесла розпочата рф війна. За останній рік Бать-
ківщину покинули тисячі маленьких українців. 
Стосовно деяких скоєні воєнні злочини, діти при-
мусово вивезені на територію рф та утримують-
ся там всупереч волі батьків. Жахливим є те, що 
наразі юридично це питання не врегульовано, 
адже важелів впливу на державу-агресора поки 
не знайшла ні влада, ні міжнародна спільнота. 
Чималий відсоток дітей становлять і ті, яких ви-
везли всупереч волі одного або обох з батьків. На-
разі левову частку звернень клієнтів становлять 
саме такі проблемні питання, адже у воєнний час 
нотаріально посвідчена згода на виїзд дитини за 
кордон від іншого з батьків не є обов’язковою. 
Тому актуальними є питання допомоги у роз-
шуку місця перебування дітей і повернення їх на 
територію України. Для цього треба спрямувати 
заяву до Міністерства юстиції, яке зі свого боку 
звертається до уповноважених органів Украї-
ни або уповноважених органів інших держав 
з проханням про допомогу у виявленні місця пе-
ребування неповнолітньої особи та сприянні її 
добровільному поверненню на Батьківщину. Мі-
ністерство юстиції письмово повідомляє заявнику 
про всі проміжні результати процесу повернення 
чи реалізації права доступу.

У відносинах між Україною та 85 держава-
ми світу чинна Конвенція про цивільно-пра-
вові аспекти міжнародного викрадення дітей 
від 25 жовтня 1980 року (далі — Конвенція), 
що спрямована на забезпечення негайного 
повернення дітей, незаконно переміщених до 
будь-якої з договірних держав або утримува-
них у будь-якій із договірних держав, та забез-
печення того, щоб права на опіку і на доступ, 
передбачені законодавством однієї договірної 
держави, ефективно дотримувалися в інших 
договірних державах.

Суть Конвенції полягає в тому, що один із бать-
ків (або будь-яка інша особа, якій належать права 
піклування про дитину) не має права одноосібно 

Тетяна ДАНИЛЕНКО,  
адвокатка, 
керівниця АБ Тетяни Даниленко
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Міжнародний арбітраж

Арбітражний розгляд спорів  
за участю підсанкційних компаній

З початком збройної агресії рф на території Украї-
ни у 2014 році як в нашій державі, так і у світі були 
впроваджені спеціальні санкції щодо росії, білорусі 
та низки їх фізичних і юридичних осіб, які причетні 
до розв’язання, підтримки та сприяння військової 
агресії рф та рб проти України. Перелік санкцій 
і осіб, до яких вони застосовуються, було суттєво 
розширено після повномасштабного вторгнення 
росії у 2022 році, і ці списки постійно доповнюються. 

Як наслідок, виконання численних зовнішньо-
економічних контрактів виявилося неможливим, 
що призводить до спорів, які у випадку неможли-
вості їх мирного врегулювання зрештою переда-
ються на вирішення до міжнародних арбітражів. 
І саме тут виникає низка складнощів.

Підстави для розірвання контракту
Варто зауважити, що саме собою впровадження 

санкцій не означає, що сторона контракту може не 
виконувати свої контрактні зобов’язання. Санкції 
за своєю природою — це тимчасовий механізм 
впливу. Накладені на сторону контракту санкції 
зупиняють його виконання на строк їх дії, а отже, 
сторона контракту не може вимагати його авто-
матичного розірвання до закінчення дії санкцій.

Однак якщо сторона все ж таки хоче вийти 
з контракту з підсанкційною особою, необхідно 
звернутися до пункту контракту про обставини 
непереборної сили (форс-мажор), до яких, крім 
іншого, можна віднести й застосування до сторо-
ни санкцій. Попри те, що форс-мажорні обставини 
не звільняють від необхідності виконання дого-

вірних зобов’язань, а лише є підставою для звіль-
нення від відповідальності за їх порушення та пе-
ренесення строків їх виконання, досить часто цей 
пункт містить положення, що дозволяє сторонам 
розір вати контракт без додаткових штрафів, якщо 
обста вини форс-мажору діють понад певний строк. 

Процесуальні підводні камені
Якщо спір все ж таки передано на розгляд між-

народного арбітражу, сторони й арбітраж можуть 
стикнутися з низкою складнощів. 

По-перше, введені індивідуальні санкції, як 
правило, суттєво обмежують фінансову спромож-
ність сторони, до якої вони застосовані. А отже, 
перші проблеми можуть виникнути ще на стадії 
сплати обов’язкових реєстраційного та арбіт-
ражного зборів за подання позову до арбітражу. 

Якщо підсанкційна особа є відповідачем і не 
може (або найчастіше не хоче) вносити свою ча-
стину арбітражного збору, секретаріат арбітраж-
ного інституту може запропонувати позивачеві 
сплатити арбітражний збір замість відповідача. 
Потім питання відшкодування арбітражних вит-
рат буде вирішено в арбітражному рішенні по 
суті спору або ж, за заявою позивача, в окремо-
му рішенні. У випадку, коли підсанкційна особа 
є позивачем, то за несплати нею реєстраційного 
й арбітражного зборів її позов не буде прийнято 
до розгляду. Якщо сторона з огляду на застосо-
вані до неї санкції не може сплатити обов’язкові 
реєстраційний та арбітражний збори, замість 
неї їх може сплатити її юридичний представник.

І тут виникає наступне питання: пошук юри-
дичного представника. В арбітражному процесі 
сторони мають право захищати себе на рівних 
умовах в межах норм процесуального права. Про-
те надання послуг і фінансові відносини з ком-
паніями рф можуть бути обмежені країнами на 
законодавчому рівні. До того ж після повномасш-
табного вторгнення росії в Україну юридичні 
компанії відмовляються представляти інтереси 
підсанкційних компаній, а українські юридичні 
фірми — взагалі працювати з компаніями краї-
ни-окупанта. 

Однак світова арбітражна і судова практики 
показують, що санкції не впливають на проце-
суальні права особи, а отже, застосовані санкції 
не є перешкодою розглядати спір за участю під-
санкційних компаній. 

Дилема виконання
Навіть якщо підсанкційна компанія і брала 

участь в арбітражному процесі, це зовсім не озна-
чає, що винесене проти неї арбітражне рішення 
буде виконане.

Відповідно до Нью-Йоркської конвенції 1958 ро-
ку у визнанні та наданні дозволу на виконання ар-

бітражного рішення може бути відмовлено, якщо 
його виконання суперечить публічному порядку. 
Сучасна судова практика як в Україні, так і в світі 
розглядає санкції як складову публічного порядку.

Індивідуальні санкції найчастіше передбача-
ють блокування активів, стягнення активів під-
санкційних осіб у дохід держави, запобігання 
виведенню капіталів, зупинення виконання еко-
номічних і фінансових зобов’язань, повну або 
часткову заборону вчинення правочинів щодо 
цінних паперів тощо. В такому випадку вико-
нання арбітражного рішення, яке передбачає 
сплату коштів на користь підсанкційної особи, 
прямо суперечить публічному порядку. Якщо 
виконання арбітражного рішення буде передба-
чати виведення капіталів з країни, це також може 
слугувати підставою для оскарження винесено-
го арбітражного рішення в національному суді.

Практичні труднощі можуть виникнути і при 
виконанні арбітражного рішення проти сторони, 
яка підпадає під санкції заморожування активів 
або їх блокування. Наразі звернення з проханням 
щодо виконання арбітражних рішень за рахунок 
заморожених активів боржника може бути дозво-
лено лише у виняткових випадках, передбачених 
законодавством, і буде значною мірою залежати 
від умов і фактичних обставин справи.

В Україні суди вже розвивають судову прак-
тику, за якою питання виконання арбітражного 
рішення розглядають крізь призму публічного 
порядку. Водночас суди зазначають, що контроль 
за застосуванням санкцій до сторони має здійсню-
ватися на етапі виконання арбітражного рішення 
і належить до компетенції виконавчої служби.

Не варто сподіватися на визнання та успіш-
не виконання арбітражних рішень, винесених 
проти підсанкційних осіб, на території рф та рб. 
По-перше, ще у 2020 році в росії були прийняті 
зміни до арбітражного процесуального кодексу 
рф, яким вирішення спорів за участю підсанкцій-
них осіб було віднесено до виключної підсудності 
російських судів. Це також «дозволяє» російським 
компаніям звертатися до національного суду що-
до видачі заборони на звернення до іноземного 
суду або міжнародного арбітражу у спорах за їх 
участю та фактично не виконувати іноземні арбіт-
ражні рішення. По-друге, як всі ми вже, на жаль, 
могли переконатися, для росії закон не писаний. 
Вірогідність того, що російський суд визнає і на-
дасть дозвіл на виконання рішення міжнародно-
го арбітражу на території рф, близька до нуля. 

В такому випадку сторона, на користь якої 
винесене арбітражне рішення проти підсанкцій-
ної компанії, може звернутися за його визнан-
ням і наданням дозволу на його виконання до 
національних судів інших країн, де в боржника 
є майно.  

Марина РЯЩЕНКО,  
адвокат, радник 
ЮФ «Ілляшев та Партнери» 

Морський бізнес під час війни:  
тренди та виклики

Вторгнення росії в Україну, яке розпочалося 
24 лютого 2022 року і триває дотепер, вплинуло 
на усі сфери життя, і морський бізнес не став ви-
нятком. Агресія призвела до закриття морських 
портів України, зупинила вільне судноплавство 
у південно-західному регіоні Чорного моря та 
переорієнтувала вантажопотоки на українські 
морські порти на Дунаї.

Ракетні удари та захоплення цивільних 
суден
Протягом перших тижнів війни були зафік-

совані випадки ураження цивільних суден внас-
лідок влучання російських снарядів і ракет: т/х 
Yasa Jupiter (прапор Маршаллових Островів), т/х 
Millenial Spirit (прапор Молдови), т/х Namura 
Queen (прапор Панами), т/х Lord Nelson (пра-
пор Панами), т/х Banglar Samridhhi (прапор Бан-
гладешу). Три судна — балкери Afina та Princess 
Nicole (обидва під прапором України) та буксир 
«Сапфір» (прапор України) — були захоплені 
росіянами та примусово доставлені до окупова-
ного Криму. За даними ЮФ «АНК», зібраними 
з відкритих джерел, за період з 24.02.2022 до 
01.04.2023 внаслідок воєнних дій зазнали по-
шкодження 27 суден, 11 з яких — під прапором 
України.

«Зерновий коридор» і відкриття портів 
Великої Одеси
Ситуація змінилася на краще влітку 2022 ро-

ку, коли 22 липня у Стамбулі була підписана 
«Ініціатива щодо безпечного транспортування 
зерна та продуктів харчування з українських 
портів», яка стала відомою у всьому світі як 
Grain Deal або «зернова угода». Вона започатку-
вала так званий зерновий коридор з портів Ве-
ликої Одеси (Одеса, Південний, Чорноморськ), 
у межах якого, починаючи з 01.08.2022 до 
01.04.2023, вийшло 857 суден, що експорту-
вали 26,2 млн т українського продовольства до 
країн Азії, Європи та Африки. Нагадаємо, що 
в «зерновій угоді» беруть участь три морські 
порти — Одеса, Чорноморськ і Південний — та 
дозволено перевозити три групи вантажів: зер-

но (пшениця, ячмінь, кукурудза, соєві боби та 
інше), продукти його переробки (борошно, со-
няшникова/рапсова олія, комбікорм та інші) та 
добрива, включаючи аміак. 17.11.2022 строк дії 
«зернової угоди» продовжили ще на 120 днів — 
до 17.03.2023, а з 18.03.2023 — ще на 120 днів. 
Щоправда, офіційні заяви України та рф щодо 
останнього продовження «зернової угоди» роз-
ділилися: Україна заявила, що «зернова уго-
да» продовжена на наступні 120 днів, тобто до 
15.06.2023 (аналогічну заяву зробила ООН), 
проте рф заперечила, заявивши, що «зернова 
угода» продовжена лише на 60 днів, тобто до 
16.05.2023, а подальше продовження залежа-
тиме від виконання умов, висунутих росією. 
Україна вже давно наполягає на необхідності 
продовження «зернової угоди» на 1 рік та про-
понує включити Миколаївський порт до числа 
портів, які беруть участь у «зерновій угоді». 
Обмеження на вихід суден з портів Великої 
Одеси (пов’язані, переважно, із номенклатурою 
дозволених до перевезень «зерновим коридо-
ром» вантажів) зумовили стрімкий розвиток 
українських портів на Дунаї. Йдеться про пор-
ти Ізмаїл, Рені, Усть-Дунайськ із портопунктом 
Кілія. Тільки за період війни там з’явилося два 
контейнерних термінали (Рені та Ізмаїл), порти 
значно наростили обсяги перевалки наливних 
вантажів (включно із нафтопродуктами) та ге-
неральних (незернових) вантажів.

З чим працювали морські юристи?
Справи, з якими стикалися морські юрис-

ти протягом останнього року, можна умовно 
поділити на три групи. По-перше, це справи, 
пов’язані із затриманням (в порядку ст. 80 КТМ 
України) та арештом суден (в порядку ст. 42 КТМ 
України). Цікаво, що переважна частина таких 
справ була пов’язана із суднозаходами до дунай-
ських портів. Відзначу справу №916/952/22 про 
арешт т/х Berk в Усть-Дунайському морському 
порту з подальшим скасуванням арешту че-
рез внесення судновласником грошових ко-
штів на депозит суду; затримання т/х Mazu 
в акваторії Ізмаїльського морського порту на 
морську вимогу вантажовласника; та справу 
№916/2708/22 про арешт т/х Mila в Ізмаїль-
ському морському порту для забезпечення мор-
ської вимоги вантажовласника, пов’язаної з на-
моканням вантажу та його подальше скасування 
внаслідок укладення мирової угоди сторонами. 
Інтерес з боку морських юристів викликала 
справа №916/548/22, пов’язана з арештом т/х 
Bedford Castle, який зайшов до Чорноморсько-
го порту напередодні війни, щоб вивантажити 
ПЕТ-вантаж у бігбегах. 20.02.2022 судно було 
затримане на підставі розпорядження капітана 
морського порту на 72 години, а 23.02.2022 Гос-
подарський суд Одеської області наклав арешт 
для забезпечення морської вимоги, пов’язаної 
з пошкодженням вантажу (див. ухвалу по справі 
№916/477/22). Справа отримала широкий роз-
голос у морській спільноті через те, що капітан 
т/х Bedford Castle вирішив залишити рейдову 
стоянку порту Чорноморськ, проігнорувавши 
заборону на вихід, і попрямував до Варни, по-
силаючись на вказівки судновласника. Якщо не 
помиляюся, це перший випадок в історії Укра-
їни, коли судно залишило порт, всупереч забо-
роні на вихід та арешту.

Українські моряки та заборона на виїзд 
за кордон
Розв’язана рф війна вплинула і на долю україн-

ських моряків. З одного боку, вже в перші тижні 
війни іноземні судновласники розпочали проце-
дуру заміни членів екіпажу на суднах, які опи-
нилися заблокованими в українських морських 
портах. Дехто замінив весь іноземний екіпаж на 
український, а хтось вирішив залишити на бор-
ту судна мінімально допустимий склад екіпажу. 
Із оголошенням мобілізації через воєнний стан 
морякам у віці від 18 до 60 років заборонили 
виїжджати за кордон, що зробило неможливим 
роботу за трудовими контрактами та змусило 
іноземних шипменеджерів терміново шукати 
заміну українцям. Завдяки спільним зусиллям 
профспілок моряків, крюїнгових компаній та 
судновласників, які зверталися до Уряду та Офі-
су Президента, у серпні 2022 року вдалося ухва-
лити зміни до Правил перетинання державного 
кордону (постанова Кабінету Міністрів України 
№992 від 02.09.2022), які врегулювали порядок 
виїзду моряків за кордон. Згадані зміни звільни-
ли моряків, які сідають на борт судна в україн-
ському порту, від обов’язку отримувати дозвіл 
військкомату на виїзд за кордон. Що стосується 
решти моряків, то для них виїзд за кордон для 
роботи на іноземному судні потребує дозволу 
військкомату, процедура отримання якого ви-
кликає чимало питань з боку моряків та їх ро-
ботодавців.

Заблоковані судна та заяви про 
абандон
Після 24.02.2023, коли минув рік із дня початку 

російської агресії, судновласники заблокованих 
суден почали заявляти про абандон (тобто відмо-
ву від прав на судно) на користь своїх страхови-
ків. Вони стверджують, що оскільки конкретне 
судно, навіть перебуваючи у морехідному стані, 
не може вийти з порту протягом тривалого (по-
над 12 місяців) часу, така ситуація підпадає під 
страховий випадок, що відповідає застереженню 
Blocking & Trapping Vessels і надає судновласнику 
право на отримання страхового відшкодування 
від страховика в обмін на відмову від судна на 
його користь. Страховики ретельно вивчають 
кожен такий випадок з огляду на реальні причи-
ни, які перешкоджають судну вийти в рейс. Якщо, 
приміром, йдеться про Херсонський морський 
порт, який був офіційно закритий ще наприкінці 
квітня 2022 року й жодне судно не вийшло з Хер-
сону з початку війни через очевидну небезпеку, 
такий ризик може підпадати під покриття B&T. 
Якщо ж йдеться, наприклад, про судно, заблоко-
ване з «незерновим» вантажем в одному з портів 
Великої Одеси (Одеса, Чорноморськ, Південний), 
то тут приводів для оптимізму судновласника 
менше, адже страховики зазвичай пропонують 
судновласнику домовитися з фрахтувальником 
і вивантажити вантаж, після чого — завантажити 
зерно та вийти з порту «зерновим коридором». 
Такі випадки також потребують залучення мор-
ських юристів (як із боку страховиків, так і з боку 
судновласників і фрахтувальників) та вимагають 
детального розгляду аргументів кожної сторони. 
На завершення зазначу, що морська та портова 
галузь не лише пристосувалися працювати в умо-
вах воєнного стану, але й навіть змогли досягти 
певних успіхів за минулий рік. 

Артем ВОЛКОВ,  
адвокат, керівник практики 
морського права ЮФ «АНК»

Морське право
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ПРОБЛЕМНІ ПИТАННЯ ЛЕГАЛІЗАЦІЇ 
ІНОЗЕМЦІВ В УКРАЇНІ

Чинним законодавством України передба-
чений значний перелік підстав для отримання 
іноземцем посвідки на проживання в Україні. До 
таких підстав, зокрема, належать: провадження 
культурної, наукової, освітньої, спортивної чи 
волонтерської діяльності на підставах і в поряд-
ку, встановлених міжнародними договорами 
України або спеціальними програмами; робота 
у представництвах іноземних суб’єктів госпо-
дарювання в Україні; проповідування релігій-
них віровчень, виконання релігійних обрядів 
чи іншої канонічної діяльності за запрошенням 
релігійних організацій і погодженням з держав-
ним органом, що здійснив реєстрацію відповід-
ної релігійної організації; якщо вони є засно-
вниками, учасниками та/або бенефіціарними 
власниками (контролерами) юридичної особи, 
зареєстрованої в Україні, та прибули в Україну 
з метою контролю за діяльністю таких юридич-
них осіб тощо. 

Однією з найрозповсюдженіших підстав для 
отримання посвідки на проживання в Україні 
є працевлаштування. Для цього роботодавець, 
що працевлаштовує іноземця, отримує дозвіл на 
застосування праці такого іноземця, на підставі 
якої вже видається робоча віза. У майбутньому 
працевлаштування буде вагомою підставою для 
оформлення іноземцю посвідки на тимчасове 
проживання. Також розповсюдженими підстава-
ми є провадження волонтерської діяльності, що 
наразі є дуже актуальним, а до повномасштабного 
вторгнення — у зв’язку зі вступом до вищого на-
вчального закладу та для ведення господарської 
діяльності в Україні. 

Ще до початку повномасштабної війни інозем-
ці регулярно зіштовхувалися з бюрократизмом 
міграційних органів і проблемами легалізації їх 
перебування в Україні. На сьогодні ситуація не 
змінилася на краще, ба більше, в деяких момен-
тах навіть погіршилася. 

Відтак, підсумувавши усі запити, з якими до нас 
зверталися іноземці як до запровадження воєн-
ного стану, так і після, ми виділили основні про-
блемні питання легалізації іноземців в Україні.

Розглянемо насамперед проблемі питання, 
що виникли з моменту запровадження воєнно-
го стану, оскільки наразі ми живемо в умовах 
тривалого форс-мажору.

1Проблеми легалізації іноземців — 
громадян країн з візовим режимом, 
які заїхали до України без візи, але зі 

штампом про в’їзд, із гуманітарним вантажем 
на початку повномасштабного вторгнення.

2Складнощі з отриманням документів 
для подачі на посвідку на тимчасове 
проживання в Україні від військових 

частин з іноземними добровольцями, які про-
ходили службу за контрактом у ЗСУ, але не 
продовжили дію контракту на новий строк.

3Проблеми відновлення документів, 
які були втрачені або знищені внас-
лідок бойових дій, що велись на пев-

них територіях, і, як наслідок, неможливість 
отримати, продовжити або замінити посвідку 
на тимчасове/постійне проживання в Україні.

4У зв’язку з наданням можливості від-
строчити сплату єдиного соціального 
внеску (ЄСВ) під час дії воєнного ста-

ну роботодавці тимчасово не сплачують ЄСВ 
за своїх співробітників, що стає приводом для 
скасування дозволу на працевлаштування іно-
земця, на підставі якого і видавалася посвідка 
іноземцю.

5Втрата або знищення заяв, що пода-
вались іноземцями для отримання, 
продовження, заміни посвідок на тим-

часове/постійне проживання регіональними 
органами ДМС України, які перебували або 
досі перебувають в окупації, що призводить 
до пропущення іноземцями строків для пода-
чі документів.

6Недотримання термінів для отриман-
ня вже готової посвідки на прожи-
вання. Так, п. 59 Постанови Кабіне-

ту Міністрів України від 25 квітня 2018 року 
№322 «Про затвердження зразка, технічного 
опису бланка та Порядку оформлення, видачі, 
обміну, скасування, пересилання, вилучен-
ня, повернення державі, визнання недійсною 
та знищення посвідки на тимчасове прожи-
вання» передбачено, що якщо іноземець або 
особа без громадянства не отримали посвідку 
протягом шести місяців з дня її оформлення, 
вона знищується. Тобто іноземці, які подали 
документи на отримання дозволу на законне 
проживання/перебування в Україні в лютому 
2022 року, опинялись у ситуації, коли посвід-
ка була готова до видачі 23 лютого 2022 року 
або вже навесні 2022 року після відновлення 
функціонування територіальних підрозділів 
міграційної служби у звичайному режимі. 
На той момент вже значна частина інозем-
ців, які були в процесі отримання посвідки, 
покинули територію України, а видача гото-
вої посвідки, як усім відомо, по довіреності 
представнику іноземця законодавством не 
передбачається. 

Отже, у зв’язку із: затримками у розгля-
ді документів і строків видачі нової візи для 
прибуття в Україну, довготривалим призупи-
ненням видачі віз до України посольствами 
деяких країн або побоюваннями повертатись 
в Україну, подачею документів до територі-
альних підрозділів ДМС на територіях ведення 
активних бойових дій або таких, що близькі 
до цих територій, іноземці не мали фізичної 
змоги отримати готові посвідки, що стало під-
ставою для їх знищення. Зазначене створило 
перепони та складнощі в процесі оновлення 
документів, отримання нової візи та прибуття 
в Україну для продовження процесу міграції та 
повторної подачі документів для отримання 
посвідки на тимчасове проживання.

7Значна кількість іноземців, які пере-
бували в Україні на момент повно-
масштабного вторгнення, терміново 

виїжджали з України в інші країни Європи. Ті 
іноземці, які не мають безвізового режиму з кра-
їнами Європейського Союзу, опинялись у Європі 
без отримання візи й стикнулися з проблемою 
легального повернення в Україну. У зв’язку із 
закриттям повітряного простору над Україною 
з’явилася необхідність отримання транзитних 
віз для перетину кордону країн, сусідніх з Укра-
їною. А у випадках, коли іноземці перебували 
в Україні на підставі довгострокової візи й не 
встигли отримати дозвіл на проживання або 
термін дії такого дозволу закінчився, виникла 
проблема з отриманням нової візи в Україну.

Потрібно зауважити, що постановою Кабі-
нету Міністрів України №1202 від 21 жовтня 
2022 року «Деякі питання реалізації актів за-
конодавства у сфері міграції в умовах воєнного 
стану» було розв’язано проблему щодо отри-
мання нової візи іноземцями, термін дії дозволу 
на проживання яких закінчився після 24 лю-
того 2022 року, для приїзду в Україну з метою 
продовження дозволу на проживання. Отже, 
постановою було встановлено, що посвідки на 
тимчасове чи постійне проживання, крім тих, 
які оформлені громадянами російської федера-
ції, строк дії яких закінчився або які підляга-
ють обміну відповідно до законодавства після 
24 лютого 2022 року, підтверджують законні 
підстави для тимчасового чи постійного про-
живання в Україні та право на в’їзд в Україну на 
період воєнного стану та протягом 30 календар-
них днів з дня його припинення чи скасування. 

Що стосується проблемних питань легаліза-
ції іноземців, які існували до запровадження 
воєнного стану та продовжують існувати і на-
разі, можна зазначити наступне. 

Проблемним питанням легалізації є те, що 
в Україні іноземець зустрічається з повним роз-
квітом бюрократії в управліннях міграційної 
служби. Усе починається від витребування до-
даткових документів, які іноземець самостійно 
не може подати, до пропущення строків роз-
гляду заяви та невчасного повідомлення про 
відмову у видачі посвідки.

У випадку самостійної підготовки докумен-
тів для подачі їх до територіального підрозділу 
ДМС з метою отримання посвідки іноземець 
обмежується лише переліком необхідних до-
кументів, що зазначений у відповідній по-

Віктор ТЕСЛЮК,  
керуючий партнер Legalact

Міграційне право Міграційне право

станові КМУ. На практиці ж трапляються ви-
падки, коли працівники міграційного органу 
витребують від іноземця додаткові документи, 
не передбачені постановою, для проведення 
додаткової перевірки. Не розуміючи обґрун-
тованих підстав для цього, не маючи на руках 
запитуваних документів, іноземець губиться, 
нічого не подає і, як наслідок, отримує рішення 
про відмову у видачі (оформленні) посвідки.

Інша проблема, з якою стикається інозе-
мець — відсутність обґрунтованої відмови 
ДМС у видачі посвідки. Водночас, відповід-
но до Рекомендацій Комітету Ради Європи 
№R(80)2 щодо здійснення адміністративними 
органами влади дискреційних повноважень, 
прийнятих Комітетом Ради 11 березня 1980 ро-
ку на 316-й нараді, під дискреційними повно-
важеннями слід розуміти повноваження, які 
адміністративний орган, приймаючи рішення, 
може здійснювати з певною свободою розсуду, 
тобто коли такий орган може обирати з кіль-
кох юридично допустимих рішень те, яке він 
вважає найкращим за певних обставин.

Отже, фактично міграційні органи «з пев-
ною свободою розсуду» та з власних мірку-
вань відмовляють у видачі посвідки іноземцю 
за якихось надуманих підстав, що аж ніяк не 
підтверджуються. 

Враховуючи те, що в рішенні про відмову 
у видачі (оформленні) посвідки на тимчасове 
проживання зазначається лише пункт поста-
нови КМУ №322 від 25 квітня 2018 року, на 
підставі якого прийняте вказане рішення без 
жодної конкретизації, іноземець не розуміє 
реальних підстав для отримання відмови. 

В інших випадках міграційний орган або 
під час вручення рішення про відмову у видачі 
посвідки, або зв’язавшись з іноземцем раніше 
засобами зв’язку, повідомляє йому про реальну 
підставу надання відмови. 

Однією з найрозповсюдженіших підстав 
для відмови у видачі посвідки є нібито не-
знаходження іноземця за місцем 
проживання, вказаним у за-
яві-анкеті. У більшості випад-
ків працівники міграційної 
служби навіть не здійснюють 
перевірку місця прожи-
вання іноземця за зазна-
ченою адресою. У такому 
разі ми подаємо відпо-
відні запити, збираємо 
доказову інформацію 
й оскаржуємо в адміні-
стративному порядку 
до ДМС України. Най-
частіше ми отриму-
ємо позитивний ре-
зультат ще на стадії 
адміністративного 
оскарження, проте 
у випадку відмо-
ви в задоволен-
ні скарги звер-
таємося до суду 
в порядку адмі-
н і с т р а т и в н о г о 
судочинства. 

У зв’язку з дов-
г о т р и в а л і с т ю 
процедури як ад-
міністративного, 
так і судового оскарження виникає інша про-
блема, з якою стикається іноземець — пропу-
щення строків перебування і знаходження без 
достатніх правових підстав в Україні. Це може 
бути підставою для примусового повернення 
іноземців до країни походження (видворення 
за межі України) із забороною (або без такої) 
в’їзду на територію України на певний строк. 

Отже, враховуючи усе викладене вище, 
слід зазначити, що іноземець, який прибуває 

в Україну та має намір лега-
лізувати своє знаходжен-
ня тут, стикається з низ-
кою проблем, які він, як 
правило, самостійно ви-

рішити не спромож-
ний. Для того, щоб 
отримати правову 
підставу для пере-
бування в Україні, 
іноземець прохо-
дить тернистий 

шлях із момен-
ту першої вза-
ємодії  з  мі-
г р а ц і й н и м и 
органами до 
о с к а р ж е н н я 
р е з у л ь т а т і в 

п р и й н я т и х 
ними рішень 
у разі незго-
ди з ними. 
О с о б л и в и й 
фактор, що 
у с к л а д н ю є 
п р о ц е д у р у 
л е г а л і з а ц і ї 
іноземців — 

це, безперечно, 
війна, навіть попри те, що всі структури вже 
адаптувалися до роботи в умовах воєнного 
стану, постійних тривог, відключень світла 
та ракетних обстрілів. Я сподіваюся, що після 
закінчення війни якість надання міграційних 
послуг державними органами покращиться, 
і ми викорінимо нарешті бюрократію з усіх 
її ланок.  
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Міжнародна торгівля

Які зміни очікують Україну в міжнародній 
торгівлі при вступі до ЄС?

23 червня 2022 року лідери 27 країн — чле-
нів ЄС ухвалили рішення про надання Україні 
статусу кандидата на членство в Європейському 
Союзі. Це історичне рішення ЄС, на яке Україна 
так довго чекала. У середньому для чинних чле-
нів Європейського Союзу процес вступу займав 
трохи менш ніж п'ять років. Остання країна, 
яка приєдналася до ЄС — Хорватія, йшла до цієї 
мети неповних вісім років. Однак, відповідно 
до бачення вищого політичного керівництва 
Украї ни, ми розраховуємо стати повноправним 
членом європейської спільноти в найближчі два 
роки. Яких змін варто очікувати Україні у сфері 
міжнародної торгівлі при її вступі до ЄС, спро-
буємо розібратися нижче. 

Передусім варто зазначити, що при вступі 
до ЄС Україна стане частиною єдиного митно-
го союзу Європейського Союзу, в межах якого 
для України будуть усунуті митні та нетарифні 
бар’єри в торгівлі з іншими країнами — члена-
ми ЄС, що на сьогодні налічує 28 країн-членів 
з більш ніж 400 млн споживачів і є одним із най-
більших споживчих ринків світу. Це дозволить 
заощадити час і витрати на митний контроль, 
оформлення та адміністрування при переміщен-
ні товарів через державні кордони країн-учас-
ників, а також прискорить і зменшить витрати 
на транспортування таких товарів у межах со-
юзу. Основні положення щодо усунення торго-
вельних бар’єрів сформульовані у ст.ст. 34—36 
Договору про функціонування Європейського 
Союзу (Treaty on the Functioning of the European 
Union), які, зокрема, забороняють кількісні об-
меження імпорту/експорту товарів між держа-
вами-членами, що є як можливістю, так і загро-
зою для вітчизняних товаровиробників. 

Також разом зі вступом до ЄС Україна при-
єднається до спільної комерційної політики 
ЄС, що ґрунтується на єдиних принципах щодо 
змін у тарифних ставках, укладання тарифних 
і торговельних угод, що стосуються торгівлі 
товарами та послугами, а також комерційних 
аспектів інтелектуальної власності, прямих 
іноземних інвестицій, експортної політики та 

заходів щодо захисту добросовісної торгівлі 
(зокрема, заходів щодо захисту від демпінго-
вого та субсидованого імпорту). Така спільна 
політика вимагатиме приєднання України до 
Єдиного митного тарифу щодо третіх країн, 
що приведе до зміни тарифних ставок на ім-
порт окремих категорій товарів, що зі свого 
боку буде наслідком виникнення перерозподілу 
товарообігу на внутрішньому ринку України 
(підвищення тарифних ставок при імпорті пев-
них товарів із третіх країн зумовить заміщення 
«дешевої» продукції дорожчою за походженням, 
наприклад, з країн ЄС). У цьому контексті та-
кож важливо зазначити, що у випадку вступу 
в ЄС графік поступок України в межах СОТ бу-
де відкликаний. Водночас Україна залишиться 
повноправним членом СОТ на рівні із самим ЄС.

Поряд з усуненням будь-яких обмежень на 
торгівлю в межах єдиної митної зони Європей-
ського Союзу Україні будуть відкриті ринки кра-
їн, з якими ЄС має торговельні угоди та угоди 
про митний союз (наприклад, угода з Туреччи-
ною). Так, наразі Україною укладено 19 угод 
про вільну торгівлю (УВТ), які охоплюють рин-
ки 47 країн світу (понад 800 млн споживачів). 
Також Угоду про вільну торгівлю на початку 
2022 року Україна підписала з Туреччиною, 
однак вона поки що не була ратифікована. ЄС 
вже уклав 41 торговельну угоду з 72 країнами, 
ще щодо 10 торговельних угод продовжуються 
перемовини. Серед потенційно цікавих країн 
для українського бізнесу, з якими ЄС уклав тор-
говельні угоди, варто виділити Японію, Єгипет, 
Сингапур. Також Україна в разі вступу 
до ЄС виграє і від більш розширених 
та вигідних умов торговельних угод 
з Канадою, Великою Британією, Із-
раїлем. Не варто забувати і про іс-
нуючий митний союз ЄС із Туреч-
чиною. Водночас варто 
зазначити, що при 
вступі до ЄС Украї-

ні доведеться внести зміни або вийти з раніше 
укладених нею торговельних угод. Процедура 
виходу з таких угод зазвичай передбачається 
в їх положеннях і, як правило, займає 6—12 мі-
сяців з дня направлення відповідної диплома-
тичної ноти іншій стороні угоди.

Переваги членства в ЄС, окрім переваг єди-
ного митного союзу, будуть також полягати 
в тому, що торгові інтереси України стають ін-
тересами ЄС і будуть представлені Європейсь-
кою комісією як у регіоні, так і у світі. Отже, 
Україна досягне кращої позиції в переговорах. 
Крім того, продукція, яка повністю виготовля-
ється або достатньо переробляється в Україні, 
отримає маркування «Виготовлено в ЄС», що 
буде мати позитивний вплив на імідж і мар-
кетинг українських товарів на внутрішніх та 
закордонних ринках. 

Україна зазнає змін і в Загальній системі 
пільг (GSP), тобто системі, за допомогою якої 
розвинені країни в односторонньому порядку 
надають тарифні преференції країнам, що роз-
виваються, і найменш розвиненим країнам. 
Україна є однією з країн-бенефіціарів програми 
GSP, статус GSP їй надано багатьма розвинени-
ми країнами, серед них США, Канада, Японія 
та Австралія. Як наслідок, українські експор-
тери можуть користуватися зниженими або 
нульовими тарифами на значну кількість своїх 
товарів при експорті до цих країн. Однак після 
набуття членства в ЄС Україна приєднається до 
групи розвинутих країн і її статус буде змінено 
з бенефіціара цих привілеїв на постачальника. 

Ще одним із головних недоліків членства 
в ЄС, на мою думку, буде зменшення митних 
надходжень через скасування митних ставок 
для інших країн — членів ЄС, які наразі є го-
ловними торговими партнерами України, та 
зменшення митних ставок для деяких третіх 
країн. Зменшення митних надходжень пере-
дусім буде зумовлено зобов’язанням сплатити 
певний відсоток митних надходжень до загаль-
ного бюджету ЄС: у період 2021—2027 років 
країни — члени ЄС залишатимуть тільки 25% 
від зібраних митних зборів, що, по суті, дозво-
ляє покривати витрати на їхнє адмініструван-
ня та стягнення, але й водночас слугуватиме 
стимулом для забезпечення старанного збору 
належних сум.

Підсумовуючи викладене вище: в результа-
ті важкого, тривалого і тернистого шляху 

до членства в ЄС Україна зможе отрима-
ти безліч переваг, серед яких: доступ 

до великого ринку країн-членів, 
зменшення митних бар’єрів, залу-

чення нових інвестицій і відкри-
тість внутрішнього ринку. Однак 
поряд із перевагами також не 

варто забувати й про можливі заг-
рози, з якими може зіштовхнутися 

вітчизняний бізнес, а саме зна-
чне посилення конкуренції для 
українських компаній, збіль-
шення витрат на покращення 

якості продукції відповідно 
до вимог ЄС, необхідність 
значного часу для адапта-

ції до вимог нового спільного 
ринку.  

Олексій ГОРБАТЮК,  
адвокат ЮФ «Ілляшев та Партнери» 
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